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ВВеДение

Этот сборник – завершает проект Международного центра жур-
налистики MediaNet.
 
«Развитие практики журналистских расследований по социально 
значимым темам в Казахстане» и включает в себя материалы тех, 
кто только приобщается к этому жанру и тех, кто уже имеет не-
который опыт и может служить своеобразным ориентиром для 
начинающих.

В сборник включены различные статьи, которые рассказывают о 
конкретных ситуациях и проблемах, которые требуют тщательно-
го изучения, чтобы представить читателю полную картину проис-
ходящего, критически взглянуть на определенные события.

Многие авторы этого сборника из различных регионов Казахстана 
прошли предварительное обучение на специальных тренин-
гах у мастеров журналистского расследования из Украины и 
Кыргызстана. Узнали необходимые требования, методы и инстру-
менты при создании материалов по социально-значимым темам, 
а также как обезопасить себя, работать строго в рамках законо-
дательства.

Журналистское расследование сегодня, пожалуй, наиболее не-
развитый жанр казахстанской журналистики. Это вызвано целым 
рядом различных причин. Одной из них является то, что рас-
следования, как правило, затрагивают чувствительные темы, что 
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приводит к преследованию и давлению на журналистов, которые 
их проводят. 

Журналисты зачастую испытывают серьезные трудности с досту-
пом к информации, когда чиновники не предоставляют запра-
шиваемую информацию, либо дают лишь ограниченные данные, 
которые не могут быть полезны при подготовке статей. 

Другая причина – незнание журналистами техники проведения 
журналистского расследования, поскольку данный жанр является 
относительно новым для казахстанской журналистики, развива-
ющейся чуть более 15-ти лет в достаточно непростых условиях. 

Одной из глав книги стал блок статей тренера проекта Улугбека 
Бабакулова, одного из наиболее опытных журналистов рас-
следователей в Центральной Азии. Так для раскрытия темы ра-
боторговли он был продан в рабство на табачные плантации 
Казахстана. Кроме того, Улугбек известен публикациями о ситуа-
ции с применением пыток отношении граждан в силовых органах 
Кыргызстана и Узбекистана.

Сборник может быть полезен тем, кто уже работает в сфере жур-
налистики, но еще не специализировался в жанре журналистских 
расследований, и уже работающим в этом направлении – они мо-
гут найти для себя новые идеи и ракурсы, и тем, кто еще только 
готовится стать журналистом.
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Газета «Южный Казахстан», октябрь 2010 года.
Автор: Оксана Сивцова

По СЛеДаМ «ХРоМоЙ ЛоШаДи»?

В российском городе Пермь начались предварительные судебные слу-
шания по делу о пожаре в ночном клубе «Хромая лошадь». На скамье 
подсудимых - восемь человек, на чьей совести - 156 погибших и более 
400 потерпевших. Казалось, эта страшная трагедия, взбудоражившая 
весь мир, должна была стать горьким уроком для всех любителей укра-
шать мероприятия изобилием пиротехники. Ан нет. Буквально через 
несколько месяцев подобная история едва не повторилась в Шымкенте.

В начале этого года в областном драматическом театре им. Шанина 
проходило празднование пятилетнего юбилея одного из шымкентских 
модельных агентств. Вспыхивающие факелы, расставленные вдоль 
авансцены, фейерверки, безусловно, весь вечер украшали представ-
ление. Чувствовалось, что организаторы не пожалели денег на спец-
эффекты. 

Никого из руководителей театра, его противопожарной службы абсо-
лютно не смутил тот факт, что на тот момент уже вышел официальный 
запрет МЧС РК использования пиротехники в закрытых помещениях. 
Вспомнили об этом только в самом конце праздника, когда от искр фи-
нальных фейерверков вдруг начало гореть полотно, подвешенное под 
самым потолком, а огненные куски стали падать на участников шоу, сре-
ди которых оказались и дети. Работники театра вовремя заметили неза-
планированный огнепад, спустили ткань и потушили ее буквально рука-
ми и ногами. Огнетушитель, к счастью, не понадобился.

О едва не случившемся пожаре в областном драматическом театре из-
за использования пиротехники  узнали все  уполномоченные лица, от 
которых вначале пытались скрыть этот факт, чтобы не поднимать шума. 
Мол, ничего же страшного не произошло — вовремя все потушили. Хотя 
после печального пермского опыта ждать, пока гром грянет, не стоит.

А. Ниязов, на тот момент руководитель управления культуры ЮКО:
- Если бы не журналисты, я так бы ничего и не узнал об инциденте, ко-
торый от меня решили тщательно скрыть. Более того, само проведение 
юбилея модельного агентства на сцене театра было для меня сюрпри-
зом: каждое мероприятие должно согласовываться с нашим управле-
нием. То есть, это уже нарушение. А когда я потребовал объяснение 
от директора театра по поводу использования пиротехники, о запрете 
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которого он не мог не знать, тот меня начал заверять, что  фейерверки 
якобы  устанавливались без его согласия. Я заходил в театр и видел эту 
обгоревшую падугу и испорченный половик, куда падали огненные ку-
ски ткани. Его уже успели постирать, чтобы скрыть  следы. Но я все же 
вынес директору театра строгий выговор.

Свою «правду» рассказал и директор областного драматического теа-
тра им. Шанина Бастарбек Примбетов:
- В тот день, когда это случилось, меня не было. Но уже на следующий 
день те, кто допустил оплошность, были наказаны строгим выговора-
ми: мой заместитель, пожарный, инженер по технике безопасности и 
охране труда. Хотя инженер утверждает, что несколько раз подходил к 
установщикам фейерверков с предупреждениями. Однако те уверили 
его, что есть договоренность между начальством театра и арендато-
рами на использование пиротехники. Это неправда. И это мне урок на 
будущее. В дальнейшем надо тщательнее подходить к заключению до-
говоров на аренду сцены, письменно отражая все нужные моменты.

По принципу «моя хата с краю — ничего не знаю» ситуацию проком-
ментировали и все остальные главные действующие лица инцидента, 
среди которых и сама директор модельного агентства Марина Ким:
- Я ничего не знала о том, что нельзя использовать пиротехнику в за-
крытых помещениях. Уже на репетиции за несколько часов до начала 
мероприятия к одному из моих сотрудников кто-то подходил и говорил 
про это, но в спешке  он не обратил на это особого внимания.

И лишь представители областного управления по ЧС, занявшиеся соб-
ственным расследованием, проигнорировали весь этот детский лепет, 
поставив жирную точку в этой истории.  На днях стало известно, что 
за подписью начальника департамента по ЧС ЮКО полковника У. Ере-
жепова вышел официальный документ с результатами расследования 
причины возгорания, которое произошло из-за нарушения правил по-
жарной безопасности. Пиротехник Д. Насретдинов и еще восемь ра-
ботников театра привлечены к административной ответственности.
А в межрайонный экономический суд направлены материалы для при-
остановки работы отдельных участков и помещений этого здания до 
приведения их в пожаробезопасное состояние.

P.S. В тот день я была на юбилее модельного агентства и сама стала 
свидетелем этого небольшого пожара. Сидя на втором ряду, я пред-
ставила, как весь зал начнет в панике ломиться в два единственных 
узеньких выхода. Скажу вам, чувство не из приятных. Какое счастье, что 
наша «лошадь» так и не «захромала»...
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Газета «Южный Казахстан», апрель 2010 года.
Автор: Оксана Сивцова

СЪеХаЛа «КРыШа»...но не У зДаниЯ

«Мало кто из пациентов Центра реабилитации инвалидов догадывает-
ся, что ежедневно их жизнь подвергается смертельной опасности: зда-
ние, построенное еще в 1942 году, в любую минуту может рухнуть…» 
- с таких устрашающих фраз начиналась статья «Ветхая обитель», опу-
бликованная  чуть больше месяца назад в одной из республиканских 
газет. С подобным громким заявлением выступило еще одно местное 
печатное издание. Публикации вызвали возмущение и недоумение не 
только работников центра, но и лечащихся в нем инвалидов. Чтобы 
прояснить ситуацию, корреспондент «ЮК» встретился с директором 
центра Н. Берендеевой.

Первое, что показала Наталья Анатольевна, - официальное заключе-
ние независимого, комиссионного обследования технического состоя-
ния этого здания от 19 марта 2010 года. Комиссия была создана на ос-
новании поручения первого заместителя акима ЮКО Б. Оспанова. В ее 
состав вошли работники областного акимата, управления по ЧС, ГАСКа, 
по мобилизационной подготовке гражданской обороны, специалисты 
независимых проектных организаций.  Документ из пяти листов содер-
жит  результаты подробнейшей проверки каждого участка комплекса. 

Вот выдержки из выводов экспертизы:
 «1. Обследованием установлено, что в зданиях комплекса ГУ «Центр 
реабилитации инвалидов ЮКО» выполнен капитальный ремонт, и 
физический износ основных конструкций не достигает действующих 
норм, характеризующих ветхость зданий. 

2. После завершения капитального ремонта, выполненного по утверж-
денному ДГП «Южгосэкспертиза» рабочему проекту, здания Центра 
полноценно эксплуатируются, а их основные элементы и конструкции 
вполне работоспособны и потому комиссия рекомендует официально 
узаконить госприемку здания».

А 5 пункт заключения расставил все точки на «i» окончательно: «Со-
общения в СМи об аварийности и ветхости зданий центра считать 
преждевременными и не соответствующими действительности».
Что мешало корреспондентам – авторам тех самых устрашающих пу-
бликаций – ознакомиться с результатами комиссии, прежде чем опи-
сывать «жареный факт»? Об этом можно только догадываться. Но лю-
бопытно другое. Нет дыма, как говорится, без огня. И сотрясти, таким 
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образом,  спокойную и размеренную жизнь комплекса, где уже не одна 
сотня южноказахстанских инвалидов успешно прошли реабилитацию 
и трудотерапию, было явно кому-то на руку.

Наталья Анатольевна говорит об этом с неохотой. И, может быть, ни-
когда бы и не вынесла сор из избы, если бы дело не зашло так далеко. 
Последней каплей терпения стало подорванное здоровье некоторых 
пациентов Центра, узнавших из публикаций о якобы аварийном со-
стоянии здания. 

В мае 2008 года, приказом областного департамента финансов оно 
было передано ГУ «Центр реабилитации инвалидов ЮКО», а находив-
шийся здесь профлицей передислоцирован в Кентау. Шымкентское 
здание по ул. Иляева, 75 находилось на тот момент в довольно непри-
глядном виде, имелись нарушения противопожарных, санитарно-эпи-
демиологических норм. В этом же году его капитально отремонтирова-
ли, на что было выделено 3,5 млн. тенге из областного бюджета и еще 
20 млн - спонсорских средств.

Первая волна проверок комплекса прокатилась уже вовремя ремонта. 
И он, по словам Берендеевой, проверялся несколько раз соответству-
ющими органами. После этого одно из предприятий - ТОО «Конструк-
тор-80» - откликнулось на обращение руководства об оказании бла-
готворительной помощи в виде определения и уточнения объема и 
видов работ по капитальному ремонту здания.

«Здание центра реабилитации инвалидов находится в аварийном со-
стоянии и подлежит выполнению работ по усилению» - вот так букваль-
но гласили выводы акта обследования центра (стилистика сохранена). 
Однако та самая независимая комиссия, которая провела проверку в 
марте этого года, не нашла указанного заключения «Конструктора-80» 
о нарушениях, которые могли бы стать причиной приостановления де-
ятельности комплекса и уж тем более - из-за его так называемой ветхо-
сти. Но процесс сдачи-приемки уже капитально отремонтированного 
объекта на основе визуальных «конструкторовских» выводов все-таки 
приостановился. Однако, чтобы признать здание аварийным и тем бо-
лее закрыть, необходимо заключение не одной проектной организа-
ции, а целой компетентной комиссии под руководством собственника 
коммунальной собственности, что было и сделано в марте этого года.
 
Правда, еще в октябре 2009 года межрайонный экономический суд 
ЮКО вынес решение о приостановлении деятельности подвального 
помещения, административного корпуса до полного устранения нару-
шений правил пожарной безопасности. Но еще до вступления реше-
ния суда в силу конструкции крыши административного здания были 
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обработаны огнезащитным составом, подвалы очищены от посторон-
них материалов и установлена звуковая пожарная сигнализация.

О раздутом в прессе скандале не мог смолчать и начальник областного 
управления координации занятости и соцпрограмм Ж. Мауленкулов: 
«Чтобы капитально отремонтировать это здание, мы не стали полагать-
ся только на бюджетные деньги и основной акцент сделали на спон-
сорскую помощь. Сегодня это замечательный двухэтажный комплекс 
со многими пристройками, в котором учтены все нюансы для передви-
жения по нему людей с ограниченными возможностями. И мне, и на-
шим пациентам обидно, что до сих пор находятся люди, которые из-за 
личных амбиций ставят нам палки в колеса».

Обидно, честно говоря, и мне, как автору публикации, хотя журналист 
не имеет права вставать на чью-либо защиту. Но так получилось, что 
судьбу центра я отслеживаю с самого начала его возникновения. И 
не раз приходилось своими глазами наблюдать за этапами ремонта в 
здании по улице Иляева: как равняли стены,  потолки, расширяли и 
укрепляли косяки дверей специально для инвалидов на колясках. Есть 
вероятность, что центр будет еще не раз подвергнут проверкам, судя 
по активности его оппонентов. Но на сегодняшний день его пациенты 
могут спокойно проходить здесь реабилитацию, не опасаясь за свою 
жизнь. И хочется все-таки надеяться, что здание, построенное в 90-х 
годах, не «рухнет в любую минуту», а проживет еще не одно десятиле-
тие на пользу южноказахстанским инвалидам.

Издание: Газета «Актобе Таймс», апрель 2010 года.
Автор: Ольга Белова

СМеРТЬ В «неоТЛожКе» 
По ДоРоГе из БоЛЬниЦы В БоЛЬниЦУ

Скорая помощь не довезла до реанимации 10-летнюю Женю. Она 
умерла по дороге на руках у папы. До этого недомогавшего ребенка 
осматривали и медики службы «103», и участковый врач, однако ни-
каких явных признаков заболевания не нашли. Предварительный диа-
гноз специалистов-патологоанатомов – пневмония. 

Маленькая Женя была очень жизнерадостным ребенком, говорят зна-
комые и родные семьи Соколовых. Юная гимназистка училась только 
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на «хорошо» и «отлично», любила играть во дворе. Хоть и переехала 
семья в 11 микрорайон недавно, открытая и общительная девочка бы-
стро нашла друзей. Кроме того, Женя очень любила своих питомцев 
- двух больших попугаев. Ну и, конечно, как у всякого ребенка - целый 
арсенал плюшевых зайцев и мишек. Теперь все эти животные сирот-
ливо стоят на диване, играть с ними больше некому. Две недели назад 
Женечки не стало. 

Мама Наталья и папа Ринат до сих пор не могут отойти от шока. Всегда 
здоровая и веселая дочка буквально «сгорела» за пару дней. У роди-
телей остались только фото, с которых радостно улыбается маленькая 
Женя. 

- Тогда в понедельник, 5 апреля, Женя пришла со школы, все было хо-
рошо, - рыдая, вспоминает мама девочки. - Она попросилась гулять, 
но я ее не пустила, и Женя села за уроки. А уже ночью ей стало плохо. 
В среду пришла участковая, осмотрела дочку, послушала. Сказала, что 
легкие чистые, хрипов нет. Что все в порядке. Мы так обрадовались. 
А ближе к ночи температура у Жени поднялась до 41,7. Мы снова вы-
звали «скорую». 

«Я не давала никаких консультаций по телефону, – уверяет участковый 
педиатр КДП №3 Акмарал Ержанова. – Я пришла к ребенку только по-
сле «сигнального листа» из «неотложки». А до этого мама девочки вы-
зова не делала. У нас же это все фиксируется в специальном журнале. 
Я пришла к ребенку в обед во вторник. Девочка была веселая, играла, 
сон удовлетворительный. Я ее осмотрела полностью, и так как никаких 
осложнений не нашла – поставила диагноз ОРЗ. Прописала пить пара-
цетамол, если будет температура. Однако при моем посещении тем-
пературы не было. Также теплое обильное питье еще назначила. Де-
вочка со мной разговаривала, на вопросы отвечала, потом еще меня 
провожать пошла. Если бы у меня возникло малейшее подозрение на 
бронхит или пневмонию, я бы ее госпитализировала сразу. И потом 
«скорая» тоже могла бы ее забрать в первый раз, если бы подозре-
вали что-то серьезное. А так я ее пригласила на следующий день на 
анализы. И утром я узнаю, что ребенок умер. Я поехала в морг, что-
бы узнать диагноз. Потом я поехала домой к родителям. Принесла им 
свои соболезнования. Узнала предварительный диагноз – пневмония. 
Но пневмония не может развиться так быстро и привести к летальному 
исходу за такое короткое время. При пневмонии ребенок теряет силы, 
лежит, бледный, у него одышка, в легких хрипы. Это сразу видно. Так 
быстро пневмония может развиться только у грудничков, но никак не 
у школьников. Как может девочка, которая играла и весело общалась 
днем − ночью умереть? У меня до сих пор в голове не укладывается. Я 
работаю 15 лет, неужели я ОРЗ от пневмонии не отличу?».
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«Мы прочитали в книжке, что такое бывает – один случай на десять ты-
сяч, – прерывает беседу заведующая отделением педиатрии КДП №3 
Роза Тунгатарова. – Какая–нибудь вирусная пневмония, протекающая 
молниеносно».

Между тем, прибывшая на повторный вызов бригада скорой помощи 
сделала ребенку укол противосудорожного препарата − реланиум, и 
приняла решение срочно девочку госпитализировать. Папа завернул 
Женечку в одеяло и отнес в салон скорой. Медики повезли маленькую 
пациентку в клинику «Шипагер Актобе», обслуживающую детей по ме-
сту жительства. Здравница находится при железнодорожной больнице.

«В машине было очень холодно, − продолжает Наталья. – Мы даже 
Женечку на кушетку не положили. Муж все время ее на руках держал. 
Врачи же ничего не делали, только поправляли сползающее одеяло. 
Мы ехали долго. Женя почти не дышала, я заметила, что у нее даже 
губки стали бледные-бледные. Я тогда еще спросила мужа: а она во-
обще дышит? И Ринат закричал на меня, ты что, конечно, дышит, не 
смей так говорить. По приезду в клинику мы подождали врачей в при-
емном покое, потом нас отправили на второй этаж, одели Жене кисло-
родную маску. Муж держал сам и маску, и шланг, который якобы мог 
перегнуться. Вскоре нам сказали, что нужно срочно везти девочку туда, 
где есть реанимация. Что ее срочно нужно реанимировать. А в этой 
клинике реанимация отсутствует. Муж начал ругаться, кричать, почему 
нас сразу не повезли в реанимацию. Но все молчали. Дочке сняли кис-
лородную маску, муж взял ее на руки и снова побежал в машину. Мы 
поехали в городскую детскую больницу. Женя уже почти не дышала».

Когда машина подъехала к приемному покою городской детской, папа 
Ринат выскочил с ребенком на руках и побежал внутрь.

«К нам подбежал доктор, сказал, положите ребенка на кушетку, – еле 
справляясь с душившими ее слезами, говорит Наталья. – Потом попы-
тался нащупать пульс, закричал, что пульса нет, и вдруг быстро схва-
тил ребенка на руки и побежал куда-то. Нас не пустили, велели ждать. 
Через несколько минут врач вышел и сказал, что Жени больше нет. И 
стал на нас кричать, почему мы так поздно привезли ребенка, о чем 
мы думали? А я в шоке была, ударила его по спине, закричала, что мы 
вызывали скорую два раза, и по больницам нас возили. А дальше уже 
плохо помню, что было». 

«В больницу девочку привезли уже мертвой, дежурный врач уже про-
сто констатировал биологическую смерть», – пояснил руководитель 
ГДКБ Каирбек Тухтаров. 
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Получается, что ребенок умер по дороге из больницы в больницу. И 
никто из находящихся в тот момент рядом медиков «неотложки» этого 
не заметил. 

И вот тут возникают самые главные вопросы. Почему ребенка в тяже-
лом состоянии повезли в больницу, заведомо зная, что там нет необ-
ходимого оборудования, нет реанимации? Зачем нужно было терять 
время в дороге, ведь расстояния-то не маленькие? И почему девочку 
не повезли в областную детскую, ведь она гораздо ближе? Уважаемый 
детский доктор, дежуривший в тот день на скорой, Вы можете ответить 
на эти вопросы? Чем Вы руководствовались, принимая такое решение? 
Какими-то правилами, инструкциями, медицинской интуицией, чем? 

«У нас есть четкий регламент работы, − говорит главврач станции ско-
рой помощи Жусупбек Сатенов. – В любой ситуации мы должны до-
ставить больного в клинику, к которой он относится по месту житель-
ства. Что мы и сделали. Эта клиника работает не первый год, имеет 
лицензию. И уже их проблемы, есть ли там реанимация или нет. Един-
ственное упущение бригады скорой, что они, поддавшись на уговоры 
дежурного врача и родителей, снова взяли ребенка и повезли его в 
другую клинику. Согласно инструкции, наше дело – только доставить 
пациента и все. Им надо было уезжать. Дальнейшие решения должен 
был принимать дежурный врач клиники. Выезжала на вызов общепро-
фильная бригада. У них нет кислородных масок и т.д. Им не положено 
их иметь согласно регламенту. В составе бригады квалифицированный 
доктор и фельдшер. В любом случае, комментировать ситуацию пока 
рано. Пока не будут известны результаты гистологии. Кто знает, что там 
было? Может это вирусная пневмония или еще что? Врачи скорой же 
не виноваты, если ребенок вирус где-то подхватил».

Вот уж где действительно становится страшно за свою жизнь и за 
жизнь собственных детей. Получается, даже при экстренных случаях 
у медиков нет согласованности действий. Только четкий регламент и 
все. У каждого свое «поле деятельности». А дальше хоть трава не ра-
сти. Да и тот самый регламент не соблюдается. Бригада «103» должна 
была оставить девочку в клинике – не оставила, в лечебнице должны 
оказывать медицинскую помощь согласно лицензии − но не пред-
усмотрена реанимация. Нужен был реанимобиль для транспортиров-
ки задыхающегося ребенка – не вызвали. А где же слаженность вра-
чебных действий? Где следование клятве Гиппократа, наконец, когда 
человеческая жизнь превыше всего? Или все это осталось только в 
кадрах небезызвестного сериала «Скорая помощь»? А на деле поч-
ти армейский регламент и все эти «подводные» камни, приведшие, в 
итоге, к смерти ребенка.
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И кстати, как так случилось, уважаемые медики детской клиники, что 
вы забрали кислородную маску у ребенка, который почти не дышал, и 
отправили его на «скорой» уже без маски? Не узнав при этом, есть ли 
у прибывшей бригады «103» эти самые маски в наличии? Понятно, что 
медицинские препараты и все прочее − сейчас на вес золота, но ведь 
на кону была жизнь 10-летней девочки! 

«Ребенка в тот день принимала дежурный врач, – рассказывает заведу-
ющий отделением детской клиники «Шипагер Актобе» Каирбай Кудаба-
ев. – Девочку привезли в очень тяжелом состоянии. Доктор сразу одел 
ей кислородную маску. Но больше мы ничем помочь не могли. Ее необ-
ходимо было срочно реанимировать. А у нас нет реанимации. И врачи 
«скорой помощи» об этом знают. Обычно таких «тяжелых» маленьких 
пациентов сразу везут в городскую детскую больницу. Они там обору-
дованы всем. Ведь расстояние с 11 микрорайона, где жила девочка и 
до нас, а также до городской детской почти одинаковое. Ну, на крайний 
случай, после можно было бы отвезти ребенка в областную детскую 
клинику. Она к нам ближе, чем городская. Я потом звонил в «скорую» 
на следующий день, спрашивал, почему привезли ребенка именно к 
нам, а там мне ответили, что дежурила неопытный врач, и она была не 
в курсе, что реанимация у нас отсутствует. Ну, как это так может быть? 
Ребенок с явными признаками гипоксии, а его к нам везут». 

Судя по словам врачей, каждый из них выполнял свои функции, на 
«территорию» друг друга не лез, как говорится. И каждый, по их же 
мнению, сделал все возможное для спасения ребенка. Но как могли 
медики «проглядеть» болезнь, они и сами не понимают. Да и была 
ли болезнь, вопрошают теперь врачи, прикрываясь еще не готовым 
результатом гистологии. Мол, всякое может быть. И тот самый один 
случай летального исхода на миллион тоже. Но где узаконена такая 
статистика? Почему жизни детей приравнивают к приблизительным 
цифрам? 

Сейчас Наталья и Ринат, немного отойдя от произошедшего, намерены 
подать в суд на врачей. Кроме того, в производстве Саздинского отдела 
полиции также находится материал о смерти ребенка. Назначена су-
дебно-медицинская экспертиза. Полицейские в данный момент опра-
шивают врачей и родных девочки. 

Конечно, вопросов в этом деле возникает множество, но вот ответов на 
них получить, видимо, негде. Да и вряд ли ответы эти принесут хоть ма-
лейшее утешение родителям, недавно похоронившим любимую дочку. 
И Женечкиной бабушке, так и не сумевшей до сих пор осознать, что 
ее маленькой внучки больше нет. И никто уже ее не вернет. Никогда. 
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Газета «Металлург», март 2010 года.
Автор: Светлана Егорова

КонТРаЦеПЦиЯ – ЭТо не оГРаниЧение РожДаеМоСТи! 

Они живут за чертой бедности, куда почти не ступает нога посторонне-
го. Они живут по своим законам, где нет времени думать о предохра-
нении от нежелательной беременности…

Сколько детей нужно для счастья?

Насте 20 лет. Она - детдомовская. У нее есть мама, давно лишенная ро-
дительских прав - несколько братьев и сестер Насти тоже мыкались по 
детским домам, а сейчас потихоньку начинают возвращаться. Правда, 
возвращаться в никуда. Квартиры у них нет. Их вписали в ордер ста-
ренькой «двушки», принадлежащей родственнице - молодой, но уже 
очень больной женщины с двумя детьми. В эту бумагу вписано чело-
век десять. Как и где жить будут - одному Богу известно. Несмотря ни 
на что, Настя уже - молодая мама, сыночку недавно исполнился год. 
Двенадцать месяцев они жили на пособие, теперь им помогают до-
брые люди.

-Настя, ты планировала беременность? - спрашиваю я. Мы специально 
пришли в эту квартиру с представителем неправительственной органи-
зации «Кредо» Еленой Билоконь, чтобы поговорить о репродуктивном 
здоровье.

-Нет, так получилось, - угрюмая девушка прячет глаза в пол. Она еще 
не совсем проснулась, время раннее, а тут нас принесло. Ее малыш спит 
в комнате, а мы беседуем в «проходном» зале. Настина родственница, 
хозяйка квартиры, уже кратко рассказала, кто тут живет – и я сразу за-
путалась. Все перемешалось в этом доме – вторые или третьи мужья, 
несколько инвалидов, множество детей, старшие из которых начали 
рожать своих. Из многочисленных взрослых, проживающих здесь, не 
употребляют алкоголь лишь трое. 

-Ты когда-нибудь предохранялась? – я продолжаю «пытать» Настю.
-Нет.
-Вот ты вышла из детского дома - жилья нет, работы нет. Зачем тебе 
надо было рожать ребенка?
-Так получилось, - твердит худенькая девушка. 
-А сейчас ты предохраняешься?
-Я со своим давно не живу, - наконец она поднимает на меня глаза. – 
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Зачем мне предохраняться?
-Настя, ты молодая, а если встретишь мужчину? Все-таки природа бе-
рет свое…
-Не знаю я.

Тут в дверь начинают тарабанить. На пороге появляются две женщины, 
одна из которых - Настина мама. Светлана живет отдельно, на «пти-
чьих» правах, в квартире бывшего гражданского мужа, который пол-
года назад умер. Если решением суда ее выселят из той квартиры, она 
тоже придет жить сюда - в двухкомнатную квартиру с обшарпанной 
мебелью, с матрацами на полу, с вечно лающей в тесном коридоре 
собакой, со множеством бельевых веревок над головой, на которых 
сушатся вещи разных размеров. В квартиру, где спят по очереди.

Я и у Светланы спрашиваю, предохраняется ли она. 

-Да что вы, у меня муж умер, никто мне не нужен. Да и хватит мне – 
вон, сколько детей, - она говорит с улыбкой, ничуть не стесняясь своего 
«алкогольного» прошлого, да и судя по всему - настоящего. – А раньше 
я предохранялась, со спиралью была, но все равно «залетела» - это с 
самым младшим сыном. Когда меня на роды последние разы привоз-
или, врачи говорили: «О, наша крольчиха приехала». 

-А я предохраняюсь, - вступает в разговор женщина, пришедшая со 
Светланой, ее родственница. – У меня восемь лет спираль стоит, давно 
надо удалять, но я идти к врачам боюсь – у меня документов нет.

Беседуем долго. Женщины вываливают на нас ворох проблем, которые 
в принципе не так уж сложно решить, было бы желание с их стороны. 
Лена Билоконь дает им советы и назначает встречу в своем офисе. На-
последок спрашиваем хозяйку квартиры, пользуется ли она контрацеп-
тивами?

-Я второго ребенка кое-как родила, чуть не умерла. Мне операцию 
сделали, после которой я не могу иметь детей, - отвечает она. 

Да-а-а, в одной квартире – столько разных судеб и проблем. Но это – 
лишь малая, видимая часть айсберга под названием «женщины из со-
циально-неблагополучных категорий»…

Каждой женщине – по контрацептиву!

Сотрудники НПО «Кредо» однажды просто взяли списки социально-не-
благополучных семьей из поликлиники №4, наркодиспансера, Центра 
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по профилактике и борьбе со СПИД, свою базу тоже подняли, - и пош-
ли с анкетированием. Один из вопросов анкеты был о репродуктивном 
здоровье и контрацепции. К удивлению сотрудников НПО выяснилось, 
что многие граждане с рискованным поведением не знают свой ВИЧ-
статус и почти никто не предохраняется. А образ жизни-то ведут ужас-
ный – алкоголь, наркотики, нищета, болезни. Эти женщины живут по 
своим законам. Детей у каждой по двое-трое, а то и гораздо больше. 
И не задумываются дамы о том, что не сегодня-завтра они могут снова 
забеременеть. Часты случаи, когда мать лишают родительских прав, де-
тей определяют в детский дом, а женщина уже беременна в очередной 
раз… Начинают Сотрудники «Кредо» «проигрывать» с нарко- и алкого-
лезависимыми их жизнь на год-два вперед, и только тогда вроде жен-
щины начинают что-то осознавать. Оказывается, с ними никто раньше 
на эту тему не разговаривал. А вообще, у них же как: день прожили - и 
ладно. Живут компаниями, в постоянных пьянках, гулянках. Дети растут 
как грибы, потом своих рожают. 

Данное анкетирование и беседы о контрацепции помогут докторам, по 
их же словам, снизить количество абортов и нежелательных беремен-
ностей у женщин детородного возраста из социально-уязвимых групп 
населения. По крайней мере, в идеале это видится так. Правда, в реаль-
ности все пока по-другому. 

- К сожалению, такие женщины приходят к нам редко – у них другие 
интересы, проблемы и ценности. Дозваться их очень тяжело, - говорит 
заместитель директора по охране материнства и детства поликлиники 
№4 Людмила Ивановна Классик. – Но мы при любом удобном случае 
стараемся проводить беседы, чтобы те задумались. Презервативы на 
месте раздаем. Но для такой категории, на мой взгляд, лучший контра-
цептив – внутриматочная спираль. Чтобы поставить и не думать боль-
ше об этом, ведь в их жизни не до контрацепции в виде презервативов 
или таблеток. Мы принимаем женщин в любое время, не важно – есть 
ли на месте их участковый гинеколог или нет. 70% из социально-небла-
гополучных женщин, стоящих на учете именно в нашей поликлинике, 
имеют долгосрочную контрацепцию, то есть спираль. Мы поставили 
себе цель – контрацептировать не менее 85% таких женщин.

Неправительственная организация «Кредо» сделала очень большую 
работу, проведя анкетирование среди женщин детородного возраста 
из социально-уязвимых групп. Это помогло определить, знают ли они, 
что такое контрацепция, можно ли им в данный момент иметь ребен-
ка? Когда это анкетирование прошло, мы были поражены результатом: 
самый распространенный среди них способ «планирования» семьи – 
аборт. 
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Женщины из групп риска закрываются от медиков, впрочем, как и от 
всех остальных. Благодаря неправительственной организации, у вра-
чей появился контакт, связь с этими женщинами.

Сейчас в Темиртау в каждой поликлинике созданы списки неблагопо-
лучных граждан, которые постоянно обновляются и контролируются. 
-Их образ жизни и материальное состояние не дает повода задумы-
ваться о таких вещах, как контрацепция, - говорит о женщинах из груп-
пы риска директор поликлиники №4 Аргын Ноянович Бидайбаев. – Вот 
и возникает в обществе идущая в основном от социально-неблагопо-
лучных граждан проблема - материнская и младенческая смертность, и 
большое количество абортов. Поэтому городской отдел здравоохране-
ния делает упор на работу с этой категорией. Наши акушеры-гинекологи 
ведут постоянный патронаж таких семей, мы насколько возможно пы-
таемся их контрацептировать. У нас есть бесплатные таблетированные 
препараты и внутриматочные спирали, которые закуплены на средства 
городского бюджета и устанавливаются совершенно бесплатно. С ка-
ким бы гинекологическим диагнозом к нам не пришла женщина, с ней 
обязательно проводится беседа о контрацепции. Не отказываем даже 
в тех случаях, когда у женщины нет документов, в любом случае, если 
это будут проблемы не нашей поликлиники, то какой-то другой… 

Итернет-портал «PlatonKZ», май 2010 года.
Автор: Елена КУЛАКОВА

жиТеЛи ПоСеЛКа ЧКаЛоВо оКазаЛиСЬ В «заЛожниКаХ»

В Карагандинской области избавляются от ртутных отходов, которые 
до сих пор представляют угрозу здоровью местного населения. Эко-
логов уже сейчас беспокоит вопрос дальнейшего мониторинга захо-
ронения. А жители села Чкалово и вовсе считают себя «заложниками 
безответственности». Мало того, что поселок с советских времен об-
ложили ртутными отходами («благодаря» заводу «Карбид»), так теперь 
еще и сам проект по утилизации ртути, по мнению сельчан, ведется с 
нарушениями. 

Первый этап реализации проекта начался еще в 2007 году со строи-
тельства полигона и демонтажа завода «Карбид» в Темиртау, который 
являлся основным источником загрязнения ртутью реки Нура вплоть 
до водохранилища Интумак. В этом комбинате на протяжении многих 
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лет использовалась ртуть в качестве катализатора для ускорения хими-
ческих реакций при производстве ацетальдегида и карбида кальция. 
Все это в дальнейшем применялось в промышленности. Но в начале 
1990-х, во время распада Советского Союза, комбинат обанкротился, 
а цеха были раздроблены. Территория бывшего производственного 
предприятия осталась без контроля, поэтому в разных частях города 
стали обнаруживаться емкости с ртутью. 

После долгих споров на общественных слушаниях началась реализа-
ция глобального проекта. Но если жители Темиртау и некоторых других 
населенных пунктов особых претензий не высказывали, то вот жители 
Чкалова начали бить тревогу. 

Изначально власти не проводили с сельчанами никакой профилакти-
ческой беседы, когда запускали этот проект, ничего толком не объяс-
няли. Обещали переселить их на какое-то время в другое место, но не 
сделали этого. А когда люди стали жаловаться на плохое самочувствие, 
то власти наконец-то спохватились – дали задание местным врачам 
провести санитарное обследование населенного пункта. И ужаснулись: 
ртуть в высокой концентрации присутствовала буквально везде – в пи-
тьевой воде, в организме человека и даже в молоке кормящей матери! 
Но специалисты стараются об этом особо не распространяться.

- Большая часть нашего населения страдает повышенным давлением. 
Порой очень тяжело становится дышать, как будто воздуха не хвата-
ет. Я уверена, что нездоровится сельчанам именно из-за загрязненной 
ртутью воды и не вывезенной вовремя земли, куда впиталась эта ртуть, 
- жалуется жительница Чкалова Тамара Антонова.  

Еще одна сельчанка баба Маня теперь из дома ни ногой – как только 
выходит на улицу, у нее начинается приступ.

- Я задыхаюсь. Все это началось именно с того момента, когда в нашем 
поселке стали раскапывать землю, где десятилетиями была ртуть. Луч-
ше бы они ее или вообще не ворошили, или делали все качественно и 
быстро, чтобы мы не травились, - причитает пенсионерка.

Разработчики проекта по утилизации ртутных отходов совместно с эко-
логами обследовали почву и воду поселка. После чего сказали: 

- Здесь действительно содержится большая концентрация ртути, по-
этому людям не рекомендуется ловить в близлежащей реке рыбу и 
есть ее, - говорит резидент инженера службы технического надзора 
проекта по очистке реки Нуры Манфред Нуссбаумер. 
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Опасно здесь пасти и скот, который забредает на луга загрязненного 
водоема. Следовательно, могут пострадать и те, кто употребляет зара-
женные молоко и мясо. 

Оказалось, что сельчане также уже давно пьют загрязненную ртутью 
воду в колодцах. Некоторых выручают личные скважины, но они есть 
не в каждом доме. После обследования местные власти обещали жите-
лей Чкалова снабжать привозной питьевой водой. Но, похоже, «забы-
ли». Обмолвились и о строительстве водопровода, которого не было 
здесь и в помине. Да только воз и ныне там.

- Проект по строительству водопровода после неоднократных жалоб 
со стороны сельчан в селе был сделан, но теперь вся загвоздка в фи-
нансировании, - сказал представитель Комитета по водным ресурсам 
Юрий Корнев. 

Также выяснилось, что в самом проекте была допущена ошибка, по-
этому люди остались еще и без технической воды. Сельчане оказались 
отрезанными от мира. У некоторых сейчас даже огородов не осталось 
– тоже результат работы этого проекта. Но люди добились того, чтобы 
для проверки в Чкалово приехал куратор этого проекта из Всемирного 
Банка реконструкции и развития. Там обещали разобраться. 

- Нам обещали, согласно проекту, вывезти отравленную ртутью землю 
и засыпать плодородной почвой, чтобы не было дальнейшего источни-
ка загрязнения. Но этого не произошло, – сокрушается другая житель-
ница этого села, ныне проживающая в Темиртау, Людмила Семенова. 

Реализаторы проекта, финансируемого государством и Всемирным 
Банком реконструкции и развития, не считают виновными в этой си-
туации себя, и уверены, что изначально обо всем должны были поза-
ботиться местные власти, прежде чем приступать к реализации такого 
масштабного проекта. Сейчас разработчики надеются, что с другими 
населенными пунктами, где еще предстоит проводить экскавацию за-
раженных грунтов, подобных проблем не будет. 

Проект по утилизации ртутных отходов планировалось завершить уже 
в этом году. Однако работы были временно приостановлены из-за па-
водкового периода. Поэтому не исключено, что процесс избавления 
от ртути растянется еще на неопределенное время. На данный момент 
всех терзают сомнения: удастся ли довести проект до ума. Ведь пока 
никто не может дать стопроцентной гарантии того, что даже спустя де-
сятки лет этот клочок земли, на котором захоронена ртуть, не будет 
представлять угрозу.
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«Радио Азаттык», декабрь 2010 года.
Автор: Елена Кулакова

УЧиТеЛЯ и РоДиТеЛи оТСТаиВаюТ зДание 
МУзыКаЛЬноЙ ШКоЛы 

В Темиртау учителя и родители учащихся музыкальной школы №2 про-
тестуют против ее переселения. Здание школы планирует занять про-
куратура. Накануне сменился директор школы.
 
Группа жителей Темиртау уже около недели пытается убедить мест-
ную власть, что музыкальной школе переезжать из нынешнего зда-
ния не стоит. Они говорят, что для музыкальной школы нужны спе-
циальные помещения, ведь занятия музыкой тихими не бывают.  
 
Многие из них боятся, что часть учащихся перестанет посещать уро-
ки, поскольку не всем будет удобно добираться до другого места. Так-
же потребуется перевозить музыкальные инструменты, а это доставит 
немало хлопот, к тому же некоторые инструменты могут не выдер-
жать переезда, говорят противники переезда музыкальной школы.  
 
- Нам говорят, что переезд будет осуществлен специалистами, но у нас 
в городе даже нет специалистов, чтобы настроить инструмент, - сказа-
ла преподаватель музыки Светлана Корнева.
 
По ее словам, когда здание полностью принадлежало музыкальной 
школе, тогда в ней училось 700 детей, а сейчас - чуть более двухсот.  
 
- 22 года назад это здание было отдано под музыкальную школу. За 
это время желающих переехать сюда было очень много. В 90-е годы 
у нас уже пытались отобрать это здание, но благодаря сплоченности 
коллектива и директору, который сейчас ушел на пенсию, нам удалось 
его отстоять, хотя тогда мы по нескольку месяцев не получали зарплату. 
Несколько лет назад к нам подселили городской отдел образования, а 
потом и филиал партии «Нур Отан». А теперь нас вообще хотят высе-
лить отсюда. Но альтернативы этому зданию нет, - сказала преподава-
тель музыки Татьяна Колышева.

Прокуратура вместо школы?
Чиновники мотивируют переезд тем, что это здание находится в ава-
рийном состоянии, но отремонтировать его за счет бюджета города, 
возможности нет. Планируется, что здание отдадут прокуратуре. «А 
если сюда переедет прокуратура, то расходы на ремонт ей покроют из 
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республиканского бюджета», - заявил журналистам аким города Нур-
кен Султанов. 

Однако педагоги считают, что причина вовсе не в аварийности. «На на-
чало учебного года наша школа была сдана, все документы подписаны 
и пожарной инспекцией и СЭС. А теперь выясняется, что здание все-
таки аварийное. Если бы наше здание было такое плохое, никто бы на 
него глаз не положил», - заявили педагоги. 

Представители прокуратуры Темиртау, претендующие на это здание, 
объяснили журналистам свое желание сменить место расположения 
тем, что их здание уже обветшало.

Печальный опыт
Преподаватели и родители воспитанников музыкальной школы №2 
напоминают, что у Темиртау уже есть печальный опыт подобного пере-
езда. Поэтому педагоги просят местную власть не повторять «ошибок 
прошлых лет».  
 
- Несколько лет назад в Темиртау переезжала третья музыкальная шко-
ла, а потом ее и вообще не стало, учителя остались без работы, а дети 
- без занятий. Даже, где находятся инструменты из этой школы, не знает 
никто. А начиналось все точно так же,  как и у нас. Им тоже чиновники 
сначала говорили, мол, потеснитесь, надо вместить туда других, - вспо-
минает преподаватель Светлана Корнева.
 
новый директор
Сначала школу планировали переселить сразу после новогодних ка-
никул, причем, место еще не было определено, говорят противники 
переезда. А когда общественность стала будоражить эту тему, препо-
давателям сказали, что переезд на время отложен. Но переезд все-таки 
состоится, сообщила новый директор музыкальной школы Индира 
Омашева на собрании с учителями. 
 
- Здесь неподобающие условия для работы. Я вам хочу заявить, что на 
сегодня точный адрес нам пока не сообщили, но переезд все-таки неиз-
бежен, вопрос будет решаться в течение 2011 года. Во всяком случае, мы 
здесь остаемся до конца учебного года, так я поняла. Пожалуйста, пой-
мите меня тоже, чтобы завтра не было каких-то кривотолков. Я убежде-
на, что власти нас слышат и подберут то, что нам нужно, - заявила на со-
брании педсовета директор музыкальной школы №2 Индира Омашева.  
По словам большинства педагогов, новый директор музыкальной шко-
лы почему-то не прислушивается к их мнению. Они считают, что дирек-
тор идет на поводу у местной власти, поскольку боится потерять свое 
рабочее место. Раньше эту должность занимала Светлана Ярошинская. 
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- Так получилось, что меня сняли с этой должности, якобы я просто не 
прошла по конкурсному отбору. Но самое интересное, что это произо-
шло после того, когда я попросила чиновников выделить средства на ре-
монт большого зала, где 200 посадочных мест, 200 квадратных метров, 
сцены для хора, высокие потолки. Я сделала смету, сдала ее в отдел обра-
зования, все документы были готовы, но этому не дали ход. Теперь логич-
ность этих поступков как-то выстраивается, - сказала Светлана Ярошин-
ская, теперь занимающая должность завуча музыкальной школы №2.  
 
По словам преподавателей, за все годы существования музыкальной 
школы №2, деньги на ремонт здания и закуп музыкальных инструмен-
тов не выделялись.
 
Родители учеников говорят, что написали жалобы в администрацию 
президента страны, генеральную прокуратуру, акиму Карагандинской 
области и города, партию «Нур Отан», министерства образования и 
науки, а также культуры. Однако ответы еще не пришли, говорят они.  
 
Собрание педсовета и знакомство с новым руководителем музыкаль-
ной школы 24 декабря чуть не закончилось потасовкой. Собравшиеся 
педагоги и родители были на грани срыва. По их словам, им не назы-
вают истинную причину их скорого переезда. К тому же в этом случае 
грубо нарушаются права детей, считают учителя. 
 
«Почему бы прокуратуре не отремонтировать свое здание, раз на это 
деньги выделяются из бюджета? Почему их положение должно улуч-
шиться путем выселения музыкальной школы? Где экономический рас-
чет? С чего вы взяли, что переезд обойдется дешевле, чем ремонт уже 
имеющегося здания. Пожалуйста, до переезда произведите расчеты, 
предоставьте общественности их», – потребовал один из родителей 
Дмитрий Федоров. 
 
По итогам собрания было вынесено решение педсовета, в котором 
определены позиция учителей и директора.
 
- Было запротоколировано, что коллектив настаивает на том, чтобы от-
стоять здание нашей музыкальной школы и сделать там ремонт, а но-
вый директор настаивает на переезде, не считаясь с нашим мнением, 
- сообщила преподаватель Татьяна Колышева. 

Решили потеснить и другую школу
Буквально сразу после этого встречи родителей и преподавателей с 
новым директором музыкальной школы №2, в акимат был вызван ди-
ректор детской школы искусств имени Газизы Жубановой Иосиф Ту-
ровский. По его словам, власти предложили два варианта: либо в эту 
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школу подселят музыкальную школу №2, либо - колледж искусств. Та-
кая рокировка поставила директора детской школы, по его словам, в 
тупик. 

- Дело в том, что наше здание рассчитано всего на 900 детей, а у 
нас уже сейчас там занимаются 1 315 воспитанников. То есть нам и 
так тесно. Если к нам переедет еще одна школа или колледж, то 
возникнут большие накладки с расписанием занятий, проведени-
ем мероприятий, износ инструментов. Я сказал руководству го-
рода, что это не реально сделать, - сказал директор КГКП «Дет-
ская школа искусств имени Газизы Жубановой» Иосиф Туровский.  
 
К тому же, по его словам, перевозить огромные рояли это равно-
сильно тому, что просто взять и выкинуть их на мусорку. Их нель-
зя перетасовывать, они могут развалиться, а средств на их заме-
ну найти будет трудно, говорит директор детской школы искусств.  
 
- Например, малый кабинетный рояль стоит около 800 тысяч тенге, 
большой рояль – более миллиона тенге, - сказал Иосиф Туровский.  
Он сказал, что чиновники дали ему немного времени подумать. А тем 
временем родители продолжают писать письма в разные ведомства с 
просьбой остановить выселение музыкальной школы. 

Газета «Темиртауский рабочий», ноябрь 2010 года.
Автор: Елена Кулакова

ПоезД ПУСТЯТ ПоД оТКоС?

«Помогите, пожалуйста, остановить этот беспредел! Мы узнали, что по-
езд «Караганда-Москва» хотят убрать, а вместе с ним и сотрудников. 
Сколько денег кто кому отстегнул, чтобы отобрать у нас единственный 
поезд, который соединял Караганду с Москвой?». Письмо с таким со-
держанием попало к нам в редакцию на прошлой неделе. Мы не могли 
не отреагировать.

Крик души
Это письмо было написано неравнодушными жителями Караганды. В 
их числе есть те, кто когда-то сам работал на железной дороге или име-
ет родственников вагоновожатых. Немало среди них и тех людей, кото-
рые частенько мотаются в Москву. Поезд сообщением «Караганда-Мо-
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сква» удобен тем, что он ходит через день, и не надо делать пересадки. 
А с 1 января 2011 года, по словам карагандинцев, этот поезд перестанет 
курсировать, отправляться в Москву придется через Астану. Это будет 
особенно неудобно людям из Жезказгана, им понадобится добраться 
до Караганды, оттуда до Астаны и только потом уже в Москву. 

Жители даже написали письмо Нурлану Нигматулину. «Мы надеемся, 
что Вы, как бывший аким области, патриот Караганды не останетесь 
безучастным к нашим наболевшим вопросам», - говорится в письме. 

Мы поговорили с сотрудниками регионального карагандинского фили-
ала по пассажирским перевозкам «Северный». Называть свои фами-
лии они боятся, поскольку на них могут оказать давление. Но сказали, 
что на днях им пришла факсограмма, где указано, что после нового 
года поезд сообщением «Караганда-Москва» будет курсировать один 
раз в четыре дня. Якобы этот маршрут стал нерентабельным. Но желез-
нодорожники считают, что это все отговорки, скорее всего, причина в 
другом. 

- Мы опасаемся, что можем потерять в зарплате или вообще остаться 
без работы. Если наш поезд будет ходить всего один раз в четыре дня, 
соответственно и количество вагоновожатых сократится, - возмущают-
ся сотрудники.

Если все произойдет именно так, как они и предполагают, то под со-
кращение попадут около 50-ти человек. 

изменения неизбежны
Начальник карагандинского участка «Северный» Кайрат Майдин, под-
твердил, что с нового года действительно ожидаются изменения. Со-
кращение графика работы поезда «Караганда-Москва» - один из ва-
риантов оптимизации. Если сейчас этот поезд ходит через день по 7 
вагонов, то теперь планируют запускать его раз в четыре дня, но при 
этом увеличить количество вагонов. Чтобы не гонять пустые составы 
туда-сюда. О сокращении штата, по словам Кайрата Майдина, речь не 
идет. 

- У нас же квартальная выработка часов считается, график скользящий. 
Если за пределы республики не выгодно ездить значит, нужно маршру-
ты увеличивать внутри страны. Планируется запускать маршруты пря-
мого сообщения из Караганды в Павлодар, Кустанай. Разные варианты 
прорабатываются. Мы тоже свое предложение даем отсюда – чтобы 
прямое сообщение было на юг: из Караганды в Сары-Агаш, Кызылорду, 
- поспешил успокоить начальник участка Кайрат Майдин.
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Поддержка со стороны
Поддержать вагоновожатых вызвались и члены Совета ветеранов ка-
рагандинского отделения дороги. Мы связались с председателем Гали-
ной Домриной, которая высказала свою точку зрения.

- Как и все члены Совета, я считаю, что это не справедливо и не пра-
вильно, ведь Карагандинская область очень большая, густонаселенная, 
а поезда отменяются. Сколько прицепов ведь уже отменили! Это «Ка-
раганда-Киев», Санкт-Петербург, Екатеринбург. Я не понимаю, почему 
отменяют направление «Караганда-Москва», ведь на него не только 
летом, но и зимой билеты раскупают. Раньше этот поезд каждый день 
в Москву ходил, - говорит Галина Домрина, отработавшая железнодо-
рожником 41 год.
 
Члены Совета ветеранов тоже написали письмо акиму области Серику 
Ахметову. Просьба одна - оставить график работы поезда «Караганда-
Москва» таким, какой он есть сейчас, но ни в коем случае не сокращать 
его. 

Каши не сваришь
Я, в свою очередь, тоже обратилась за комментариями в областной 
акимат. Там подтвердили, что письмо от рабочего коллектива принято, 
но выяснилось, что помочь власти ничем не могут. «Поймите, что ре-
шение данной проблемы не в компетенции акимата Карагандинской 
области, мы не можем повлиять на эту ситуацию. Этот вопрос надо 
рассматривать на уровне республики, в Министерстве транспорта и 
коммуникаций», - сообщили в пресс-службе областного акимата.

10 ноября я разместила корреспондентский запрос на блоге министра 
транспорта и коммуникаций Казахстана Абельгази Кусаинова, который, 
кстати, некогда учился и работал в Карагандинской области. Я спроси-
ла, может ли его Министерство помочь в решении проблемы? Письмо 
«провисело» на официальном сайте более трех дней, однако на него от-
вечать не спешили. Тогда я отправила повторный запрос, указав в конце: 
«Буду вынуждена так и написать, что мой вопрос вы проигнорировали». 
Только после этого на мою личную электронную почту из пресс-службы 
данного ведомства пришли письма: «Уважаемый заявитель! Ваш вопрос 
с номером 57451 опубликован на сайте» и еще «Дело, в том, что проце-
дура ответа на вопросы блога, требующих детального разбора, занимает 
определенное время. Тем более что нам приходится ждать ответа от КТЖ, 
АО «Пассажирские перевозки», которое как вы знаете, входит в состав в 
ФНБ Самрук Казына. В настоящее время от КТЖ ответ еще не поступил».   
  
По сему видно, что Министерство транспорта и коммуникаций либо 
пока не хочет будоражить общественность, поскольку последнее слово 
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будет именно за ним, либо министра еще не поставили в известность, 
что маловероятно, ведь вопрос о сокращении поезда обсуждается уже 
давненько. 

А тем временем железнодорожники находятся в ожидании результата, 
но, как говорится, «ожидание смерти хуже самой смерти». Будем на-
деяться, что чиновники примут разумное решение, чтобы не оставить 
за чертой бедности работников и соответственно не доставить хлопот 
пассажирам, решившим выехать в Москву.  

Итернет-портал «PlatonKZ», май 2010 года.
Автор: Елена КУЛАКОВА

СеКС В МаЛенЬКоМ ГоРоДе

Что толкает темиртауских девушек торговать своим телом?
На сегодняшний день в Казахстане насчитывается свыше 10 тысяч про-
ституток. Немало женщин легкого поведения и в Темиртау, «проводя-
щих досуг» на известной всем улице Каршоссе. Многие торгуют телом 
в саунах, ночных клубах и ресторанах. В прошлом году в городе было 
зарегистрировано 8 фактов, связанных с содержанием притонов для 
занятия проституцией и сводничества. А с начала этого года выявлено 
уже 4 таких случая. 

Пойти на «панель»…
Как считают аналитики в органах внутренних дел, заниматься проститу-
цией женщин вынуждают финансовые проблемы в семье. Как правило, 
возраст проституток колеблется от 18 до 35 лет. Полицейская практика 
показывает – в Темиртау на панель идут девушки из неблагополучных 
семей, наркоманки, которым нужны деньги на «дозу», поэтому они го-
товы отдаться первому встречному. 

- Органами полиции у нас сегодня не предусмотрена такая категория 
учета как проституция. Поэтому и наказывать мы девочек не можем, а 
только тех, кто содержит притоны или является сводником, - рассказы-
вает старший инспектор по борьбе против насилия Светлана Гаркуша. 
Так, в прошлом году при поставке девочек с поличным задержали ад-
министратора одной из городских саун. По закону, если сводник попал-
ся впервые, то ему грозит штраф в размере от 500 до 1000 МРП, либо 
лишение свободы сроком до 3-х лет. Если же действует организован-
ная группа или человек, ранее судимый за содержание притона, то он 
может загреметь за решетку на 5 лет. 
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В Темиртау за посредничество попался мужчина. За двух девушек, ко-
торых он свел с клиентом, посредник получил 2 тысячи тенге. За это 
же дело были задержаны 56-летняя и 57-летняя женщины, которые за 
материальное вознаграждение оказывали «своднические» услуги. А не 
так давно полицейские «повязали» еще одну «мамку». 

- К нам поступила информации, что эта женщина поставляет дево-
чек. Поскольку доказать это тяжело, то покупателем услуг проститутки 
в этом случае выступил наш сотрудник, деньги были помечены. Как 
правило, в роли женщин-посредниц выступают бывшие проститутки, 
которые уже перестали пользоваться спросом у мужчин. Учитывая то, 
что они знают этот бизнес, как говорится,  «от и до», им в этом плане 
работать легче, - отмечает Светлана Гаркуша. 

Страдания проституток
Жизнь 16-летней Юлии из Темиртау была не из легких. Росла она в не-
благополучной семье: отец - наркоман со стажем, мать никогда не про-
сыхала от водки. Несовершеннолетняя, без работы и образования, она 
была вынуждена идти на панель. Невзрачная внешность, отсутствие 
нормальной одежды сказывались на доходах -  хватало лишь на еду 
и кое-какие вещи. Вроде бы все шло спокойно, пока однажды холод-
ной осенней ночью к прославленной в Темиртау улице Каршоссе не 
подвернула «девятка», забитая молодыми парнями. Поманив ее паль-
чиком, один из них предложил Юлии развлечься, «обслужить» пару 
человек за хорошие «чаевые». Она согласилась, предвкушая, что уже 
завтра купит себе модную юбчонку. Но уже через полчаса девушка сто 
раз пожалела, что вообще села в машину. Подвыпившие парни не хо-
тели секса, они жаждали издевательств. 

- Они заставили меня станцевать стриптиз на улице, я вся посинела от 
холода, им это надоело, и они стали меня избивать, обливать пивом, 
затем заставили войти в ледяную воду и показать им танец на воде, - с 
ужасом вспоминает Юля. 

Поиздевавшись над ней вдоволь, мерзавцы сели в машину и уехали, 
оставив бедную девчонку в озере. С тех пор Юля аккуратна в выборе 
клиентов…  

Не менее шокирующий случай произошел и с другой девушкой из Те-
миртау. Выпустившись из детского дома, Наташе было некуда идти. Но 
однажды она встретила «принца» на белом Мерседесе, который пред-
ложил ей стать его любовницей. Он снимал квартиру, дарил дорогие 
подарки, одевал как куклу, поил, кормил, а взамен требовал лишь лю-
бовные утехи. Она была не против, тем более что уже начинала к нему 
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привыкать. Но вскоре молоденькая девушка ему изрядно поднадоела, 
и он стал «подкладывать» ее под своих богатых дружков. Так Наташа и 
«пошла по рукам»… А позже она обратилась за помощью в обществен-
ный фонд «Шапагат».

Кто протянет руку помощи?  
Такие как Юля и Наташа не единственные, кто сталкивается с подоб-
ной жестокостью со стороны мужчины. Как правило, девушки, рабо-
тающие на панели, слабы и беззащитны, у многих нет документов и 
городской прописки. Перед ними сегодня везде закрыты двери, кроме 
двух организаций – городского центра по борьбе со СПИД и обще-
ственного фонда «Шапагат». Там секс-работницы могут получить пси-
хологическую, социальную и юридическую помощь совершенно бес-
платно. 

- Девочки выходят на нас с помощью сотрудников центра СПИД. Там 
есть «дружественный» кабинет, откуда к нам в общественный фонд и 
направляют секс-работниц. К примеру, мы договариваемся с поликли-
никами и роддомом, чтобы там их обследовали, провели лечение и 
сделали прерывание беременности. Обращаемся в центр социальной 
адаптации, чтобы помогли приютить этих девочек, через отдел за-
нятости и соцпрограмм оказываем помощь в трудоустройстве, если 
надо,  ходатайствуем в получении прописки, - рассказывает замести-
тель председателя ОБФ «Шапагат» Зоя Ружникова. 

Только в этом году четырем секс-работницам бесплатно сделали аборт, 
одну сопроводили на обследование и лечение, еще одной помогли 
пройти комиссию ВКК. В прошлом году двух девушек трудоустроили, 
еще трем оказали помощь в получении временной прописки и про-
живания.  
  
Стоит ли  легализовать проституцию?
В прошлом году председатель карагандинского общественного фон-
да «Тiрлiк» Роза Петрусь предложила депутатам и правительству РК 
легализовать проституцию, и даже выделять из бюджета средства на 
оплату «интимных услуг» тем, кто не в состоянии «снять девочек» - в 
частности инвалидам.

Специалисты, работающие в центрах по поддержке женщин, называют 
это бредом. Во-первых, легализация проституции станет хорошим «по-
дарком» для сутенеров. Во-вторых, расширит секс-индустрию и даже 
может подстегнуть рост детской проституции. А еще она дает понять 
новым поколениям мальчиков и  юношей, что женщины – это просто 
сексуальный товар, а проституция – безобидное развлечение.  
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Газета «Новый вестник», август 2010 года.
Автор: Елена Братухина 

ДеРжиТе СеБЯ В ФоРМе

Надо ли вводить дресс-код для учителей? 

«Скоро школа превратится в казарму. Сколько можно над нами экспе-
рименты проводить?» – возмущается учительница одной из городских 
школ. До молодого преподавателя дошли не очень приятные вести. Ее 
и остальных коллег собираются облачить в униформу. В Министерстве 
образования решили ввести дресс-код для учителей. Всех одеть в оди-
наковые строгие костюмы.

Неожиданную новость озвучили накануне учебного года, 18 августа, во 
время «он-лайн» конференции. На республиканском совещании учи-
теля, начальники областных управлений образования, производители 
одежды и родители обсуждали внешний вид современного учителя. 
По мнению чиновников, одежда педагога сильно влияет на процесс 
обучения. А некоторые позволяют себе вольности: надевать короткие 
юбки или блузки с декольте. В то время как форма у педагогов должна 
быть «единой и выдержанной в деловом стиле».

на вкус и цвет
В этом учебном году одинаковые костюмы наденут учителя нескольких 
школ страны. Первыми инициативу правительства поддержали педаго-
ги Кызылординской и Западно-Казахстанской областей. Им, как перво-
проходцам, униформу сошьют на бюджетные деньги. А вот остальным 
придется платить из собственного кармана.

- В тех регионах, где мы введем форму, она будет все-таки за счет 
средств учителя, – не стал никого обнадеживать директор департамента 
дошкольного и среднего образования Министерства образования и на-
уки Нургали Аршабеков. – Для педагогов шьют по максимально низким 
ценам. Стоимость формы может составить примерно 15 тысяч тенге.

В тех школах, где воздержались от введения единой спецодежды, учи-
телей предлагают переодеть в деловые костюмы. Дискуссии на тему 
того, какими они должны быть, разгорелись нешуточные. Все старались 
предложить одежду по своему вкусу. Например, в Западно-Казахстан-
ской области учителя решили встретить школьников в ярко-красных 
платьях ниже колен и белых пиджаках. Хотя в министерстве не оценили 
их желание выделиться. Посчитали, что это слишком агрессивный цвет, 
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который будет отвлекать школьников от учебного процесса, и пореко-
мендовали выбрать тона поспокойнее.

Каждой школе разрешили выбирать модели и расцветку на свое ус-
мотрение. Но предпочтение отдавать сдержанным тонам и юбочным 
костюмам. Брюк в школьной учительской форме быть не должно. А 
чтобы немного ограничить широту выбора, специалисты посоветова-
ли почитать книгу «Педагогический совет» выпушенную управлением 
образования Алматы и Институтом повышения квалификации и пере-
подготовки кадров. Там четко прописаны требования к имиджу учите-
ля: «Педагогам рекомендуется деловой стиль одежды – костюмы стро-
гого покроя, пошитые из однотонной или с неброскими рисунками 
ткани. Самая короткая юбка – чуть выше колена. Брючный костюм по 
типу мужского хоть и признается допустимым, но меньше подчеркива-
ет авторитет, чем костюм с юбкой. Предпочтительная цветовая гамма 
– серый, синий, рыжевато-коричневый, темно-коричневый (усиливает 
восприятие бескомпромиссности), бежевый. Розовый, пурпурный или 
ярко-желтый не рекомендуются. Одежда бордового и зеленого цветов 
имеет отрицательные оценки. Цвет черного кофе, темный болотно-зе-
леный допустимы, но менее желательны. Красный цвет учитель дол-
жен использовать очень осторожно, поскольку при длительном воз-
действии он может вызвать агрессию у детей с неустойчивой нервной 
системой».

на заказ
А пока учителя выбирают, алматинские дизайнеры уже выставили 
напоказ модели одежды для педагогов. В коллекции академии моды 
«Сымбат» десятки классических юбочных и брючных костюмов раз-
ных расцветок, но примерно одного фасона. Юбка чуть ниже колен с 
разрезами по бокам или сзади. Удлиненные пиджаки с национальным 
узором и отложным воротником или стоечкой.

- Мы впервые предложили школьную форму для учителей десять лет 
назад, но тогда это не получило распространения. А сейчас даже сами 
преподаватели к нам обращаются, и из министерства обратились с 
предложением разработать одежду для педагогов, – говорит вице-пре-
зидент академии моды «Сымбат» Светлана Альсейпулова. – Это непло-
хая идея, в банке сотрудники тоже ходят в одинаковых костюмах. Раз-
рабатывая эскизы для учителей, мы долго совещались. Решили выбрать 
для них спокойные цвета, неяркие. Внесли элементы национального 
декора, чтобы было видно – учитель Казахстана.

Ткани – обязательно шерсть, лайкра и никакой синтетики – она впиты-
вает запахи, да и сама порой обладает неприятным ароматом, быстро 
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затирается на швах и локтях. Один комплект-тройка, пошитый у алма-
тинских дизайнеров, обходится в 30 тысяч. Если выбрать такой же, но 
без пиджака, выходит в два раза дешевле.

- Цена зависит от выбора ткани. Чем ткань лучше, тем вещь дороже, 
– объясняет Светлана Альсейпулова. – Но я не думаю, что для наших 
учителей это большие деньги. Сейчас в магазинах костюмы стоят не 
дешевле. А педагоги хорошо одеваются и денег на вещи не жалеют.

Ученикам в пример
В Караганде к идее Министерства образования отнеслись прохладно.
- В нашей области об этом речь не идет. Учителя у нас придерживаются 
делового стиля в одежде, и этого достаточно. А если вводить единый 
стиль, то нужно ателье, а у нас большого производства нет, – объяснила 
главный специалист управления образования Жибек Мукушева.

- Деловой стиль в одежде у нас давно, но тут ведь речь идет о формен-
ной одежде. Пока это только рекомендуют. Самое главное, чтобы не 
были ущемлены ничьи права, – считает заместитель начальника город-
ского отдела образования Наталья Окарская. – Я считаю, это бы под-
тянуло людей с дурным вкусом. Но с другой стороны, человек идет в 
форме, и все знают, что это училка.
- А как же индивидуальность?
- Думаю, что можно разнообразно одеваться, но стиль должен быть 
один.

Пока все спорят, надо или не надо вводить форму для учителей, в шко-
ле-лицее №101 педагоги подумывают об одинаковой одежде. Они три 
года заказывают форму для учеников в алматинской академии моды. 
Теперь решили сшить одежду для сотрудников.

- Нам прислали модели, мы рассмотрели их и теперь хотим узнать в 
ателье, сколько будет стоить пошив одежды. А почему бы нет – дети в 
школьной форме и педагоги тоже, – говорит учитель математики шко-
лы-лицея №101 Алма Жумабекова. – Конечно, если шить, то за счет 
учителей. Но и форма для школьников за счет родителей. Наши учите-
ля согласны. И хотя мы все женщины, и, естественно, хочется показать 
новую блузку, но бывает такое, что ту же самую блузку можно увидеть 
и на техперсонале. Это не разность слоев, но любой женщине будет 
неприятно увидеть ту же вещь на другом человеке.

В школе уверяют, что им удалось сохранить индивидуальность каждого 
учителя. Комплекты костюмов каждый выбирал на свой вкус. Главное, 
чтобы был единый стиль.
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Министерство образования не планирует вводить учительский дресс-
код по всей стране в обязательном порядке. Пока рабочая форма для 
педагогов – это всего лишь рекомендация… или повод для размышле-
ния. Возможно, скоро свободным нравам в одежде все-таки придет 
конец.

Издание: Газета «Новый вестник», октябрь 2010 года.
Автор: Елена Братухина

УЧеБные ТеТРаДи ПоПаЛи «В ПеРеПЛЁТ»

На прилавках появились пиратские копии прописей по 
«Самопознанию»

Чиновники пока не могут обеспечить всех школьников учебниками и 
прописями. Однако это хорошо получается у типографий. Отксероко-
пированные учебные тетради по «Самопознанию» идут на ура. Роди-
телей даже не смущает то, что они стоят в два раза дороже оригинала 
и выглядят хуже.

Недавно «Новый Вестник» провел «горячую линию» с представите-
лем городского отдела образования. Вопрос одной из позвонивших 
в редакцию родительниц привел гостя в недоумение. Мама ученицы 
второго класса интересовалась качеством продаваемых школьных те-
традей по «Самопознанию». На базаре она купила учебные тетради, 
но засомневалась в их подлинности: «они были отксерокопированы 
и склеены». Приглашенная Айгуль Киясова удивилась и ответила, что 
научный центр «Бобек» в продажу учебники и тетради еще не выпу-
скал. И к тому же в этом году продавать учебники и тетради по новому 
предмету могут только в «Доме книги Ермеков». Они заключили дого-
вор напрямую с издательством. Мы же решили проверить, насколько 
верны опасения родителей и на самом ли деле в городе продают «па-
леные» школьные тетради.

история вопроса
Похоже, один из самых прорывных проектов в казахстанском образо-
вании трещит по швам. «Самопознание» как обязательный предмет в 
школьном расписании появился в этом году. Но еще в 2000 году его 
начали преподавать в двух детских садах, трех школах и пяти вузах – 
в виде эксперимента. Через десять лет уроки этики стали вести в 184 
учебных заведениях страны. Теперь учиться «раскрывать потенциал 
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человека» будут абсолютно все школьники. Но не все школы к этому 
готовы. С преподавателями проблем не возникло. Учителя начальных 
классов и этики прошли специальные курсы. Дело в том, что введен-
ный предмет очень специфичен и вести его предлагалось в специаль-
но оборудованном классе. Например, инициатор проекта советует от-
казаться от привычной расстановки парт. Дети должны сидеть в кругу, 
чтобы видеть друг друга и общаться. В кабинете обязательно должны 
быть: большой напольный ковер, магнитофон, телевизор и интерак-
тивная доска. Не каждая школа может себе это позволить.

- У нас прошло уже четыре урока, – рассказывает учитель начальных 
классов средней школы. – Но мы занимаемся в простых классах. Есте-
ственно, форма урока у нас такая, как должна быть, то есть мы про-
водим «круг радости» и другие игры. Структура урока выдержана. Но 
материальная база не соответствует той, что должна быть.

Затем возникли вопросы у родителей. Кто же будет выдавать книги и 
тетради для нового предмета. Чиновники пообещали обеспечить всех 
литературой и прописями. Даже книжные магазины не стали заказы-
вать «Самопознание» у издателя. В надежде на то, что потребности в 
учебниках не будет, ведь их выдадут в школах. Но к сентябрю выясни-
лось – книг на всех не хватит. Отдел образования закупил учебники для 
99 процентов учащихся и прописи для льготников младших классов. 
Остальным пришлось бежать в магазины. Но самое интересное, что 
книг и тетрадей по новому предмету нет в продаже.

Цена знаний
Воспользоваться ситуацией решили предприниматели. На рынке по-
явилась точка, где ежедневно продавали учебные тетради по «Само-
познанию». Слухи о том, что там продают «недоступные» тетради, 
обошли весь город. Мы решили проверить это и отправились на базар. 
Найти точку было несложно. Звонившая в редакцию мама объяснила, 
что купила прописи у магазина «Хозяюшка». И на самом деле, пря-
мо перед входом в магазин стоял небольшой стол, на котором среди 
прочих школьных принадлежностей лежали и тетради по «Самопозна-
нию». Над столом висит кусок от картонной коробки с надписью «Про-
писи». Войдя в роль заботливой родительницы, я стала интересоваться 
тетрадями.

- Сколько стоят?
- Пятьсот тенге, – отвечает продавец, попивая чай.
- А почему так дорого? Моя знакомая говорит, что здесь купила за 450.
- Это для тех, кто оптом берет. Если больше десяти тетрадей.
- А откуда они у вас? По всему городу их нигде нет.
- Из Алматы, все из Алматы. Нам привозят в ограниченных количествах. 
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Их разбирают быстро на базе. Вот вчера мне двадцать штук привезли.
- Так откуда везут их?
- Девушка, вам зачем это надо?
- Я переживаю, вдруг подделка. Тем более, что на прошлой неделе из 
города выступали, говорили, что тетради в продажу не поступили.
- У нас все нормально. Вот видите, написано: издательство «Бобек». 
Утверждено Министерством образования. Вы брать будете?
- Конечно, – купив тетрадь для ученика второго класса, я отправилась 
по школам. Сравнивать покупку с оригиналами.

Начала со средней школы №86. Мне повезло. Им в начале года раз-
дали по несколько тетрадей на класс. Учителя младших классов сели 
в круг и стали сравнивать две тетради. При детальном рассмотрении 
оказалось, что копия не намного хуже оригинала. Единственное замет-
ное отличие - размер. Та, что показали учителя, была намного больше 
моей - размером с альбом. Купленная же мной состояла из сложенных 
листов формата А4.

- Эти тетради просто уменьшены до нужного формата, - говорит учи-
тель Татьяна Дмитриевна. - Видите, здесь цвета не такие яркие, как в 
нашей книге. Не везде буквы пропечатаны.
- А посмотри содержание… - советуют ей коллеги.
- Да нет, содержание то же самое, однозначно. Это все отксерокопиро-
вано. Просто есть люди, которые решили на этом заработать. А родите-
лям куда деваться, нагонять школьную программу-то надо.
- Нет, ну какой это Алматы? Скорее всего, местные типографии делают, 
– заключили педагоги.

Примерно такие же эмоции купленная тетрадь вызывала и у других 
педагогов. Но больше всего они поражались цене простой тетради. По 
сути, столько стоят учебники.

- Ого, я рассчитывала тенге на двести, - удивилась библиотекарь Люд-
мила Пономаренко. – Мы сейчас собираем заявки от родителей, кому 
каких учебников не хватило, и я своим сказала, что тетрадь по «Само-
познанию» будет стоить не больше двухсот тенге. Ну, будем ждать, как 
только в магазины поступят тетради, нам дадут знать, и мы их купим.

Кстати, в магазинах тоже ничего о появившейся в продаже тетради не 
знают. В доме книги мне ответили, что тетради по нужному предмету 
еще не привозили. Первое поступление будет только в октябре.

Вот только родителям ждать некогда. В школах полным ходом идут за-
нятия. В каждом учебном заведении из трудного положения выходят, 
как могут. Некоторые родители копируют нужные страницы из учебни-
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ков и прописей. Другие решили заказать точно такие же, но в местных 
типографиях. У кого на это времени не хватает, идут и покупают тетради 
на рынке.

- Я думаю, что родители не должны покупать тетради на базарах. У книг 
есть определенный государственный стандарт, – говорит заведующая 
сектором общего и среднего образования гороо Светлана Чжао. – На-
пример, формат, офсетная бумага, выдержанные цвета, стандартные 
краски, которые прошли химический анализ, что они безопасны для 
детей. А если это не оригинал, еще и уменьшенный в два раза, то у 
ребенка зрение может испортиться. Или для печати ядовитые краски 
могут использовать, которые нанесут вред.

«Мы будем отслеживать»
Разобраться, кто же все-таки должен отвечать и следить за продавае-
мой учебной литературой, удалось с трудом. В городском и областном 
отделах образования нас заверили, что проверки – это не их дело.

- Прямо на рынке продают? Вот дают, – удивились в департаменте об-
разования. – Конечно, продавать нельзя, но мы не отслеживаем торго-
вые точки. Этим власти должны заниматься или прокуратура. Но хоро-
шо, что вы нас в известность поставили, я доложу начальнику. Думаю, 
мы будем отслеживать этот вопрос и вас известим.

В прокуратуре сослались на финансовую полицию, мол, это незакон-
ная предпринимательская деятельность. Пусть они и разбираются.

- По факту незаконной предпринимательской деятельности – если на 
рынке оплачиваются налоги, то это законная предпринимательская де-
ятельность, – объяснила пресс-секретарь финансовой полиции Оксана 
Драчева. – Другое дело – наличие сертификатов качества, но мы не мо-
жем проверять без заявлений. Пусть граждане нам напишут заявление. 
Например, попросят проверить обеспечение и выделение школьных 
денежных средств на покупку учебников.

На этом круг лиц, которые могли бы хоть что-то прояснить в сложив-
шейся ситуации, замкнулся. После долгих разговоров стало ясно - 
местные чиновники от образования все сваливают на министерство. 
Мы написали письмо в национальный научно-практический, обра-
зовательный и оздоровительный центр «Бобек» (они занимаются из-
дательством учебного материала по «Самопознанию»). Думаем, там 
точно заинтересуются сложившейся ситуацией и примут меры к «под-
польным торговцам». 
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Издание: Газета «Новый вестник», июнь 2010 года.
Автор: Елена Братухина

МОЛОЧНЫЕ РЕКИ
Упаковка отделит цельный продукт от напитка

Правительство ужесточило требования к маркировке молочной про-
дукции. Через две недели начнет действовать новое правило, по кото-
рому молоком можно будет называть лишь натуральный продукт. А то, 
что было восстановлено из порошка, будет именоваться «молочным 
напитком». 

На прилавках йогурт, творог, сметана и другие молочные продукты в 
новой упаковке появятся 3 августа. На лицевой стороне тары будет ука-
зано, из какого молока сделан товар: цельного или восстановленного. 
А название продукта и новые надписи будут одинакового размера.

- По действующему техрегламенту продукция, произведенная из су-
хого молока, маркировалась как просто «восстановленное», при этом 
никаких требований к шрифту, к месту указания этого слова не было, 
- цитируют слова заместителя директора департамента по развитию 
перерабатывающей промышленности и агропродовольственных рын-
ков Минсельхоза Шаймердена Ахметова на информационном сайте 
Kazakhstan Today. – Этим пользовались некоторые недобросовестные 
производители, указывая это слово мелким шрифтом, в «невидном» 
месте. В итоге разницу между сухим и цельным молоком сложно было 
увидеть.

Вода с молоком
Прежде чем появиться на столе у покупателя, коровье молоко про-
ходит долгий путь. Парное молоко привозят на завод, охлаждают, об-
рабатывают и отправляют в магазины. Такое молоко называют цель-
ным. Об этом нам обязательно сообщает производитель, так как по 
полезности оно на втором месте после парного. Второй способ при-
готовления белого напитка еще сложнее. Молоко долго выпаривают, 
соблюдая технологию, превращая его в порошок. Его могут хранить 
сколько угодно, а в нужный момент достать, развести водой, довести 
до показателей, которые есть в обычном коровьем молоке, и пустить 
в продажу. Раньше производители старались не писать о таком проис-
хождении молока, теперь у них нет выбора.

- Вообще-то разницы в пищевой ценности нет. То есть усваивается оно 
одинаково. А если смотреть на содержание белков, жиров и углеводов, 
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разумеется, молоко цельное будет полезнее, чем восстановленное, – 
объясняет доцент кафедры питания Карагандинского медицинского 
университета Светлана Ахметова. – Однако молоко нельзя назвать но-
сителем большого количества витаминов. Польза молока – это кальций 
и фосфор.

Никто не запрещает производителю заготовить порошок впрок, а по-
том, разбавив его водой, разливать в привлекательные пакеты или го-
товить из него творог. Но теперь производитель должен указать состав 
продукта и, возможно, изменить его название. К примеру, кефир, при-
готовленный из восстановленного молока, будет называться кефирным 
продуктом, йогурт – йогуртным продуктом, а молоко – молочным на-
питком. Таким образом, у покупателя появляется выбор: пить настоя-
щее – цельное молоко, но подороже, или довольствоваться дешевым 
порошковым напитком.

- Это будет порядочно по отношению к потребителям, потому что они 
должны знать, за что он платят деньги, и знать, какой эффект они могут 
получить от покупки молока, – считает Светлана Ахметова.
- А не проще ли купить нормальное коровье молоко, непереработан-
ное?
- Этот вопрос очень спорный. Вы у тех, кто продает молоко, прове-
ряете, чистое ли было животное, здоровое ли оно? И потом режим 
кипячения. Мы молоко кипятим, и в нем пропадет вся ценность. По-
этому я не сторонник молока, которое продают на улице. Или, к при-
меру, корове сделали прививку, ее 15 дней нельзя доить. А откуда вы 
узнаете, продавали ли вам в это время молоко или нет. А если судить 
с гигиенической точки зрения, откуда пластиковые бутылки, в которых 
молоко продают? Вдруг их на помойке подобрали? А на производстве 
все проверяется. Молоко обрабатывается.

Вся правда на упаковке?
Молокозаводы от таких новшеств, конечно, не в восторге. «Правда» на 
упаковке может стоить им очень дорого. Покупатель, выбирая между 
молоком и молочным напитком, естественно, предпочтет натуральный 
продукт. А значит, спрос на него резко возрастет. А смогут ли произ-
водители его удовлетворить, пока никто говорить не берется. Технолог 
одной карагандинской компании по производству молочной продук-
ции даже не исключает, что после нововведения их товар подорожает. 
Хотя бы потому, что придется заказывать новые упаковки.

- Сейчас такие требования по упаковке: нужно то одно писать, то дру-
гое, загрузили нас так, что вся информация даже не вмещается, – се-
тует сотрудник молокозавода. – Везде будет эта писанина, а индивиду-
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альный дизайн, наш, брендовый, с ним как? Надо все писать: есть ли 
сертификат, состав, углеводы, и все крупными буквами, пусть они сами 
сначала нам покажут, как это все разместить на одной упаковке.

- Может быть такое, что производители начнут хитрить. На упаковке 
будут писать «изготовлено из цельного молока», а на самом деле про-
давать товар из восстановленного?
- Конечно, сделают из порошка, а продавать будут как цельное. Опре-
делить это можно будет только с помощью экспертизы. И то как? Если 
и придут проверяющие, то в это день можно делать продукты из на-
турального молока, а на следующий день снова из сухого. Чтобы точно 
проверять, нужно каждый день присутствовать на заводе. Тут вся на-
дежда только на порядочность производителя.

Однако чиновники надеяться на порядочность не собираются. Сразу 
после нововведения специально созданная комиссия пойдет прове-
рять прилавки магазинов. Если найдут молочные продукты в старой 
упаковке – снимут с продажи. А производителей и даже распространи-
телей такого товара оштрафуют.

«НВ» будет следить за нововведением. После 3 августа мы тоже прой-
дем по магазинам и изучим содержимое прилавков.

Издание: Газета «Новый вестник», сентябрь 2010 года.
Автор: Елена Братухина

МоЛоКУ заКон не ПиСан

Товаров в новой упаковке на прилавках нет

В магазинах уже как месяц должны продавать молоко в новой упа-
ковке. Чтобы увидеть её, мы прошли по торговым точкам, но так и не 
нашли того, что искали. 

Сегодня в магазине среди молочных пакетов легко потеряться. На каж-
дом указаны жирность, производители, полезные добавки. От пестрых 
надписей голова идет кругом, и, согласитесь, мало кто в них разбира-
ется или вообще обращает на них внимание. Шрифт мелкий. Главное, 
написано крупными буквами «молоко». Что еще нужно? Но правитель-
ство решило позаботиться о потребителях, ведь народ должен знать, 
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что покупает. Теперь производители обязаны сообщать, из чего изго-
товлен продукт: из концентрированного, сгущенного или сухого мо-
лока. И писать «восстановлено из сухого молока» или «восстановлено 
из сгущенного молока». При этом подписи должны быть на лицевой 
стороне упаковки и одного размера.

Товарный ряд
В магазин мы отправились вместе с председателем ассоциации пере-
работчиков молока Ириной Ушаковой. Зашли и сразу наткнулись на 
три нужных нам отдела. Но молока с надписью «восстановленное» мы 
не нашли. Боятся писать правду? Или все стали натуральными? Выби-
раем упаковку и читаем на обратной стороне: «Молоко пастеризован-
ное. Длительного хранения из сухого молока». Но никакой надписи о 
том, что оно восстановлено из сухого, на лицевой стороне пакета нет. 
Смотрим дальше. «Молоко стерилизованное, изготовлено из коровье-
го молока. Срок годности 8 месяцев». Или вот еще: «Молоко натураль-
ное, разработано с применением новых технологий из молока высше-
го качества. Коровье, без консервантов и искусственных добавок. Срок 
годности 1 год».

- А разве может молоко храниться один год? – удивилась я.

- Я комментировать это не могу. Пусть это остается на совести произво-
дителей, – смутилась Ирина Владимировна. Ведь не далее как час на-
зад мы говорили о том, что настоящее молоко может храниться всего 
неделю. Хотя некоторые производители пишут «молоко ультрапасте-
ризованное», то есть обработанное при высокой температуре, что и 
позволяет продлевать срок годности.

В третьем отделе мы нашли «молоко питьевое». Не очень понятно, то 
ли это название, то ли оно изготовлено из сухого. Состав на упаковке не 
указан. Но то, что молоко было в полиэтиленовом пакете, уже внушало 
доверие. Как правило, такая продукция долго не хранится.

С кефиром, сметаной и йогуртами то же самое, что и с молоком. Мел-
кими буквами, перечисляя состав, они могут написать, что продукт из-
готовлен из сухого молока. А на лицевой стороне этого нет.

- Сейчас все пишут, кто что хочет. Потому что понимают регламент по-
своему. А такие вещи, как регламент, должны четко прописывать, что 
надо писать, а что нет, – вступается за производителей Ирина Ушакова. 

- Наша ассоциация предложила молочному союзу добавить рекомен-
дательно, что должно быть написано на упаковке. Потому что каждый 
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раз менять тару – это очень накладно. У нас крестьянское хозяйство. 
Мы десять лет не можем сменить упаковку, потому что на это надо 
десять миллионов тенге. Мы берем кредиты на производство, но на 
упаковку нам не хватает. Техрегламент в первую очередь вводится для 
тех предприятий, которые вырабатывают молоко длительного хране-
ния. Нормальное молоко долго не хранится, а то, что стоит по 20, 30, 
40 дней, это продукт, который имеет калории и ничего полезного не 
несет. То же самое с заквасками для йогурта и кефира. Если срок годно-
сти полгода, то, естественно, там консервант, а живой закваски нет. Но 
главное, мы должны оградить Казахстан от потока экспорта.

Кто в ответе?
Следить за выполнением технического регламента должны специалисты 
института стандартизации и сертификации. По идее, они должны снять 
с продажи все молочные продукты, не соответствующие новым требо-
ваниям. Тогда прилавки бы вмиг опустели. А молочникам пришлось бы 
заплатить штрафы до 40 тысяч тенге. Но пока эксперты не спешат с про-
веркой по магазинам. Производители попросили повременить.

- К нам обратились молочный союз и предприниматели, дело в том, 
что они не могут сейчас сразу заменить упаковку, – объясняет началь-
ник отдела карагандинского филиала РГП «Казахстанский институт 
стандартизации и сертификации» Рабилла Жандильденова. – Они зака-
зывают миллион этикеток, оплачивают все это, поэтому не могут взять 
и выбросить. Просят подождать.

Издание: Газета «Новый вестник», май 2010 года.
Автор: Елена Братухина

КТо оТВеТиТ за БазаР?

Майкудукские продавцы снова вышли на тропу войны.

Противостояние рыночных торговцев продолжается. На этот раз под 
горячую руку продавцов с «Горняка» попали не только дачники и южа-
не, но и власти. Около пятнадцати отчаянных торговок оставили свои 
рабочие места и устроили экспресс-митинг. 

Вооружившись самописными плакатами с надписями: «Позор акиму» 
и «Требуем порядка вокруг рынка», они расположились напротив сти-
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хийного базара, под знаком, запрещающим торговлю в неположенных 
местах. Больше всего собравшихся возмущает, что нелегальные конку-
ренты отбывают у работников рынка всех клиентов.

Давайте по справедливости
«Внимание! Торговля в неустановленном месте запрещена! Торговля 
вне установленных местным исполнительным органом мест влечет 
штраф в размере до пяти месячных расчетных показателей» – гласит 
надпись на знаке. А буквально в метре от него на солнце пригрелась 
старушка, отчаянно пытавшаяся продать свои пять пучков зеленого 
лука. К бабушке никто не подходил, потому что рядом с ней толпа разъ-
яренных торговок с рынка в один голос высказывала недовольство в 
адрес расположившихся нелегальных продавцов.

- Убирать всех надо, – кричали продавцы с рынка. – Мы хотим, чтобы 
была справедливость, в городе уже давно все стихийные рынки убира-
ют, киоски ставят, магазины приводят свою территорию в нормальный 
вид. А у нас что?

- Это и грязь, и запах, – подтверждает жительница соседнего дома. – 
Мы порой открыть окна не можем, так воняет. Тут же никто толком не 
убирает. А как на это реагирует милиция? Они пройдут, по сто тенге с 
этих дачников соберут, и те будут дальше торговать.- Они налоги не 
платят, а почему я должна отдавать деньги? – не выдержала продавец 
Софья Четверкина. – Они продали свое и ушли. А мы только убытки 
терпим. А вот посмотрите, стоят, разве это дачное. Редиска, яблоки, 
апельсины. Это же все южное продают. Им продавать на базаре надо, 
а они здесь стоят.

Давний спор продавцов с рынка «Горняк» и тех, кто торгует за его пре-
делами, разрешить никто не берется. Вот и приходится торговкам от-
стаивать свой маленький бизнес самим.

- Люди к нам не идут, мы целый день стоим и не можем продать, а они, 
– женщина кивает на рядом стоящих продавцов с овощами и фрукта-
ми, молоком и зеленью, – полдня постоят и уходят.

Деньги в кассу?
Сами же дачники и южане, торгующие нелегально, предпочитают от-
малчиваться. Не выдерживают оскорблений в свой адрес лишь неко-
торые.

- Нет, подождите. Я за дачников выступаю, – прервала ругань торговка 
с улицы. – Вот вы говорите: для нас сделали прилавки. А как туда идти, 



43

если это далеко, народ туда просто-напросто не дойдет. А у нас по паре 
пучков лука, и все, что там продавать?

Так объясняют свое нежелание идти торговать на рынок все продавцы- 
нелегалы. Мол, место там грязное и совсем не приносит дохода.

- Почему мы должны по семьсот тенге в день платить? – удивляется 
женщина, продающая молоко. – Мы столько не зарабатываем. Они-то 
там, на рынке, на весах работают, обвешивают всех, вот и работают. А 
у нас всегда все в норме.

В норме, по словам молочников, у них и с оплатой за торговое ме-
сто. Дачники и продавцы ежедневно оплачивают аренду занимаемой 
уличной площади неким дамам, приезжающим каждый день. Причем 
у них идет четкое разделение: одна собирает деньги с дачников, вторая 
с торговцев покрупнее. С дачников берут по пятьдесят тенге. А с пред-
принимателей по двести.

- Мы платим Ларисе. Она всегда приходит, и я отдаю ей деньги, – го-
ворит дачница. – Я не знаю, с какой она организации. Она всегда при-
ходит, мы ей отдаем, и все.
- А за что она с вас деньги собирает?
- Я и не знаю, за аренду, наверное, – засомневалась старушка.
- А чеки она вам дает?
- Нет.

Так совпало, что во время нашего пребывания на рынке собирать дань 
пришли те самые дамы, о которых так мало знают продавцы. Первой 
круг по рынку делает Лариса.

- Я собираю деньги с дачников за мусор, эти деньги отдаю дворнику 
за работу, – пытается ответить и скорее уйти от журналистов и окру-
живших ее рыночных продавцов Лариса Инякина. – Они знаете как 
тут «свинарят», а потом на нас ругаются жители. И вот мы за уборку 
территории собираем деньги, по 50 «копеек».
- Дачники говорят, что вам платят за аренду.
- Нет, не за место, – пытается убедить нас в обратном Лариса. – Это что-
бы они не свинячили. Мы убираем территорию, у нас дворник ходит.
- А как называется ваша организация?
На этот вопрос Лариса сразу ответить не смогла. Она долго молчала, 
потом заявила, что сама работает дворником и убирает территорию 
стихийного рынка.
- Лариса, ты же это все для милиции собираешь, им деньги отдаешь, – 
не выдержали продавцы.
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Лариса на это ничего не ответила и дала понять, что разговор окончен.
Сразу же после нее за деньгами приехала ее коллега. Гульмира Алим-
ханова, о которой дачники совсем ничего не знали. Она оказалась со-
трудницей управления по выдаче разовых талонов. Сборщица денег 
представилась и показала служебное удостоверение.

- Я свою работу делаю, собираю деньги, по двести тенге с человека, 
выдаю им талоны. У меня все законно.
- А почему вы собираете деньги с людей под знаком «торговля запре-
щена», по идее, их бы разогнать надо было бы.
- Ой, а я его не заметила, – удивилась Гульмира, не останавливаясь, 
продолжила собирать деньги. Выдавая вместо полученных двухсот 
тенге разовые талоны. – Ну, мы в любом случае будем с них деньги со-
бирать, потому что торговля-то идет, они должны платить за место. Я 
всем талоны выдаю, а полученные деньги сдаю инкассаторам.

Восточно-Казахстанская областная газета «FLASH!»,  
октябрь 2010 года.
Автор: Алексей Божков,

По СТоПаМ БУЛГаКоВа иЛи ноУ-ХаУ ДВД ВКо

Управление дознания Департамента внутренних дел ВКО взяло на себя 
ответственную миссию известного писателя Михаила Булгакова. Со-
трудник данного управления играет роль Воланда. А в роли Берлиоза 
выступил гражданин Г., которого сбил сотрудник одного из исправи-
тельных учреждений, взявший на себя роль комсомолки. А прокурату-
ра, в роли читателя, со всем согласилась.

– Аннушка уже разлила масло, – говорит дознаватель Воланд. – Потому 
остановить автомобиль водитель-комсомолка О. не имел возможно-
сти. А потерпевший Берлиоз пусть хоть затаскается по инстанциям. Он 
все равно ничего не докажет!

Примерно такой монолог мы поставили бы на сцене театра, будь у нас 
такая возможность. А дело-то пустяковое, но сотрудники полиции су-
мели его заморочить общими усилиями настолько, что сами запута-
лись, и уже не знают: что бы такое еще «умное» написать в ответ на 
запрос…
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а где же его сбили?
Так вот, гражданин Г. возвращался из гаража домой. Осенний вечер, 
сумерки, погода без осадков. Как он рассказывает, он дошел до улицы 
Бажова, стал спокойно переходить через дорогу по нерегулируемому 
переходу. И уже почти на пунктирной линии дорожной разметки его 
сбивает автомобиль ВАЗ-2110. Пострадавший получает тяжелые теле-
сные повреждения.

Первой на место ДТП прибывает бригада «скорой помощи», которая 
фиксирует в своей карте вызова, что автомобиль находится «на оста-
новке «По требованию» по ул. Бажова в сторону аэропорта». И это, 
почему-то, ну никак не вяжется со схемой ДТП, согласно которой ма-
шина стояла к моменту прибытия полицейских на середине проезжей 
части в 100 метрах от автобусной остановки. Или виновник аварии с 
места ДТП машину убрал и схему рисовали со слов неизвестных нам 
лиц, или медработники что-то напутали!

Пострадавший к тому времени находился на переднем сиденье сбив-
шей его автомашины и его никак не могли из нее извлечь. От него пах-
ло алкоголем, и медработник ставит предварительный диагноз, кроме 
прочего, «алкогольное опьянение». Свидетели, почуявшие запах спирт-
ного, тоже свидетельствуют об алкогольном опьянении потерпевшего. 
И никому невдомек, что его просто могли, например, обтереть чем-то.
Вскоре прибыли сотрудники полиции, с помощью которых медики по-
садили пострадавшего к себе в машину. Пострадавший был доставлен 
в больницу, где у него в обязательном порядке берут анализ на алко-
голь. И анализ этот показывает отсутствие алкоголя в крови пострадав-
шего. То есть, он был трезв.

Пьеса разворачивается…
Сотрудники полиции составили схему ДТП, по которой автомобиль 
ВАЗ-2110 проехал от места удара до полной остановки автомобиля 
30,4 метра, остановившись при скорости 50 км/ч без тормозного сле-
да! Получается, либо автомобиль вовсе не тормозил, но его скорость 
никак не могла при этом быть почти 14 м/с, либо остановочный путь 
весьма длинный, он замедлялся постепенно, не применяя экстренное 
торможение, но тогда почему он не пытался избежать столкновения?

Место ДТП, не совпадающее с данными карты вызова, подтвержда-
ют свидетели. Скорость автомобиля ВАЗ-2110 подтверждает таксист, 
везущий пассажира при разрешенной скорости 60 км/ч со скоростью 
50 км/ч в том же направлении, что и двигался автомобиль ВАЗ-2110, 
оказавшийся по счастливой случайности однофамильцем водителя О.!
И вот дознаватель Ульбинского Отдела полиции Усть-Каменогорска на-
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значает экспертизу. Во вводных данных указывает мокрый (!) асфальт, 
скорость автомобиля 50 км/ч, скорость пешехода 5,1 км/ч (быстрый шаг).

Эксперт, исходя из этих данных, дает заключение, что удаление автомо-
биля составляло 30,4 метра, а остановочный путь, с учетом экстренного 
торможения, составляет 34,6 метра. То есть, водитель не мог предот-
вратить ДТП экстренным торможением.

И в отношении водителя выносят постановление об отказе в возбуж-
дении уголовного дела, в котором кроме прочего пишут, что постра-
давший находился в алкогольном опьянении и выбежал на дорогу в 
неположенном месте перед близко идущим транспортом. Аналогич-
ное постановление вновь выносится уже после жалобы потерпевшего 
в прокуратуру, отменившую первое постановление.

а это не доказательства!
Налицо явные противоречия! Откуда взвлся «мокрый асфальт», если 
потерпевший, а также один из очевидцев утверждают, что «погода 
была ясной, осадков не было»? И какое алкогольное опьянение, если 
есть справка об отсутствии алкоголя в крови?

Потерпевший Г. отправляется в Восточно-Казахстанский центр гидро-
метеорологии, где получает справку о том, что в день ДТП температу-
ра воздуха стабильная 6,5 градусов (плюс/минус десятая доля), атмос-
ферные явления не наблюдались. Приносит он эти документы в нашу 
редакцию, которая направляет их в ДВД ВКО и прокуратуру ВКО для 
дальнейшего разбирательства.

Прокуратура заявила, что в отношении дознавателя возбуждено дис-
циплинарное производство, и дело передано более опытному дозна-
вателю. Департамент ответил, что проводятся дополнительные меро-
приятия по проверке наших доводов.

Мы тем временем подстраховались и направили запрос в КГКП «Городская 
больница №1», в которой потерпевшему делали анализ крови, с вопросом: 
насколько он достоверен? И получили ответ, что «результат проведенного 
анализа является точным и достоверным. Для проведения исследования 
биологических объектов на наличие алкоголя применяются методики, со-
ответствующие перечню разрешенных методик на территории РК. Персо-
нал лаборатории, допущенный к работе, имеет соответствующие знания и 
квалификации (удостоверения специализации по токсикологии)». Исполь-
зующихся методов исследования, согласно ответу больницы, четыре.

И вот сотрудник ДВД ВКО, не знающий о том, что мы его опередили 
на целый месяц, «выдает на гора» изумительное письмо, в котором 
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пишет, что наезд на пешехода произошел без торможения, поэтому 
тормозного следа нет. Дождь мог произвольно идти на улице Бажова 
и не идти над метеостанцией (а потому прошел вне поля зрения метео-
рологов!). Пострадавший был пьян, о чем отмечено в журнале приема 
больных (который, кстати, заполняется по карте вызова «скорой помо-
щи», работник которой, по Приказу Минздрава, заключений не дает, 
соответственно эти данные не являются доказательствами). А соглас-
но пояснению сотрудника Центра судебно-медицинской экспертизы, 
справка об отсутствии в крови пострадавшего алкоголя «объясняется 
неточностью примененной методикой определения наличия алкоголя 
в крови». Мол, происходит расщепление алкоголя ферментами в тече-
ние 1 часа и понижается его концентрация в крови, в связи с чем он 
может быть не обнаружен. А также «при доставке крови в лаборато-
рию, возможно, ошибочно произошла замена пузырьков с кровью». А 
посему, мол, постановление об отказе в возбуждении уголовного дела, 
со всеми формулировками, вынесено обоснованно.

Заметим, что данные опроса медперсонала самой больницы, работник 
ДВД ВКО не признает, удовлетворившись показаниями сотрудников 
совершенно иной структуры Минздрава, хотя обвиняет в халатности 
именно сотрудников больницы!

Кроме того, сотрудник правоохранительных органов, как юрист, не мог 
не знать, что в уголовном законодательстве нет дозволения органам 
следствия и дознания пользоваться данными «возможно», «вероятно». 

Справки от специалистов
И в редакции и в кабинете главного врача КГКП «Городская больница 
№1», куда мы обратились за дополнительным комментарием, письмо 
вызвало исключительно иронию и сарказм.

В тот же день была поднята история болезни, просмотрены журналы и 
Сергей Попов, заместитель главного врача по контролю за качеством 
медицинских услуг, сообщил следующее:

- Судебно-медицинский эксперт, давший пояснение по делу, у нас не 
работает. И не может знать саму процедуру забора крови, качество ана-
лиза, оперативность доставки. Проба на алкоголь берется в отдельную 
пробирку, которая запечатывается, подписывается. И замены никакой, 
естественно, быть не может. А во время доставки пострадавшего во-
обще делался один анализ на алкоголь. Поэтому и перепутать не с чем.

Руководитель лаборатории также сообщила, что образцы крови хра-
нятся месяц и в течение 30 дней можно повторить любое исследова-
ние крови на алкоголь. 
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А что же с дождем? На дополнительный запрос в Восточно-Казахстан-
ский центр гидрометеорологии получен ответ, что метеостанции по 
рекомендациям Всемирной метеорологической организации распо-
лагаются с частотой 1 на 50 километров. Ввиду этого, «данные метео-
станции Усть-Каменогорска действительны для всей площади города и 
близлежащей местности». Соответственно, дождя не было.

Сергей Тыль, судебный эксперт по ДТП, по нашей просьбе просчитал 
по предоставленным данным – мог ли водитель избежать столкнове-
ния при сухом асфальте? И сделал принципиальный  вывод - мог. 

- Если асфальт сухой, - говорит Сергей Францевич, - при максимальной 
скорости 50 км/ч, остановочный путь составит 29,6 метра. Если бы во-
дитель вовремя принял меры торможения, то остановился бы до ли-
нии движения пешехода за 1 метр. Ведь даже при указанной скорости 
пешехода 5,1 км/ч удаление составляет 30,4 метра, при остановочном 
пути 29,6 метра. А потерпевший указывает спокойный шаг, это 3,9 км/ч. 
Получится удаление не 30, а все 40 метров. Вот и получается, что води-
тель вообще не тормозил. Но, опять же, это при расчете на исправный 
автомобиль. А если автомобиль неисправен, то водитель тем более на-
рушил ПДД!

Прокуратура подводит итог
Мы, собрав эти доказательства, направляем повторный запрос в про-
куратуру ВКО в надежде, что там-таки разберутся. И разобрались! От-
ветили: «Повторно вынесено постановление об отказе в возбуждении 
уголовного дела за отсутствием состава преступления. С принятым ре-
шением прокуратура Усть-Каменогорска согласилась, оснований для 
его отмены и принятия мер прокурорского реагирования не имеется». 
Занавес…

Газета «Добрый вечер», ноябрь 2010 года.
Автор: Елена Бережная

СеРаГеМ – зДоРоВЬЯ ВСеМ?!

Вы не верите, что с помощью обыкновенного массажера можно вы-
лечить рак, эпилепсию или туберкулез?! Значит, вы еще не успели по-
бывать в демонстрационном зале «Серагем». Уж там бы вас точно убе-
дили, что кровать-массажер с одноименным названием творит чудеса 
и избавляет своих приверженцев от всех возможных болезней чело-
вечества…
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Где забеременеть в 67 лет? на чудо-кровати!
Написать этот материал меня просили уже давно, причем сразу не-
сколько человек. Они звонили или приходили в редакцию в разное 
время (первый человек обратился в «ДВ» почти год назад), но объ-
единяло их одно – все они пребывали после посещения демонстраци-
онных сеансов массажной кровати «Серагем» в состоянии шока, эмо-
ционально делились со мной отрицательными впечатлениями от всего 
увиденного и настаивали: «Если не боитесь, напишите об этом обмане! 
Сколько людей могут пострадать от этих кроватей, доверившись недо-
бросовестной рекламе лже-специалистов!».

- Недавно моя мама (67-летняя пенсионерка) встретила свою давнюю 
приятельницу, они, как водится, разговорились о своих «болячках», и 
подружка рассказала маме о «чудо-кровати», - делится со мной жи-
тельница Петропавловска Лариса Брылева. – Мол, в «Серагеме» дела-
ют бесплатный массаж, он помогает вылечиться от многих болезней, 
пойдем сходим! Мама согласилась, пришла и сразу подписала бумаж-
ки, в которых прямо говорится, что представители этой компании не 
несут какой-либо ответственности за диагностику, за сам процесс ле-
чения на массажере и за какие-либо осложнения, возникшие в ходе 
или вследствие его использования. А потом был 40-минутный сеанс 
массажа на этой чудесной кушетке, после чего самочувствие моей ма-
мочки, по ее словам, мгновенно улучшилось. Еще, как я поняла, перед 
массажем они все вместе хлопали в ладоши, пели, плясали, выкрикива-
ли какие-то «заклинания»… Поговорив в этот день с ней по телефону, я 
сразу заметила, что мама начала напоминать зомби и могла говорить 
исключительно о «Серагеме», причем в сверхвосхищенной и хвалеб-
ной форме. Сарафанное радио работает быстро, мама уже обзвонила 
своих подруг, пригласила ходить с ней на массаж, почти все они согла-
сились. Теперь она поговаривает уже о том, чтобы купить эту кровать! 
И меня агитирует пройти несколько сеансов массажа, говорит, что это 
поможет мне вылечиться от бесплодия. Даже выдала мне: «На «Се-
рагеме» рассказывали, как моя ровесница (то есть 67-летняя старуш-
ка!) после 200 сеансов кровати забеременела. Сходи и тебе повезет!». 
Представляете, до какого бреда доходит?! С первого сеанса ей что-то 
внушили, и она теперь никаких довод «против» слышать не хочет! Я 
почитала о «Серагеме» в интернете: информация, размещенная там, 
показывает полный масштаб этой проблемы. И он огромен!

- Этим летом сходил шесть раз на массаж в центр «Серагем», - расска-
зывает другой мой собеседник Леонид Игоревич Баев (здесь и далее 
фамилии пациентов «Серагема» по их просьбе изменены – прим. авт.) 

- Потом целый месяц лечился у невропатолога – защемило какой-то 
нерв, я ни ходить, ни сидеть не мог. Всю пенсию на лекарства потратил, 
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так что бесплатный массаж мне дорого обошелся. И самое печальное, 
что никаких жалоб я этой организации предъявить не могу, сам под-
писывал отказ от всех претензий.

- Я пошла на эту кровать не от хорошего здоровья - меня просто заду-
шили бесконечные ОРЗ, спазмы в позвоночнике и состояние постоян-
ного упадка сил, - рассказывает Айжан Тлегенова. – Консультанты «Се-
рагема» и постоянные клиенты зала так расписывали чудодейственные 
свойства кровати, что я даже подумывала ее купить. Что касается здо-
ровья, то мне казалось, что я почувствовала некоторое облегчение. Но 
основной «суперэффект» был впереди! На второй месяц посещения 
сеансов я заметила, что у меня начались странности в коленях (до этого 
у меня никаких проблем с суставами не было). Я подумала, что это из-
за спины: как постоянно говорят в центре «Серагем» - «улучшение че-
рез обострение». Но еще через три месяца у меня стали скрючиваться 
пальцы. Короче говоря, все дело закончилось ревматоидным артритом 
- диагноз поставлен в больнице. Оказывается, кровать может «выта-
щить» наружу скрытые болезни. И это касается всех аутоиммунных за-
болеваний - они заложены в некоторых из нас и спят до поры, а если 
нет провоцирующих факторов, то и вообще могут не проявиться. По-
лучается, что массажная кровать может сыграть роль такого фактора. 
А, например, при системной красной волчанке любая физиотерапия 
вообще противопоказана. Почему-то об этом на сеансах «Серагема» 
умалчивали, а, скорее всего, просто не знали - ведь консультантами там 
работают люди с любым (но только не медицинским!) образованием - 
бывшие кассиры или продавцы, например.

- Я ходила на «Серагем» всего пять раз, но мне этого хватило с лихвой! – 
говорит Раиса Андреева. – Во-первых, меня ужасно утомили огромные 
очереди: чтобы лечь на кровать, надо сначала около часа стоять, потом 
еще часа полтора сидеть. И все это время тебе внушают, какие чудеса 
здесь творят – и клиенты выступают, и консультанты. Кто-то даже пес-
ни поет, стихи читает, посвященные «Серагему». Потом начинают друг 
друга хлопать, выкрикивать лозунги. Мне это даже секту напомнило! 
Во-вторых, меня насторожило еще и другое - почему перед сеансом 
людям хотя бы давление не меряют? И на демонстрациях даже врачей 
нет! Вот у меня диагноз «Миома матки», я спросила у консультантов, 
можно ли мне пройти массаж. Они заверили, что можно, но при этом 
пользовались какими-то глупыми терминами. Например, одна девуш-
ка сказала, что у меня «лимфа из матки выйдет, и она выздоровеет. 
И… стул наладится». Далее она сообщила, что длина позвоночника у 
всех людей одинаковая, потому индивидуально настраивать кровать 
не нужно... Сразу видно, что они о медицине и представления не име-
ют! Там одни продавцы, они пытаются любыми способами продать 
кровать. И еще вопрос - несут ли эти продавцы ответственность, если 
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(не дай Бог, конечно!) кто-то на этой кровати останется навсегда... Вряд 
ли! Финалом моих хождений на «Серагем» стал грипп, который я там 
и подхватила. В зале ведь огромная скученность, помещение не про-
ветривается толком, и каждый со своими вирусами!

Собственное расследование «ДВ»
Я решила удостовериться в истинности всего рассказанного мне лично, 
и для этого, вооружившись диктофоном и фотоаппаратом, отправилась 
в демонстрационный зал «Серагем». Как новичка, меня здесь вычис-
лили на первой же минуте моего пребывания в зале. Ко мне подошла 
девушка: «Вы в первый раз…?».

Я: «Да. Хотела опробовать кровать. А документы мои медицинские 
нужны? Ну, там карточка медицинская, заключения врача…»

Консультант: «Нет, ничего не надо. Здесь же не поликлиника!»

Я: «Вообще-то, я хотела купить массажер в подарок любимой тете. Зна-
ете, у нее рак…»

Консультант: (заметно оживившись!): «Рак, конечно, лучше лечить в 
домашних условиях! Доброкачественный рак «Серагемом» легко вы-
лечивается!»

Я: «Доброкачественный?»

Консультант: «Ну да… Первой, второй, третьей там степени»

Я: «Ну может тете сначала у вас в центре попробовать пролечиться? 
Вдруг, ей не подойдет этот массажер…»

Консультант: «Нет, лучше в домашних условиях. Почему не подойдет?! 
Подойдет, конечно!»

Я: «А сколько кровать стоит?»

Консультант: «2,5 тысячи долларов».

Поговорив с приветливой и «очень грамотной» в медицинском плане 
девушкой, я уселась среди ожидавших своей очереди на «целительное 
ложе». Людей было довольно много (порядка ста человек, и это не-
смотря на то, что дело уже шло к закрытию). Примечательно, что «Се-
рагем» практически не рекламируется в газетах (не считая благодарных 
отзывов «клиентов»), на уличных щитах и тем более на телевидении, 
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но практически все пенсионеры знают о нем, вот уж воистину - более 
действенной рекламы, чем «сарафанное радио», до сих пор не при-
думали.

Другая девушка-консультант рассказывала всем собравшимся о крова-
ти «Серагем»: «В основе излечения - нефритовые стержни, действую-
щие как мануальная терапия, и физиотерапия инфракрасным излуче-
нием. Кровать помогает справиться практически со всеми недугами, 
вплоть до онкологии». Все эти слова сопровождаются музыкальным 
фильмом с песней-заклинанием: «Серагем, серагем, серагем…». Изу-
чаю стены: там – строение позвоночника и перечень болезней, возни-
кающих вследствие ущемления спинномозговых нервов. Среди болез-
ней – эпилепсия, нервные расстройства, туберкулез легких, пневмония, 
астма, гастрит, рак желудка, рак брюшной полости, рак матки и т.д. (по-
рядка ста серьезнейших заболеваний). Уточняю у проходящего мимо 
консультанта: «Эти все болезни «Серагем» лечит?!». В ответ - твердое 
«Конечно!».

Вот оно что! Оказывается, панацея от всех болезней найдена – «Сера-
гем». При этом я точно знаю, что, например, при ряде нервных заболе-
ваний, в том числе эпилепсии, любой (!), самый легкий, массаж строго 
противопоказан…

Потом в диалог с консультантом вступили бывалые пациенты - меньше 
ста (!) раз никто из них на «Серагеме» не лежал. Минут пятнадцать при-
сутствующие слушали, кто как начал потеть, у кого какого цвета моча 
пошла, как теперь двигаются пальцы на ногах и какого цвета волосы 
выросли в ушах.

- Я прошла 220 сеансов, - говорит одна выступающая. – Гемоглобин 
низкий был, теперь хороший (зал разразился аплодисментами). И кам-
ни были в желчном пузыре, и сахар высокий… Теперь все хорошо! По-
худела? Да нет, это не из-за этого! У меня семья распалась, но теперь 
у меня другая семья – Серагем! (аплодисменты) Спасибо Богу, что он 
послал нам Серагем! (бурные аплодисменты).

Мне стало казаться, что я медленно, но верно схожу с ума. Апофеозом 
же моего ощущения «безумия и сюрреализма» стали песни, которые 
спел один «серагемист», и его же стихотворение о чудо-кровати: «Про-
грел меня до самых ген, размял мне спину нежно, простой и добрый 
«Серагем» - последняя надежда».

Потом все «папочки и мамочки» (так «серагемисты» называют друг 
друга) встали на разминку – под странные мелодии поклонники «чудо-
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кровати» стали прыгать и хлопать друг друга по разным частям тела. 
После чего хором прокричали лозунг: «Серагем, серагем – здоровья 
всем!» и дружно отправились на сеанс.

Перед самым выходом меня «поймала» уже третья девушка-консуль-
тант. Я спросила у нее, есть ли все-таки у кровати противопоказания. 
Та «честно» призналась: «Наличие кардиостимулятора, послеопераци-
онный период 6 месяцев, после операций на позвоночнике – год, ме-
таллические конструкции в позвоночнике, беременность». Я: «А рак?». 
Консультант: «Кровать обладает антираковым действием, убивает ра-
ковые клетки на ранних стадиях!».

Признаюсь честно, я вышла из зала в глубоком шоке от таких громких за-
явлений. А ведь больные люди хватаются за такие обещания, как утопаю-
щий за соломинку, и просто теряют время, а то и ухудшают свое состояние.

законно ли?
Мое расследование продолжилось уже вне демонстрационного зала. 
Позвонив в Северо-Казахстанское областное управление здравоохра-
нения, я выяснила, что управление никакой лицензии на деятельность 
«Серагема» не выдавало. В демонстрационном зале на стенах висят не-
кие копии лицензий на фармацевтические услуги, на использование 
кровати на всей территории Казахстана, но вот насколько они законны 
- это большой вопрос!

- Организация, демонстрирующая сеансы медицинского массажа на те-
рапевтических кроватях-массажерах, должна получить у нас лицензию 
именно на медицинскую деятельность, - отмечает главный специалист 
отдела по лицензированию Любовь Петровна Палеева. – Ведь данный 
метод лечения наверняка имеет показания и противопоказания, может 
привести к нежелательным последствиям, пациенты во время сеансов 
должны находиться под медицинским наблюдением.

Но вот эти-то условия в демонстрационных залах как раз не соблю-
даются, и никто из персонала не несет ответственности за здоровье 
пациентов. Вообще в «Серагеме» не ведется медицинской и учетной 
документации. От посетителей не требуются медицинские документы, 
подтверждающие возможность прохождения сеансов на массажерах. 
Причем допускается, что такие сеансы могут приниматься людьми (не-
редко престарелыми!) многократно. Что здесь и происходит, ведь не-
которые из пациентов «пролечились» на кроватях по 100-200 раз.

Специалистами компании, конечно же, не представлены документы о 
медицинском образовании, наличии специальной подготовки по об-
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служиванию медицинской техники. Таким образом, посетители демон-
страционного зала подвергаются воздействию «новейших разработок 
корейских ученых» - лечебно-терапевтических массажеров без эле-
ментарного контроля и медицинских познаний обслуживающего пер-
сонала. Впрочем, о чем это мы? Какие медицинские познания могут 
быть у работников обычного розничного торгового предприятия? Ведь 
«Серагем» обезопасил себя, разместив объявления, что их предпри-
ятие не лечит, а рекламирует кровати! 

Более того - при демонстрации массажеров консультанты компании 
предлагают своим посетителям расписываться в документе, который 
гласит, что представители фирмы не являются медиками и не несут от-
ветственности за состояние здоровья посетителя, опробование обо-
рудования осуществляется добровольно. Такие действия, согласитесь, 
явно указывают на то, что общество осознает возможность причине-
ния вреда здоровью посетителей.

Кроме того, даже обывателю видно, что дезинфекционный и питьевой 
режимы в демонстрационных залах явно вызывают опасения. В по-
мещениях, где одновременно собираются сотни людей, очень душно, 
кровати после каждой партии пациентов не дезинфицируются (я лично 
наблюдала, как на место беспрестанно кашляющего и отхаркивающе-
го мокроту мужчины ложилась молодая женщина, причем кровать не 
была обработана даже элементарным раствором хлорки).

Покупайте чудо-кровать! Дорого!
Понять, как примерно работает экономика «Серагема», мне помог Вла-
димир Кормщиков, который занимается сетевым маркетингом более 
десяти лет.

- Данная компания продает чудо-массажные кровати «Серагем» про-
изводства Кореи за 2,5 тысячи долларов США (точно известно, что в 
самой Корее эти массажеры стоят 300-500 (!) долларов), - рассказы-
вает Владимир. - Кровать якобы состоит из нефритовых минералов и 
чудо-матраса, клиентам преподносится, что здесь задействованы тех-
нологии акупунктуры и т.д., и т.п. Все это якобы очень помогает от всех 
болезней, на самом же деле имеет кучу противопоказаний, таких как 
гипертония, позвоночные грыжи, опухоли и еще много чего, но это, ко-
нечно, замалчивается. Как это работает? У каждого есть бабушка. Сидит 
она дома, а еще ходит по врачам - нормальное времяпровождение для 
пенсионеров. Тут появляется подруга бабушки: «Я знаю такую чудес-
ную клинику, там такой массаж, бесплатный, от всего лечит. Поехали 
со мной!». (Да, это бесплатно, но до определенного момента). Ваша 
бабушка едет с подругой в то злополучное место. Заходит в этот центр, 
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и начинается шоу. Да, именно шоу. Появляется некая больная: «Я тут 
болела ужасной болезнью – давление, сердце, почки и т.д. Я посетила 
50 сеансов массажа и излечилась». Дальше начинается оперативная 
работа «впаривателей»-психологов. Человека уже психически готовят 
к тому, что кровать все вылечит. Первый сеанс пройден. Даже помогло 
... Потом второй, третий, 45-й сеанс массажа. Что дальше? Дальше все! 
Пенсионер превращается в зомби. Все разговоры про эту кровать, про 
то, как она помогла больному раком. И: «Сынок, внучек, дочка и т.д., 
а ну-ка купи бабушке кровать!». Сами знаете, как невыносимо сложно 
переубедить пожилого человека. Доходит до того, что она уже собира-
ется все накопленные деньги потратить и т.д., и т.п.

Когда я была в демонстрационном зале, я лично слышала разговор 
двух старушек. Одна делилась с другой: «Я уже на половину кровати 
накопила. Тяжело, конечно, во всем себе отказываю, но жить-то хочет-
ся. Поэтому хочу купить…».

Едва ли не каждый посетитель «Серагема» испытывает комплекс вины: 
он пришел сюда в 100-й раз (а уж если в 700-й - тем более), и все «на-
халяву». Люди привыкли, что ничего бесплатного не бывает… И этот 
комплекс старательно культивируют работающие в центрах консуль-
танты. Впрямую они не попрекают посетителей, но иногда намекают, 
что кабинет может переместиться в другой район, а вот была бы кро-
вать дома, и вы не волновались бы.

Кроме того, у нас так принято, что дети на склоне лет родителей пыта-
ются отблагодарить своих пап и мам за их заботу. Как? Оплатой хоро-
ших врачей, дорогих и нужных подарков, сиделок и т.д. И тогда мно-
гим на ум приходит «Серагем»… Как бы то ни было кровати неплохо 
продаются! И, если посчитать разницу между их закупочной ценой и 
ценой при реализации, то… Неплохо, правда? Десять кроватей – 20 000 
долларов США!

Ручной массаж – лучше!
Чтобы узнать, а нет ли действительно в массаже на «Серагеме» како-
го-либо исцеляющего от всех болезней чуда, я обратилась к профес-
сиональному массажисту, врачу-физиотерапевту с огромным стажем 
Федору Васильевичу Рыбалкину.

- Да какое тут чудо?! – отвечает на мой вопрос Федор Васильевич. – 
Обычная массажная кровать для ежедневного индивидуального поль-
зования. Пришел, например, с дачи уставший – лег на кровать, рас-
слабился. Не лечит она ни от каких болезней. Это глупость какая-то! 
Противопоказания? Конечно, есть. Обычные для всех видов массажа 
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– лихорадка, воспалительные процессы, некоторые нервные болезни, 
злокачественные опухоли на любой стадии (массаж увеличивает ско-
рость кровотока, и злокачественные клетки могут разнестись по всему 
организму, вызвав метастазы – прим.авт.), позвоночные грыжи… В лю-
бом случае, перед тем как идти на массаж, в том числе и на кровати 
«Серагем», нужно проконсультироваться у невропатолога и терапевта.
Ну и конечно – механический массаж не может сравниться с массажем 
ручным, при котором специалист чувствует тело и не может причинить 
ему вред, в отличие от машины… Но любой ручной массаж стоит денег 
(в среднем – 1 тысяча тенге за сеанс), а «Серагем» временно бесплатен.

Мнение юриста
Прокомментировать деятельность «Серагема» мы попросили старшего 
преподавателя кафедры юриспруденции СКГУ им. М. Козыбаева Павла 
Афанасьева.

«Если говорить о «Серагеме», то, на мой взгляд, в практике деятель-
ности этой организации присутствуют некоторые черты, характерные 
для коммерческих религиозных культов. В частности, к ним относятся 
следующие из них.

Во-первых, наличие определенной доктрины или концепции, пусть 
даже чисто утилитарной и прагматичной - лечебной. Руководители и 
адепты этой методики лечения открыто говорят об уникальности (но-
визне и неповторимости) их подхода, о неких практических ожиданиях 
своих клиентов и о наличии видимых результатах на якобы большом 
количестве примеров. Также поступает и большинство религиозных 
сект, дающих надежду. В «Серагеме» – на исцеление, в секте – на спа-
сение и загробную жизнь.

Во-вторых, организация «Серагем» имеет определенный организаци-
онный уклад группы своих приверженцев. Так, мы видим в наличии 
некоторую иерархическую структуру организации с ее разветвленны-
ми горизонтальными и вертикальными связями, в ней есть домини-
рующие вожди (лидеры) и их помощники. Кроме того, пользователи 
услуг «Серагема» обязаны регулярно принимать личное участие в про-
водимых им мероприятиях, чаще всего под влиянием навязчивых и на-
стойчивых убеждений его сотрудников и ярых приверженцев. Такая же 
практика имеется и в новых нетрадиционных религиях.

В-третьих, казалось бы, обычное пользование массажными кроватя-
ми «Серагем», на самом деле, напоминает чем-то обычный религи-
озный обряд или даже богослужение. На якобы лечебных сеансах по-
ются какие-то песни, читаются стихи, выкрикиваются речёвки, точно 
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так же, как на церковных службах возносятся молитвы Богу и святым. 
Эти стихи и песни заменяют молитвы, как, например, в учении Евдокии 
Марченко их заменяют определенные ритмы и другие нелепые после-
довательности букв, слов и фраз.

Обряды, насколько я знаю, в «Серагеме», так же, как и в религиозных 
конфессиях, тоже бывают разные: вступительные (для первого озна-
комления и обращения в число последователей), обычные (для под-
держания уже установившихся связей, обмена эмоциями) и особые 
(для подтверждения внимания к чувствам людей, удовлетворения их 
психологических нужд).

В-четвертых, для любой религии характерно наличие установленных 
богослужебных мест, своего рода храмов и святынь, которые, тем не 
менее, могут меняться для расширения территории покрытия (геогра-
фии) и состава участников. А разве в «Серагеме» не так?

В-пятых, в таких нетрадиционных вероучениях наблюдается абсолютный 
авторитет неких «откровений» и «открытий» со стороны организаторов 
или рядовых участников группы. Они открыто делятся своими впечатле-
ниями от испытанного ими наслаждения, раскрывают путь достижения 
своего рода «нирваны» и ступени высшего блаженства или ощущения 
своей приближенности к Богу. На мой взгляд, именно этот мой тезис под-
тверждают бесконечные рекламные объявления «Серагема» и благодар-
ности в его адрес от пользователей, бесконечно публикуемые на стра-
ницах местной печати. И опять же некоторые благодарности печатаются 
в форме стихов - заклинаний. Внутри такой зацикленной на одной идее 
группы может существовать также институт непогрешимости предписа-
ний авторов методики (вождей), будь то их монографии или даже ин-
струкции по применению препарата (поведению в быту, ведению диеты, 
способы реагирования на различные жизненные ситуации и т.п.).

В-шестых, как правило, в таких группах, и в «Серагеме» в том числе, 
важно общее психологическое состояние членов культа, которое их и 
объединяет в единое целое. Каждый из них осознает свое положение 
в группе, свою принадлежность к некой общности и это внушает ему 
уверенность в себе. Люди во время лечебных сеансов испытывают 
своего рода благоволение и экстаз. А когда это происходит в общении 
с другими, они чувствуют, что нашли для себя истину и удовлетворе-
ние. Их же главной обязанностью является подвижничество, рассказ о 
«Серагеме» своим близким, друзьям и знакомым, что со стороны адеп-
тов учения (вновь прибывших) должно якобы выглядеть как простая 
благодарность, а на самом деле является своеобразной «отработкой» 
(платой) за оказанные услуги по лечебному массажу.
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В-седьмых, в «Серагеме», по моему мнению, как и в любой другой ор-
ганизации сектантского типа (не в ругательном смысле, в значении узо-
сти ее состава), имеются собственные и неповторимые (оригинальные) 
методы приобщения новых последователей, которые основываются на 
определенных «заманухах» или «изюминках». Это и получение бесплат-
ного лечения, и «кузун кулак» или «сарафанное радио» (общественное 
мнение об организации), и, опять же, использование средств массовой 
информации, и создание даже чего-то вроде учебных центров, и мис-
сионерская работа, нередко связанная с благотворительностью.

К образцам коммерческих культов, строящихся на людских «пирами-
дах», которые расширяют и распространяют свою деятельность через 
привлечение все новых и новых людей, серьезные исследователи из-
давна относили Сайентологическую Церковь (ее подготовительная 
ступень – Дианетика), а также все организации сетевого маркетинга. 
Относится ли к ним «Серагем», - выводы делайте сами».

Вместо эпилога
Я предвижу, что данный материал вызовет массу гневных откликов – 
причем не только самих организаторов «Серагема», но и его клиентов. 
Что ж, у каждого есть право на собственное мнение…

Только, пожалуйста, имейте в виду, что массажные кровати «Серагем» 
еще в сентябре 2005 года были полностью запрещены для продажи 
и использования в США как несущие вред здоровью и продаваемые 
обманным и мошенническим путем. Как отметил в своей речи гене-
ральный прокурор штата Техас Грег Аббот, дистрибьюторы «Серагем» 
продавали обычные механические массажеры как чудодейственные 
средства для излечения диабета, сердечных и нервных болезней и 
даже рака. Причем компания «Серагем» обманывала своих клиентов, 
утверждая, что устройство одобрено американскими врачами для ле-
чения рака, эпилепсии, сердечных недугов. За опасную дезинформа-
цию серьезно больных людей деятельность «Серагем» была запреще-
на на территории штата Техас и ряда других штатов.

На этом же суде прозвучали данные, что в Корее эти массажеры стоят 
300 долларов США, а в Америке – 2500 долларов. И еще одна цифра 
- за 2004 год компания продала в США массажеры на сумму 18 милли-
онов долларов…

И еще – поймите: кровать не лечит рак, диабет, повышенное давление, 
воспалительные процессы, грыжи, слабоумие, артрит, артроз и атро-
склеорз и т.д.. «Серагем» - это обычное средство для механического 
массажа спины и не более! И именно это в первую очередь должно 
сообщаться всем посетителям центра!
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Наглая же ложь в отношении лечения всех болезней от диабета до рака 
представляет реальную опасность для людей с такими заболевания-
ми! Излечение рака с помощью нагревания тела и массажа позвоноч-
ника... Это было бы смешно, когда бы не знать, что заболевшие этим 
страшным недугом хватаются за самую призрачную надежду…

Я очень надеюсь, что мне не придется больше возвращаться к этой 
теме. Поскольку, цитирую классика: «Пока живут на свете дураки, об-
манывать их, стало быть, с руки»… А мне всегда казалось, что мы, севе-
роказахстанцы, довольно неглупые люди.

Газета «Добрый вечер», декабрь 2010 года.
Автор: Елена Бережная

«СеРаГеМ» - зДоРоВЬЯ ВСеМ?! - 2

Вместо того, чтобы одуматься и исправиться, консультанты петро-
павловского «Серагем»-центра, уличенные нашей газетой в не-
добросовестной рекламе и заведомом введении своих клиентов 
в опасные заблуждения, продолжают утверждать, что массажная 
кровать корейского производства творит настоящие чудеса и лечит 
такие серьезные заболевания, как сахарный диабет, туберкулез, эпи-
лепсию и даже рак… Что ж, нам не остается ничего другого, кроме 
как продолжить свое собственное расследование по поводу закон-
ности деятельности этого центра. И еще – мы призываем правоохра-
нительные органы нашего региона, а также областные управления 
здравоохранения и госсанэпиднадзора наконец обратить свое вни-
мание на этот любопытнейший объект. Поверьте: проведенные вами 
проверки могут выявить массу самых разнообразных нарушений!

Предыстория этой истории 
Напомним нашим читателям, что 5 ноября сего года мы рассказывали 
о деятельности демонстрационного зала «Серагем» в Петропавловске. 
Казалось бы - работает себе зал и работает, проводит бесплатные сеан-
сы массажа с параллельным рекламированием чудо-кушеток, иногда 
продает эти корейские массажеры решившим серьезно раскошелиться 
клиентам… Что ж в этом плохого?! Вроде как ничего! Но есть одно «но» 
- консультанты зала «Серагем» имеют смелость и наглость утверждать, 
что кровать лечит практически все болезни человечества, в том числе 
астму, туберкулез легких, пневмонию, целый ряд инфекционных забо-
леваний, нервные расстройства, эпилепсию, сахарный диабет. Более 
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того – кровать, по их утверждениям, «обладает антираковым действи-
ем и убивает раковые клетки на ранних стадиях».

Естественно, такие серьезные заявления нас просто шокировали! Учи-
тывая, что на сеансы «Серагем» ходят в основном доверчивые пенси-
онеры, мы поспешили рассказать об этом новом «опиуме для народа» 
на страницах «ДВ», при этом отметив, что демонстрационный зал не 
имеет лицензии на медицинскую деятельность, явно нарушает сани-
тарно-эпидемиологические нормы и правила и по многим признакам 
напоминает секту... И что вы думаете? Вместо того, чтобы затаиться и 
в срочном порядке прекратить распространять среди населения эту 
страшную дезинформацию, которая вполне может привести даже к 
смертельным случаям, консультанты-«серагемисты» поспешили в нашу 
редакцию с претензиями, а наиболее ярые поклонники «Серагема» на-
писали нам письмо.

«Серагемисты» пишут письмо…
Итак, письмо. Мы решили опубликовать его полностью, без каких-либо 
изменений, с сохранением не только стиля авторов, но и орфографии, 
и пунктуации. Об этом, кстати, сами авторы нас просили: «Ничего не 
меняйте в письме! Мы же не вмешивались в ваш материал!». Справед-
ливо: не вмешивались! Поэтому, дорогие читатели, извините за много-
численные ошибки, не наша в них вина!

Здоровья Всем! Всем! 

Кто не согласится? Доброе пожелание? Так вот это пожелание я слышу, 
когда иду на сеанс многофункционального массажа на кровати «Сера-
гем». И в самом центре царила доброжелательная обстановка. И пра-
вила поведения здесь, как в любом нормальном обществе. Люди при-
ходят больные, раздражительные. Новых людей знакомят с правилами 
центра: сменная обувь, две простыни и пакет для одежды. С теми, кто 
ведет себя недостойно, прощаются. Привилегий никаких, т.е. блага нет, 
Не всем это нравится, поэтому есть кому придумывать небылицы. 

Удивительно, что уважаемые люди говорят о демонстрационном зале, 
где проводятся пробные сеансы массажа, как о секте. Это не лечебное 
заведение, всем нам дают возможность попробовать, что это такое, 
что плохого в этом? Это не просто массаж. В основе заложены методы 
древней восточной медицины. Происходит мягкое вытяжение позво-
ночника под весом вашего тела, что исключает травмирование. Не-
фритовые ролики массируют околопозвоночные мышцы, устраняются 
различные защемления нервных пучков, которые связаны с опреде-
ленными органами, восстанавливается кровоток и передача нервных 
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импульсов, т.е. орган начинает выполнять свои функции и боль уходит. 
Суть в том, что устраняется причина заболевания. И здесь нет никако-
го чуда. «Серагем» - новинка в области нетрадиционной медицины в 
сочетании с высокими современными технологиями. Встроенная кар-
боновая панель, изготовленная по нано-технологии дает длинновол-
новые инфрокрасные излучения. Наше тело излучает тоже длинновол-
новые инфрокрасные лучи, наложение этих лучей создает повышение 
температуры в жидкостях организма при которых гибнут патогенные 
микробы, паразиты и самое главное — раковые клетки. В общем по-
вышаются защитные силы организма. Уходят заболевания, которые 
мучали людей годами. При этом повышается эффективность воздей-
ствия тех препаратов, которые принимаются по назначению врача. Не 
рекомендуется отменять применения лекарств, которые человеку на-
значены. Также рекомендуется наблюдение за состоянием у медиков. 
Единственная рекомендация принимать чистую воду. Об этом много 
пишут известные светила в медицине к примеру доктор И.П. Неумава-
кин, Ф.Батмангхелидж. 

К сожалению в наших больницах об этом не только не говорят, но и не 
все знают. Как помогает наша медицина мы уже все прочувствовали. 
Попасть на прием к врачу целая проблема: нужно в 6 утра занять оче-
редь в регистратуру, в восьмом часу возможно запустят в фойе поли-
клиники. А вот достанется ли талон к специалисту? Если очень повезет. 
Мне удалось 3 ноября записаться только на 15 ноября. Анализы я сдала 
3 октября. Многим эта картина знакома до боли. Вот бы куда заглянуть 
Елене Бережной!

Многие вынуждены искать выход. Для кого-то это «Серагем» для кого-
то экстрасенс и т.д. Но человек имеет право выбирать. Так давайте не 
будем этому мешать!

Имеется достоверно доказанный случай когда кушетка «Серагем» по-
могла Гончарову Косте 14 летнему избавиться от сахарного диабета. В 
тот момент Костя попал в комотозном состоянии в областную детскую 
больницу при показателе сахара в крови 43 ед. При выписке из стаци-
онара сахар крови сохранялся на достаточно высоком уровне. В связи 
с чем ему была назначена инсулинотерапия. После выписки ходил в 
центр на массаж кушетку «Серагем». После 117 сеансов снизился почти 
до нормы. А на сегоднешний день после 4 месяцев его сняли с диспан-
серного учета по диабету.

Лодынина Мария Ивановна посещаю демонстрационный зал с фев-
раля 2010 года. Сон сразу нормализовался, артериальное давление 
нормализовалось стало 125/70. В щитовидной железе было три боль-
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ших узла, два из которых рассосались (12х22 мм и 8х9 мм). Очистилась 
кровь по результатам биохимического анализа все гормоны  в щито-
видной железе увеличенные более, чем в два раза, пришли в норму. 
ТТГ был 7,8 стал 3,5. Снизился вес на 7 кг, укрепился имунитет, почти 
рассосались послеоперационные швы 40 летней давности.

Шайнер Анатолий Минович 1940 г.р. посещаю демонстрационный 
центр с мая 2009 г. Избавился от межпозвоночной грыжи 3,4 позвонка 
поясничного отдела, сужения позвоночного канала на 6-8 мм. Норма-
лизовалась давление до 130/80, очистился кишечник, улучшилось на-
строение, даже уменьшилась седина. 

Маршева Тамара Антоновна 60 лет принимала сеансы на кушетке «Сера-
гем» с 20 октября 2009 г. После приема кушетки 85 раз нормализовалось 
давление, исчезло головокружение, походка стала уверенная. не шаткая, 
улучшился сон, укрепились мышцы мочевого пузыря, попала изжога, не 
чувствую боли в желчном пузыре, нормализовался стул, уменьшились 
боли в тазобедренном суставе, прекратились судороги в ногах, исчезли 
шишки на коленях. Стала ходить наконец-то без помощи трости. 

Чекушкин Владимир Ильич 1937 гг Посещаю сеансы массажа «Сера-
гем» с августа 2009 г Улучшение с состоянии здоровья почувствовал 
с 10 сеансов посещения. После перенесенной клинической смерти 
(остановка дыхания и сердечной деятельности в течении трех минут) 
чувствовал ухудшение в состоянии здоровья в течении 6 лет шум в 
ушах. Благодаря «Серагему» шум и звон исчезли, повысился тонус, по-
явилось настроение, артериальное давление не поднималось выше 
120. Употребление лекарств, понижающих давление (диратон, амод) 
уменьшилось в 2-3 раза. Улучшилась кишечная деятельность, стал нор-
мальный «стул», и т.д. таких примеров очень много.

Мы посещающие центр «Серагем» глубоко возмущены статьей, опу-
бликованной в газете «Добрый вечер» за №45 от 5.11.2010 г. «Серагем 
здоровья всем».

Вся статья пронизана мыслью, что все посетители этого центра явля-
ются людьми низкого интилекта легко поддающиеся «зомбированию» 
безграмотные огульно верящие всем и вся.

Написав эту статью автор не задумался, что «защищая» родных петро-
павловцев она оскорбила тысячи людей посещающих этот центр т.к. в 
день центр посещают около 350 человек. Неужели автор статьи счита-
ет, что такое количество людей разных профессий разного образова-
ния, различных возрастов могут поддаться «замбированию»? 
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Не лучше ли было попробовать действие этого удивительного массажа, 
которым люди пользуются в 70 странах мира и получают здоровье.

Написать о хорошем, о подтвержденных фактах оздоровления, пооб-
щаться с конкретными людьми, которые имеют документальное под-
тверждение эффективности оздоровления.

Серагем! Серагем! Здоровья Всем!

37 подписей, в числе первых – Оберцайзер Светлана, Родионова Тама-
ра Николаевна, Краснянская Т.И., Холкина О.Н. и т.д.

Ну, о грамотности и интеллекте авторов письма я судить не буду (пусть 
за меня это сделают наши читатели!), о таинственном наложении ин-
фракрасных лучей и уничтожении с помощью этого раковых клеток 
тоже рассуждать не берусь (в отличие от «серагемистов» не имею таких 
глубоких познаний в этой области), а вот на «подтвержденных фактах 
выздоровления», о которых вы тут пишите, пожалуй, остановлюсь. Ува-
жаемые «серагемисты», вы не подумали, что уж что-что, а факт чудес-
ного исцеления от диабета подростка Гончарова я точно проверю?! Вы 
бы хоть фамилию парнишки не писали для пущей правдоподобности…
По информации главного эндокринолога области, заведующей эндо-
кринологическим отделением Северо-Казахстанской областной боль-
ницы Анны Михайловны Чобанян, ваш чудесно исцеленный «Сераге-
мом» Костя Гончаров, снятый одним взмахом вашего пера с диспан-
серного учета, недавно (не далее как месяц назад, то есть примерно 
в момент написания вами этого письма!) находился на стационарном 
лечении в эндокринологическом отделении областной больницы. Бо-
лее того – Костя является постоянным пациентом этого отделения, по 
сей день он живет на инсулине и, конечно же, ни с какого учета его ни-
кто не снимал! Как можно назвать эту ложь, которую теперь из вашего 
письма уже не вырубишь и топором?! Фальсификация фактов, обман 
больных сахарным диабетом, введение их в опасное для здоровья и 
жизни заблуждение… Да это в сущности подсудное дело!!!

И еще… За что вы так не любите «нашу медицину» и врачей в ней ра-
ботающих?! Одна из авторов письма Тамара Николаевна Родионова в 
телефонном разговоре со мной даже начала рассуждать о том, что «в 
поликлиниках и больницах убивают людей, залечивают их до смер-
ти». Вот так! Почему же вы все, когда вам становится действительно 
по-настоящему плохо, обращаетесь к врачам, а не к продавцам ку-
шеток-массажеров?! Почему, если вы так отрицательно относитесь к 
больницам, всё же ходите туда, получаете там лечение (между прочим, 
бесплатное)? Не стыдно вам после таких обвинений в адрес врачей 
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смотреть им в глаза, принимать от них помощь?! Знаете, «ДВ» писал 
о десятках талантливых врачей, врачей от Бога, и мы будем повто-
рять – в нашей медицине работают сотни замечательных докторов, 
которые действительно переживают за своих пациентов, пытаются 
реально помочь их здоровью, а не «впаривают» им какой-нибудь 
массажер за бешеные деньги, как ваши «спасители-благотворители» 
из «Серагема», которых вы, авторы письма, так рьяно взялись защи-
щать. А защищая бизнесменов из Кореи и местных торгашей, вы по-
путно охаиваете казахстанских и североказахстанских врачей… И это 
не зомбирование?

Как интеллектуал интеллектуалу!
Наша беседа с двумя консультантами петропавловского центра «Се-
рагем» во время их визита в редакцию «ДВ» запросто могла бы по-
служить основой для полноценного фельетона или юмористического 
рассказа. Но всё это было бы смешно, если бы не было так грустно! 
Приведем лишь часть нашего разговора, дабы не слишком утомлять 
наших читателей. Итак…

Консультанты (далее обычный, нежирный шрифт): «Вы в своей статье 
написали, что мы там все продавцы и кассиры, для нас это большое 
оскорбление!»

«ДВ» (далее - просто выделено жирным): «А вы медики?»

- Нет. Я – политолог. Но это неважно! Что мы делаем плохого? Это же 
благотворительность, люди приходят оздоравливаются. Бесплатно!

- А зачем вы обещаете людям излечение, к примеру, от рака?

- Но это же правда. На ранней стадии рак вылечивается, «Серагем» на 
начальной стадии убивает раковые клетки. Конечно, массаж один раз 
в день не поможет, а в домашних условиях – да! Это же кушетка для до-
машнего использования, это – домашний доктор. Поэтому стандартных 
сеансов в центре, конечно, не достаточно.

- Вы творите страшные вещи – обещаете исцеление от рака, сахарно-
го диабета… Зачем? Говорили бы честно – массаж, для позвоночника 
хорошо и т.д. К вам бы тогда претензий не было!

- У нас есть клиент - молодой человек Костя, он пришел на инсулине 
(42 сахар был, в коме лежал три дня), его после 130 регулярных сеансов 
«Серагема» перевели на таблетки, а потом полностью сняли с учета. 
Или другой молодой человек 20 лет эпилепсией страдает, его родите-
ли купили кушетку, ему значительно лучше стало – на дискотеку ходит, 
почерк лучше стал, эти, как это называется – припадки реже стали. Вы 
что будете говорить, что это фальсификация? (Фальсификация это или 
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нет – судите сами по приведенному выше факту о нынешнем состоянии 
здоровья Кости Гончарова! – Прим. авт.)  
- Мы много лет пишем о диабете, и врачи-эндокринологи, и сами 
диабетики постоянно повторяют, что медицина еще не нашла спо-
собов вылечить диабет, лекарства, полностью избавляющего от диа-
бета, просто нет…

- Это традиционная медицина не нашла… Вы что не знаете, что сейчас 
в казахстанских больницах творится?! Там людям только вредят, мы же 
РЕАЛЬНО помогаем людям.

- Вы обманываете людей, заставляете их покупать за бешеные день-
ги абсолютно бесполезную вещь.

- А вам какая разница до их денег? У нас демонстрационный зал-
магазин. Но никто не заставляет кушетки покупать. Наш принцип - по-
пробуйте, если захотите, то купите.

- Но у вас все равно красной нитью везде проходит, что каждый дол-
жен такую кровать иметь дома. И люди покупают, причем хорошо 
покупают!

- А вам какая разница?! Завидуете что ли?

- Не завидую, а возмущена тем, что вы обманываете доверчивых 
пенсионеров!

- Что вы прицепились к этим пенсионерам? У нас как раз пенсионе-
ров очень мало! Всего одна группа, а в основном нас посещают такие 
люди, о которых вам лучше не знать…

- Ого! Даже так?! Страшно даже представить, кто это может быть!

- Но они, конечно, купили уже эту кровать…

- А пенсионеров, которые свои пенсионные сбережения тратят на мас-
сажер, которые копят деньги, во всем себе отказывая, вам не жалко?!

- Что вы придумываете?! У нас таких нет. В Петропавловске люди очень 
хорошо живут и имеют очень высокий достаток. У людей, даже пенси-
онеров, с деньгами все в полном порядке!

- Да?! Значит, мы с разными категориями людей общаемся…

- А кто вам эту статью заказал? Или вы хотите сказать, что вам правда 
стало чужих людей жалко и вы решили им помочь?

- Это наша работа, мы привыкли реагировать на тревожные сигналы!

- Что-то никто к нам из официальных органов не приходил – ни здра-
воохранение, ни СЭС, ни прокуратура…
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- Теперь придут!
- Вот вы как журналист как считаете, если к нам в Казахстан Южная 
Корея завезла эти кушетки, это просто так?! Здесь же речь идет о здо-
ровье миллионов людей! Это акция благотворительности!

- Да что вы такое говорите?! Это бизнес! И корейцы, и вы зарабаты-
ваете на этом деньги!

- Это лучше чем алкоголь и наркотики продавать… И вообще к нам 
приходят люди от Басова (мануального терапевта) и говорят, что тех, 
кому он не может помочь, он направляет к нам. А мы всем помогаем!

- Да… Мы не видим смысла продолжать дальше этот разговор…

- Хорошо, до свидания. Мы желаем, чтобы вы были здоровы и, конеч-
но же, немножко повышения вашего интеллекта.

- Ну насчет интеллекта – И ВАМ ТОГО ЖЕ!

Вот так мы «суперинтеллектуально» и поговорили… Консультанты, как 
вы видите, не только не отрицали, что они обещают своим клиентам 
исцеление от неизлечимых болезней, но и многократно повторяли 
нам, что «Серагем» вылечивает сахарный диабет, эпилепсию, рак. Про-
сто жутко становится от осознания того, что в современном мире, в 
самом центре города, абсолютно ни от кого не скрываясь, можно ска-
зать - вполне легально (!) действуют подобные организации, и никто 
им не указ и не авторитет. Что ж, мы не беремся судить об истинности 
их слов самостоятельно. Для этого мы обратились к настоящим Специ-
алистам и Профессионалам (именно так – с большой буквы!). Все наши 
респонденты имеют огромный опыт работы и авторитет в медицине, и 
их знания и таланты ни у кого не могут вызывать сомнений!

Слово – настоящим специалистам!
Заместитель главного врача по лечебной работе Северо-Казахстан-
ского областного онкологического диспансера Балжан Есенбаевна Да-
улетбекова:

- Конечно же, никакие массажные кушетки не могут вылечить челове-
ка от рака! Это просто преступные утверждения! Более того – любой 
массаж вообще противопоказан при онкологических заболеваниях, 
а массаж с тепловой нагрузкой – тем более. Такие процедуры могут 
только усугубить течение болезни, вызвать стремительный рост опу-
холи и дальнейшее распространение раковых клеток по организму (то 
есть появление метастазов). Так можно «пронагреваться» и до неопе-
рабельного рака! Кроме того, больной человек, обращаясь к всевоз-
можным целителям и в данном случае – массажистам, просто теряет 
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драгоценное время, запускает болезнь, а потом приходит к онкологам 
с запущенной формой рака, когда и специалисты уже помочь не могут. 
Это, конечно, очень страшно! Хочется обратиться к людям – помните, 
что раннее обращение к врачу при любом заболевании (а раке – тем 
более!) – это залог успеха и гарантия выздоровления! Так что не тратьте 
время попусту на всякие кушетки-утопии!

Мануальный терапевт Владимир Степанович Басов:
- Я на кушетки «Серагем» никого из своих пациентов ни разу не на-
правлял! Это ложь!!! Я вообще к механическим массажерам отно-
шусь отрицательно. Поймите, универсального средства, которое 
может помочь абсолютно всем при разных болезнях и диагно-
зах, не существует. Кровать «Серагем» – обыкновенный механи-
ческий массажер. И польза от него может быть только такая, как от 
классического массажа. А вот вред он может нанести гораздо боль-
ший. Если руки массажиста чувствуют, в каком состоянии позво-
ночник пациента, где у него какая проблема, то механический ва-
лик воздействует на всю поверхность с равной интенсивностью.  
Разговоры о том, что он останавливается и активно влияет на точки, 
тоже не выдерживают никакой критики. Все люди индивидуальны, и 
только врач может определить, где у больного какие точки расположе-
ны, да и то далеко не всякий врач. Опыта и знаний должно быть ого- го 
сколько! А механика есть механика – она отработает свою программу, 
и все. Я уже 20 лет занимаюсь мануальной терапией и с полной ответ-
ственностью заявляю – массаж не может вылечить, он лишь устраня-
ет определенные дисфункции, то есть нарушения функций организма. 
Массаж – лишь вспомогательная процедура, а на первом месте всегда 
должно стоять лечение основного заболевания. И этим лечением дол-
жен заниматься врач, а не кушетки «Серагем»!

Главный эндокринолог области, заведующая эндокринологическим 
отделением Северо-Казахстанской областной больницы Анна Михай-
ловна Чобанян:
- За годы своей практики не видела ни одного случая исцеления от 
сахарного диабета. Это, конечно же, полный бред! Что касается масса-
жа на кушетках «Серагем», то он, может быть, и помогает… при болез-
нях опорно-двигательной системы, при поражении позвоночника. Но 
диабет… Кровать никак не может повлиять на обмен глюкозы! Это, по 
меньшей мере, безграмотно!

Председатель Северо-Казахстанского общества больных сахарным 
диабетом Ольга Ивановна Молчанова:
- Диабет считается неизлечимым заболеванием. Если бы кто-нибудь 
нашел от него панацею, то этому изобретателю дали бы Нобелевскую 
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премию! А «Серагем» - это далеко не панацея от диабета! Более того - у 
больных сахарным диабетом существует масса таких осложнений, при 
которых такой массаж вообще категорически противопоказан. Знаете, 
уважаемые диабетики, не верьте бездумным и абсурдным обещаниям 
«серагемистов»! Если вы хотите улучшить состояние своего здоровья и 
нормализовать сахар, то помните о трех китах: физическая нагрузка + 
диета + регулярный прием лечебных препаратов.

Врач-эндокринолог с 40-летним стажем Лидия Андреевна Бессонова:
- Сахарный диабет лечится, конечно же, только таблетками или/и инсу-
лином, а уж никак не «Серагемом»! Массаж никак не может повлиять на 
уровень сахара в крови. Моя соседка, больная сахарным диабетом, хо-
дила на сеансы массажа «Серагем», в итоге дело закончилось тем, что ее 
пришлось перевести с таблеток на инсулин. Вот так-то! Хочется призвать 
больных, чтобы не возлагали таких больших надежд на эти массажные 
кушетки. Что касается противопоказаний, то существует несколько забо-
леваний щитовидной железы, при которых массаж и тепловое воздей-
ствие категорически противопоказаны. Например, Базедова болезнь. Не 
рекомендую такие процедуры и при узелковой форме зоба – узлы по-
сле такого массажа могут вообще переродиться в злокачественные. Если 
больные с эндокринологическими недугами и чувствуют после «Сераге-
ма» субъективные улучшения, то это все временно! Они должны наблю-
даться у специалиста, а не доверять свою жизнь и здоровье шарлатанам! 
А так – пациенты теряют время, запускают болезнь, а потом приходят 
к врачам с запущенным заболеванием и обвиняют их, что те е могут 
помочь! В моей практике было много случаев, когда я сталкивалась с 
шарлатанством. Так, в Петропавловск приезжал целить из Узбекистана, 
он на своих сеансах предлагал больным отказаться от инсулина. Через 
пару дней после его визита в наше отделение стали поступать больные 
диабетом в состоянии предкомы… Даже одна фельдшер себе инсулин 
отменила. Так что шарлатанов во все времена хватало!

Санитарный врач, эпидемиолог КГКП «Облонкодиспансер» Алевтина 
Михайловна Ушакова:
- Реклама кроватей «Серагем» - полное безрассудство, особенно когда 
рекламируется излечение от инфекционных заболеваний (туберкулез, 
грипп, ОРВИ, грибковые и кожные заболевания, инфекционные вирус-
ные гепатиты и т.д.). Каждый должен знать, что при приеме массажа на 
кроватях «Серагем» человек не излечится от указанных заболеваний, а 
находящиеся рядом с таким больным подвергают себя опасности зара-
жения. Этому способствуют и близкий контакт с больным, и отсутствие 
дезинфекционно-стерилизационного режима, вентиляции помеще-
ния, в котором проходят сеансы массажа «Серагем», и невыполнение 
санитарно-противоэпидемических мероприятий. При появлении пер-
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вых признаков инфекционной болезни больным следует обратиться к 
врачу, а не к массажной кровати «Серагем»! Помните, что «Серагем» 
может привести к осложнениям таких заболеваний, к ухудшению со-
стояния, даже к летальным исходам! В газете «Добрый вечер» (№45, 5 
ноября) абсолютно верно раскрыта проблема недобросовестной дея-
тельности зала «Серагем»! Думаю, есть необходимость серьезно разо-
браться в данном вопросе соответствующим специалистам, выдающим 
разрешения на такую деятельность и контролирующим эксплуатацию, 
режим и рекламирование подобных объектов! 

Врач-невропатолог с 30-летним стажем Александр Колесников:
- Я - противник подобных массажей! К нам много больных приходит 
после этих кроватей, и мы их потом лечим. На сеансы «Серагем» ходят 
бабушки, дедушки, которым по 70-80 лет, а им массаж уже противо-
показан. Так же, как и тепловой эффект. Я своих пациентов туда не на-
правляю. А вдруг после такого массажа они встать не смогут? Вот один 
дедушка туда походил, у него диабет и аденома предстательной желе-
зы. А ему там растрясли все. Нет бы ему остановиться, а он 40 раз (!) 
сходил. К нам пришел полностью больной! Какое влияние окажет 120 
сеансов массажа с одновременным нагреванием на каждого пациента 
- можно только гадать. Каждый врач знает, что массаж (а уж тем бо-
лее с нагреванием) противопоказан людям с гипертонией. Назначение 
массажа при нарушениях в позвоночнике должен делать только врач 
соответствующей специальности по результатам обследования позво-
ночника. Нельзя также забывать, что нагревание и некоторые другие 
воздействия физической природы просто бешено ускоряют течение 
онкологических заболеваний. Есть и другой момент. Если у больно-
го имеются искривления позвоночника, протрузия межпозвонкового 
диска, можно с большой степенью уверенности говорить о том, что по-
сле этой массажной кушетки у человека образуется полноценная меж-
позвонковая грыжа. От грубого механического воздействия, да еще в 
таких количествах, больной диск просто выпадет. Эта кровать подходит 
для относительно здоровых людей, которые после тяжелой физической 
работы хотят размять мышцы, расслабиться. Но и они должны прини-
мать эти процедуры не в торговом зале, а под наблюдением врача.

Врач-терапевт с 30-летним стажем Лилия Петровна Заболотная:
- Прежде чем лечь на массажную кровать, человек обязательно дол-
жен проконсультироваться у невропатолога или хотя бы у лечащего 
врача-терапевта. Возможно, придется пройти нескольких специали-
стов, сделать рентген и другие обследования. Противопоказаний к мас-
сажу на «Серагеме» очень много. Ни в коем случае нельзя ложиться на 
массаж при остром болевом синдроме. Запрещен массаж, если у че-
ловека: грыжа межпозвонковых дисков; онкологические заболевания; 
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миомы матки с геморропогическим синдромом (есть кровотечение); 
острые лихорадочные заболевания (повышенная температура тела); 
инфекционные заболевания (герпес, дизентерия и др.); выраженный 
атеросклероз (а он встречается практически у всех пожилых людей); 
нарушение сердечного ритма; остеопороз (истощение костей); острый 
тромбофлебит. Ни в коем случае нельзя ложиться на такой массаж бе-
ременным. Особую осторожность следует соблюдать пожилым людям 
- старики, как и дети, легко перегреваются. Мы не рекомендуем такой 
массаж и детям до 14 лет, пока костный скелет еще не сформирован.

Александр Васильев, психолог: 
- Доказано, что любой новый метод лечения до 40% несет в себе пла-
цебо-эффект - граждане, поверив в чудодейственную силу метода (в 
данном случае - кроватей), чувствуют, что недуги отступают и вроде бы 
наступает выздоровление. Но в то же время научно подтверждено, что 
такие улучшения временны - если заболевание есть, оно от психоло-
гического подъема и методов внушения никуда не исчезнет. Напротив, 
возникает риск, что, оттягивая специализированную помощь, в пер-
спективе гражданин с диагнозом может почувствовать резкое ухудше-
ние здоровья. Итак, в маркетинговой стратегии, которую использует 
компания «Серагем», усматриваются элементы психотехнологий, в ре-
зультате чего путем внушения, отрицания традиционных методов ле-
чения и безальтернативности предложенному в группе слушателей до-
стигается плацебо-эффект. Прежде чем доверять себя, свое здоровье 
такому психологическому воздействию и тем более массажерам, стоит 
обязательно посетить доктора. Как бы ни подменяли понятия предста-
вители компании и ни открещивались от медицинской деятельности, 
они все-таки продают терапевтические аппараты, а терапия, как ни 
крути, – медицинская помощь. Любой врач скажет, что курс массажа 
(тем более с прогреванием) можно проходить только по медицинским 
показаниям. К тому же на одни и те же процедуры приходят граждане 
с различными заболеваниями, но не существует одного способа ле-
чения для всех – иначе бы уже все были здоровы! Меня, безусловно, 
настораживает, что врача в компании нет и что каждый пришедший 
на процедуры подписывает документ-уведомление о возможном ухуд-
шении здоровья – это говорит о том, что вам не гарантируют безопас-
ность. Не забывайте: ничего бесплатного нет, в медицине тем более. 
Люди пошли на затраты, оказывают услуги, то есть работают. А любой 
труд должен быть оплачен, значит, конечная цель – чья-то прибыль.

P.S. Кстати, через неделю после выхода нашего первого материала о 
«Серагеме» в программе «Человек и закон» (Первый канал РФ) про-
шел сюжет о деятельности компании «Серагем» в Москве. Удиви-
тельно, но сюжет был сделан в точно таком же отрицательном клю-
че, что и наш материал. Такие совпадения бывают?! Вряд ли!
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Газета «Добрый вечер», октябрь 2010 года.
Автор: Елена Бережная

СКанДаЛ С РазМаХоМ

Пожалуй, настолько громкого судебного дела, связанного с защитой 
авторских прав, Петропавловск еще не знал. То ли не принято у нас 
отстаивать право на интеллектуальную собственность, то ли до этого 
случая ни у кого из североказахстанцев творческие произведения ни-
кто не заимствовал… В любом случае – скандал, о котором пойдет се-
годня речь, получился с размахом. Причем и в прямом, и в переносном 
смысле.

Кратко ознакомимся с сутью конфликта. Известный североказахстан-
ский художник Валерий Крестников подал в суд иск на не менее из-
вестного производителя полуфабрикатов Максима Калинина, возглав-
ляющего ТОО «Компания «Максимальный Размах». Художник обвинил 
предпринимателя в том, что тот без какого-либо разрешения исполь-
зовал его работу «Юность Абылая», разместив ее изображение на упа-
ковке пельменей «Батыр».

- В 2006 году мною написана картина «Юность Абылая», которая в на-
стоящее время экспонируется в Северо-Казахстанском областном кра-
еведческом музее, - заявляет Валерий Крестников в своем исковом за-
явлении о защите авторских прав. – В настоящее время изображение 
данной картины без моего разрешения используется ТОО «Компания 
«Максимальный Размах» на упаковке продукта «Батыр» в усеченном 
виде, с нарушением исходных параметров картины.

- Учитывая коммерческую направленность использования изображе-
ния моей картины, - продолжает художник, - а также ее художествен-
ную ценность, считаю необходимым предъявить требование о взыска-
нии компенсации в размере 20 000 минимальных размеров заработ-
ных плат. С 1 января 2010 года минимальный размер заработной платы 
составляет 14 952 тенге. Соответственно размер компенсации составит 
– 299 040 000 тенге.

Позже Валерий Крестников скажет в интервью республиканскому те-
леканалу: «Имеют право издавать мои картины газеты, журналы, му-
зейные журналы, в таком духе, но пельмени… Это ниже плинтуса, про-
сто некрасиво». А журналист республиканской газеты «Взгляд» Татьяна 
Егорова пишет, что «пельмени «Батыр» разгневанный Крестников на-
зывает вонючими».
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Казалось бы, праведный гнев художника понять можно – за его спиной 
у него буквально украли его работу… Поэтому практически все реги-
ональные СМИ единодушно встали на сторону обидевшегося Крест-
никова. Но «ДВ» решил вникнуть в эту историю и разобраться в ней 
более тщательно. Встретившись с ответчиком и его представителем, а 
также с коллегами Крестникова, мы даже были несколько шокированы 
неожиданным поворотом дела. Итак… 

- Во-первых, Валерий Крестников давал нам свое принципиальное 
согласие на использование фотографии своей картины, - утверждает 
Максим Калинин. - Наша ошибка в том, что мы поверили художнику 
на слово, а не заключили с ним письменный договор. За это доверие 
теперь и расплачиваемся.

Как считает представитель ответчика юрист Павел Афанасьев, устной 
формы согласия автора на использование его произведения вполне до-
статочно, ведь статьей 978 ГК РК, раскрывающей имущественные права 
авторов, не предусматривается наличие какой-либо специальной (на-
пример, именно письменной) формы вышеупомянутого согласия.

- То есть изначально Крестников действовал нечестно, - говорит пред-
приниматель Максим Калинин. – А тут еще на днях всплыл вопиющий 
факт: служба безопасности нашей компании выяснила, что свою карти-
ну «Юность Абылая» североказахстанский художник почти полностью 
срисовал с работы американского художника Крейга Теннанта. Мы об-
ратились к нескольким специалистам – искусствоведам и художникам, 
они едины в своем мнении: это плагиат!

«ДВ» выяснил, что действительно среди коллекций Галереи современ-
ного искусства 20 века есть серия «Native America» или «Коренная Аме-
рика». Здесь размещены иллюстрации об индейцах и их быте. Работа, о 
которой говорит Калинин, называется «The Sentinels», то есть «Часовые» 
или «Стражи». Ее автор – американский художник Крейг Теннант, 1946 
года рождения. Мы также выяснили, что Крейг Теннант родился и рос в 
Нью-Джерси. Он довольно известный художник, тема его работ – Дикий 
Запад, индейцы, ковбои. Известно, что картина «Стражи» была им про-
дана, находится в частной коллекции. Год ее создания не указан, но есть 
точная информация, что в 2003 году эта работа уже поступила в про-
дажу в пазлах (американцы, как известно, очень любят пазлы, и самые 
интересные работы художников обязательно выходят в этом жанре).

- То есть заподозрить, что ни о чем не подозревающий Крейг Теннант 
«слизал» картину у казахстанского художника Крестникова, выпустив-
шего свою работу в 2006 году, по меньшей мере, абсурдно, - заявляет 
Максим Калинин.
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- Кто-то может сказать, что это все-таки немного переделанная работа, 
ведь у Крестникова здесь добавлены девушка и эпизод боя, - рассуж-
дает юрист Павел Афанасьев. - Давайте проведем аналогию с музыкой 
- берем известный шлягер или раскрученную песню и, оставляя неиз-
менной мелодию, припев и самые запоминающиеся слова, вставляем 
туда пару своих куплетов… В итоге это будет наша песня или все-таки 
плагиат?! То же самое со стихами – возьмем, например, роман в сти-
хах Александра Сергеевича Пушкина «Евгений Онегин», назовем его 
«Иван Петров», допишем парочку четверостиший и выдадим за свое… 
Пройдет ли такая подделка? Конечно же, нет! То же и с живописью. 
Если мы в картину Шишкина «Рожь» вставим комбайн, это все равно 
будет пейзаж Шишкина!

Безусловно, в случае необходимости решать, является ли плагиатом 
картина Крестникова, будет суд, для оценки будут привлечены экспер-
ты, имеющие лицензию на подобную деятельность. Свое мнение могут 
высказать и наши читатели. Ниже же мы приведем мнение ряда худож-
ников и искусствоведов, которые сравнили эти две работы. Учитывая 
их желание, мы пока не называем их имена.

«Взято один в один с работы с индейцем, но только несколько хуже 
сделано – это очевидно. Художник мог бы взять идею – воин на камнях 
с кошкой, но хотя бы он поставил воина на ноги, а кошку уложил у его 
ног. Понятно было бы, что идея заимствованная, но формально он изо-
бразил свое».

«Композиционно, концептуально важную часть (причем – идейно важ-
ную часть!) этот художник взял с другой работы без изменений – один 
в один, правда, сделал хуже. Происходит деление композиции попо-
лам, и в одной части – густо, в другой – пусто. Воин-индеец находится 
в центре, есть вокруг воздух, а на второй работе художник зажал все 
фигуры влево, разбавил только правую часть, неграмотно посадил де-
вушку, прижал кошку к краю картины, то есть композиционно картина 
с индейцем привлекательнее, грамотнее и интереснее».

Специалисты также отмечают, что головной убор на голове Абылая ле-
жит неестественно, неубедительно, он больше головы размера на три. 
Скорее всего, художник прикрывал шлемом изначально скопирован-
ные у американца распущенные волосы.

«По пластике фигуры Абылая и девушки не увязаны между собой: у фи-
гуры хана пластика сложнее и интереснее, потому что она срисована, а 
фигурка девушки примитивна, напоминает истуканчик или манекен - на-
рисована в профиль (так проще). Не понятен и фрагмент боя – который 
на бой не похож, а напоминает или драку, или народные гуляния. Здесь 
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можно конкурс объявить - найди десять отличий! Вот я нашел, правда, 
меньше - хвост у кошки повернут вниз, потому что рама мешает; девуш-
ка добавлена; лицо и одежда у воина другие... А вот лук без изменений, 
копье, камни на переднем плане, руки у воинов и те одинаковые».

- Не нужно быть ни искусствоведом, ни художником, чтобы понять, 
что на пельменях взята именно эта главная часть работы, которая, по-
видимому, Крестникову не принадлежит, - считает юрист Павел Афана-
сьев. - Здесь не взято то, что добавил Крестников – правая часть картины 
(бой или гуляния), жена Абылая, взято то, что позаимствовано художни-
ком у Крейга Теннанта. Так что какие могут быть претензии у Крестнико-
ва к Калинину, даже если бы тот самовольно взял его картину?!

Получить комментарий самого Крестникова нам не удалось, его пред-
ставитель и по совместительству супруга Вера Гаврилко при нашей 
личной встрече настаивала на том, что эти работы абсолютно раз-
ные. Правда, потом из ее уст прозвучало понятие реминисценции (по 
определению российских искусствоведов - родной сестры плагиата). 
Использование этого понятия смягчает нападки и обвинения в плагиа-
те, а подается оно как воспоминание (от лат. reminiscentia), отражение 
влияния чьего-либо творчества…

- Если ты профессионал, то ты должен уметь рисовать и для этого не 
нужно срисовывать, у тебя должны быть свои идеи, концепции, за-
мысел, - рассуждает Павел Афанасьев. - Вообще в среде художников, 
насколько нам известно, как-то стыдно срисовывать. То есть когда ты 
учишься, когда ты студент, то срисовывание входит в обязательную 
программу обучения – копирование, срисовывание, учеба на образ-
цах лучших, создание копий работ выдающихся мастеров кисти. И, в 
общем-то, еще императорская академия художеств за самые лучшие 
копии давала награды – золотые и серебряные медали, ведь сделать 
мастерскую копию – это тоже большой труд. Но это отдельный жанр и, 
как говорится, совсем не тот случай. Крестников нигде не упоминает, 
что работа скопирована, а позиционирует, что это целиком и полно-
стью его картина, над которой он работал несколько лет, перечитал 
массу исторической литературы, боясь ошибиться в деталях… То, что 
срисована основная часть – все обнуляет. Стоит только показать карти-
ну специалисту, который разбирается в живописи, и говорить уже не о 
чем – все настолько очевидно, что это от и до срисовано, линии, руки, 
лук, копье. Кстати, по мнению историка В. Яна у кочевников лук был 
сделан не из дерева, как у индейцев и Крестникова, а из сплетенных 
рогов животных. А то, что Крестников наставил своих фигур… Мож-
но «дописать» любое произведение: давайте в пейзаж Айвазовского 
лодку подводную поставим. Известно, что есть и такой жанр, когда 
классические произведения с комической, иронической точки зрения 
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перерабатывают, но это опять же не тот случай. Картина Крестникова 
претендует на первичность и серьезность, это, по его же словам, исто-
рическое полотно.

- В Гражданском Кодексе РК сказано, что согласие автора надо полу-
чать на все, даже на частичное внесение изменений в произведение, - 
продолжает разговор Павел Афанасьев. - Причем автору принадлежит 
право на внесение изменений и дополнений в свое произведение и на 
защиту произведения от внесения их кем-либо без  согласия  автора. 
Причем авторское право распространяется не только на целое произ-
ведение, но и на его часть. Крестников добавил что-то свое в картину 
Теннанта, переделал ее, но он должен был на это получить согласие. Та-
кого согласия он не получал! Кстати, получается, что композиция Крейга 
использована в упаковке пельменей гораздо больше, чем работа Крест-
никова… А еще получается, что в областном краеведческом музее сей-
час находится контрафактная копия картины американского художника.

- Из-за того, что эти люди подали на меня в суд, были арестованы мои 
счета, наложен арест на имущество на сумму около 300 миллионов тен-
ге, - говорит Максим Калинин. – Я не могу полноценно работать, даже 
заплатить налоги… Кроме того, у меня резко упали продажи в Астане 
(это бесспорно из-за статьи в газете «Взгляд», в которой пельмени на-
шей фирмы называются «вонючими»). Так что теперь компания подаст 
в суд на Крестникова иск о защите деловой репутации фирмы (деловая 
репутация – это общественное мнение и впечатление о деловых и про-
фессиональных качествах – Прим.авт.). Второй иск мы, скорее всего, по-
дадим о компенсации Крестниковым убытков, понесенных нашей ком-
панией. Также мы будем решать, отправлять ли копию контрафактной 
работы художника Крестникова американскому живописцу Теннанту.

Республиканский юридический еженедельник  «ОКО», 
ноябрь 2010 года.
Автор: Вера Гаврилко

КоМУ СУД не УКаз

Почему товары, несущие угрозу здоровью потребителей, поступают 
в магазины?

В сентябре этого года жительница Петропавловска приобрела в од-
ном из супермаркетов пачку пельменей местного производителя  ТОО 
«Компания Максимальный размах». Запах полуфабриката показался 
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потребителю ну уж очень неприятным, и она обратилась в центр сани-
тарно-эпидемиологической экспертизы с просьбой проверить продукт 
на соответствие стандартам качества. В санэпидслужбе покупательни-
цу огорошили сообщением, что деятельность фирмы-производителя, 
которая значится на этикете подозрительных пельменей, еще в июне 
этого года…  приостановлена судом по причине грубейших нарушений 
санитарных норм и правил. 

Пельмень с душком                    
Решение было вынесено межрайонным экономическим судом СКО 
21 июня 2010 г по иску Северо-Казахстанского  комитета санитарно-
эпидемиологического надзора Минздрава РК к ТОО «Компания Мак-
симальный размах». Его текст находится на официальном сайте Вер-
ховного суда РК в открытом доступе, и любой желающий может при 
желании с ним ознакомиться. Беда в том, что широкий покупатель не 
«ходит» по официальным сайтам госорганов в поисках информации о 
том, какие полуфабрикаты ему не стоит покупать к ужину. Покупатель 
свято верит рекламным внушениям, что у ТОО «Максимальный раз-
мах» - «лучшие продукты питания» (на фото) и местной прессе, про-
пагандирующей  продукты компании как «не только вкусные, но и здо-
ровые, и полезные».  

А, между тем, одно только перечисление нарушений, выявленных са-
нитарными врачами в производственных помещениях ТОО «Макси-
мальный размах», занимает несколько страниц судебного решения. 
Куда не ткни – всюду клин, то бишь  нарушения. Суд фиксирует отсут-
ствие в цехе приточно-вытяжной вентиляции,  помещения для приема 
грязной одежды, гардеробной и душевой комнат, дезинфицирующих 
средств и отдельного помещения для их хранения. В шлюзе туалета 
не оборудовано устройство для дезинфекции рук работников, нет ни 
электросушилки, ни одноразовых полотенец.  Кроме того, установлено  
антисанитарное состояние склада  готового сырья, нарушение требо-
ваний и периодичности медицинского осмотра персонала, отсутствие 
журнала учета медосмотров и многое  другое. Не удивительно, что по 
результатам санитарно-микробиологического исследования в полу-
фабрикате «Хинкали» обнаружены  БГКП (бактерии группы кишечных 
палочек, - прим. авт). Присутствие данных микроорганизмов в пище-
вых продуктах, согласно «Гигиенических требований к безопасности  и 
пищевой ценности пищевых продуктов», не допускается.

Изучив материалы дела, суд пришел к выводу, что несоответствие  
производственных  помещений  ТОО «Максимальный размах» сани-
тарно-эпидемиологическим требованиям, а также отсутствие сани-
тарно-эпидемиологического заключения на выработку и реализацию 
полуфабрикатов является угрозой  возникновения и распространения 
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карантинных, особо опасных, инфекционных, паразитарных, профес-
сиональных заболеваний, а также может послужить угрозой причи-
нения вреда здоровью населения (выделено мной, - авт.). Председа-
тельствующая судья Ю. Налимова вынесла решение:  хозяйственную 
деятельность ТОО «Компания Максимальный размах» по выработке 
и реализации мясных и овощных полуфабрикатов, расположенного 
в городе Петропавловске по улице Базарбаева, 2 «а», приостановить  
сроком до шести месяцев до устранения выявленных нарушений. В на-
стоящее время решение находится на принудительном исполнении в 
областном участке Администратора судов СКО. 

недетские игры в фантики
Напрашивается закономерный вопрос: как продукция фирмы, изготов-
ленная в антисанитарных условиях, вообще могла оказаться на при-
лавках в торговой сети? Почему уполномоченные органы допустили 
столь вольное обращение с Законом?  Вот тут-то начинается поистине 
детективная история. На упаковке пельменей, купленных бдительной 
потребительницей, в качестве производителя указана закрытая судом 
фирма «Максимальный размах» (генеральный директор некто М. С. 
Калинин). Однако сертификат соответствия на продукцию был выдан 
вовсе не на ТОО «Максимальный размах», а на ИП Калинин М. С., кото-
рый зарегистрирован все по тому же адресу: Базарбаева, 2, «а». Серти-
фикат выдал Северо-Казахстанский филиал ОПС АО «НаЦЭкС» 29 мар-
та 2010 года. Что имеет место в данном случае: нарушение требований 
к маркировке продукции (фактически изготовитель ИП Калинин, а на 
упаковке значится ТОО «Максимальный размах») или необоснованная 
сертификация? 

Чем дальше в лес – тем толще партизаны.  В петропавловских магази-
нах появилась очередная продукция – пельмени «Халал» ТОО «MAX 
RAZMAH GROUP». Судя по этикете, продукция изготовлена все в том 
же цехе по адресу: г. Петропавловск, ул. Базарбаева 2, «а». Вопросов 
становится так много, что просто голова идет кругом. Сертификаты 
«Халал», надо полагать, предполагают повышенные требования, в том 
числе и к производственным помещениям, упаковке, маркировке про-
дукции. Спрашивается: как в таком  случае  мог быть выдан сертификат 
«Халал», если суд признал условия выпуска продукции в цехе по адресу 
ул. Базарбаева 2, «а» не соответствующими санитарно-эпидемиологи-
ческим требованиям? 

Ну и в довершение ко всему как потребителю не озадачиться вопро-
сом: в какие-такие  странные «игры в фантики», то бишь с этикетами, 
играет производитель полуфабрикатов? Закон кривотолков здесь не 
допускает.  Согласно постановлению Правительства РК от 21 марта 2008 
года № 277 «Об утверждении Технического регламента «Требования к 
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упаковке, маркировке, этикетированию и правильному  их нанесению», 
в информации для потребителя необходимо указывать наименование и 
местонахождение (юридический адрес) изготовителя (производителя), 
поставщика, организации, принимающей претензии по качеству про-
дукции. А Закон о защите прав потребителей  гласит, что выпускаемая 
предприятием продукция должна иметь производственную марку, ко-
торая  включает в себя наименование изготовителя, его местонахож-
дение, обозначение нормативно-технической документации, которой 
должна соответствовать изготовленная продукция. Как тогда понимать 
одновременное указание на этикете продукции нескольких субъек-
тов? К примеру, на упаковке пельменей «Халал» указаны  и ТОО «MAX 
RAZMAH GROUP», и ИП Калинин.  Вопрос к контролирующим органам: 
разве не является ли подобное «смешение» производителей нарушени-
ем закона РК «О безопасности пищевой продукции». А он, между про-
чим,  возлагает на субъектов обращения пищевой продукции  обязан-
ность – «обеспечивать идентификацию и прослеживаемость пищевой 
продукции во всех процессах (на стадиях) ее разработки (создания), 
производства (изготовления), оборота, утилизации и уничтожения»? 

«Я считаю, что это написано умышленно, чтобы вообще  не нести от-
ветственность, так как и ТОО «Максимальный размах» в лице Калинина 
и ИП Калинин, а цех-то ведь один, - говорит Надежда Дубовая, пред-
седатель Ассоциации защиты прав потребителей и предпринимателей 
СКО. -  Спрашивается, для чего тогда у нас суды выносят решения? Чтобы 
оградить потребителей от некачественных товаров.  Решение суда  было 
вынесено 21 июня этого года, прошло больше четырех месяцев! Прой-
дет совсем немного времени, и он опять будет спокойно работать. И мы 
не знаем, какое у него будет наименование, может, какое-нибудь ОАО?».

Действительно, трудно придти к иному разумному и логичному заклю-
чению, что чехарда с маркировкой  есть ни что иное, как попытка руко-
водства ТОО «Компания Максимальный размах» избежать исполнения 
решения суда. Добросовестными действиями это, при всем желании, 
назвать трудно. Полагаем, изложенные в статье факты должны послу-
жить серьезным поводом для проверки контролирующими органами, 
начиная от прокуратуры и заканчивая комитетом технического регули-
рования и метрологии Министерства индустрии и новых технологий. 
Газета «Око», в свою очередь, продолжает журналистское расследо-
вание. Считаем, что в данной ситуации глупо и преступно ждать, когда 
грянет гром и кто-нибудь из потребителей, не дай Бог, отравится.

P.S.   Внимательный читатель может задать вопрос: а что же неаппе-
титно пахнущие пельмени, которые собственно и послужили пово-
дом для начала журналистского расследования «Око»? Как вы пом-
ните, полуфабрикат направили на экспертизу в лабораторию. Автор 
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располагает копией протокола исследования проб пищевых продук-
тов № 1084/312 от 21 сентября 2010 года, где говорится: «Доставлен-
ная проба по внешнему виду, вкусу и запаху не соответствует тре-
бованиям СТ РК 1029-2000 «Изделия кулинарные. Полуфабрикаты 
замороженные. Общие технические условия». В частности, эксперты 
констатируют, что запах и вкус у пробы пельменей «не приятные и 
не свойственные свежему сырью». Похоже, что «с душком» оказался 
не только сам пельмень, но и вся эта история.

Республиканский журнал «Всё об охоте в Казахстане», 
сентябрь 2010 года.
Автор: Марина Ангальдт 

«ДеРжа ноС По ВеТРУ...», иЛи  о наБоЛеВШеМ

«Охотничья кинология в Казахстане, как она есть?» - этот непростой 
вопрос я задала едва ли не десятку специалистов из отечественной 
собаководческой области. В ответ получила практически однозначное 
мнение, которое, честно признаться, меня вовсе не порадовало...

Выяснилось, что наши кинологи сейчас переживают не лучшие свои 
времена, а потому особых перспектив в ближайшем будущем ни-
кто из них не видит. Шансы на то, что в Казахстане вновь с успехом 
возродится былая собаководческая инфраструктура, невероятно 
мизерны. А извечные вопросы: «Кто виноват?» и «Что делать?» уже как 
лет пятнадцать-двадцать нависают над казахстанской кинологической 
областью домокловым мечом. Собственно, ими же можно полностью 
охарактеризовать и всю нынешнюю политику отношения органов 
власти к проблемам собаководства: дескать, не знаем (или не хотим), 
что с этим делать, поэтому и не будем трогать...

Простому люду - не по карману
По сравнению с советским периодом, сейчас число охотничьих псов 
в Казахстане снизилось просто катастрофически. Теперь такая собака, 
- не столько важная составляющая при ловле дикого зверя и верный, 
надежный друг, сколько непозволительная роскошь и обуза для 
семейного бюджета. Так, на сегодняшний день большинству охотников 
сложно “потянуть” не только содержание породного пса, но и даже его 
покупку. К примеру, стоимость чистокровного курухара нынче коле-
блется в пределах 300 евро, цена на ирландского сеттера и того выше 
- порядка 500 евро, а щенок казахской борзой, привезенный из России, 
стоит и вовсе, словно подержанная иномарка, - 3-4 тысячи евро.
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Сюда надо еще приплюсовать расходы на приобретение родословной, 
- а это 4 - 5 тысяч тенге, затраты на обучение и дрессировку, - еще 
порядком 40 - 60 тысяч тенге, и, конечно, не надо забывать про еже-
дневное сбалансированное питание для четвероногого друга и его 
регулярный ветеринарный осмотр. Кстати, после всех вышеперечис-
ленных денежных вложений, не грех показать такого пса экспертам на 
выставке, - финансовый сбор с участников, в виде регистрации, у нас 
в среднем составляет 5-10 тысяч тенге. Плюс - траты на проезд, про-
живание и питание. Вот, и считайте...

По словам Евгения Обиденко, инструктора и директора павлодарской 
Школы воспитания и дрессировки собак, желающих раскошелиться на 
обучение четвероногого друга, - сегодня можно буквально пересчитать 
по пальцам. За последние четыре года инструктору довелось выдрес-
сировать не больше пяти охотничьих собак (основные клиенты Евгения 
- это зажиточные граждане, которые платят за “натаску” служебных и 
сторожевых псов). 

- По сути дрессировкой охотничьих собак у нас практически никто не 
занимается, потому что это дорогостоящее удовольствие, - говорит Е. 
Обиденко. -  Посудите сами, чтобы сделать из собаки опытного помощника 
на охоте, необходимо ее не только обучить командам, но и не один раз 
вывезти на природу. А там уже требуется использование инвентаря, 
патронов. При этом, цена одного патрона сейчас - в среднем 85 тенге...

По подсчетам Евгения стоимость полного курса воспитания и 
дрессировки охотничьего пса, ни много, ни мало, - 60 тысяч тенге. 
Впрочем, по данным из наших источников, цена эта еще, как говорится, 
«божеская», по сравнению, к примеру, с расценками столичных и 
алматинских инструкторов. Тамошние цены для простых охотников и 
вовсе запредельные: от 800 до 1500 евро за дрессировку.  

Баран будет поважнее...
Павлодарский заводчик казахских борзых Марат Нукенов - из числа тех 
немногих казахстанских собаководов, которые готовы не жалеть соб-
ственных денег на содержание своих четвероногих друзей. А таковых у 
павлодарца - около пятидесяти особей. Впрочем, представлять Марата 
многим отечественным, да и не только, кинологам вряд ли стоит, - дело 
в том, что он уже как несколько лет на добровольных началах ведет 
активную работу по заводскому разведению чистопородной тазы в 
Казахстане. И всё для того, чтобы сохранить лучшие экстерьерные и 
рабочие качества этой породы охотничьих собак. 

Не так давно Марат вместе со своими псами побывал на монопородной 
выставке собак в городе Астане. Там одна из лохматых подопечных 
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павлодарца заняла третье место. Однако, самое, пожалуй, интересное 
то, что призером выставки стал личный охотничий пес самого 
министра здравоохранения РК, г-на Доскалиева. Выходит, далеко не 
всем отечественным высокопоставленным чинам чужды проблемы 
собаководства? А если так, то, отчего, как говорится, воз и ныне там?.. 
На этот счет у Марата Нукенова имеется своя точка зрения. И он ее 
изложил примерно так: дескать, вся беда казахстанского охотничьего 
собаководства - в здешнем менталитете.

- Казахстан - это государство, где чистопородные собаки вовсе не 
считаются «продуктивными животными», в отличие, к примеру, от 
коров или баранов, - объясняет М. Нукенов. -  У нас недостаточно 
продуманно полагают, что Казахстану не нужны законы, регулирующие 
отечественное собаководство. В то время, как во многих странах 
уже давно сформирована и правовая, и организационая база по 
координации кинологической деятельности, которая, кстати, приносит 
немалый доход в казну зарубежных государств.

Действительно, обратимся  для примера к Европе. Союз породных со-
бак в Германии включает в себя в общем счете сотни тысяч местных 
собаководов. Так, частности, только Союз владельцев немецкой ов-
чарки, входящий в это объединение, насчитывает примерно сто тысяч 
человек!.. А в Швеции представители породных клубов, объединенных 
в одну большую федерацию, координируют работу всей шведской ки-
нологической структуры, и, в том числе, сообща поднимают вопросы 
собаководства на законодательном уровне. И, как ни странно, власти 
охотно прислушиваются к словам кинологов...

Казахстану, - чего греха таить, - до такого заграничного “шика” далеко. 
Хотя, к слову сказать, еще несколько десятилетий назад и у нас была 
неплохо налажена подобная система. От того, в общем-то, и обидней...

Потерянные кадры
С мнением М. Нукенова соглашается и опытный охотник-собаковод 
Вениамин Ворошилов. Он искренне убежден, что корень нынешних 
проблем в казахстанской кинологии кроется именно в  отсутствии еди-
ной концепции деятельности, которая существовала в свое время при 
Советском Союзе.  По словам В. Ворошилова, мощный удар охотни-
чье собаководство получило именно тогда, когда опытные, квалифи-
цированные кинологи и охотоведы стали “утекать” из страны, словно 
вода сквозь пальцы, иммигрируя за рубеж. А большинство тех, кто не 
сбежал за «бугор», попросту спились. Новых же специалистов, судя по 
всему, никто не спешит приводить на смену старым, - да и, видимо, 
некого.
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 - Главная беда в том, что сейчас мы сильно отстали от собственного 
прошлого, - досадует В. Ворошилов. - Чтобы компенсировать пробелы, 
нам необходимо уделять огромное внимание подготовке специалистов. 
Ведь, сейчас, фактически, разведением породных собак в Казахстане 
занимаются любители и делетанты, не вооруженные достаточными 
знаниями.

Подобных суждений придерживается и Елена Прощенко, директор 
ЦКФ «Сталкер» (г. Павлодар), - она, со своей стороны, сообщает, что 
необходимость профессиональной подготовки назрела, как никогда. 
Так, например, по словам Елены, на сегодняшний день в Павлодаре нет 
ни одного эксперта, который бы имел на руках современную лицензию 
(прежние лицензии, десятилетней (и более) давности, официально не 
действительны) для того, чтобы судействовать на породных выставках 
и определять в блиц-экспертизах лучших собак. 

Если же говорить об охотничьих монопородных выставках, то самая 
последняя из них прошла в Павлодаре лет десять назад. Причина 
такого казуса - всё та же, - малочисленность охотничьих собак. Сегодня 
традиционные кинологические состязания - это, так называемые, 
«смешанные», где участвуют абсолютно все породы. 

К тому же, по признанию отдельных участников отечественных 
кинологичсеких соревнований, их организация находится далеко не на 
высоте. В частности, оставляет желать лучшего пунктуальность начала 
выставок, которые порой в самый последний момент откладываются 
на несколько часов. Надо ли говорить, что собака за это время может 
и устать, и проголодаться. Немало нареканий у владельцев породных 
псов и к многочисленным неточностям, допущенным в выставочных 
брошюрах и каталогах, и к необъективному отношению судейства.

P.S.: О полной неразберихе в нашем охотничьем собаководстве 
можно рассуждать, сколько угодно: и про равнодушие властей, и 
про снижение жизненного уровня, и про введение гостаможенных 
барьеров, парализовавших процесс вязки собак, и про дефицит спе-
циалистов... Однако хочется не пустословия, а конкретных действий, 
которые смогут действительно поднять престиж казахстанской 
охотничьей кинологии на уровень ряда развитых зарубежных 
государств.  А еще хочется верить, что нынешние затруднения - не 
более, чем временное явление...
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Республиканский журнал «Всё об охоте в Казахстане», 
декабрь 2010 года.
Автор: Марина Ангальдт 
 

иРТыШСКиЙ «ТРеУГоЛЬниК», иЛи ПРо БеССиЛие ЛоГиКи 
ПеРеД ТаЙною заКазниКа

Собственный «бермудский треугольник» есть и в Павлодарской об-
ласти. Это - пойма реки Иртыш, которая имеет статус особо охраня-
емой природной зоны лишь на словах да на бумагах, юридическая 
ценность которых - под жирным знаком вопроса.  

Этими  своими странностями пойма Иртыша обязана  отдельным 
законодательным коллизиям, которые уже девять лет порождают в 
умах местного населения тьму неясных вопросов и загадочных про-
тиворечий...
 
Гиблое место
Долгие годы пойма реки Иртыш с ее заливными лугами была одним 
из самых оптимальных охотничьих мест для здешних жителей. Она по-
зволяла и «разгуляться» широкой душе охотника, и вдоволь набегаться 
за трофеями охотничьим собакам. Однако в 2001 году в свет вышло 
Постановление Правительства РК, которое в одночасье превратило со-
вершенно открытую и доступную доселе территорию в особо охра-
няемую природную зону - заказник. С тех пор вход в пойму Иртыша 
охотникам категорически заказан.

Но вот парадокс: с новым статусом поймы охраны на реке больше 
не стало.  Впопыхах сформированный заказник до сих пор не имеет 
собственной службы, которая должным образом осуществляла бы 
контроль за  лесным фондом в пойме и за ее фауной. Периодически 
этим занимаются сотрудники трех госучреждений по охране лесов и 
воспроизводству животного мира: Павлодарского, М. Горьковского и 
Урлютюбского под эгидой павлодарского областного управления при-
родных ресурсов. Однако юридически никто из них не несет ответ-
ственности за  сохранность и воспроизводство флоры и фауны поймы 
Иртыша. 

Странно, но у заказника нет и юридического «хозяина», и соотвеству-
ющего проекта. А еще не менее поразительно то, что на территории, 
которая официально имеет статус особо охраняемой природной зоны, 
год за годом гибнут редкие виды трав, дичь и рыбная молодь. Причина 
тому - нарушение объемов природоохранных попусков Шульбинско-
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го и Бухтарминского водохранилищ, что находятся в Восточно-Казах-
станской области. А, к примеру, очисткой прибрежной территории от 
мусорных завалов и спасением мальков и рыбной молоди увлечены в 
основном лишь студенты... 

Вообще, проблема постепенного вымирания заказника реки Иртыш 
стала едва ли не притчей по языцех среди местного населения. И хотя 
беда эта у всех на виду и на устах, перспективы ее преодоления пока 
что  чересчур туманные. Впрочем, как и дальнейшее юридическое по-
ложение самого заказника и крестьянских хозяйств, которые в немалом 
количестве (а именно - одна тысяча сто шестьдесят восемь хозяйств, - 
прим.) размещены на его территории. Но обо всем по порядку...
 
Статус-кво по загадочным правилам
Инициатором задумки по превращению поймы реки Иртыш в закры-
тую зону в свое время выступил  Ж. Рамазанов, бывший председатель 
независимой ассоциации водопользователей Казахстана «Yлы Ертiс» 
(«Великий Иртыш»). Именно с его легкой подачи пойма в один пре-
красный день получила свой нынешний статус. Вполне возможно, что 
общественник тогда преследовал исключительно благие цели, убеж-
дая всех и вся в необходимости этого реформирования. Однако, увы, 
его  мечта сделаться благодетелем так и не осуществилась, - вопреки 
ожиданиям Рамазанова, павлодарцы его радения не оценили, посчи-
тав в корне неверными. Особенно после того, как выяснилось, что с 
принятием новых поправок в законодательство, предполагаемых денег 
из госбюджета (на сохранение и воспроизводство флоры и фауны за-
казника) не видать как собственных ушей. 

Больше всех  были возмущены охотники, лишившиеся возможности 
нормально заниматься любимым промыслом. Ведь, к примеру, в таких 
районах области, как в Майском и Аксуском, кроме поймы охотиться 
просто-напросто негде. В то время  жалобам членов павлодарского 
областного охотобщества не было  числа, - особо рьяные даже отправ-
ляли письма в столичные министерства, объясняя чиновникам, что, по 
сути, вреда от охоты в пойме не было. Но вразумительных ответов из 
министерств так и не последовало. Постепенно ажиотаж и дискуссии 
вокруг нового статуса поймы стихли, а охотники свыклись, сжились и 
приспособились... 

Нынешний глава  «Yлы Ертiс» (прежний Рамазанов скоропостижно 
скончался от болезни, - прим.) А. Аженов о запрете на охоту и  
вовсе слыхом не слыхивал. Мало того, он удивлен, как подобное 
постановление могло вообще выйти, когда детальные исследования 
поймы реки Иртыш не проводились свыше пятнадцати лет. Выходит, 
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пойма стала государственным заказником без предвартельных иссле-
дований?..  Загадка, не иначе!

Впрочем, не так давно в кулуарах власти активно заговорили о необходи-
мости придания заказнику реки Иртыш очередного статуса. На этот раз 
- природного резервата. Однако работы над этим проектом, едва только  
начавшись, тут же были отчего-то внезапно заморожены. Как пояснил С. 
Сагадиев, главный специалист территориального управления лесного и 
охотничьего хозяйства Павлодарской области, якобы причина, по кото-
рой приостановили реализацию проекта, - экономический кризис. 

Впрочем, время терпит, так уверил Сагадиев, ведь согласно программе 
«Жасыл даму», крайний срок воплощения в жизнь грандиозных планов 
по возведению природного резервата - конец 2014 года.

Суть программы сводится к созданию и функционированию единой 
казахстанской системы особо охраняемых природных территорий. Тем 
не менее, даже если в государственной казне все-таки изыщут сред-
ства на завершение реогранизации заказника «Пойма реки Иртыш» в 
резерват, еще не факт, что это все-таки произойдет. Дело в том, что 
на территории поймы, как оговаривалось выше, расположены свыше 
тысячи крестьянских хозяйств. А потому совершенно непонятно, каким 
чудом на частных землях возведут резерват. В павлодарском област-
ном территориальном управлении лесного и охотничьего хозяйства по 
этому поводу лишь таинственно разводят руками: дескать, не ведаем..

P.S. Пока вопрос таинственной реорганизации поймы находится в 
подвешенном состоянии, местным охотникам от этого лучше не ста-
новится. Запрет на охоту, явно, никто не намерен отменять - нахож-
дение в пойме Иртыша с ружьем по-прежнему наказуемо немалым 
штрафом. А вот рыбалка там разрешена и по сей день, несмотря на 
то, что пойма - особо охраняемая природная территория. Выходит, 
очередная «законодательная аномалия»?.. 

Действительно, если справедливо рассудить, то фактически рыбаки 
осуществляют ту же самую охоту, только на рыбу. Мало того, люди 
с удочками вполне способны и вытоптать редкие виды трав, и под-
палить лес. Отчего же не запрещают рыбную ловлю на территории 
заказника?.. С точки зрения биолога-охотоведа  В. Ворушина, здесь 
все элементарно и просто - если, дескать, запретят еще и рыбалку, 
то местным жителям вовсе негде будет отдыхать и нечем кормиться. 
Ведь не секрет, что жизнь практически тридцати процентов здешне-
го населения напрямую связана с поймой реки Иртыш.
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Газета «Казахстанская правда», август 2010 года.
Автор: Татьяна Бредихина

ПаРаДоКСальная оПеРативность 

После отказа коллегии Верховного суда в возбуждении надзорного 
производства у Виктории Колбиной осталась надежда лишь на Гене-
рального прокурора.

Три года назад судья Меркенского районного суда Жамбылской об-
ласти Еркин Кенбаев приговорил Николая Смирнова к 11 годам ли-
шения свободы. С тех пор Виктория Колбина, супруга осужденно-
го, добивается его оправдания. По версии следствия, он за ночь в 
одиночку, голыми руками сумел заготовить тонну конопли. И это не 
единственный парадокс, легший в основу обвинения. Так, если ве-
рить документам, судебная химическая экспертиза, подтвердившая, 
что задержанный действительно имел контакт с каннабисом, была 
готова в десять двадцать утра, а смывы с рук подозреваемого для ее 
проведения были взяты позднее – в половине второго того же дня. 
По всей видимости, желание местных полицейских отличиться ока-
залось сильнее здравого смысла и элементарной логики.
 
Кандидатура подходящая
...В Тараз супруги приехали к сыну Колбиной, Максиму. В сентябре 2007 
года в его семье должен был появиться первенец. В городе Николаю 
Дмитриевичу подвернулась работа по ремонту ресторана «Турксиб», 
что в районе вокзала. Он с радостью принял предложение заказчицы 
Айгуль Акчаловой. 
 
Работал на совесть. В объяснительной она написала о Смирнове: «По-
казал себя трудолюбивым, аккуратным и богобоязненным человеком, 
на наркомана похож не был». В воскресенье, 9 сентября 2007 года, она 
выдала ему 60 тыс. тенге за работу. А наутро следующего дня Николай 
оказался в кутузке, без гроша в кармане. 
 
Как раз в то время в регионе проходило оперативно-роз ы ск ное ме-
роприятие «Мак-2007». Кандидатура Смирнова, к сожалению, по всем 
параметрам оказалась подходящей для тех, кто в погоне за дутыми 
показателями раскрываемости не утруждает себя такой «мелочью», 
как достоверность доказательств. Гражданин Узбекистана, образова-
ние среднее, по официальным данным, безработный, бесхитростный 
и без каких-либо связей. Ну кто, скажите, вступится за него и защитит?  
В редакцию «Казахстанской правды» Виктория Колбина обратилась 
в апреле нынешнего года. Женщина заявила: мужа подставили, а об-
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винение сфабриковали. Собственное расследование мы начали с из-
учения материалов уголовного дела. После ознакомления с докумен-
тами у нас появилась возможность сопоставить две версии события. 

Версия первая. По данным следствия, 9 сентября 2007 года примерно 
в 14 часов Николай Смирнов, наняв такси, поехал в Меркенский район. 
На языке протокола туда он направился «для незаконного приобрете-
ния и хранения наркотического средства в особо крупном размере». 
Возле села Татты он вышел и двинулся в сторону песков к месту про-
израстания дикорастущей конопли. В пяти километрах от вышеуказан-
ного населенного пункта Смирнов, обнаружив коноплю, стал рвать ее 
руками. И за ночь без каких-либо подручных средств заготовил тонну, 
а точнее, 1 005 кг! 

В семь тридцать утра он был задержан полицейскими ОБН ОВД Мер-
кенского района и прикомандированными сотрудниками УБН ДВД Пав-
лодарской области. В нескольких метрах от Смирнова под брошенным 
кузовом машины находилась еще одна куча конопли. Участвовавший 
в задержании оперуполномоченный отдела по борьбе с наркобизне-
сом по Меркенскому району Бауржан Ибрагимов на суде показал, что 
рядом на поле лежала бутылка водки, но сам Смирнов был трезвым...  

В процедуре досмотра задержанного и окружающей местности уча-
ствовали жители Меркенского района Ержан Даримкулов и Юрий Оси-
пов. Они якобы по приглашению сотрудников полиции согласились вы-
ехать на два-три дня (!) для участия в мероприятии в качестве понятых.  
И этим, пожалуй, все сказано. Надежнее, конечно, в таких случаях для закре-
пления доказательств видеокамерой пользоваться, тогда и не возникло 
бы никаких сомнений по поводу впечатляющего «улова» полицейских.  

Версия вторая. Николай же утверждает, что в район он отправился 
не один. За две недели до окончания ремонта к нему на работу стал 
захаживать некий Рустам (фамилия и адрес редакции известны). Он 
обещал свести его с хозяином строительного объекта. С этой мыс-
лью он вместе с вербовщиком и выехал с вокзала на маршрутке.  
До самого Мерке не добрались, попутчик предложил выйти на развил-
ке, где располагались магазинчики и торговые лотки. Николай взял пи-
рожков, а Рустам принес чекушку водки. Затем мужчины сели в синие 
«жигули». После принятия спиртного Николай отключился. Очнулся под 
утро от холода на куче конопли, развел костер, тут-то его и «повязали». 
Это была заранее подготовленная ловушка, утверждает Колбина. Ме-
сто легко определялось по одинокому дереву. По всей видимости, это 
был какой-то заброшенный стан, от которого остался лишь полураз-
рушенный фундамент. Виктория Николаевна не исключает, что в вод-
ку, которой угостил мужа Рустам, был подмешан сильнодействующий 
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психотропный препарат. Именно поэтому, считает Колбина, его сво-
евременно не освидетельствовали. Необходимые анализы (что тоже 
странно) были проведены лишь спустя неделю после задержания.  
По словам Смирнова, на месте происшествия никаких понятых не было 
и в помине, зато рядом был Рустам. Он бросился наутек, его догнали и... 
сразу же отпустили. 
 
Казусы следствия
Осмотр местности и задержанного, то бишь Смирнова, как зафикси-
ровано в протоколе, завершили в девять утра 10 сентября. А в десять 
двадцать экспертиза уже была готова! 
 
То есть меньше чем за полтора часа полицейские погрузили тонну ко-
нопли, доставили ее в райцентр, который находится примерно в 32 км от 
села Татты. Затем взяли в больнице смывы с рук и полости рта подозре-
ваемого, запротоколировали все это. Фантастическая оперативность!  

Вот только непонятно, чьи смывы исследовали в Меркен ской районной 
лаборатории, если фельдшер С. Байбулатова взяла соответствующие 
пробы спустя три часа после того, как старший эксперт С. Назаренко по-
ставила свою подпись и время под готовым экспертным заключением?!  
Казус вскрылся после того, как редакция получила на запрос ответ глав-
ного врача Меркенской центральной больницы Марата Джуманкулова. 
Вопрос о точном времени поступления изъятого дикорастущего рас-
тения и смывов в лабораторию для проведения исследования мы за-
дали и заведующему Меркенским районным отделением Жамбылской 
области научно-производственной лаборатории судебной экспертизы. 
Увы, руководитель данного учреждения так и не прислал ответ в газету.  
Вот еще одно любопытное обстоятельство. При описании мате-
риала, поступившего на исследование в лабораторию, эксперт 
Назаренко определила, что полутораметровые стебли коноп-
ли скошены, так как у растения не было корней. Этот факт не сты-
куется с версией полицейских о том, что траву он рвал руками.  
 
Человек-«комбайн»
Благодаря усилиям В. Колбиной, подключившейся к защите мужа, уда-
лось доказать, что за ночь вручную человек не мог собрать тонну ко-
нопли. Ну не комбайн же он! Виктория Николаевна побывала на база-
ре, где продают сено, посмотрела габариты тюков, проконсультирова-
лась с торговцами, их пояснения и образцы упаковок сняла на видео.  
Получилось, что тонна высушенного спрессованного сена, собран-
ная из тюков, будет следующих габаритов: 3 (длина) x 2 (ширина) x 
2 (высота) метра. Остается представить, какого объема были упа-
ковки свежескошенной травы. Между тем на суде тот же эксперт 
С. Назаренко показала, что вещдок принесли в двух полиэтилено-



89

вых палатках по двое человек. Это на каждого-то – по 250 кило!  
В апелляционной инстанции не вняли доводам Колбиной. Зато по про-
тесту областного прокурора А. Карима суд надзорной коллегии Жамбыл-
ского облсуда переквалифицировал действия Смирнова и снизил ему 
срок наказания до шести лет и режим содержания – со строгого на общий.  
При таких обстоятельствах невольно возникает вопрос: а был ли у 
Смирнова защитник? Был, да только не знаешь, гневаться или удив-
ляться тому, что ни на одно противоречие, на которое обратит вни-
мание даже не сведущий в юриспруденции человек, адвокат Ж. До-
сайулы не прореа гировал. В протоколе ознакомления с материала-
ми уголовного дела характерная приписка: «замечаний и ходатайств 
не имею». Заметим сразу: почерковедческая экспертиза на пред-
мет соответствия подписей защитника Ж. Досайулы не проводилась.  

Вместе с тем установлено, что в большинстве протоколов уго-
ловного дела расписывался не Смирнов. Этот факт отражен в за-
ключении эксперта Жамбылской областной научно-производ-
ственной лаборатории судебной экспертизы А. Черняховского.  
Значит, коль дело вел следователь Меркенского РОВД Аршат Ма-
каев, ему должно быть известно, кто расписывался в документах? 
Увы, редакция не располагает информацией о том, какие меры при-
няты к должностному лицу в связи с обнаружившимся подлогом.  
После отказа коллегии Верховного суда в возбуждении надзорного 
производства у Виктории Колбиной осталась надежда только на Гене-
рального прокурора. 
 
12 июля она побывала на личном приеме у Кайрата Мами. На сегодня 
известно лишь то, что главный надзорный орган республики повторно 
затребовал материалы уголовного дела. 
 
P.S. На совещании по вопросам реформирования правоохранитель-
ной системы, состоявшемся 17 августа текущего года, Глава государства 
сделал акцент на качестве работы, заявив о том, что главный критерий 
оценки деятельности правоохранителей – это доверие населения. А 
оно возникает лишь при добросовестном исполнении долга, неукосни-
тельном следовании закону и уважении прав граждан. Но в ситуации, о 
которой мы вам рассказали, нет ни того, ни другого, ни третьего...

28.09.10
(Резонанс)

ДеЛо за ВеРХоВныМ СУДоМ  
Генеральная прокуратура сделала вывод о невиновности осужденного 
Судьба, наконец, проявила благосклонность к гражданину Узбекистана 
Николаю Смирнову, отбывающему наказание в таразской колонии за 
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наркопреступление. О странностях уголовного дела Н. Смирнова «Ка-
захстанская правда» уже рассказывала 27 августа 2010 года в статье 
Татьяны Бредихиной «ПАРАДОКСальная ОПЕРАтивность». И вот ровно 
через три года после задержания Смирнова, первый заместитель Гене-
рального прокурора Иоган Меркель внес в Верховный суд протест на 
все состоявшиеся судебные акты ввиду отсутствия в действиях осуж-
денного состава преступления. 

Первоначально судья Меркенского районного суда Еркин Кенбаев на-
значил Николаю Смирнову 11 лет колонии строгого режима. В деле 
было множество странностей и противоречий. Начиная с того, как он 
оказался в конопляном поле, и заканчивая судебной экспертизой.

По версии следствия, Смирнов голыми руками за ночь нарвал целую 
тонну конопли. На экспертизу же доставили скошенную траву без кор-
ней. В 2009 году супруга осужденного Виктория Колбина доказала аб-
сурдность утверждения о том, что без подручных средств Смирнов мог 
собрать такое количество растения. Прокурор Жамбылской области 
внес протест на судебные акты. В результате действия Смирнова были 
переквалифицированы, а наказание снижено до шести лет в колонии 
общего режима. 

Но Виктория Николаевна продолжала настаивать на том, что ее супруг 
не виновен и уголовное дело сфабриковано. В апреле текущего года 
Виктория Колбина приехала в Астану, чтобы встретиться с Генеральным 
прокурором. 

Уже тогда на руках у нее было заключение почерковедческой экспер-
тизы, свидетельствовавшей о том, что в некоторых процессуальных до-
кументах подписи ее мужа Смирнова подделаны. 12 июля 2009 года 
Виктория Николаевна побывала на приеме у Генерального прокурора 
Кайрата Мами, который заверил ее в том, что вопрос будет решен чест-
но и справедливо. 

В свою очередь, редакция начала собственное расследование, в рам-
ках которого были направлены запросы в Комитет по правовой ста-
тистике и специальным учетам Генпрокуратуры, в научно-производ-
ственную лабораторию судебной экспертизы Меркенского района и в 
центральную районную больницу. 

Ответ главного врача лечебного учреждения Марата Джуманкулова 
укрепил нас в мысли о фальсификации материалов уголовного дела в 
отношении Н. Смирнова. Оказалось, что результат судебной химиче-
ской экспертизы был готов за три часа до того, как подозреваемого до-
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ставили в больницу для взятия смывов, необходимых для проведения 
данного исследования! 

Об этом факте редакция незамедлительно уведомила высший над-
зорный орган республики. Срок рассмотрения заявления Колбиной с 
личного приема Генерального прокурора был продлен, вновь были за-
требованы материалы уголовного дела. После тщательной проверки 
фактов первый заместитель Генпрокурора Иоган Меркель внес протест 
в высшую судебную инстанцию. 

Состоявшиеся судебные акты в отношении Смирнова Н. Д. подле-
жат отмене с прекращением производства по делу за отсутствием в 
его действиях состава преступления, - говорится в прокурорском до-
кументе. В нем также отмечено, что при расследовании и судебном 
рассмотрении дела были нарушены конституционные права и свободы 
обвиняемого, неправильно применен закон, что повлекло осуждение 
невиновного. 

По данным фактам нарушений закона, сообщается в протесте проку-
рора, материалы в отношении следователя Меркенского РОВД Аршата 
Макаева направлены прокуратурой в ДКНБ по Жамбылской области. 
Теперь дело за Верховным судом. Между тем, как сообщила Виктория 
Колбина, ее мужу уже предлагали выйти на свободу в связи с условно-
досрочным освобождением…
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УЛУГБеК БаБаКУЛоВ (КыРГызСТан)
 

КаК ДеЛаТЬ жУРнаЛиСТСКое РаССЛеДоВание?

Дело - табак

Одной из неизвестных читателю сторон журналистики является вы-
бор темы для интересного журналистского расследования. По опы-
ту общения с читателями могу сказать, что многие полагают, будто 
практически любая тема подходит для углубленной журналистской 
работы. Впрочем, некоторые представители прессы тоже уверены, 
что сбор информации по каждому событию можно квалифициро-
вать как расследование. Каюсь, какое-то время я и сам так считал, 
пока в процессе своего «становления» как журналиста-расследова-
теля не пришел к удивительным умозаключениям.

Итак, что же может стать предметом журналистского расследования? 
Скажем, произошло убийство какого-нибудь высокопоставленного чи-
новника или криминального авторитета (одно время, помнится, такого 
рода события происходили с необъяснимой регулярностью). Убийство 
само по себе — событие новостное, журналист может назвать имя 
предполагаемого убийцы и заказчика, повод для убийства, предполо-
жить, что будет дальше и т.п. Но на повод для журналистского рассле-
дования это событие не тянет.

Впрочем, если происходит череда «громких» убийств, можно, конечно, 
попробовать сунуться и поискать концы. Но даю гарантию, что через 
некоторое время вы сами пропадете «с концами». А потому дела, в 
которых замешаны «братки», лучше оставить компетентным органам: 
они за это зарплату получают.

Тема — всему голова
Для проведения журналистского расследования найдется немало дру-
гих, более безопасных (при определенном умении) и не менее инте-
ресных тем. Надеюсь, уважаемый читатель, теперь вам стало понятно, 
что событийный повод для журналистского расследования не требует-
ся. Тема может появиться в результате скрупулезного изучения череды 
каких-либо взаимосвязанных событий. В моей практике немало рас-
следований, которые объединяет длительная (порой даже в течение 
нескольких лет) событийность: по ситуации с детской проституцией на 
юге республики, когда мне приходилось внедряться в притоны, чтобы 
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«покупать» малолетних детей; по положению психически больных в 
крупных психиатрических учреждениях, где я раздобыл шокирующие 
факты трудовой эксплуатации пациентов… и многие другие. Ни одно из 
этих расследований не было обязано своим «появлением» какому-то 
новостному поводу. 

Я хотел бы более подробно остановиться на одном расследовании, ко-
торым до сих пор горжусь и, полагаю, не без оснований. В середине 
2001 года, я взялся за расследование случаев батрачества кыргызстан-
цев на казахских табачных плантациях. В ходе обсуждения проблемы 
и плана предполагаемой работы мы, группа журналистов, пришли к 
мнению, что для составления объективной и ясной картины происхо-
дящего мне самому нужно попасть в рабство.

«Групповуха»
Сделаю небольшое отступление. Провести полноценное расследова-
ние в одиночку не под силу даже самому «крутому» журналисту: на 
это требуется много сил, времени и финансов. Большое и интересное 
расследование может осилить лишь группа журналистов.

В большинстве расследований, которыми я занимался, мне помогали 
опытные коллеги: Наталья Домогальская, Асель Сагынбаева, Айткен Ка-
дырбаев из Казахстана и другие. Координировала нашу работу небезыз-
вестная и очень уважаемая мной Чинара Жакыпова, возглавлявшая в то 
время представительство британского Института по освещению войны и 
мира (IWPR), которой я благодарен за приобретенный бесценный опыт.

Тема рабства кыргызстанцев в Казахстане была выбрана неслучайно. 
В тех или иных местных СМИ время от времени появлялись слезливые 
истории людей, которые рассказывали об ужасах, пережитых ими во 
время работы на казахских фермеров. Власти никак не реагировали 
на подобные публикации, а от заявителей отмахивались, словно от на-
зойливых мух: дескать, сами лодыри, плохо работали — вот и выгнали 
их работодатели без гроша.

На меня была возложена задача доказать тяжелое положение кыргыз-
ских тружеников, выехавших на заработки в Казахстан, либо убедиться 
в обратном. А чтобы узнать правду, пришлось самому на время стать 
трудовым мигрантом.

Терпение и труд все перетрут
Описание того, как я добирался до «хозяина», как проходила торгов-
ля «живым товаром», под какой «легендой» мне удалось проникнуть в 
нужный круг, займет много места. К тому же я подробно рассказал об 
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этом в материале, который был представлен вниманию общественно-
сти по результатам расследования. Поэтому здесь я остановлюсь лишь 
на тех фактах, которые тогда остались «за кадром».

Могу сказать, что при проведении расследования никогда ни в чем 
нельзя быть уверенным до конца. Я знал, что, оказавшись на плантации, 
вынужден буду работать как раб. Я даже заранее встретился с нашими 
табаководами, которые рассказали мне об особенностях выращивания 
табака, научили специальным «производственным» терминам, и т.п. - в 
общем, в определенной степени я был уже готовый «табачник»: бери 
и паши на мне.

Физического труда я никогда не чурался, поэтому работа на планта-
ции не была для меня в тягость. Гораздо труднее было заставить себя 
терпеть моральное унижение: например, когда ночью лежишь, устав-
ший от пахоты, и тут приезжает молодой барчук, то бишь хозяйский 
сын, которому захотелось гульнуть в компании друзей и девиц. В та-
ких случаях нашей маленькой бригаде приходилось подниматься, раз-
водить костер, греть воду, готовить еду из привезенных продуктов и 
прислуживать. А учитывая, что мы, работники, питались впроголодь - 
вареными макаронами с недозрелой картошкой, приправленной для 
пикантности дикорастущей мятой, - отношение «я - хозяин, ты - ду-
рак» чувствовалось особенно сильно. Только понимание того, что мне 
нужно пережить все это, дабы написать об увиденном, удерживало от 
необдуманных поступков.

Чтобы собрать больше информации, ночами я уходил на другие участ-
ки, где трудились такие же батраки. Только у них в отличие от меня 
не было намерения бежать из этого ада. Они терпели оскорбления и 
побои хозяина, некоторые наивно полагали, что им заплатят, а может, 
просто боялись бежать, ведь если беглеца удавалось поймать, то судь-
ба его была незавидной: хорошо, если просто поколотят - могли еще 
забросить в степь пасти верблюдов, а убежать оттуда уже нереально.

Читатель может воскликнуть: «Разве нельзя было обратиться в правоох-
ранительные органы?!» Я отмечу лишь, что сын нашего хозяина проходил 
стажировку в районной прокуратуре, а его компаньоны по ночным поси-
делкам были из той же конторы. Так что если молодой работник прокура-
туры не считал зазорным эксплуатировать у себя на «фазенде» несколько 
душ, о других сотрудниках правопорядка лучше вообще умолчать.

Побег из курятника
Думаю, никто не станет спорить с известным утверждением, что вля-
паться в историю легче, чем в нее попасть. В то время я чувствовал, что 
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вляпался, как говорят, «по самое не хочу», и если не выберусь, останусь 
жить лишь в памяти нескольких людей. Это не значит, что мои коллеги 
не забили бы тревогу, если бы я не вернулся, но история не терпит со-
слагательного наклонения, а потому я не стану сейчас гадать, что могло 
бы произойти…

Я подробно изучал окружающую местность и составлял план бегства. 
Наиболее оптимальный и, на мой взгляд, безопасный путь лежал через 
кладбище, которое раскинулось на краю нашего участка. И вот в одну 
из ночей, когда закрапал мелкий, противный дождь, я решился на по-
бег. Проплутал на кладбище примерно до трех часов и, поняв, что за-
блудился, решил вернуться. В итоге заблудился еще больше… Вышел к 
речке и побрел вдоль берега, пока не наткнулся на какой-то длинный 
сарай, в окне которого горел свет. Решив, что местные вряд ли станут 
жить в таком убогом строении, я осмелился подать голос… 

Меня встретили несколько ребят, которые, как выяснилось позже, при-
ехали на заработки из Ноокатского района Ошской области. На часах 
была половина пятого утра. Хлебнув пиалку горячего чая, я «вырубился».

Очнулся от ощущения, что меня пристально разглядывают. Подскочил 
и увидел здоровенного - под два метра ростом и около 120 кг весом 
- мужчину. За его спиной стояли несколько батраков. Хозяин ткнул в 
меня огромным узловатым пальцем и спросил: «Ты кто?» Стараясь дер-
жаться уверенно, я рассказал заранее придуманную историю: дескать, 
ходил в гости к землякам, а возвращаясь к своему хозяину ночью, 
заблудился и оказался здесь. Здоровяк сказал мне: «Ну, смотри, если 
обманываешь, тебе не поздоровится! - потом добавил, обращаясь к 
«надзирателям»: - Присматривайте за ним. Мне лишние руки не по-
мешают».

Как только он вышел, я спешно собрал свои шмотки и через поле рва-
нул туда, где, по моим предположениям, была трасса.

Возвращаясь к началу
После того как я опубликовал результаты своего расследования в пе-
чати, правительство, ранее отрицавшее факты продажи кыргызстанцев 
в рабство, бросилось изучать проблему. Свою комиссию создали и де-
путаты Жогорку Кенеша. Тогдашний омбудсмен Турсунбай Бакир уулу 
отправился в «вояж» по пройденному мной маршруту. За «горячими» 
материалами рванулись журналисты разных изданий…

Итогом всей этой шумихи стало заключение между Кыргызстаном и 
Казахстаном межправительственного соглашения о защите прав тру-
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довых мигрантов. Работает ли данный документ на деле, не знаю. Но 
и сейчас в прессе время от времени мелькают сообщения о том, что 
кто-то сбежал из рабства, или о задержании очередного работорговца.
А я, возвращаясь к началу своего повествования, отмечу, что так и 
была отработана тема о длительном и систематическом явлении — ба-
трачестве кыргызстанцев, — для чего не надо было ждать новостного 
повода. Этим расследование как раз и отличается от других жанров 
журналистики.

КыРГызСКие БаТРаКи на ПЛанТаЦиЯХ КазаХСТана

Материалы предоставлены Институтом по освещению 
войны и мира (IWPR-Казахстан), Бишкек-Алматы

Тысячи кыргызстанцев, приезжая в Казахстан на сезонные работы, ока-
зываются в положении бесправных батраков.

Ежегодно тысячи кыргызстанцев приезжают на сезонные работы в Ка-
захстан, где трудятся на табачных плантациях. Стремясь сюда в надежде 
поправить свое материальное положение, многие из них оказываются 
фактически в положении рабов и без средств к существованию. 

Батраки работают с утра до ночи, влачат полуголодное, нищенское су-
ществование и полностью зависят от своих нанимателей. Их наймом 
занимаются посредники, которые затем «перепродают» батраков фер-
мерам. Сезонные рабочие трудятся и живут в суровых условиях, но за-
щитить себя они не в состоянии. Одна надежда - когда-нибудь получить 
от хозяев хотя бы часть заработанных денег, чтобы вернуться на родину. 
Но и эти небольшие деньги может отобрать милиция по дороге домой. 

Организованный вывоз рабочей силы в Казахстан начался сравнитель-
но недавно - в 1998 году, когда в Казахстане появилось немало богатых 
фермеров, нуждающихся в рабочих руках. По некоторым данным, в 
Казахстан на сезонные работы ежегодно выезжают более 10-ти тыс. 
кыргызстанцев. Едут целыми семьями. 

В Казахстане средняя заработная плата составляет $136 в месяц – в пять 
раз больше, чем в Кыргызстане. По данным кыргызстанского Госкомста-
та, более 45-ти процентов населения страны проживает в бедности, но, 
по мнению независимых экспертов, реальная цифра значительно выше. 
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Нелегальные трудовые мигранты не имеют никаких прав и юридиче-
ского статуса и не могут себя защитить. Рынок нелегальной рабочей 
силы – темная и мало исследованная область. Начиная наше журна-
листское расследование, мы очень скоро поняли, что единственный 
способ исследовать этот мир – это увидеть его изнутри. Один из корре-
спондентов IWPR выступил в роли трудового мигранта, был переправ-
лен в Казахстан и устроился работать на табачную плантацию.

найм на работу
Трудовые мигранты из Кыргызстана – не просто неквалифицированная 
рабочая сила. Многие из них имеют солидный опыт работы на табач-
ных плантациях. В Кыргызстане также имеются подобные плантации, 
но дела у них, как правило, идут не очень хорошо и в дополнительной 
рабочей силе они не нуждаются. 

Обычно найм на сезонные работы происходит через посредников. 
Людям обещают высокие заработки, а затем за определенную плату 
«перепродают» работодателю, который впоследствии возмещает упла-
ченные деньги за счет зарплаты батраков. Таким образом, работник 
оказывается в кабале у хозяина и вынужден отрабатывать долг. 

Показательна история жителя Карасуйского района Ошской области 
Эрика Душематова. В марте после безуспешных поисков работы в Биш-
кеке Эрик встретил человека, который предложил ему высокооплачива-
емую работу в Казахстане, пообещав взять на себя и дорожные расходы. 

21 марта Эрик в составе группы из 17-ти человек оказался в Алма-
тинской области, где их уже ждали местные работодатели. За Эрика 
посредник получил от хозяина 6 тысяч тенге (примерно $40). Впослед-
ствии выяснилось, что эти деньги Эрик должен отработать. 

Другой сезонный работник - Салахидин Чомоев - рассказал похожую 
историю. Две женщины предложили ему работу в Казахстане на строй-
ке. «Обещали приличное питание и условия жизни», - вспоминает он. 
Как и Душематов, Чомоев и еще 15 мигрантов были перевезены через 
границу в Казахстан, где кыргызский посредник «сдал» их казахским 
плантаторам. 

«Хозяин обещал нам хорошо платить, но сумму, уплаченную посред-
нику, «повесил» на нас и мы теперь должны ее отрабатывать», - с оби-
дой рассказал Чомоев. 

Базарбай Эргешов работает вместе с Чомоевым. В Казахстан приехал 
в мае нынешнего года с группой таких же, как он, в поисках работы. 



98

«Женщина, которая завербовала меня, пообещала, что работа будет 
на стройке, говорила, что нам предоставят жилье в общежитии и трех-
разовое питание, - говорит Базарбай. - Она обещала, что хозяин под-
пишет с нами договор и будет своевременно выплачивать зарплату. 
Обещала нормальные условия жизни и труда. Но вот уже три месяца я 
здесь, а от этой женщины - ни слуху, ни духу».

Доставка к месту работы
В Казахстан обычно добираются автотранспортом, так как на автодоро-
гах проверок значительно меньше, чем на железной дороге. Те, у кого 
не в порядке документы, платят пограничникам взятку, размер которой 
варьируется от 2 до 5-ти долларов с человека. На обратном пути ставки 
значительно возрастают. 

Контрибьютор IWPR добрался на поезде до казахстанского города Та-
раз, что находится в 300 км. от Бишкека. Проводника немало удивило 
наличие у контрибьютора IWPR билета стоимостью в $11. «Батраки не 
могут себе позволить такую роскошь, как билет. Обычно договарива-
ются с нами за полцены», - сообщил проводник. 

Наибольшим спросом батраки пользуются в Енбекшиказахском рай-
оне Алматинской области, куда и отправился контрибьютор. Здесь на 
многие сотни километров раскинулись табачные поля, и именно сюда 
вербовщики из Кыргызстана привозят свой живой товар. Центром 
продажи «рабочей силы» является село Чилик. Торговля идет бойко, 
как на скотном рынке. 

Один вербовщик привез работников в кузове грузовика. «Кому кыр-
гызов недорого?», - выкрикивал он. Новоприбывших батраков разо-
брали быстро и попросили привезти еще. 

«Это же позор для вашей нации», - стал стыдить контрибьютора IWPR 
один пожилой фермер-казах, но буквально через несколько минут сам 
нанял двоих батраков и признался, что с нетерпением ожидает «оче-
редную партию молодых кыргызов». 

Плантаторы долго смеялись, когда контрибьютор IWPR потребовал за 
свой труд как минимум $50 в месяц. «Ты - сумасшедший! Если за весь 
сезон заработаешь $50, считай, что тебе повезло», - сказал один из них. 
Контрибьютор IWPR выдумал историю о том, что он объявлен в розыск 
и скрывается от кыргызстанской милиции, после чего спрос на него 
явно повысился. Фермеры охотно берут на работу «беглых» преступни-
ков, которые готовы работать за еду, не требуют никакой оплаты и не 
покидают пределов хозяйского участка. 
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В итоге контрибьютор устроился к жителю села Чилик Нурахмету Тох-
тахунову – владельцу табачной плантации площадью в 2 гектара. Хо-
зяин посоветовал не называть своего настоящего имени и не выходить 
за пределы хозяйства.

на плантации
Основная масса трудовых мигрантов проводит в Казахстане летние ме-
сяцы, когда созревает урожай табака, а осенью – с окончанием сезона 
– возвращается домой. 

Поначалу хозяева относятся к своим работникам вполне сносно, и даже 
кормят 3 раза в день. Отправляясь на заработки, доверчивые кыргыз-
станцы в силу своей юридической неграмотности никаких договоров 
с работодателями не заключают. Только спустя какое-то время батраки 
начинают подозревать, что попали в беду. 

Рабочий день длится с рассвета до заката. Работать приходится при 
страшной жаре. В Казахстане летом 40 градусов – не редкость. Обычно 
табак собирают, сортируют и пакуют вручную. Когда на работу выез-
жают целые семьи, дети и подростки работают наравне с родителями. 
«За целый день работы - только один получасовой перерыв на обед. 
И никаких выходных. Только когда идет сильный дождь, мы отдыхаем, 
поэтому мы молимся, чтобы пошел ливень», - говорит Чомоев. 

Работодатель обычно заключает с работником устный договор. Хозяин 
либо устанавливает фиксированную ежемесячную заработную плату, 
либо обещает выплатить часть прибыли от реализации урожая. Тох-
тахунов пообещал контрибьютору IWPR 3 тысячи тенге ($20) в месяц, 
предупредив, что из этой суммы будет вычтено 1000 тенге ($6,5) за пи-
тание, сигареты и пр. 

Нередки случаи, когда хозяин вообще не платит работникам. «Я уже 3 
месяца работаю, но до сих пор не видел никакого договора и не полу-
чал никаких денег. А когда спрашиваю у хозяина про деньги, он гово-
рит, что заплатит мне, если я буду лучше работать», - рассказал Чомоев. 

«Кыргыз для табачного плантатора - самый настоящий раб», - с воз-
мущением рассказал IWPR кыргызстанец Карабек Шабдалиев. «Слово 
«кыргыз» употребляется как оскорбление. Если хозяин просит сына 
что-либо сделать, а тот не хочет, он говорит: «Не буду. Что я – кыргыз, 
что ли?»  

Шабдалиев целый год пробатрачил со всей семье на табачной план-
тации в Казахстане и вернулся на родину без заработка. Когда пришло 
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время зарплаты, хозяин табачной плантации «забыл» что обещал по-
делить прибыль пополам. «В благодарность за свой многомесячный 
труд мы получили сумму, которой едва хватило на проезд до Бишкека», 
- говорит Шабдалиев. 

В свою очередь хозяин Шабдалиевых Серик Естемесов считает, что ра-
ботники трудились недобросовестно и ничего не заработали. «Я из-за 
них обанкротился. Они только проели мои деньги. Я не получил ожи-
даемого урожая, потому что они так плохо работали», - говорит план-
татор.

обращение с батраками
Помимо нищенской оплаты и рабских условий труда имеются свиде-
тельства жестокого обращения хозяев со своими работниками. Как 
удалось выяснить IWPR, в некоторых случаях батракам отказывают в 
оплате под предлогом их «плохой работы». Нередко хозяева перепро-
дают работников другим плантаторам по более высокой цене.

Эрик Душематов 2 месяца проработал у одного из местных фермеров. 
«Но этот фермер плохо кормил работников, и я отказался у него ра-
ботать», - говорит Эрик. Тогда «хозяин» заявил Эрику, что кроме 6-ти 
тысяч тенге, отданных за него посреднику, он должен заплатить еще 4 
тысячи тенге ($26) за еду, которой его кормил хозяин. 

В итоге хозяин перепродал Эрика другому табачному фермеру за 10 
тысяч тенге ($66). Так Эрик оказался у Тохтахунова. Новый хозяин по-
обещал ему, как и контрибьютору, 3 тысячи тенге ($20) в месяц за вы-
четом питания и других расходов. «Надеюсь, что за 4-5 месяцев смогу 
рассчитаться с хозяином и буду работать на себя», - с надеждой гово-
рит Эрик.

Кыргызстанка Салима также была перепродана за долги. В начале мар-
та 2003 года она с двумя детьми приехала в Казахстан в поисках рабо-
ты. Проработала у «хозяина» 4 месяца, выращивая табачную рассаду. 
В конце концов, работодатель заявил ей, что рассада по вине Салимы 
выросла некачественной, и это обошлось ему в 20 тысяч тенге ($112). 
Эти деньги он «повесил» на Салиму и отправил ее искать другого план-
татора, который готов был бы выплатить за нее 20 тысяч тенге. А чтобы 
Салима не убежала, он оставил в залог двух ее малолетних детей.

Все попытки побега пресекаются. У работников по приезде забирают 
паспорта. За беглецами снаряжается погоня, и если сбежавшего батра-
ка ловят, то жестоко избивают и увозят работать на дальние участки, 
откуда пешком уйти практически невозможно. 
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Контрибьютору предложили неплохой гонорар – 200 долларов – за по-
имку беглых батраков. «Найди их, и я эту сумму тебе заплачу», - пред-
ложил один табаковод. «Я их отправлю куда-нибудь в степь скот пасти. 
Оттуда они не убегут», - добавил он.

Довелось слышать и о других случаях бесчеловечного обращения с 
батраками. Выходец с юга Кыргызстана Арап Саипов был избит, по его 
словам, за пререкания с надсмотрщиком.

Условия жизни
Почти все батраки на плантациях живут в помещениях, не пригодных 
для проживания. На «фазенде» одного табачного плантатора около 20-
ти батраков из Кыргызстана живут в сарае, якобы переоборудованном 
под жилье. Длинное саманное здание разделено на несколько одно-
комнатных отсеков. Для каждой семьи определена отдельная ячейка, а 
холостые мужчины живут по несколько человек в комнате. 

Постель батрака состоит из тонкого грязного матраца, расстеленного 
прямо на полу, и небольшого одеяла. Постели выдаются хозяином, и за 
их использование хозяин высчитывает деньги из зарплаты работников. 
«Гостиница» кишела клопами. Проведя ночь в этом сарае, контрибью-
тор IWPR в течение часа поймал и убил 15 клопов.

Но этот сарай – одно из лучших мест проживания, которые довелось 
увидеть журналисту. Большинство батраков проживает в шалашах из 
веток и жердей, или в гаражах.

Тохтахунов поселил своего нового батрака (контрибьютора IWPR) в от-
крытом автоприцепе. Постелью служили два потрепанных засаленных 
матраца, а вместо подушки - походная сумка с личными вещами. 

В маленьком гараже по соседству Тохтахунов разместил еще троих 
кыргызстанцев - Эрика и женщину Майрам с сыном Имаром. Эрик и 
Майрам не были даже знакомы до того, как им пришлось жить в одном 
помещении.

«Я уже не обращаю внимания, когда переодеваюсь, на то, что рядом 
чужой человек, - говорит Майрам. – Уже привыкла к Эрику». 

Из всех кыргызстанских работников, наверное, наиболее удачно устро-
илась семья Нуридина Матаева. Уроженец Ошской области, Матаев 
уже 4 года живет и работает в Казахстане со своими 6-ю детьми и вну-
ками. Домом для его большой семьи служит однокомнатный бытовой 
вагончик, куда проведено электричество. Такая роскошь – редкое ис-
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ключение из того, что считается нормой для кыргызских батраков на 
табачных плантациях.

«Бывают нормальные хозяева, которые сами хотят, чтобы их работник 
нормально жил и работал. Но таких очень мало», - признается Матаев.
При найме на работу работодатель отдельно оговаривает, что за пита-
ние с работников будет удерживаться определенный процент заработ-
ка. Поэтому батраки стараются экономить на еде.

Тохтахунов привез своим рабочим несколько килограммов макарон и 
мешок муки, купленные за их собственный счет. Майрам вызвалась го-
товить на всех. Питание было однообразным: на завтрак, обед и ужин 
подавали отваренные макароны с небольшим количеством недозре-
лой картошки с огорода. Для вкуса Майрам нарвала мяты и других 
трав, которые добавляла в макаронную кашу. 

Возвращение
На обратном пути мигрантов подстерегают многочисленные препо-
ны и неприятности. Контрибьютор IWPR отправился в обратный путь с 
двумя попутчиками. Один из них – посредник – только что отвез в Ка-
захстан очередную группу батраков. Другой был в числе его клиентов, 
однако, увидев, в каких условиях придется работать, решил вернуться.
На обратном пути приходится проезжать множество казахстанских 
милицейских, таможенных и пограничных постов. Увидев синие кыр-
гызстанские паспорта, милиционеры требовали предъявить мигра-
ционные карточки, но ни у кого таких документов не оказалось. Был 
произведен доскональный обыск. В итоге мигранты заплатили штраф 
– по 10-15 долларов с человека. И так – на каждом из 6-ти пропускных 
пунктов до самой границы. 

Каждый раз контрибьютор предъявлял полицейским и пограничникам 
удостоверение сотрудника IWPR и командировочное удостоверение. 
Эти документы действовали на силовиков отрезвляюще, и они сразу 
возвращали деньги.

Брешь в законодательстве
Кыргызстанские трудовые мигранты в Казахстане не защищены за-
конодательством. Законы двух стран регулируют преимущественно 
отношения между собственными гражданами на своей территории. 
Отдельные ситуации – например, трансграничная миграция – вообще 
законодательно не урегулированы.

Юрист международной компании Internews Network Акмат Алагушев 
рассказал, что Уголовным кодексом Кыргызстана предусмотрена ответ-
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ственность за такие преступления, как «вербовка граждан обманным 
путем с целью сексуальной или иной эксплуатации».

Но доказать, что людей обманом вывезли, а затем фактически продали 
в кабалу, практически невозможно, «Ведь работники не заключают с 
вербовщиками никаких письменных договоров», - говорит Алагушев.

«Для возбуждения уголовного дела необходимы серьезные основания. 
Необходимо, прежде всего, заявление самого потерпевшего. Но люди 
подобные заявления не подают», - констатирует юрист.

Сотрудники правоохранительных органов считают, что обманутые тру-
довые мигранты не обращаются в милицию в силу нескольких причин. 
Во-первых, боятся стать посмешищем в глазах своих знакомых и сосе-
дей. Во-вторых, рассчитывают, что смогут вновь выехать на заработки 
- уже самостоятельно - и на этот раз им повезет больше. И, в-третьих, 
люди боятся, что «эксплуататоры» и «посредники» могут им отомстить. 
До недавнего времени законодательством Кыргызстана не было пред-
усмотрено никакой ответственности за торговлю людьми. 27 июня 
2003 года депутаты Законодательного собрания Кыргызской Республи-
ки приняли закон о борьбе с незаконным вывозом и торговлей людь-
ми. Но для того, чтобы закон вошел в силу, его должен подписать пре-
зидент страны.

Депутат Токтокан Боромбаева, принимавшая участие в разработке за-
конопроекта, рассказала, что на его подготовку ушло около года. «У 
многих были сомнения: принять закон о борьбе с торговлей людьми – 
значит признать существование рабства. Но практика показывает, что 
такое явление действительно существует. Значит, нужны рычаги борь-
бы с ним».

Парламентарии рассчитывают, что теперь в Уголовный кодекс респу-
блики будут внесены соответствующие изменения, предусматрива-
ющие за организацию незаконной миграции ответственность в виде 
лишения свободы на срок до пяти лет. «Если бы подобный закон был 
в Кыргызстане раньше, многих бед удалось бы избежать», - говорит 
Боромбаева. 

Однако некоторые правозащитники считают, что этих мер недоста-
точно, и что граждане Кыргызстана должны находиться под защитой 
законов своей страны даже за границей. Руководитель «Молодежной 
правозащитной группы» Мария Лисицина отмечает, что такая защита 
уже гарантирована гражданам Кыргызстана Конституцией. Государству 
остается лишь зафиксировать ее законодательно, причем защищаться 
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должны права всех граждан без исключения, в том числе и нелегаль-
ных мигрантов. «Мы требуем, чтобы государство взяло под защиту всех 
своих граждан, - говорит она, - В принципе, государство обязано защи-
щать даже тех, кто нарушил закон». 

По мнению Лисициной, казахстанские власти со своей стороны тоже 
должны принять меры для защиты прав трудовых мигрантов. Ведь в 
Казахстане существует Трудовой кодекс, который устанавливает ба-
зовые условия труда и техники безопасности на рабочем месте. «Эти 
нормы должны распространяться на всех работников независимо от их 
гражданства», - говорит она.

Но пока Казахстан принимает меры лишь по линии ужесточения пра-
вил въезда и пребывания в стране иностранных граждан. С 1 июля 
2003 года каждому иностранному гражданину, достигшему 16-летнего 
возраста, при въезде в Казахстан выдается миграционная карточка, да-
ющая право пребывания на территории страны в течение месяца, по-
сле чего иностранцу необходимо ее продлевать. Данное правило вве-
дено во исполнение постановления правительства от января 2000 «Об 
отдельных вопросах регулирования пребывания иностранных граждан 
в Республике Казахстан».

Однако казахстанский парламентарий Серик Абдрахманов считает, что 
законодательные акты сами по себе проблему не решат. «У нас отлич-
ные законы, - говорит он, - Но они не исполняются. На границе все друг 
с другом повязаны, все покупается и продается. Все берут взятки – и 
пограничники, и милиция».

Абдрахманову известно, что трудовыми мигрантами в Казахстане тор-
гуют, как рабами. По его словам, мигрантам необходимо обеспечить 
доступ к информации, ведь многие из них неграмотны и не знакомы со 
своими правами.

Местный координатор Международной организации по миграции 
Екатерина Бадикова пояснила IWPR, что в тех случаях, которые можно 
квалифицировать как работорговлю, должна применяться Конвенция 
ООН о транснациональной преступности, которая запрещает торговлю 
людьми, однако не во всех случаях положения Конвенции применимы. 
«В большинстве случаев имеет место просто нарушение трудового до-
говора, пусть даже устного», - говорит она.

Выводы
На основе мнений, высказанных различными экспертами, с которыми 
удалось побеседовать IWPR, можно констатировать, что в дополнение 
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к уже существующей законодательной базе необходимо принимать 
меры в двух направлениях.

Замдиректора Миграционной службы при МИДе Кыргызстана Булат 
Сарыгулов считает, что в основе трудовой миграции лежат экономи-
ческие и социальные причины. «Надо дать людям работу и достойные 
условия жизни в их родных селах, и трудовая миграция сама сойдет 
на «нет», - говорит он. Руководитель женского кризисного центра «Се-
зим» Бюбюсара Рыскулова тоже считает, что чтобы защитить «батра-
ков» государство должно в первую очередь создать для них рабочие 
места у себя на родине.

Директор правовой службы «Адилет» проекта УВКБ ООН Чолпон Джа-
купова считает, что Кыргызстану и Казахстану необходимо подписать 
межгосударственное соглашение, регулирующее вопросы трудовой 
миграции. «Права людей, выезжающих на заработки за пределы своей 
страны, часто ущемляются, однако требовать от казахстанских властей 
привлечь недобросовестного работодателя к ответственности во мно-
гих случаях мы не можем», - говорит она.

Диалог по проблемам незаконной трудовой миграции между двумя 
странами идет уже давно, но не на министерском уровне. Никаких со-
глашений пока не подписано.

Правозащитник Абдуназар Маматисламов, занимавшийся проблема-
ми нелегальных трудовых мигрантов, считает, что для принятия госу-
дарствами конкретных мер, пресекающих рабство и работорговлю, 
необходимо, чтобы люди, прошедшие через ужасы батрачества, сами 
заявили об этом. «Сейчас же от них сложно этого требовать. Они ни о 
чем не станут рассказывать, так как не знают, что может с ними про-
изойти в Казахстане завтра». 

«Но люди все равно будут ездить, и вместо того, чтобы закрывать на 
это глаза, наше правительство должно договориться с Казахстаном об 
условиях труда кыргызстанцев», - отметил он.

«Оправданий для рабства не существует. Когда кыргызстанцы едут на 
заработки в Казахстан, их нанимает на работу не государство. Но своим 
бездействием власти Кыргызстана и Казахстана создали все предпо-
сылки к тому, чтобы люди оказались в подневольном положении». 
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ПаЦиенТоВ ПСиХиаТРиЧеСКиХ БоЛЬниЦ 
иСПоЛЬзУюТ В КаЧеСТВе РаБоВ

Пациентов психиатрических больниц вопреки законодательству ис-
пользуют как бесплатную рабочую силу.

Изможденные постоянным голодом пациенты психиатрических лечеб-
ниц Кыргызстана выполняют черную работу в домах и на хозяйствен-
ных участках врачей и жителей населенных пунктов, где расположены 
лечебницы.

Врач-психиатр из города Ош с более чем двадцатилетним стажем Аб-
дыкерим Темирбердиев в беседе с контрибьютором IWPR с возмуще-
нием рассказал, что больных в психиатрических лечебницах нещад-
но эксплуатируют. Он особо подчеркнул, что трудотерапия зачастую 
рассматривается как ненормированная работа. “Есть такая дисциплина 
– трудотерапия. Она должна применяться по 2-3 часа в день к опре-
деленным больным для вырабатывания рефлексов”, - говорит медик. 
Согласно законодательству, врачи должны использовать трудовую те-
рапию для реабилитации пациента и его адаптации в обществе. Абды-
керим Темирбердиев уверен, что “правильно организованная работа 
даёт больному чувство самоценности, повышает его самосознание, 
учит сотрудничать с другими людьми и укрепляет дисциплину”. 

Действительно, в Кыргызстане есть законодательная база для проведе-
ния трудовой терапии. В пункте 2 статьи 16 “Закона о психиатрической 
помощи и гарантиях прав при ее оказании”, принятого 25 мая 1999 
года, говорится, что “для обеспечения лиц, страдающих психически-
ми расстройствами, психиатрической помощью и их социальной за-
щитой, государство: создает лечебно-производственные предприятия 
для трудовой терапии, обучения новым профессиям и трудоустройства 
на этих предприятиях лиц, страдающих психическими расстройства-
ми, включая инвалидов, а также специальные производства, цеха или 
участки с облегченными условиями труда для таких лиц”.

Согласно статье 37 этого же закона “все пациенты, находящиеся на ле-
чении или обследовании в психиатрическом стационаре, вправе по-
лучать наравне с другими гражданами вознаграждение за труд в со-
ответствии с его количеством и качеством, если пациент участвует в 
производительном труде”.

“Но чтобы от трудовой терапии был толк, необходимо, чтобы пациент 
сам понимал, что его работа нужна обществу. Нет смысла заставлять 
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больных заниматься монотонным трудом, чтобы только убить время. 
Нельзя принуждать их к работе, это неправильно”, - уверен Абдыкерим 
Темирбердиев.

“В психиатрических лечебницах к больным относятся по принципу: 
если ты здесь живешь, и питаешься, то должен и работать”, - сказал в 
заключение беседы Абдыкерим Темирбердиев.

Краткое описание лечебниц

Контрибьюторы IWPR посетили три психиатрических лечебных учреж-
дения республики. Одно из них находится в северной Чуйской обла-
сти в селе Чымкоргон, второе – на юге страны в поселке Кызылжар 
Жалалабадской области. Кроме этого, объектом внимания IWPR стала 
Ошская областная психиатрическая лечебница на юге Кыргызстана. В 
трех лечебницах содержатся около 1400 пациентов.

«Центр психического здоровья»– именно так именуются сегодня пси-
хиатрические больницы. В народе же за подобными лечебными за-
ведениями прочно закрепились названия “дурдом”, “психушка” и т.п. 
Правозащитник из Базаркурганского района Жалалабадской области 
Азимжан Аскаров говорит, что со времен Советского Союза в созна-
нии обывателя закрепился стереотип: болезни не поддаются лечению, 
душевнобольные безнадежны.

В обществе по отношению к психиатрическим лечебницам и их па-
циентам сложилось предвзятое, пренебрежительное отношение. В ре-
зультате этого пациенты таких больниц стали своего рода изгоями. “В 
психиатрических больницах нарушаются права людей на достойный 
уровень жизни, соответствующее лечение и соответствующую среду, 
право на доступ к информации”, - говорит сотрудница Молодежной 
правозащитной группы Назгуль Турдубекова.

Об условиях содержания пациентов в отделениях администраторы 
больниц предпочитают не рассказывать, особенно журналистам. Но 
сами больные и их родственники с возмущением вспоминают, что им 
пришлось пережить.

Жаркын К. в апреле 2002 года пролежала в Кызылжарской психиатри-
ческой лечебнице 18 дней. “Я своими глазами видела, как больных, ко-
торые не хотят подчиняться санитарам, привязывают к голой кровати 
и порой оставляют в таком положении на несколько суток. Их могут не 
кормить, привязанные справляют нужду под себя, но до этого санита-
рам нет никакого дела”.
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«Больные люди сами должны убирать в своих палатах. Если они этого 
не делают, то санитарки начинают ругаться» - закончила свой рассказ 
женщина.

Ошская психиатрическая лечебница, расположенная в центре южной 
столицы страны, считается относительно благополучной, поскольку 
здесь всего 150 пациентов и они не используются на сезонных поле-
вых работах. Зато отсутствие собственной территории и близость жи-
лых домов превратили больницу в подобие тюрьмы: решетки на окнах, 
дети и взрослые лежат в палатах вместе, пациенты лишены прогулок. 
Но еще более тяжелая ситуация в двух других крупных психиатриче-
ских больницах республиканского значения. 

В психиатрической больнице поселка Кызылжар Жалалабадской обла-
сти содержится 750 больных, хотя она рассчитана только на 700 паци-
ентов. Транспорт туда ходит редко, и потому навещать их в этом Богом 
забытом месте родственники не имеют возможности. Удаленность от 
областного центра и столицы отрицательно сказывается на обеспече-
нии медикаментами и всем необходимым.

Психиатрическая больница в селе Чымкоргон (Чуйская область) являет-
ся филиалом №1 Республиканского Центра психического здоровья. На-
ходится она в 85 километрах от столицы республики и обслуживает весь 
Кыргызстан и южные области Казахстана. Больница рассчитана на 850 
коек, но по последним данным здесь содержится около 500 больных. 

Несмотря на то, что эту больницу часто посещают сотрудники различ-
ных неправительственных организаций, а также местные и иностран-
ные журналисты, ее бедственное положение не меняется к лучшему. 
Клиника давно нуждается в капитальном ремонте.

Разумеется, подобные посещения происходят по согласованию с админи-
страцией больницы. Санитарка одного из отделений, назвавшаяся Анарой, 
рассказала контрибьютору IWPR, что накануне приезда очередных “го-
стей” в отделениях наводят чистоту и порядок. “Пациентов, которые могут 
пожаловаться, мы обычно прячем, а на встречу с журналистами выводим 
таких, которые хвалят больницу. В столовых в эти дни готовится какое-ни-
будь экзотическое блюдо, например пельмени”, - говорит санитарка.

Медперсонала не хватает по элементарной причине: среднемесячная 
зарплата врача со всеми полагающимися добавками здесь около 880 
сомов (22 доллара США), медсестры – 620, санитарки 420 сомов при 
официальном прожиточном минимуме более 1400 сомов. К тому же 
зарплату, как правило, задерживают месяца на два-три. 
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Совершенно очевиден и такой факт. Больные в чымкоргонской больни-
це в основной своей массе в любую погоду находятся взаперти в заре-
шеченном помещении, в страшной скученности и в убогой обстановке 
– металлические кровати, иногда по 15 в одной палате, каменный пол. 
Лишены прогулок и физической разминки они не по чьему-то злому 
умыслу, а из-за хронической нехватки медперсонала и слабого финан-
сирования больницы. Разрушенные местами ограждения, открытые на-
стежь ворота и одна медсестра на 10-15 пациентов, за которыми надо 
тщательно следить, - это опасно. Проще держать пациентов под замком.

Конечно, нельзя утверждать, что все посещенные учреждения похожи 
друг на друга как две капли воды, но общим для них является широкое 
использование неоплачиваемого труда пациентов.

нарушение прав больных

а) Работа на приусадебных участках врачей и медперсонала. Пациен-
ты психиатрических лечебниц Кыргызстана относятся к одному из са-
мых незащищенных слоев населения. Они фактически лишены каких-
либо прав, и используются как дармовая рабочая сила. Страдающие от 
постоянного недоедания больные выполняют всю черную и тяжелую 
работу на частных приусадебных участках работников больницы. Кро-
ме того, за определенную плату врачи сдают больных на работу внаем 
местным жителям.

Пациент Ошского “Центра психического здоровья” Бакирджан расска-
зал контрибьютору IWPR, что его вместе с другими больными врачи и 
санитары неоднократно забирали на работу домой и на приусадебные 
участки. “Кому-то надо сделать уборку в доме, кому-то огород вскопать, 
- говорит Бакирджан. – Вчера, например, я и еще четверо больных хо-
дили домой к санитару и заливали фундамент под строящийся дом”. 
Естественно, за свою работу больные никакой оплаты не получают.

Недавно назначенный начальник филиала №1 Республиканского ЦПЗ 
Жаныбек Ажыбеков не отрицает, что практика таких “трудовых десан-
тов” имела место, в особенности в усадьбах самих врачей и медработ-
ников, но теперь, по его словам, наводится порядок. 

Жители сел, в которых находятся лечебницы, предполагают, что низкая 
заработная плата заставляет медперсонал использовать труд своих по-
допечных.

У заведующего 4-м отделением Чымкоргонской больницы уборкой 
личного двора занимался молодой парень Валерий К. – больной, на-
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правленный приговором суда на принудительное лечение за совер-
шенное преступление.

«Я уже 4 месяца работаю у врача. Деньги он мне не дает, просто кор-
мит, то есть я работаю за питание. Все, однако, лучше, чем больничная 
еда, которой даже собаки брезгуют» - откровенно излил душу Валерий. 
Исполняет “трудовую повинность” он ежедневно, а вечером уходит 
спать в отделение.

Вместе с Валерием на врача батрачит еще один пациент психбольни-
цы. Его основная обязанность – уход за скотиной. Каждое утро он вы-
гоняет десяток коров в поле, а вечером пригоняет обратно.

По словам Сергея П., он тоже работает дома у одного из врачей. “Вот 
разобрал мотор стиральной машины”, - похвастался больной.

Пациенты Кызылжарской психбольницы также востребованы. У глав-
ного врача Абдужалила Бегматова дома работает глухонемой больной. 
Как рассказали местные жители, это - “малай” главного врача, то есть 
“раб”. Этот человек делает всю черную работу по хозяйству, смотрит за 
скотиной, колет дрова и т.п. К сожалению, из-за его глухоты и немоты 
журналистам не удалось с ним побеседовать.

Но зато интересная картина открылась во время посещения личного 
хозяйства Сапара Момбекова, заведующего приемным отделением 
той же психиатрической больницы. Айбек С. рассказал, что уже третий 
год работает у врача. “Я числюсь в отделении, а когда надо работать, то 
врач меня забирает. Момбеков помогает мне едой и другими вещами. 
А когда работы много, то берет еще людей из отделения. И вообще 
врач Момбеков относится ко мне как к родному сыну”.

В момент встречи с журналистами “родной сын врача Момбекова” го-
товил на костре в чайнике суп. Рядом в сетке висело замаринованное 
мясо. А всего в двух метрах от костра лежали свежеразделанная шкура, 
голова и внутренности собаки. Айбек похвастался, что полакомиться 
копченой собачатиной к нему иногда заглядывают даже врачи. “Это 
же отличная закуска под водку”, - стал нахваливать мясо пациент псих-
больницы.

На огороде у заведующего складом больницы Эмиля Айтмырзаева ра-
ботал пациент 2-го отделения (отделение принудительного лечения) 
Абды Р. В психиатрическую лечебницу он попал после того, как два года 
назад разбил камнем голову неизвестному мужчине. Врачи признали 
его невменяемым, и суд направил его на принудительное лечение.
«Здесь я помогаю по огороду заведующему складом, - говорит Абды. 
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– А зарплату не получаю. Зачем мне зарплата? Лишь бы дни проходи-
ли. Чем сидеть в больнице и томиться от безделья, я лучше здесь буду 
работать».

Контрибьютор IWPR встретился с тремя пациентами психиатрическо-
го отделения, которые вскапывали землю на поле площадью в один 
гектар. Принадлежит этот участок земли семье Алтынбека Рыскулова, 
заведующего 10-м отделением Кызылжарской психиатрической боль-
ницы. Легче было бы, конечно, вспахать поле трактором, но тракто-
ристу пришлось бы заплатить за работу и обеспечить его дизельным 
топливом. Больным же ничего платить не надо, да они и не требуют 
никакой оплаты.

Было около 16 часов дня. Воздух прогрелся примерно до 25 градусов 
по Цельсию, и больные приостановили работу, устроили перерыв и 
стали пить чай прямо на поле. Контрибьютору IWPR они рассказали, 
что попали в больницу по разным причинам. Одного мучила бессон-
ница, у другого весной и осенью случались припадки. Правда, больные 
рассказали, что им лучше вот так работать на поле у кого-либо, чем 
сидеть в отделении. “Здесь мы хоть можем попить чай с сахаром. А 
“хозяин” еще кормит лепешками и простоквашей. А если оставаться в 
больнице, то будешь вечно голодным”, - признались “пахари”.

б) Использование для строительных работ. 
Здание Ошской психиатрической больницы построено в 1949 году. 
Здесь под видом трудотерапии больных заставляют разбирать старые, 
обветшалые здания больницы. Контрибьютор IWPR был свидетелем 
того, как несколько больных под надзором санитара расчищали раз-
валины и собирали кирпичи.

Заведующий реабилитационным отделением Абдурахман Омурзаков 
в беседе с контрибьютором IWPR рассказал, что в скором будущем 
на территории больницы планируют построить баню. “Для экономии 
средств баню будем строить силами сотрудников отделения и пациен-
тов. Если хорошо поработать, то быстро сможем все сделать”, - считает 
доктор.

в) Использование для обработки полей и на фермах. Медработники 
чымкоргонской больницы в приватной беседе с контрибьютором IWPR 
рассказали, что больных нередко используют для обработки частных 
полей и на фермах. Больных, которые более или менее осознают свои 
действия, привлекают к более “сложным и почетным” работам, о кото-
рых мы написали выше. 
Многие годы подряд жители села пользовались бесплатной рабочей 
силой в лице пациентов этой больницы: выполнить несложную стро-
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ительную работу, вскопать или прополоть огород, ухаживать за скоти-
ной, - все это можно было поручить “психам”, не требующим оплаты 
за свой труд. 

По словам медиков, больным была в радость уже сама смена обста-
новки, домашняя еда и купленные “щедрым” хозяином сигареты. А уж 
если плюс к этому ставили бутылку водки!.. Как может повлиять спирт-
ное на состояние психически больного человека, никого не волновало.
«В последнее время строго стало, работников взять трудно, - просто-
душно рассказывают чымкоргонцы на базаре. – У нас там, в больнице, 
ЧП случилось, один псих другого зарезал, поэтому, наверное, их теперь 
не отпускают».

Жаныбек Ажыбеков в беседе с контрибьютором IWPR признался: 
“Иногда врачи и медперсонал просят – землю обрабатывать надо, за-
бор поставить надо, но мы не отпускаем больных. Обижаются на меня 
коллеги. Но я стараюсь, чтобы не до такой степени обиделись мои под-
чиненные, чтобы уволиться. Объясняю: “Тебе это зачем, дорогой? Если 
больной совершит побег, за ним самому ехать придется, бензин тра-
тить на дорогу в оба конца… Это же расходы! Давай лучше сам вместе 
с семьей управляйся”.

При Чымкоргонской психиатрической больнице имеется отделение, 
которое называется трудовой колонией. В этом отделении содержатся 
больные, от которых родственники отказались или же таковых вообще 
нет. На поле полтора десятка больных были заняты посадкой помидор-
ной рассады. Трудились под надзором сторожа подсобного хозяйства, 
местного парня по имени Азамат.

Увидев, подошедшего к ним журналиста, больные дружно стали просить 
хлеба и сигарет. На предложенную сигарету сбежались с протянутыми 
руками. Увидев, что больные отвлеклись от работы, сторож Азамат кри-
ком и угрозами разогнал всех по местам. “Ничего им не давайте, - посо-
ветовал парень. – Иначе они у вас все выпросят. Они ненасытные”.

Одна из больных, сажая рассаду, украдкой совала в рот какую-то зе-
лень. Когда контрибьютор IWPR подошел к ней, больная испугалась и 
спрятала руку. Лишь убедившись, что у нее не собираются отбирать ее 
пищу, она спешно стала доедать оставшийся в руке пучок клевера.

г) Использование на приусадебном участке лечебниц. Трое больных 
из наркологического отделения Кызылжарской психиатрической боль-
ницы трудились на полевом участке больницы. Сыдык Т., который на-
ходится здесь на излечении от алкоголизма, рассказал, что работа у них 
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начинается в 6 утра и заканчивается с закатом солнца. “Делаем то, что 
говорят врачи. Нас убеждают, что это трудотерапия, и говорят, что так и 
должно быть. Вот и работаем. Еду нам дают три раза в день, это макаро-
ны или перловка, отваренные в воде. А лекарств я никаких не получаю”.

К беседе подключился другой больной, Аман К. Он сказал: “Мы сажаем 
кукурузу, копаем огород, но денег никаких не получаем. Иногда дают 
сигареты, дополнительный кусочек хлеба”. Аман показал кусок черно-
го хлеба, который он приберег на обед.

д) Ограниченное питание.  Разумеется, при такой интенсивной “трудовой 
терапии” питание пациентов оставляет желать лучшего. Из бюджета го-
сударства в день на питание одного больного выделяется 13 сомов (при-
мерно 30 центов). Контрибьютор IWPR заглянул на кухню Ошской психи-
атрической больницы, где повара показали, что они варят на обед боль-
ным: суп из воды и нарезанного кусками теста. “Морковь, лук и специи не 
кладем, потому что они слишком дорогие”, - заметила женщина-повар.

Ради справедливости надо отметить, что, все же, долго покопавшись 
черпаком в кастрюле, повариха нашла небольшую кость, которая, 
видимо, должна была придать блюду запах мяса. Здесь же, на кухне, 
журналист заметил несколько огромных крыс, которые не вызывают 
ни удивления, ни страха у пациентов и медперсонала. Султан З. сказал: 
“Эти крысы и у меня в палате бегают. Ничего в этом особенного нет”.

Контрибьютор IWPR прошелся по отделениям Чымкоргонской психи-
атрической больницы во время обеда. Больные, увидев посторонне-
го человека, умоляли дать им хлеба или чего-нибудь поесть. На обед 
больным в тот день подавали желто-бурого цвета жидкость, которая 
называлась супом. В этом супе вместе с рисинками плавали червяки.

Клара К. является пациенткой Кызылжарской психиатрической ле-
чебницы с 1995 года. Врачи поставили ей диагноз “шизофрения 1-ой 
степени”, и в периоды обострения болезни ее госпитализируют. Она 
рассказала, что пациенты здесь постоянно голодные. “Кормят вареным 
рисом или перловкой, в которых часто попадаются черви. А некоторые 
медики забирают соображающих больных домой на работу. Но зато 
там они могут иногда покушать нормальную пищу, попить сладкий чай 
с лепешками, а вечером обратно возвращаются в отделение”.

Когда Клара выписывается из отделения, ее встречает сестра. Она и 
рассказала IWPR, что Клара приезжает из больницы страшно похудев-
шая, кожа да кости. “На голове и в белье полно вшей”, - добавила она 
в конце разговора.
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Больные Кызылжарской больницы говорят, что с трудом пережили ны-
нешнюю зиму. “Чуть от голода не умерли”, - сказал больной по имени 
Борис. 

е) Вымогание денег медперсоналом за послабление режима содержа-
ния. В Кызылжарской психиатрической больнице есть платежеспособ-
ные пациенты, которые находятся на особом положении. Пациенты 
2-го отделения принудительного лечения, которые вроде бы должны 
находиться под неустанным надзором, имеют свободный выход за тер-
риторию лечебницы. В конце января нынешнего года санитары отпу-
стили в поселок одного из больных по имени Капар. 

Санитар, попросивший не указывать его имени, рассказал контрибью-
тору IWPR, что временами они выпускают пациентов, имеющих деньги: 
“Они приносят нам водку и закуску, а иногда платят деньгами”. Как со-
общили очевидцы, “больной”, погуляв по поселку, основательно на-
пился спиртного. На подходе к больнице он подрался с местным жите-
лем Панарбеком.

Увидев драку, санитары 2-го отделения открыли двери, и больные по-
бежали на выручку своему товарищу. Один из санитаров рассказал 
контрибьютору IWPR, как развивались дальнейшие события. “В пота-
совке кто-то из больных пырнул ножом Панарбека. В результате парень 
попал в больницу. Тем не менее, дело было замято, и никто никакой 
ответственности не понес”.

В Чымкоргонской психиатрической больнице есть также категория па-
циентов, которые пользуются определенными привилегиями. Напри-
мер, во время ужина в одно из местных кафе зашли два парня. Как потом 
они сами рассказали, оба находятся на принудительном лечении и со-
держатся в 4-ом отделении, которое охраняется сотрудниками милиции.

Один из этих парней пользуется льготами, потому что качественно ре-
монтирует автомобиль главного врача больницы. А второй оказался 
земляком главного врача. Так что, при определенных обстоятельствах 
и наличии материальных ресурсов, некоторые пациенты психиатриче-
ских лечебниц могут обеспечить себе сносное существование.

общие выводы

По мнению правозащитника из Жалалабада Абдуназара Маматисла-
мова, “в психиатрических лечебницах Кыргызстана не только не лечат, 
так как там недостаточно средств на лекарства и препараты, но и здо-
рового человека делают психически больным”. Как считает Маматис-
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ламов, обществу пора начать оказывать реальную помощь пациентам 
психиатрических больниц, поскольку положение, в котором находятся 
психически больные, усугубляет их и без того тяжелую жизнь.

Известный правозащитник Ырысбек Омуразков также полагает: “Кыр-
гызстанцы не должны быть такими черствыми и равнодушными к пси-
хическим больным и спокойно наблюдать, как попираются их права и 
как они вынуждены есть собак и питаться клевером”. По его мнению, 
наступило время, когда данная проблема должна стать предметом се-
рьезного изучения и поисков выхода из кризиса. 

«До последнего времени, если пользователь психиатрической больни-
цы писал жалобу на плохое питание, грубость врачей, пропажу личных 
вещей или нарушение правил выписки из больницы, ее… аккуратно 
подшивали к истории его болезни, - рассказала одна из сотрудниц 
Республиканского центра психического здоровья. – Это было как бы 
дополнительным подтверждением тревожного или агрессивного со-
стояния пациента, а в суть его проблем и претензий никто никогда не 
вникал. 

Только в последнее время ситуация начала меняться, появились люди, 
готовые отстаивать интересы пациентов психиатрических больниц».

P.S. Через два дня после посещения контрибьюторами IWPR чымкор-
гонской лечебницы, там же побывали сотрудники независимой феде-
ральной службы защиты лиц с расстройствами психического здоровья 
в США юрист Дебора Дорфман и ее коллега, адвокат Крейг Аумиллер.

“Я не думаю, что нам удалось увидеть реальную картину всего того, что 
имеется в Чымкоргоне, - сказал Крейг Аумиллер. – Было видно, что в 
больнице нет достаточного питания и неполное лекарственное обе-
спечение”.

Более оптимистично настроена Дебора Дорфман. Она говорит: “Я ви-
дела очень хорошие взаимоотношения между медперсоналом и боль-
ными”.

“Несмотря на трудности и недостаточность финансирования, персонал 
больницы, и особенно руководители, были очень открытыми с нами. 
Видно их желание улучшить ситуацию, которая сейчас наблюдается, 
даже при тех скудных ресурсах, которые сейчас у них имеются”, - за-
кончила свою мысль Дебора Дорфман.
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На вопрос контрибьютора IWPR о том, оправдало ли официальное по-
сещение больницы их ожидания, американские юристы ответили, что 
они “увидели то, что хотели”. “Перед нами были открыты все двери. 
По нашей просьбе, мы свободно беседовали с пациентами больницы 
наедине”.

Имена и фамилии пациентов психиатрических лечебниц изменены из 
этических соображений.



Жоба Сорос-Қазақстан Қорының және Астанадағы ЕҚЫҰ Орталығының қолдауына ие

жУРнаЛиСТІК зеРТТеУЛеР 
МАҚАЛАЛАР ЖИНАҒЫ

MediaNet Халықаралық журналистика орталығы 
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Бұл жинақ – MediaNet халықаралық журналистика орталығы жобасының 
қорытынды жұмысы.  

«Қазақстандағы әлеуметтік маңызы бар тақырыптар бойынша журна-
листік зерттеудің практикасын дамыту» жинағына бұл жанрға жаңа кел-
ген жандардың материалдары да және оларға қал-қадірінше жол сілтей 
алатын, біршама тәжірибесі барлардың да жарияланымдары енгізіліп отыр. 

Жинаққа болған жайттың толық бейнесін көзге елестету үшін және 
белгілі бір оқиғаларға сын көзбен қарау үшін мұқият зерттеуді қажет 
ететін, нақты жағдайлар мен мәселелерді көтеріп отырған түрлі мақала-
лар енгізіліп отыр. 

Жинақ авторларының көпшілігі Қазақстанның түрлі аймақтарының 
өкілдері, олар Украина мен Қырғызстаннан келген журналистік зертте-
удің шеберлері өткізген арнайы тренингтерге қатысып, білім қорларын 
молайтқан-ды. Бұл шаралардың барысында олар әлеуметтік маңызы 
бар тақырыптарды көтерген материалдарды жазудың және заң шең-
берінен шықпай, қауіптің алдын қалай алудың талаптарын меңгеріп, 
әдіс, құралдарын үйренді.

Журналистік зерттеу бүгінгі күнгі қазақстандық журналистиканың ең 
бір кенжелеп қалған жанры деген ой айтуға болады. Бұған бірқатар 
жағдайлар себеп болып отыр. Олардың бірі зерттеудің «сөз көтермес» 
тақырыптарға арналуына қатысты, зерттеу жүргізетін журналист қуғын 
мен қысымға ұшырайтыны да, өкінішке орай, өмірде кездесіп жатады. 

КІРІСПе
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Ал шенеуніктер журналистердің сұранымдарына мүлде ақпарат бермей 
не шектеліп қалған ғана мәліметтер берген кезде, БАҚ қызметкерлері 
ақпарат тапшылығын анық сезінеді. 

Журналистік зерттеудің дамымай жатуының тағы бір себебі – журна-
листердің зерттеуді жүргізу техникасы білмеуі, себебі зерттеу 
қазақстандық журналистика үшін салыстырмаы түрде алғанда жаңа 
жанр түрі, оның «қиын-қыстау» жағдайда дамып келе жатқанына 15 
жылдан астам уақыт өтті. 

Кітаптың бір тарауы Орталық Азиядағы журналистік зерттеу бойын-
ша ең тәжірибелі деген журналистердің бірі Ұлықбек Бабақұловтың 
мақалалар жинағына арналып отыр. Аталған журналист адам сауда-
сы тақырыбын ашу үшін, өз еркімен Қазақстандағы темекі плантаци-
яларына сатылған болатын. Сонымен қатар, Ұлықбек Қырғызстан мен 
Өзбекстан күштік құрылымдарының азаматтарға қатысты азаптауды 
қолданатыны жайлы жарияланымдарымен де танымал. 

Жинақ журналистика саласында қызмет етіп жүрген, алайда әлі де болса 
журналистік зерттеуге маманданбаған жандарға да, осы бағытта жұмыс 
атқарып жүргендерге де бірдей пайдалы болуы мүмкін. Журналистік 
зерттеумен айналысып жүрген журналистер өздеріне жаңа идеялар 
мен ұсыныстар таба алады, ал журналистикаға жаңа аяқ басушылар 
журналистік зерттеудің мысалдарымен танысып қана қоймай, олардың 
жасалу жолдарын игеріп, қазіргі демократиялық қоғам үшін әлеуметтік 
маңызын түсінеді.
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Басылым: «Южный Казахстан» газеті, қазан 2010 жыл
Авторы: Оксана Сивцова

«ХРоМаЯ ЛоШаДЬ» ТҮнГІ КЛУБынДа БоЛҒан оҚиҒа СаБаҚ 
БоЛМаДы Ма? 

Ресейде Пермь қаласында «Хромая лошадь» түнгі клубында шыққан 
өртке қатысты істің алдын-ала тергеу процесі басталып кетті. 156 
адамның өмірі мен 400-ден астам адам жарақат алғаны үшін жауапқа 
тартылған сегіз адамның үстінен іс қозғалды. Бүкіл дүние жүзін дүр 
сілкіндірген осынау қайғылы оқиғадан соң, пиротехниканың түр-
түрімен безендіруге белгілі бір шектеу қою керек екенін түсінсе абзал 
ғой клуб басшылары. Алайда бәрі ойдағыдай бола бермейді. Олай 
дейтініміз, дәл осындай оқиға Шымкентте де орын ала жаздады. 

Осы жылдың басында Ж. Шанин атындағы облыстық драма театрында 
шымкенттік бір модельдік агенттігінің бес жылдығына орай мерекелік 
шара  ұйымдастырылады. Авансценаны айнала алаумен, отшашу-
мен безендірген екен. Обалы нешік, ұйымдастырушылар аямай ақша 
жұмсағаны сезіліп тұрды. 

Сонда, ең қызығы, не театр басшылығынан бір де бір адам, не оның өрт 
сөндіру қызметінінен бір де бір адам ҚР Төтенше жағдай Министрлігінің 
жабық ғимараттарда пиротехника қолдануға ресми түрде тыйым салған 
үкімін пысқырмаған. Ол жайтты тек  кеш соңында ескереді, себебі, 
қорытынды алау мен отшашулардың күшті болғаны соншалық сахна 
төбесінде ілініп тұрған мата жанып кетеді де, жанған мата бөлшек-
бөлшек боп шоуға қатысқан адамдардың үстіне жаңбырша жауып қоя 
береді. Олардың арасында кішкентай балалар да болды. Қайта театр 
қызметкерлері мұны дер кезінде байқап, жанған матаны өздері түсіріп, 
қолдарымен, аяқтарымен сөндіреді. Театр басшылығының бақытына 
орай, өрт сөндіргіш құралдың көмегінсіз-ақ өрт тез сөндірілді. 

Облыстық драма театрында орын алған бұл оқиғаны басында жергілікті 
Төтенше жағдай басқармасынан жасырып келген театр басшыларының 
бұл әрекеті ұзақ уақыт құпия түрінде сақтала қойған жоқ. Кейін олар 
басқарма алдында есеп бергенде соншалықты дүрліктіретіндей ештеңе 
болған жоқ қой, өртті дер кезінде сөндірдік қой деп ақталады. Деген-
мен, Пермьдегі қайғылы оқиғадан соң, ондай жан түршіктірер дүниенің 
болмағаны абзал. Соны қадағалауға тиістіміз. 

Сол кездегі ОҚО Мәдениет басқармасының басшысы болған А. Ниязов 
былай деп мәлімдеді: 
Шыны керек, егер журналистер болмаса, мұндай жайттың болғанын 
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сол күйі білмей кетуім әбден мүмкін еді. Мені қатты таң қалдырған тағы 
бір нәрсе – модельдік агенттіктің өздерінің бес жылдығын бізбен бір 
ауыз ақылдаспай атап өткендері. Заң бойынша, ондай шара боларын 
олар бізге алдын-ала айтып, ескертіп, ақылдасып, рұқсат алуы керек. 
Олардың бұл әрекетін мен Заңды белінен басқаны деп бағалаймын. Ал, 
театр директорын шақыртып, болған оқиғаға түсінік беруін сұрағанда, 
отшашу, алаулар менің келісімімсіз орнатылған деп жауап қайырды. 
Бар мән-жайды біле сала, театрға өзім барып, бас сұқтым. Өрттің ізін 
қанша жуып-шаюға тырысқанмен, жанған мата еденге бөлшек-бөлшек 
болып түскені арнайы құрылғылардың көмегінсіз-ақ көрініп тұрды. 
Жауапкершіліктен жалтармақ болған театр директорына мен бәрібір 
қатаң сөгіс жарияладым. 

Осы тұрғыда облыстық драма театрының басшысы Бастарбек 
Пірімбетов те өз «шындығын» айтып, ағынан жарылды: 
Сол оқиға болған күні мен театрда болған жоқпын. Бірақ оқиға орын 
алған күннің ертесіне орынбасарыма, өрт сөндіру қызметкерлеріме, 
қауіпсіздік техникасы мен еңбек қорғау ісіне жауапты инженеріме қатаң 
сөгіс жарияладым. Бірақ инженердің сөзіне сенер болсақ, ол отшашу-
ларды орналастырып, бекіткен адамдарға бірнеше рет барып, ескерту 
жасапты. Алайда олар қорқатын ештеңе жоқ, екі жақты келісім шарт 
жасалып, пиротехниканы қолдануға рұқсат алғанбыз деп сендірген. Бұл 
қып-қызыл өтірік! Енді болары болып, бояуы сіңіп қойған соң, ақталып 
қажеті қанша? Келесіде мұндай нәрсе қайталанбайтын болады. Ендігәрі 
келісім шарт жасасқанда үтір-нүктесіне шейін тексеретін болдық қой... 

Шымкенттік театрда орын алған оқиғаға тікелей және жанама қатысы 
бар адамдардың бәрінің ой-пікірін білдік. Олардың дені көбі «Ештеңе 
білмедім, ештеңе көрмедім» принципіне салып, жас балаша көздерін 
жыпылық-жыпылық етіп отыр. Солардың арасында модельдік 
агенттігінің басшысы Марина Ким де бар: 

Ант су ішейін, жабық ғимараттарда пиротехника қолдануға болмайтын 
жайлы заң қабылданғанын мүлде естімеппін де. Мерекелік шара баста-
лар алдында бірер сағат бұрын  театр қызметкерлерінің бірі менің ада-
мыма келіп, ескерту жасаған екен. Алайда қарбалас кезінде ол ескерту-
ге ешкім аса мән бере қоймады. 

Кейін облыстық Төтенше жағдай басқармасының өкілдері бұл істі өз 
назарына алып, зерттеу жасап, барлық «бұлтты сейілтіп», өз үкімін 
шығарды. Кейін бізге өрт қауіпсіздігінің ережесі бұзылғандықтан орын 
алған оқиғаның тергеу барысы аяқталып, ОҚО ТЖ департаментінің 
бастығы полковник Ә.Ү. Ережеповтың қолы қойылуға дайындалған 
ресми құжат жөнелтілгені жайлы мәлімет келіп түсті. Шығарылған 
қорытынды бойынша, пиротехника маманы Д. Насретдинов және 
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театрдың сегіз қызметшісі әкімшілік жауапкершілікке тартылды. 
Ал, ауданаралық экономикалық сотқа жіберілген материалдағы 
мәліметтерге сүйенсек, өрт шалған белгілі бір аймақтар мен ғимаратты 
өрт қауіпсіздігі талаптарына сай етіп жөндеуден өткізу күн тәртібіне 
енгізілді. 

P.S. Модельдік агенттіктің бес жылдығына қатысып, болған жайтты өз 
көзіммен көрген болатынмын. Екінші қатарда отырып, бей-берекетсіз 
кешті тамашалап отырған едім, ойда жоқта өрт басталып кетті. Мұндай 
болады деп кім ойлаған? Көз алдыма бойын үрей билеген халық 
жапатармағай кішкене екі есікке жүгіре жөнелген сәті елестеп кетті. 
Шыны керек, қатты қорқып кеттім. Бағымызға орай, біздің оқиғамызда 
адам өлімі тіркелген жоқ. 

«Южный Казахстан» газеті, сәуір 2010 жыл                                                                                                      
Авторы: Оксана Сивцова

«ШаТыРы» КеТКен... ҒиМаРаТ  еМеС 

«Мүгедектерді қайта қалыптастыру орталығы емделушілерінің қайсы 
бірі күнделікті өздерінің өлім аузында тұрғандарын білмейді де: 1942 
жылы салынған ғимарат кез-келген уақытта құлауы мүмкін...» - де-
ген жолдармен  басталатын «Ескірген тұрақ» атты басылым осыдан 
бір ай бұрын  республикалық газеттердің бірінде шыққан болатын. 
Осындай шулы мәлімдемемен тағы бір жергілікті баспа орны дау 
көтерді. Мақала Орталық қызметкерлерінің ғана емес, сонымен 
қатар онда емделіп жатқан мүгедектердің де  наразылықтары мен 
түсініспеушіліктерін туғызды. Жағдайдың анық-қанығын анықтау 
мақсатымен, «ЮК» тілшісі Орталық директоры Н.Берендеевамен 
кездесті. 

Наталья Анатольевна 2010 жылдың 19 наурызында жасалған 
ғимараттың техникалық жағдайын растайтын тәуелсіз комиссиялық 
тексерудің ресми қорытындысын бірден көрсетті.Бұл комиссия 
ОҚО әкім орынбасары Б.Оспановтың нұсқаулығымен кұрылған 
екен.Құрамына облыс әкімшілігінің, ТЖ басқармасының, ГАСКтың, 
азаматтық қорғаныстың мобилизациялық  дайындығының, тәуелсіз 
жобалау мекемелерінің  қызметкерлері кірген. Бес беттен тұратын 
құжат ғимараттың әр аумағы толық тексеруден өткендігін растайды. 
Сараптау шешімінен узінділер:
«1. Тексеру шешіміне сай, «ОҚО мүгедектерді кайта қалыптастыру 
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орталығы» кешені толық жөндеуден өткен және басты құрылымдар 
ғимарат ескілігін сипаттайтын мөлшерге сәйкес емес.

2. ДГП «Южгосэкспертиза» бекіткен жұмыс жобасы бойынша жүргі-
зілген толық жөндеу аяқталғаннан кейін, ғимарат толықтай қолдануға 
беріледі де,оның  басты элементтері мен құрылымдары жұмысқа әбден 
жарамды, сондықтан комиссия ғимараттың госприемкасын ресми 
заңдастыруды ұсынады».

 «БАҚ-тағы хабарламаларды Орталықтың авариялық жағдайын және 
ескілігін уақытынан бұрын хабарлаған және шындыққа сай емес деп 
тану керек» деп, шешімнің 5 пункті тіптен, жағдайдың соңғы нүктесін 
айқындаған.

Толық дәлелі болмай тұра, ақиқаттап жазған әлгі шулы мақаланың ав-
торларына комиссияның шешімімен таныспауларына не кедергі бол-
ды? Бұл жайлы тек қана болжап айту мүмкін. Бірақ, қызықтыратыны 
басқасы. «Жел соқпаса, шөптің басы қимылдамас» деген соз бар. 
Бірнеше жүздеген оңтүстік қазақстандық мүгедектердің  қайта қалыпта-
су және жұмыстерапиясынан ойдағыдай өткен кешеннің тыныш өмірін 
осындай жолмен сілкіндіру біреуге керектігі айдай анық еді.

Наталья Анатольевнаның бұл жайлы айтқысы-ақ келмеді. Бәлкім, 
бұл жайт осылай өршімесе, айтпас та еді. Шыдамның соңғы шегі - 
Орталықтағы пациенттер мақаладан мекеменің авариялық жағдайы 
жайлы білгеннен кейінгі денсаулықтарының  нашарлауы еді. 

Мекеме 2008 жыл мамырында облыстық қаржы департаментінің 
бұйрығымен «ОҚО мүгедектерді кайта қалыптастыру орталығына» 
берілді, ал мұндағы  мамандандыру лицейі  Кентауға ауыстырылды. 
Шымкенттегі Иляев көшесі 75 мекемесі ол кезде айтарлықтай жақсы 
жағдайда емес еді, өртке қарсы және санитарлы-эпидемиологиялық 
мөлшерлерде бұзушылықтар болған. Сол жылы оны облыстық бюд-
жеттен бөлінген 3,5 млн. және 20 млн. демеушілік қаражатқа  толық 
жөндеуден өткізді.

Тексерудің алғашқы лебі комплексті жөндеу кезінде-ақ өтіп кетеді. 
Берендееваның айтуы бойынша, тиісті мекемелермен бірнеше рет тек-
серілген.Содан кейін, «Конструктор-80» ЖШС бастықтың мекемені 
толық жөндеу жұмысының көлемі мен түрлерін анықтап беру 
қайырымдылық көмек өтінішін ескеріп, көмектесуге бел буады.

Ғимарат тексеруінің акт шешімінде «Мүгедектерді қайта қалыптастыру 
Орталық ғимараты жұмысқа жарамсыз жағдайда және күрделі жұмыс 
жүргізуді қажет етеді»-делінген (стилистика сақталған).Алайда, осы 
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жылдың  наурызында тексеру жүргізген комиссия , ғимараттың ескілі-
гіне байланысты жұмыстардың тоқтатылуына себепші болатын «Кон-
структор-80» шешімін таппаған. Бірақ толық жөндеуден өткен ныса-
наны өткізіп-қабылдау процесі «құрылымдық» шешімдердің негізінде 
тоқтатылды. Дегенмен, ғимаратты жарамсыз деп танып, тіптен оны 
жабу үшін тек бір жобалау мекемесінің емес,осы жылдың наурызын-
да жасалғандай- коммуналды жекеменшік иесінің басқаруындағы 
құзырлы комиссияның шешімі керек.

Шыны керек,2009 жылдың қазанында-ақ ОҚО ауданаралық эконо-
мика соты әкімшілік ғимараттың және төле бөлмесінің жұмысын өрт 
қауіпсіздігі ереже кемшіліктері толық жойылғанша тоқтату жөнінде 
шешім шығарған. Бірақ, сот шешімі өз күшіне енбей тұрып, әкімшілік 
ғимарат шатыры өртке қарсы құрамды жабдықпен өңделіп, төле керек 
емес жабдықтардан тазартылып, өртке қарсы дыбыстық сигнализация 
орнатылады. 

«Бұл ғимаратты толықтай жөндеуден өткізу үшін, біз тек қана бюджет 
қаражатына қарап отырмай, басты екпінді демеушілік көмекке түсірдік. 
Бүгінде бұл мүмкіншілігі шектеулі адамдардың қозғалысын ыңғайлатуды 
ескере отырып салынған, екі қабатты көптеген жапсыра салынған жай-
лары бар тамаша кешен.Әлі де жеке кеудемсоқтық үшін аяғымыздан 
шалуға дайын жүрген адамдардың бар екендігі менің де, біздің 
емделушілеріміздің де көңілін қарауытады»-деп баспасөзде өршіген 
шатақ жайлы облыстық үйлестіру және әлеуметтік бағдарламалар 
басқармасының бастығы Ж.Мәуленқұлов та бір ауыз сөз айтты.

Шынымды айтсам,екі жақтың қайсы бірін жақтауға құқығым жоқ 
екенін біле тұра, басылым авторы ретінде мен де қынжыламын. Мен 
Орталықтың тағдырын оның пайда болуынан бері қадағалап келем. 
Иляев көшесіндегі ғимаратты жөндеу кезеңдерінің - қабырғалар мен 
төбені түзеу, есік керегелерін қоларбамен жүретін мүгедектерге ар-
нап кеңейтіп, бекіту жұмыстарын өз көзіммен көріп, күәгер болдым. 
Қарсы шығушылардың белсендігіне қарағанда Орталық әлі де талай 
тексеруден өтетіні әбден мүмкін. Бірақ бүгінде оның емделушілері 
өз өмірлеріне қорықпай, еш алаңсыз емделе алады. 90-шы жылда-
ры салынған ғимарат «кез-келген уақытта құлап» қалмай, оңтүстік 
қазақстандықтардың игілігіне жарап, әлі бірнеше онжылдыққа шыдай-
ды деп үміттенеміз.
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аУРУХанаҒа БаРаР жоЛДаҒы ӨЛІМ

Жедел жәрдем он жасар Женяны ауруханаға дейін жеткізе алмады, ол 
жол үстінде әкесінің қолында қаза болды. Бұған дейін сырқаттанған 
баланы «103» қызметі мен бөлімше дәрігерлері тексеруден өткізсе 
де, аурудың анық белгілерін таба алмаған. Мамандардың оған алғаш 
қойған диагнозы өкпенің қабынуы екен.

Соколовтар отбасының туыстары мен таныстарының айтуына қарағанда 
Женя ақкөңіл бала болып, жас гимназист қыз әрқашан «бестік» және 
«жақсы» деген бағалалармеп оқыпты. Аулада ойнағанды да жақсы көр-
ген екен. 11 ықшамауданға бұл отбасы жаңадан көшіп келсе де, Женя 
өзі қатарлы достарымен тез тіл табысып  үлгеріпті. Барлық балалар се-
кілді түрлі жұмсақ ойыншықтар мен қонжықтардың топтамасын жинап-
ты. Қазір бұл ойыншықтардың барлығы жетімсіреген күйде, себебі 
Женяның өмірден өткеніне екі апта болды.

Анасы Наталья мен әкесі Ринат есеңгіреген күйден әлі арыла алмай 
жүр. Барлық уақытта көңілді жүретін дені сау қыз  екі күннің ішінде 
«жоқ» болды.

- Дүйсенбі, бесінші сәуір күні Женя мектептен келгенде бәрі жақсы 
болған. Серуендеп келейін деп  сұранып еді, мен қарсы болдым. Сосын 
Женя үйде отырып, сабағын орындады. Түнге қарай қызымыз өзін нашар 
сезініп, құсып, ыстығы көтерілді. Мен оны астан уланып қалды ма деп, 
белсендірілген  көмір бердім. Сейсенбі күні ертеңгісін бөлім дәрігерін 
шақырдым. Ол келген жоқ. Телефон арқылы хабарласқанымда, уланған 
болар деген ойымды айттым. Ол дәрі-дәрмектер тізбесін беріп, үш 
күннен соң тексерістен өтуімізді сұрады. Түнге қарай Женяның  ыстығы 
39- ға көтерілгендіктен «жедел жәрдем» шақыртуға тура келді. Олар 
келіп, дәрі егіп, спиртпен денесін сүртіп шықты. Женя өзін жақсы сезініп 
отырғандығын айтқан соң, дәрігерлер кетті. Бөлім дәрігері де сәрсенбі 
күні Женяны бір қарап кетті. Сол күні түн ортасында Женяның ыстығы 
41,7-ге көтерілгендіктен, қайтадан «жедел жәрдем» шақырдық, -дейді 
Женяның анасы Наталья.

 - Мен телефон арқылы ешқашан кеңес берген емеспін, - деп сендіреді 
№3 КДП бөлім педиаторы Ақмарал Ержанова.- Мен баланы қарауға 
«дабыл парағын» алған соң ғана келдім. Ал оған дейін қыздың анасы 
ешкімді шақырмаған. Бізде мұның барлығы арнайы журналда белгіленіп 
отырады. Мен баланы көруге сейсенбі күні түскі уақытта келдім. Қыз 
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көңілді ойнап отырған еді.Толықтай қарап ешбір ауырлық таппаған соң 
«ОРЗ» диагнозын қойдым. Егер ыстығы көтерілген жағдайда параце-
тамол мен жылы суды  көп ішкізуін айттым. Қыз сұрақтарыма жауап 
беріп, тіпті кетерімде мені шығарып салды. Бронхит пен өкпенің қабыну 
белгілері  байқалған жағдайда ауруханаға жеткізулерін ескерттім. Со-
нымен бірге ертесі тексерістен өтулерін өтіндім. Қорқынышты белгілер 
болса «жедел жәрдем» алып кетер еді ғой. Келесі күні Женяның қайтыс 
болғанын естідім. Моргқа және ата-анасының үйіне көңіл білдіруге бар-
дым. Алдыңғы  қойылған диагнозы өкпенің қабынуы екен. Бірақ оның 
қысқа уақытты өлімге әкеліп соғуы мүмкін емес.Өкпе қабынғанда бала 
күшін жоғалтып,әлсірейді. Күні бойы көңілді ойнап жүрген қыздың өлуі 
қалай? Менің басым жетер емес. Қалайша 15 жыл бойы жұмыс істеп 
өкпенің қабынуы мен  ОРЗ- ды ажырата алмаймын?

«Біз кітаптан оқыдық бұндай жағдай 1000-нан 1 адамда кездеседі 
екен,- деп әңгімені №3 КДП  педиатрия бөлімінің меңгерушісі Роза 
Тұңғатарқызы бөлді.- Бұл аса жылдам тарайтын өкпенің қабынуы».

Осы аралықта екінші рет   шақырғанда келген «жедел жәрдем» тобы 
балаға құрысуға қарсы реланиум препаратын егіп, қызды ауруханаға 
жатқызу керектігін шешеді. Әкесі Женяны жамылғымен орап, «жедел 
жәрдем» машинасына  кіргізді, дәрігерлер кішкентай науқасты «Шипа-
гер Ақтөбе» клиникасына ала жөнеледі. Сауықтыратын орын теміржол 
ауруханасының жанында орналасқан.

«Көлікте өте суық болғандықтан біз тіпті Женяны төсекке жатқызбадық.
Күйеуім оны қолынан түсірмеді.Дәрігерлер болса, түсіп бара жатқан 
жамылғыны түзетуден басқа еш амал істемеді. Біз ұзақ жүрдік. Женяның 
тыныс алмай жатқанын байқадым, тіпті еріндерінің өзі ағарып бара 
жатты. Сол кезде күйеуімнен: ол демалып жатыр ма?- деп сұрадым.  
«Олай ойлаушы болма, әрине демалып жатыр» деді. Ауруханаға келіп, 
қабылдау бөлмесінде дәрігерлерді күттік. Бізді екінші қабатқа жіберіп, 
Женяға кислород маскасын кигізді. Маска мен шлангты күйеуім өзі ұстап 
тұрды. Біраз уақыттан соң жансақтау бөліміне апару керектігін айтты. 
Бұл ауруханада болса жансақтау бөлімі жоқ екен. Күйеуім айқайлап, 
неліктен бірдіен жансақтау бөлімі бар ауруханаға апармағандарын 
айтты. Барлығы үнсіз. Ешкім тіл қатпады. Қызымыздан масканы шеш-
кен күйеуім қызды алып, көлікке жүгірді. Біз балалар емханасына жол 
тарттық. Женя тыныс алмай жатқандай еді...

Көлік жетісімен, күйеуім бірден баланы көтеріп, ішке тартып кетті. 

«Дәрігер жүгіріп келіп, баланы төсекке жатқызыңдар деді» дейді көз 
жасына малынған Наталья.-  Пульсн тексеріп, айқайлап жіберді. Баланы 
қолына алып, жансақтауға аттанды. Бізді ішке кіргізбеді. Біраз уақыттан 
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соң дәрігер шығып, Женядан айырылып қалғандығымызды айтты. 
Бізге баланы неліктен кеш алып келдіңдер деп айғайлады.Мен болсам 
есеңгіреген күйде «жедел жәрдемді» екі рет  шақырғанымызды, бізді 
ауруханадан-ауруханға тасығандарын айтым. Әрі қарай не болғаны 
«есімде жоқ».

«Ауруханаға қызды өлі күйінде  алып келген кезекші дәрігер жай ғана 
биолгиялық  өлімін анықтап берген»,- деп түсіндіреді ГДКБ жетекшісі 
Қайырбек Тоқтаров. Бұдан шығатын қорытынды бала ауруханадан   
ауруханаға барар жолда жан тапсырған.Сол сәтте жол бойы бірге болған  
жедел көмек дәрігерлері мұны байқамаған. Міне осы жерде туындай-
тын сұрақтар: баланың ауыр жағдайда болғанын біле тұра дәрігерлер 
неліктен бірден жансақтау бөлімі бар ауруханаға жеткізбеді? Неге 
уақыттың барлығын  жолға жіберді? Неліктен жақын тұрған облыстық 
балалар емханасына алып бармады? Сол күнгі «жедел жәрдемнің» 
құрметті кезекшісі, балалар дәрігері осы сұрақтарға жауап бере аласыз 
ба? Шешім қабылдауда нені басшылыққа алдыңыз?

«Біздің  жұмыстың нақты регламенті бар ,кез келген жағдайда біз науқа-
сты тұрғылықты мекен –жайына сәйкес клиникаға алып барумыз шарт. 
Осыған сүйендік. Біз апарған клиниканың лицензиясы бар, бірнеше 
жылдан бері жұмыс жасап отыр. Ал ол жерде жан сақтау бөлімінің 
бар- жоқтығы олардың өз мәселелері. Біздің жіберген қателігіміз - 
ата- ана мен кезекші дәрігердің сөзін тыңдап, баланы қайтадан басқа 
клиникаға апаруға келіскеніміз. Өзімізге берілген нұсқауға сәйкес біздің 
жұмсымыз –науқасты тиісті клиникаға жеткізу, қалған шешімді клиника 
дәрігері қабылдайды. Ал «жедел көмекке» жалпы саладағы ауа беретін 
маска сияқты жабдықтары жоқ топ барған болатын.Регламентке сәйкес 
мұндай құралдардың болуы шарт емес. Топтың құрамында білікті 
дәрігермен бірге фельдшер болды. Қандай жағдай болса да оған баға 
беру әлі ерте. Гистолгия нәтижелері анықталмай жатып ештене айта 
алмайсың. Мүмкін бұл вирусты өкпенің қабынуы немесе басқа ауру 
шығар. Егер бала вирусты басқа жерден өзі жұқтырған болса,бұған 
«жедел  жәрдем» дәрігерлері кінәлі емес».

Осы жерде өзіңнің және балаларыңның өмірі жайлы ойлануға да 
қорқасын. Жоғарыда айтылғандардан түсінгенім, төтенше жағдайдың 
өзінде дәрігерлер әрекетінде ұйымдасушылық жоқ сияқты. Тек нақты 
қатып қалған регламент. Әрқайсысы «өз жұмысын» ғана біледі. Әрі 
қарай өртеніп жатсаңда, өзің білесін. Ал қатып қалған регламенттің 
өзінің сақталып отырғандығы шамалы. «103» бригадасы  қызды клини-
када қалдыру керек еді-  қалдырмады. Лицензияға сәйкес медициналық 
қызмет көрсетілу керек еді, бірақ мұнда  жан сақтау бөлімі болмады. Ты-
ныс алу қиындап жатқан баланы тасымалдауға реанимобиль қажет бо-
латын, ол да шақырылмады. Дәрігерлік  қызметтің ұйымдастырылғаны 
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қайда? Адам өмірін барлығынан жоғары қоятын Гиппократ антына 
адал болғандары осы ма? Әлде мұның бәрі атышулы «Жедел жәрдем» 
сериалының кадрларында қалып қойды ма?Ал іске келгенде армиялық 
регламентті сақтаймыз деп баланың өліміне себепші болып отыр.

Айтпақшы, құрметті балалар клиникасының  дәрігерлері,сіздердің әрең 
тыныс алып жатқан баладан кислород маскасын алып тастап, «жедел 
жәрдемге»  маскасыз жібергендеріңіз қалай? Келген «103» бригадасы да  
масканың бар-жоқтығын сұрап алмаған ба .Әрине медициналық пре-
параттар мен жабдықтар  алтынның құнына тең, бірақ қолдарыңызда 
10 жасар қыздың өмірі тұрған жоқ па?

 «Баланы ол күні кезекші дәрігер қабылдаған, қызды өте  ауыр жағдайда 
алып келді, дәрігер лезде ауа жібергіш масканы кигізді, бірақ бұдан 
артық ешқандай көмек көрсете алмады. Баланы бірден жансақтау 
бөліміне жатқызу керек еді, бірақ бізде ол бөлім болмады Одан «жедел 
жәрдем» дәрігерлері хабардар болатын. Қыз тұратын 11 ықшамаудан 
мен  қалалық балалар емханасының аралығы біздің клиникамен  қыз-
дың үйінің ара қашықтығындай. Жоқ болғанда облыстық балалар емха-
насына алып баруға болар еді. Мен кейіннен «жедел жәрдемге» қоңы-
рау шалып, баланы неге бізге алып келгендігін сұрағанымда, сол күні 
кезекшілікте тәжірбиесіз дәрігердің болғандығын естідім. Қалайша 
бұлай жасауға болады? Балада гипоксияның белгілері айқын көріне 
тұра бізге алып келген »,- дейді «Шипагер Ақтөбе» клиникасы балалар 
бөлімінің меңгерушісі Қайырбай Құдабаев.

Дәрігерлердің  сөзіне қарасақ, әрқайсысы өз жұмысын орындап , 
өз «шекараларынан» шықпаған. Әрқайсысы баланың өмірін сақтап 
қалуы үшін қолдарынан келгенше көмектерін аямаған. Бірақ қалайша 
дәрігерлер ауруды анықтай алмаған,өздері де түсінбейді. 

Қазіргі күні Наталья мен Ринат  есеңгіреген  жағдайдан біраз өздеріне 
келіп,  енді дәрігерлердің ісін қарауды сотқа тапсырмақшы. Сонымен 
бірге,  полицияның Саз бөлімінде бала өлімі жайлы  мәлімет бар.Оған 
қатысты соттық - медициналық экспертиза тағайындалған.  Енді по-
лиция қызметкерлері қыздың туыстары мен дәрігерлерді сұраққа алу 
жұмыстарын жүргізуде.

Әрине,осыған қатысты туындайтын сұрақ көп. Бірақ жауабы ешбір 
жерден табылмайды. Тапқан күннің өзінде де баласын жерлеп қойған 
ата- анасы мен немересінің жоқ екендігіне әлі күнге сене алмай жүрген 
Женяның әжесінің  көңіліне жұбаныш бола алмайды. Енді қызды 
қайтару мүмкін емес. Ешқашан.  
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«Металлург» газеті, наурыз 2010 жыл
Авторы: Светлана Егорова

КонТРаЦеПЦиЯ – БоСанУҒа ШеК Қою еМеС!

Олар бөгда адамдардың аяғы баспайтын, кедейліктің шегінде өз 
заңдарымен өмір сүреді. Сондықтан да  жүктіліктен алдын ала 
сақтану жайлы ойлануға шамалары жоқтың қасы...

Бақытты болу үшін қанша перзент керек?

Жиырма жастаға Настя жетім балалар үйінің тәрбиеленушісі болған. 
Бірақ оның ата-аналық құқығынан әлдеқашан айырылған анасы бар. 
Настяның әпкелері мен бауырлары да жетім балалар үйін жағалап 
өскен. Қазір олар үйлеріне бірте- бірте орала бастады. Әрине, 
оралғандарымен тұратын үйлерінен әлдеқашан айырылып қалған. 
Оларды ескі  «екі бөлмеліктің» ордеріне жазып қойды.  Қазір Настя eкi 
баласы бар аурушаң туыс әйелдің қарамағында тұрып жатыр.  Ары 
қарайғы өмірлерінің қалай өрілетіні бір Аллаға аян. Өмірінің қиын-
дығына қарамастан Настя жас ана. Бұл қағазға олардан бөлек он адам 
жазылған. Қалай және қайда тұратындықтары бір Аллаға ғана аян. 
Осының бәріне қарамастан Настя жас ана. Ұлы жақында ғана бір жасқа 
толы.  

Настя, сен жүктілікті жоспарладың ба? – деп сұрадым. Біз бұл пәтерге 
репродуктивті денсаулық жайлы сөйлесу үшін арнайы «Кредо»  үкіметтік 
емес ұйымының өкілі Елена Билоконьмен бірге келген едік. 

Жоқ, осылай болып қалды, - қыз тұнжыраған күйде көзін төмен түсірді.  
Біз таңертеңмен ерте келдік, Настяның ұйқысы толық ашылмаған. 
Оның баласы арғы бөлмеде ұйықтап жатыр, ал біз кіре берісте әңгіме 
жүргіздік. Пәтер иесі, Настяның туысы мұнда және кімдер тұратындығы 
жайлы қысқаша айтып өткенде мен шатасып та кеттім. Себебі, бұл үйде 
бәрі араласып тұрады – екінші немесе үшінші күйеулер, мүгедектер, 
көптеген балалар, олардың ішіндегі ересектерінің өз балалары бар. Көп 
ересектердің ішінде үшеуі ғана ішімдікке құмартпайды. 

Сен, қай кезде болсын сақтанып көрдің бе? – мен Настяны «қинауды» 
жалғастыра бастадым. 
Жоқ.
Өзің жетім балалар үйінен шықтың, тұрақтайтын үйің жоқ, жұмысың 
жоқ. Соған қарамастан бала босанудың не қажеті бар?
Осылай болып қалды, - деді ашаң келген қыз.
Ал қазір сақтанып жүрсің бе?
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Мен өз жұбайыммен көп уақыттан бері бірге тұрмаймын, - қыз ақырын 
жанарын көтеріп, маған қарады. – Сақтанудың не қажеті бар маған.
 
Настя, сен жассың, егер де көңіліңдегі ер азаматыңды кездестірсең не 
болады? Қанша дегенмен, табиғат өз бергенін қайтарып алады...
Білмеймін.

Осы кезде есік соғыла бастады. Есік алдында екі әйел кісі пайда болды.  
Олардың бірі – Настяның анасы. Светлана өзі бөлек, осыдан жарты жыл 
бұрын қайтыс болған азаматтық некедегі күйеуінің үйінде тұрады. Егер 
соттың шешімімен оны үйден шығаратын болса, ол да осында  тұратын 
болады. Бұл үйдегі жиһаздардың тозығы жеткен, көрпешелер еденге 
төселген, жіңішке коридорда үні өшпейтін ит, жоғарғы жақта кір жая-
тын жіптер, онда түрлі өлшемдегі  киімдер ілінген. Пәтердегілер кезек-
пен, алмасып ұйықтайды.

Сіз сақтанасыз ба? – деп сұрадым Светланадан.

Сіз не айтып отырсыз, менің күйеуім қайтыс болған, маған ешкімнің 
керегі де жоқ. Маған осы да жетеді, әне – қаншама балам бар, - ол 
өзінің «ішімдікке тәуелді» өткен өмірінен және көрініп тұрғандай қазіргі 
де өмірінен еш именбей, қуанышпен айтып отыр. – Кезінде спиральмен 
сақтанатынмын, сонда да жүкті болып қалдым – ең кенже ұлымда осы-
лай болған. Мені босануға алып бара жатқанда дәрігерлер: «О, біздің 
қоянымыз келіпті ғой» - дейтін. 

Ал мен сақтанамын, - деп әңгімеге Светланамен бірге келген туысы ара-
ласа түсті. – Менде спираль тұрғанына сегіз жыл, әлдеқашан алдырып 
тастау керек болатын, бірақ дәрігерлерге баруға қорқамын – себебі 
құжатым жоқ. 

Ұзақ уақыт сұқбаттастық.  Әйелдер бізге негізінде шешімін табу қиын 
емес мәселелерді үйіп тастады. Тек қана олардың тарапынан ниет болса 
болды. Лена Билоконь оларға кеңестерін берді және өз офисінде кезде-
су белгіледі.  Соңына қарай үй иесінен: Контрацептивтерді қолданасыз 
ба? – деп сұрадық.

Мен екінші баламды әрең босандым, өліп кетуіме аз қалған. Содан 
маған операция жасаған, енді бала босана алмаймын, – деп жауап 
берді ол.

Ия, қарасаң, бір пәтерде алуан  тағдыр иелері мен неше түрлі пробле-
ма бар. Бірақ, бұл –  «әлеуметтік-сәтсіз категориядан шыққан әйелдер» 
айсбергінің кішкентай ғана көрінісі.
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Әрбір әйелге – конрацептивтен!

Бірде, «Кредо» ҮЕҰ қызметкерлері №4 поликлиникадан, наркоди-
спансерден, СПИД ке қарсы күрес және профилактикасы бойынша 
Орталықтан, өз базаларынан да әлеуметтік жағынан сәтсіз отбасылардың 
тізімін алып, сауалнама жүргізуге барды. Сауалнама сұрақтарыныы  
контрацепция және репродуктивті денсаулыққа қатысты еді.  ҮЕҰ 
қызметкерлерін таң қалдырғаны, тәуекелшіл құлықтағы көптеген аза-
маттар өздерінің ВИЧ-статустарын білмейді және дерлік ешқайсысы 
сақтанбайды. Ал оларды өмір сүру салты тіптен қорқынышты – ішімдік, 
наркотиктер, кедейлік және аурулар. Бұл әйелдер өз заңдары бойынша 
өмір сүреді. Әрқайсысының екі-үштен және одан да көп балалары бар. 
Ал бикештеріміз бүгін болмаса ертең қайтадан жүкті болып қаламыз-
ау деп бастарын да қатырмайды. Аналық құқығынан айырып баласын 
жетім балалар үйіне бөліп тастай отырып, ол әйел келесісіне жүкті бо-
лып қоятын жағдайлар да кездесіп отырады... «Кредо» қызметкерлері 
ішімдік пен наркотикке тәуелділермен олардың өмірінің біраз жылдан 
кейін не болатындығын түсіндіргенде, әйелдер ойлана бастады. Олар-
мен осы уақытқа дейін ешкім бұл тақырыпта сөйлеспеген екен. 

Олар тек бір күнмен өмір сүреді. Топтасып алып, үнемі ішімдік ішіп, 
қыдырып жүреді. Бала туу артып, тіпті немерелі деп болып жатады. 

Дәрігерлердің сөздерінше, контрацепция жайлы сауалнамалар мен 
сұхбат жүргізу әлеуметтік жағынан әлсіз топтардан шыққан бала 
көтеруге қабілетті әйелдер арасындағы жоспарланбаған жүктілік пен 
жасанды түсіктер азайтуға көмектеседі. Шыынайы өмірде мүлде бөлек:
- Өкінішке қарай, мұндай әйелдер бізге сирек келеді. Олардың 
қызығушылығы басқа, проблемалары мен өз құндылықтары бар.Олар-
ды мұнда шақыру қиынға соғады. Дегенмен біз олармен кез келген 
қолайлы жағдайларда әңгімелесуге тырысамыз. Мүшеқаптар тарата-
мыз. Бірақ ондай әлеуметтік топтағы әйелдер үшін басты  контрацеп-
тив маткаішілік спираль.Себебі олардың таблетка немесе мүшеқап 
алуға шамалары жетпей жатады. Олардың тұрғылықты аймағында 
гинеколог мамандардың болуы шарт емес, себебі бір кез келген 
жағдайда қабылдау жасай береміз. Біздің тіркеуде тұрған әлеуметтік 
жағдайы төмен әйелдердің 70 пайызы ұзақ мерзімді контрацепцияға 
ие, яғни спираль. Әлеуметтік жағдай төмен әйелдердің 85 пайызын 
болашақта контрацепциялаймыз деп жоспарлап отырмыз,- дейді №4 
поликлиникасының балалар мен аналарды қорғау ісі жөніндегі дирек-
тор орынбасары Классик Людмила Ивановна. 

«Кредо» үкіметтік емес ұйымы әлеуметтік әлсіз топтардан шыққан 
жүктілікке қабілетті әйелдерге сауалнама жүргізу арқылы өте үлкен 
мәселені шешуге бастама болды. Бұл сауалнама контрацепция түсінігін 
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анықтауға,  оларға қазіргі уаққытта жүкті болудың қаншалықты 
маңызды екендігін түсіндіруге көмегін берді. Сауалнама нәтижесі таң 
қаларлықтай еді:  тәуекелшіл топтардағы әйелдер дәрігерлерден де, 
басқа адамдардан жасырынып жүреді екен. Сонымен бірге мұндай 
әйелдердің «Отбасын құруға» ыңғайлы жолы жасанды түсік жасау 
сияқты... 

Қазіргі уақытта  Теміртау қаласындағы әрбір поликлиникада әлеуметтік 
жағдайы төмен адамдардың тізімдері құрылып, ұдайы жаңартылып 
отырады.

Олардың өмір салты мен жағдайын көргендіктен, концентрациялау 
мәселесі бізді толғандырады, - дейді тәуекелшіл мамандар жайлы № 4 
поликлиниканың бас дәрігері Арғын Ноянұлы Бидайбаев.- Әлеуметтік 
жағдайдың төмендігі мен сақтанбау салдырынан ана мен бала өлімі, 
жасанды түсік  туындайды.Сондықтан да денсаулық сақтау саласының 
қалалық бөлімдері осы топтағы адамдарға назар қояды. Біздің аку-
шер – гинекологтарымыз үнемі мұндай отбасылардың патрионажын 
жүргізіп отырып, қолымыздан келгенше оларды концентрациялай-
мыз. Біз қалалық бюджет қаржысына есебінен алынған таблеткалар 
мен жатырішілік спиральдарды таратамыз. Кейбір әйел адамдарының 
құжаттары болмаған жағдайда ешбір қарсылықсыз қабылдау жасай-
мыз, себебі біздің проблемаболмаса да өзге поликлиниканың мәселесі 
болар еді... 

«PlatonKZ» интернет-порталы, мамыр 2010 жыл
Автор: Елена КУЛАКОВА

ЧКаЛоВ аУыЛыныҢ ТұРҒынДаРы «ТұТҚынҒа» аЙнаЛДы

Қарағанды облысында сынап қалдықтарын қайта пайдалану жоба-
сы іске қосылды. Ол жергілікті тұрғындар үшін қауіпті. Эколог ма-
мандарды көмілген сынаптарды қайта қазу мәселесі мазалап жатыр. 
Ал, ауыл тұрғындары өздерін «жауапсыздықтың тұтқынымыз» деп 
есептейді. Бұл ауылды («Карбид» зауытының «арқасында») кеңес 
заманынан бері сынаппен қымтап тастағанына қарамастан, ауыл 
тұрғындарының пікірінше, сынапты пайдаға жарату жұмыстарының 
өзінде де заң бұзушылықтар бар. 
 
Жобаның алғашқы кезеңі 2007 жылы Теміртау қаласында «Карбид» 
полигон және демонтаж зауытының құрылысынан бастау алды. Бұл 
жоба Нұра өзенінің Ынтымақ суқоймасына шейін сынаппен ластануы-
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на себепші болған-ды. Ацетальдегид және карбид кальций өндірісінің 
химиялық реакциясын жеделтетуі үшін, осы комбинатта көп жыл-
дардан бері сынап катализатор ретінде пайдаланылған болатын. 
Мұның барлығы өндірісте пайдаланылды. Бірақ, 1990 жылдары Кеңес 
Одағының ыдырағаннан кейін, зауыт банкротқа ұшырап, цехтері бөлініп 
кетті. Бұрынғы өндірісті кәсіпорынның аумағы қараусыз қалғандықтан, 
қаланың ішінде сынап сақталған ыдыстар табыла басталды. 

Ауқымды жоба ауыл халқының қарсы пікірі тыңдалғаннан соң қолға 
алынды. Теміртаудың өзге тұрғындары аса наразылық танытпады. Де-
генмен, Чкалов ауылының тұрғындар дабыл қағуда. 

Алғашқыда жоба жайында ауыл тұрғындарымен ешқандай кездесу-
лер ұйымдастырылмады. Қандай жұмыс жүзеге асатынын халыққа 
ешкім түсіндірмеді. Уақытша өзге елді-мекенге қоныстандырамыз уәде 
берген-ді. Жергілікті халық денсаулықтарына шағымдана бастағаннан 
кейін жергілікті билік санитарлық-медициналық тексеріс жүргізуге тап-
сырыс берді. Тексеріс барысында сынап адам ағзасында, суда тіпті, ана 
сүтінің құрамынан табылыпты. Дегенмен, мамандар әлі де болса дабыл 
қағуға асықпайды. 

- Біздің ауылдың тұрғындарының қан қысымы жоғары. Денсаулықтары 
мазалайды. Кейде ауа жетпей, тыныс ала алмай, дем жетпей де қалады. 
Менің ойымша, жаппай барлық ауыл тұрғындарының денсаулығының 
төмендігі суда сынаптың пайда болуы. Және де сынап сіңіп қалған 
жерді уақытында тазаламағаны деп ойлаймын, - деп, Чкалов ауылының 
тұрғыны Тамара Антоновна шағымын білдірді. 

Осы ауылдың тұрғыны Маня апай үйінен бір қадам да аттап баспай-
ды екен. Ауа райының ластануынан көшеге шықса ұстамасы ұстап 
қалатынға ұқсайды.

- Он жылдан бері сынап көмілген жерді, қаза бастағаннан маған дем 
жетпей қалатын болды. Оданда ол жерге тимей-ақ қоюлары керек еді. 
Немесе сапалы түрде жұмыс жасаса, ешкімде уланбас еді, - дейді, зей-
неткер. 

Сынап қалдықтарын қайта пайдалу жобасын жасаушылар экологтар-
мен бірлесе отырып, ауылдың жері мен суын тексерістен өткізді. Зерт-
теу жұмыстарынан кейін: 

- Бұл жерде шын мәнінде де, сынап көп мөлшерде шоғырланған. 
Жергілікті халыққа жақын арадағы өзендегі балықты аулауға оны асқа 
пайдалануға болмайды, - дейді, Нұра өзенін тазалау жобасы бойынша 
техникалық қадағалау қызметінің инженері Манфред Нуссбаумер. 
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Сондай-ақ, бұл жерде мал бағудың өзі қауіпті. Себебі, мал уланған 
суды ішіп қоюы мүмкін. Улы суды ішкен малдың, еті мен сүтін ішуде 
денсаулыққа қауіп төндіреді. 

Сынаппен уланған суды ауыл тұрғындары құдықтан ішіп уланып жүр. Тек 
үйлерінде су тазартуға арналған арнайы ұңғымасы бар тұрғындардың 
ғана  суды тазартып ішуге мүмкіндігі бар.Ал, тексеріс жұмыстарынан 
соң, жергілікті билік халықты «ауыз сумен» қамтамасыз етеміз, жаң су 
құбырларын жүргіземіз деген уәде берген болатын. Бірақ, ұмытып кет-
кен секілді. 

- Ауыл тұрғындарының шағымдарынан кейін су құбырларын жүргізу 
жобасы жасалған болатын. Бірақ, барлығы жобаны қаржыландыруға 
тіреліп тұр, - дейді, Су рессурстары Комитетінің өкілі Юрий Корнев. 

Сондай-ақ, жоба барысында қателіктер кеткені анықталды. Сол 
себепті, халық сусыз отыр. Бүгінгі таңда, осы жобаның арқасында ауыл 
тұрғындары егін егіп, бау-бақша өсіре алмай қалды. Нәтижесінде, ауыл 
тұрғындары қолдары қысқарған  күйге енді. Тексеріс жұмыстарын сапа-
лы жүргізу үшін Чкалов тұрғындары Дүниежүзілік реконструкция және 
даму Банкінен арнайы өкіл келуін шағымданып жатып, шақырды. Ол 
мекеме оңды шешім табуға уәде берді. 

- Болашақта ауа ластануынан сақтану үшін, уланған жерді құнарлы 
топырақпен жабамыз деді. Бірақ, бұнда ешқандай жұмыстар жүргізілген 
жоқ, - дейді, бұрынғы ауыл тұрғыны, қазір Теміртау қаласының тұрғыны 
Людмила Семенова.

Жобаны мемлекет және Дүниежүзілік реконструкция және даму 
Банкі қаржыландырады. Бірақ,орын алған мәселе бойынша, олар 
өздерін кінәлі санамайды. Себебі, ауқымды жобаны іске асырмастан 
бұрын жергілікті билік өкілдері бүге-шегесіне дейін қадағалап, тексе-
руге міндетті еді. Дәл осындай жобалар өзгеде ластанған аумақтарда 
өтікізлуі жоспарлануда. Сондықтан да, ұйымдастырушылар алдыңғы 
уақытта осы қателіктер қайталанбайтынына сенеді. 

Жоспар бойынша, сынап қалдықтарын қайта пайдалануға арналған 
жоба биыл аяқалуы керек-ті.  Дегенмен, уақытша тоқтап тұр. Сондықтан 
да, сынапты жою процессі әлі де созылуы ғажап емес. Яғни, бұл жоба 
нақты шешімін таба алмай отыр. Қазірдің өзінде  сынап көмілген 
жердің тұрғындарының денсаулығы мәз емес. Дегенмен, он жыл ішінде 
де қауіпі жоғары сынаптан құтыла алатынымызға ешкім кепіл бере ал-
майды. 
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«Азаттық радиосы», желтоқсан 2010 жыл
Авторы: Елена Кулакова

МұҒаЛІМДеР Мен аТа-анаЛаР МУзыКа МеКТеБІнІҢ 
ҒиМаРаТы ҮШІн КҮРеСУДе 

Теміртау қаласындағы №2 музыкалық мектептің ұстаздары мен ата-
аналары мектеп ғимарытын көшіру мәселесіне қарсы шағымданып 
жатыр. Жуырда ғана директоры ауысқан мектеп ғимаратын прокура-
тураға қолданысқа беру жоспарланып отыр. 

Бір апта бойы Теміртау қаласының бір топ тұрғыны жергілікті билікке 
музыкалық мектепті көшірудің қажеттілігі жоқ екенін  алға тартып сенді-
руде. Себебі, музыкалық пәндер тыныш өтпейді, ал ол үшін арнайы 
ғимараттар керек. 

Көптің көкейінде жүрген мәселе, мектепке жаңа ғимарат берген күнде 
де оқушы саны азайып қалуы мүмкін. Өйткені, үйреншікті орыннан 
қаланың екінші бір жағына қатынау  оқушылар мен ата-аналарға 
ыңғайсыздық тудырады. Сондай-ақ, мектептің көшуіне қарсы топ 
музыкалық аспаптар мен инструменттерді көшіру олардың істен 
шығуына, жарамсыз болып  қалуына себепші боларын айтады. 

-  Музыкалық аспаптарды көшіру үшін арнайы мамандар тартамыз 
деп уәде беріп жатыр. Бірақ, біздің қалада көшіретін мамандар тұрмақ, 
тіпті инструментті жөнге келтіре алатын мамандар да жоқ, - дейді, ән 
сабағының мұғалімі Светлана Корнева.

Мұғалімнің сөзіне сенсек, ғимарат толығымен музыкалық мектепке 
қарамағында болған кезде бұл оқу орынында  700-дей оқушы тәлім 
алса, бүгінде оқушы саны 200-ден сәл асады. 

- 22 жыл бұрын ғимарат музыкалық мектепке берілді. Содан бері осы 
мектеп ғимаратын иеленгісі келетіндердің саны көп болды. 90 жылдары 
да дәл осылай ғимаратты бізден тартып алмақшы болған, бірнеше ай-
лап мұғалімдер айлық алмай отырғанына қарамастан, қәзір зейнеттегі 
бірақ, сол кездегі мектеп директоры мен ұжымның ұйымшылдығының 
арқасында мектепті сақтап қалдық. Бірнеше жыл бұрын біздің 
қасымызға қалалық білім беру бөлімін, сосын «Нұр-Отан» партиясы 
филиалын көшіріп әкелді. Ал, енді тіпті бізді далада қалдырмақшы. 
Бұның орнына ұсынып отырған ештеңелері жоқ, - дейді, ән сабағының 
мұғалімі Татьяна Колышева.
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Мектеп орнына прокуратура? 
 
Шенеуліктер көшіру мақсаты мектеп авариялық ахуалда оны жөндеу 
үшін қалалық бюджетте қаражат қаралмаған, мүмкіндік жоқ  деп 
түсіндіреді. Бірақ, бұл ғимаратты прокуратуға беру жоспарда тұр. 
Журналистерге қала әкімі Нұркен Сұлтанов: «бұл ғимаратқа прокура-
тура көшіп келетін болса, жөндеу жұмыстарына арналған шығынды 
республикалық бюджет көтереді» - деп мәлімдеді.

Дегенмен, педагогтар мектепті көшіру себебі ғимараттың аппаттық 
жағдайы еместігін айтады. Педагогтар: «Жаңа оқу жыл басында тексеру 
жұмыстары жүргізіліп, СЭС және өрт сөндіру инспекциялары барлық 
құжаттарға қол қойыпты. Енді келіп ғимарат жарамсыз деп жатыр. Олай 
болған күнде, бұл ғимаратқа ешкім де көз салмас еді» - дейді. 

Оқу ғимаратына көз тіккен Теміртау прокуратурасынң өкілдері жур-
налистерге өз тұрғылықты ғимараттарын ауыстыру себебін  бұрынғы  
ғимараттың ескіргенімен байланыстырып түсіндірді. 

Қайғылы тәжірибе
 
№2 музыкалық мектептің мұғалімдері және ата-аналары мектеп 
көшіруден бұрын болған қайғылы тәжірибені ұмытпағанын айта-
ды. Сондықтан да, педагог мамандар жергілікті билікті «бұрынғы 
қателіктерге» қайта жол бермеуін сұрайды.

- Осыдан бірнеше жыл бұрын Теміртау қаласының үшінші музыкалық 
мектебі орын ауыстырған болатын. Барлығы дәл біздікіндей басталды. 
Кейін тіпті, мектеп шашырап кетті. Мұғалімдер – жұмыссыз, оқушылар 
білімсіз қалды. Бүгінде осы мектептен шыққан инструменттер қайда 
қалғанын да ешкім білмейді. Басында бұл мектептің ұжымынына да 
шенеуліктер сығылысыңыздар, басқаларды сыйдыру керек деген еді – 
деп, осы мектептің мұғалімі Светлана Корнева еске алды.  

жаңа директор 

Мектепті көшіруге қарсы топтың айтуынша, алғашқыда қоныстандыру 
орны белгісіз болса да, қыстық демалыстан соң-ақ мектепті көшіру 
жоспарланыпты. Бұл мәселе көпшілікті дүрліктірген кейін мек-
теп мұғалімдеріне көшіру жұмыстары уақытша шегерілгенін, бірақ 
музыкалық мектеп міндетті түрде көшірілетін мектептің жаңа директо-
ры Индира Омашева мұғалімдер жиналысында хабарлапты. 

- Бұл жерде жұмыс жасауға жағдай жасалмаған. Қазір мектепті 
қоныстандыратын орын әлі белгісіз, бірақ бұл көшірмейді деген сөз 
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емес. 2011 жылдың аясында осы мәселе шешімін табады. Деген-
мен, менің түсінгенім бойынша, осы мектеп ғимаратында оқу жылын 
аяқтаймыз. Билік бізді далада қалдырмайды. Міндетті түрде музыкалық 
мектепке лайық ғимарат тауып беретініне сенемін. Сондықтан да, ертеңгі 
күні небір бұрмалаушылық болмас үшін, маған да түсініспеушілкпен 
қарауларыңызды сұраймын, - деп, №2 музыкалық мектептің директоры 
Индира Омашева педагогикалық кеңесте мәлімдеді. 

Бірқатар педагог мамандардың сөзіне зер салсақ, музыкалық мектептің 
жаңа директоры мұғалімдер мен ата-аналардың пікіріне кұлақ аспай-
ды. Олардың айтуынша, директор өз орынан айырылып қалмауы үшін, 
биліктің айтқанына көніп отыр. Бұрын осы қызметті Светлана Ярошин-
ская атқарған болатын. 

- Конкурстық іріктеуден өтпедің деген сылтаумен мені осы қызметтен 
босатты. Мен жергілікті биліктен  200 шаршы метрлі, 200 орны бар үлкен 
залды, хорға арналған сахна мен залдың төбесін жөндеу жұмыстарын 
жүргізу үшін қаражат сұраған болатынмын. Жөндеу жұмысына арналған 
шығыстың сметасын жасап, білім беру бөліміне өткіздім. Барлық 
құжаттары дайын болғанына қарамастан, мақұлдамады. Ең қызығы, 
осыдан соң қызметімнен алып тастады. Себебін енді түсінгендеймін, 
- дейді, қазір №2 музыкалық мектепте оқу ісі жөніндегі меңгерушісі 
қызмет атқарып жүрген Светлана Ярошинская. 

Мұғалімдердің айтуынша, №2 музыкалық мектепте жөндеу жұмыстарын 
жасау үшін, тіпті жаңа музыкалық инструменттер сатып алынуы үшін 
осы күнге дейін бірде-бір рет қаражат бөлінген емес екен.  

Мектеп оқушыларының ата-аналары президент әкімшілігі, бас проку-
ратура, облыс және Қарағанды қаласынң әкімдігі, «Нұр-Отан» партия-
сы, білім және ғылым министрлігіне де шағымданып, хат жазыпты. Ата-
аналарды айтуынша, еш бір билік орнынан ешқандай жауап келмепті. 

24 желтоқсанға белгіленгенпедагогикалық кеңес пен жаңа басшылықты 
таныстуға арналған жиналыс айхай-шумен аяқталған-ды. Жиналысқа 
жиналған ата-аналар мен мұғалімдердің айтуынша, мектепті көшіру 
себебі түісніксіз. Сондай-ақ, балалардың құқы бұзылып жатыр. 

«Прокуратураға ғимаратты жөндеу үшін бюджеттен ақша бөлінсе, 
неге өз  ғимараттарын жөндеп алмайды? Неліктен балаларды мектеп-
тен көшіру арқылы, олардың жағдайы жасалуы керек? Экономикалық 
есеп-қисап қайда? Ғимараттарды көшіру, оларды жөнге келтіруден 
гөрі арзанырақ болады дегенді кім шығарды? Көшу, қоныстандыру 
аясында жұмсалатын қаражаттың есебімен көпшілікті ашық танысты-
руларыңызды, сұраймын»,- деді, Дмитрий Федоров есімді ата-ана. 
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Педагогикалық кеңес аяғында, мұғалімдер мен директордың ұстанымы
анықталған қорытынды шығарылды. 
 
- Ұжым мектеп ғимаратын көшірмей, осы ғимаратқа жөндеу жұмыста-
рын жүргізуді талап етті. Ал, мектеп директоры болса, көшуге бой бер-
меді және ұжымның пікірімен санаспады деген хаттатама толтырылды, 
- дейді, осы мектептің мұғалімі Татьяна Колышева.

Тағы басқа мектепті де сығылыстыруға шешім қабылданды
 
№2 музыкалық мектептің жаңа директорымен ата-аналар және 
мұғалімдердің кездесуі өткен соң, Ғазиза Жұбанов атындағы өнер 
мектебінің директоры Иосиф Туровский әкімшлікке шақырылды. Ио-
сиф Туровскийдің айтуынша, өнер мектебінің қасына не №2 музыкалық 
мектеп көшіріледі, болмаса өнер колледжі көшіріледі деп осы екі 
нұсқанің бірін таңдауды ұсыныпты. Балаларға арналған өнер мектеп 
директорын бұл мәселе тығырыққа тіреді. 

- Біздің ғимарат 900 балаға есептелген, ал қазір мұнда 1 315 тәлімгер 
оқиды. Яғни, өзіміз сыймай жатырмыз. Енді біздің мектепке тағы да 
бір мектепті немесе колледжді сығылыстырса, сабақ кестесінде, іс-
шараларды өткізуге қиындық тудырады. Музыкалық инструменттердің 
тозуына ықпал етеді. Мен қала басшылығына бұның мүмкін емстігін 
айтып, түсіндірдім, - дейді, «Ғазиза Жұбанова атындағы балаларға 
арналған өнер мектебінің» директоры Иосиф Туровский.

Сондай-ақ, директордың айтуынша, үлкен рояльдарды орнынан жыл-
жытып көшіру, оны қоқысқа тастай салғанмен тең. Оларды бір орыннан 
екінші орынға жылжытуға, көшіруге болмайды. Өйткені, бұзылып, тіпті 
жарамсыз болып сынып қалуы мүмкін. Ал, оны қайта жөндеп, ретке 
келтіру екі есе қымбатқа түседі. Шығынын өтейтін ақша табуда оңай 
емес екендігін, өнер мектебінің директоры алға тартты.  

- Мысалы, кішкентай қарапайым кабинеттерде жұмыс жасауға арналған 
рояльдыің бағасы 800 мың теңге, ал үлкенінің бағасы миллионнан аса-
ды,- дейді, Иосиф Туровский. 

Директорың айтуынша, билік оған ойлануға уақыт берген іспетті. Бірақ, 
ата-аналар музыкалық мектепті көшіруді тоқтату үшін түрлі мекемелер-
ге хат жолдап, өз сұраныстарын білдіріп жатыр.
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«Темиртауский рабочий» газеті, қараша 2010 жыл
Авторы: Елена Кулакова

ПоЙыз БаҒыТынан аЛына Ма?  

«Қарағанды-Мәскеу» бағытындағы пойызды  алып тастап, қызмет-
керлерін қысқартады деген сыбыс естідік. Қарағанды мен Мәскеуді 
байланыстырып отырған жалғыз пойызды бағытынан айыру не 
үшін керек? Кімге тиімді?» Осындай хат өткен аптада редакциямызға 
келді. Өз тарапымыздан жауап іздеуге кірістік. 

жан айқайы  

Бұл хатты Қарағанды қаласының тұрғындары жазыпты. Олардың ішінде 
бұрын теміржолда жұмыс істеген қызметкерлері мен жолсеріктердің ту-
ыстары бар. Сондай-ақ, Мәскеуге қарай жиі қатынайтындар да кездеседі. 
«Қарағанды-Мәскеу» пойызы күн ара қатынайды және Мәскеуге бару 
үшін басқа пойызға ауысып отырудың қажеттілігі жоқ болғандықтан 
жолаушыларға да ыңғайлы бағыттағы пойыз. Қарағандылықтардың 
айтуынша,  2011 жылдың 1 қаңтарынан бастап пойыз бағытынан алы-
нып, енді Мәскеуге Астана арқылы баруға тура келмек. Бұл әсіресе, 
Жезқазғандық жолаушылар үшін ыңғайсыздық тудырады. Себебі, олар 
бірінші, Қарағандыға жетіп, осы жерден Астанаға қарай бағыттауға 
мәжбүр. Содан соң ғана Мәскеуге қарай жол тарта алады. 

Тұрғындар тіпті Нұрлан Нығматуллинге де хат жолдаған көрінеді. Бұл 
хатта: «Сіз облыстың бұрынғы әкімі, Қарағандының патриоты ретінде 
осы жайды назарыңыздан тыс қалдырмайтыңызға сенеміз», - делінген. 
Қарағанды аймақтық «Солтүстік» («Северный») жолаушыларды 
тасымалдауға бағытталған филиалдың қызметкелерін әңгімеге тарттық.  
Оларға қысым көрсетілуі мүмкін болғандықтан, өз аты-жөндерін жа-
сырды. Бірақ, жуырда жаңа жылдан бастап «Қарағанды-Мәскеу» 
бағытындағы пойыз төрт күнде бір рет жүретіні көрсетілген факсограм-
ма келгенін айтты. Ескі  маршрут тиімсіз тәрізді. Бірақ, теміржолшылар 
бұны сылтау ғана санайды.  

Ашулы қызметкерлер: «Біз айлығымыз қысқарып, тіпті жұмыстан ай-
ырылып қалудан қорқамыз. Себебі, егер біздің пойыз төрт күнде 
бір рет жүретін болса, айлықтың қысқаруы мүмкін. Не соған сәйкес 
жолсеріктердің саны қысқаруы да ғажап емес», - дейді.

Егер қызметкерлердің болжамына жүгінсек, 50 шақты маман штат 
қысқаруына ұшайрайды әбден мүмкін. 
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Өзгерістер енуі сөзсіз 

(«Северный») «Солтүстік» учаске бастығы Қайрат Майдин, жаңа жыл-
дан бастап өзгерістер енуі мүмкін екенін мақұлдады. Бірақ, оның 
айтуынша, «Қарағанды-Мәскеу» бағытындағы пойыздың кестесіне 
қысқартулар енгізу ең оңтайлы шешім. Өйткені, қазір күн ара 7 вагон-
ды пойыз жүріп жатса, ол кезде төрт күнде бір рет жүргенімен вагон-
дар саны көбейеді-мыс. Ары-бері вагондар бос жүрмес үшін, осындай 
өзгеріс енгізілмек.  Қайрат Майдинге сенсек, штат қысқарту мәселесі 
туралы сөз  қозғалмаған іспетті.  

- Біздің жұмыс уақытымыз тоқсандық сағатпен есептелінеді. Себебі, 
жұмыс жасау кестеміз жылжымалы. Егер республикадан шет елге 
шығу тиімсіз болған жағдай да , еліміздің ішкі маршруттарының санын 
көбейтуіміз керек. Мысалы,  Қарағанды – Павлодар – Қостанай тікелей 
бағыттағы пойыз жіберу жоспарланып отыр. Дегенмен, әзірге, әртүрлі 
нұсқалар  қаралып жатыр. Сондай-ақ оңтүстік аймақтарға  қарай 
бағытталған Қарағанды - Сары-Ағаш – Қызылордаға қатынайтын пойыз 
жіберуге ұсыныс жасап отырмыз, - деп, учаске бастығы  Қайрат Майдин 
жұбатуға асықты.   

жан-жақты қолдау

Қарағанды жол бөлімінің ардагерлер Кеңесі де жолсеріктерді қолдауға 
кірісті. Осы жағдайға байланысты, аталған Кеңестің төрайымы Галина 
Домрина өз көзқарасын білдірді

- Біздің Кеңестің өзге мүшелері сияқты, менде пойыздың бағытының 
кесілуі  дұрыс емес деп есептеймін. Қарағанды халқы тығыз орналасқан,  
оның үстіне  үлкен облыстан пойыз бағыты алынуы әділетсіз. Осы күнге 
дейін де Қарағанды-Киев, Санк-Петербург, Екатеринбург секілді пойыз-
дарды бағытынан алып тастады! Ал, Қарағанды-Мәскеуді алып тастай-
мыз дегені тіпті, ақылға сыйымсыз. Өйткені, бұл бағыт бойынша тек жаз 
айларында ғана емес, қыста да билеттерге сұраныс жоғары. Мысалы, 
бұрын бұл бағыттағы пойыз күнде қатынаушы еді, - дейді, теміржолда 
41 жыл бойы қызмет жасаған Галина Домрина. 

Ардагерлер Кеңесінің мүшелері де облыс әкімі Серік Ахметовқа хат 
жолдапты. Мақсат біреу  - «Қарағанды-Мәскеу» пойызының бағытын 
өзгертпеу. Әрине, қысқартпау. 

Былықты түсіну қиын 

Мен, өз кезегімде облыстық әкімшіліктен түсініктеме сұрадым. Ұжым-
дық хат келгенін, бірақ билік ешқандай көмек көрсете алмайтыны 



141

анықталды. «Бұл облыс әкімшілігі көлемінде шешілетін мәселе емес 
екенін, түсініңіздер! Республика көлемінде, Көлік және коммуника-
ция министрлігі құзырында қаралатын мәселе» - деп, облыс әкімінің 
баспасөз қызметкері мәлімдеді. 

10 қараша күні министрдің Қарағанды облысында оқып, жұмыс 
жасағаның ескере отырып,  Көлік және коммуникация министрі Әбілға-
зы Құсайыновтың блогына журналистік сауалымды жолдадым. «Осы 
мәселені министрлік көлемінде шешуге болады ма?», деп сауал жол-
дадым. Хат ресми сайтта үш күн бойы тұрып қалды. Жауап жазуға 
асықпады. «Сұрағыма жауап қайтпады» деген сілтеме жасауға мәжбүр 
боламын деп, сауалымды қайта жолдадым. Осыдан кейін ғана менің 
жеке электронды поштама осы мекеменің баспасөз қызметінен: 
«Құрметті арызданушы! Сіздің 57451 сұрағыңызға ресми сайтта жау-
ап жазылған» сондай-ақ «Сауалыңызға кешіктіріп жауап беруіміздің 
себебі, блогтағы сұрақтарды жекелеп зерттеп, талдауға мерзімді уақыт 
жұмсалады. Өйткені, бізге Самұрық-Қазына ҰБҚ құрамына кіретін ҚТЖ, 
«Жолаушыларды тасымалдау» АҚ жауап күтуімізге тура келді. Деген-
мен, бүгінгі күнге дейін ҚТЖ-дан жауап келмеді», - делінген хат келді. 
  
Соған қарағанда соңғы шешімді өздері қабылдайтынын біле тұра, Көлік 
және коммуникация министрлігі халықты дүрліктіргісі келмейді-ау. Не-
мес пойыздың бағыты қысқаратыны белгілі болғанынан бастап, қызу 
талқыға айналғанынан министр хабардар емес секілді. 

 «Өлімді күту өлімнен жаман» дегенмен, «үмітсіз шайтан». Теміржолшылар 
жауап күтуде. Билік қызметкерлерді жұмыссыз қалдырмас, сондай-ақ  
Мәскеуге жол тартқалы жатқан жолаушылардың да жолын ұзартпай 
тиімді шешім қабылдайтынына сенейік! 

«PlatonKZ» интернет-порталы, мамыр 2010 жыл.
Авторы: Елена КУЛАКОВА

КІШКенТаЙ ҚаЛаДаҒы СеКС

Теміртаулық қыздарды тәнін сатуға не итермелейді? 

Қазіргі таңда елімізде 10 мыңнан астам жеңіл жүрісті қыз-келіншектер 
бар. Бір ғана Теміртау қаласындағы аты шулы Каршоссе көшесінде 
де сауық-сайран құрып жүргендердің саны аз емес. Олардың көбі 
түнгі клубтарда, сауналарда тәнін сатып, ақша табады. Былтырғы 
жылдың өзінде сексуалды қызметті дамытып  жүрген «жеңгетайлар» 
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мен олардың сауық-сайран құрған ұяларына байланысты 8 факті 
тіркелді. Ал, биылғы жылы бүгінгі таңға дейін дәл осы саланы дамы-
тып жүргендерге байланысты 4 іс қозғалды. 

Сарапшылардың мәліметіне жүгінсек, бұл жолға түсетін әйелдердің 
себебі қаржы жетіспеушілік. Олардың жас мөлшері 18 бен 35 аралығы. 
Теміртаулық полиция қызметкерлерінің тәжірибесіне сүйенсек, нашар 
отбасында тәрбиеленген немесе есірткіге тәуелді қыздар жеңіл жүрісті 
таңдайды. Себебі, олар өздеріне қажетті «дозаны» алу үшін, бірінші 
көрінген еркекке берілуге дайын. 

- Өкінішке орай, бүгінгі таңда жезөкшелікті жаңғыртып жүргендерге 
қарсы заң болмағандықтан,  құқық қорғау органдарыда оны тоқтату 
үшін үзілді-кесілді шаралар қолдана алмай отыр.  Тек осы қыздарды 
жұмыспен қамтамасыз етіп отырған мекеме не жеңгетайлықпен ай-
налысып жүргендерге ғана жаза қолдана аламыз, - дейді, зорлық-
зомбылыққа қарсы күрес бөлімінің аға инспекторы  Светлана Гаркуша. 
Былтырғы жылы қаладағы саунаның бірінің әкімшісі дәл осылай 
жеңгетайлықпен айналысып жүрген жерінен  ұсталған болатын. Заң 
бойынша, жеңгетайлықпен айналысатын адам бірініші рет ұсталса, оған 
500 немесе1000 айлық көрсеткіш көлемінде   айыппұл салынады. Бол-
маса,  3 жылға  бас бостандығынан айырылады. Ал, егер де бұрын соңды 
сотталған адам не ұжымдасқан топ  болса 5 жылға түрмеге қамалады. 

Теміртауда делдалдық қызмет көрсетіп жүрген бір ер адам ұсталыпты. 
Ол клиентіне апарып  берген екі қыз үшін 2 мың теңге алған. Дәл осылай 
56-57 жастағы екі әйел кісі  сыйақыға «жеңгетайлық» қызмет көрсетіп 
жүрген үшін ұсталды. Және де осыдан бірнеше уақыт бұрын-ақ поли-
ция қызметкерлері тағы да бір «жеңгетайды» ұстаған еді. 

- Бізге осындай бір әйел қыздарды жеткізіп береді деген ақпарат түсті. Бұл 
істі ашып дәлелдеу қиын болған соң, бір қызметкеріміз арнайы белгіленген 
ақшалармен сатып алушының рөліне кірді. Әдетте, осы саланың «бүге-
шегесіне» дейін жаттап алған, қазіргі таңда жасы келгендіктен ер адамдар 
жағынан сұранысы жоқ, бұрынғы тәжірибелі жезөкшелер «жеңгетайлық» 
қызмет атқарады. Оларға жұмыс жасау оңайырақ. Себебі,  бұл бизнесті 
бес саусағындай біледі, - дейді, Светлана Гаркуша. 

жеңіл жүрістің де қиындығы бар 

16 жасар Юлияның тағдыр жолы оңай болмады. Әкесі – есіртікіге 
тәуелді болса, анасы – арақтан арылмаған. Осындай нашар отбасын-
да өскен бойжеткен қу ақша үшін даңғыл жолға түсуге мәжбүр бол-
ды. Себебі, оның білімі жоқ, тіпті кәмелет жасқа  да толмаған еді. Түрі 
сүйкімсіз, киетін киімі жоқ болғандықтан  оған клиенттердің назары 



143

аса ауа қоймады. Бұл оның табысына кері әсерін тигізді. Тапқаны тек 
күнделікті қажеттілігіне яғни, тамағы мен арзан киімге ғана жететін. 
Барлығыда осылай бір қалыпта жалғасар ма еді, кім білсін? Бірақ, 
күздің  суық түнінде күнделікті жұмысын жасауға Каршоссенің бойы-
на шыққан Юлияның қасына машина тоқтап, бір топ ер жігіт қызмет 
көрсетуін сұрайды. Үйреншікті табысынан артығырақ төлейміз деп 
ұсынғандықтан, бойжеткен бірден келіседі. Артық ақша, жаңа белдем-
ше деген оймен Юлия көлікке отырады. Бірақ, артығымен төлейміз деп 
уәде берген  әлгі көліктегі жігіттер құмарларын қандыру емес, итше 
ойын қажет болған екен. Осыны түсінген Юлия көлікке отырған соң 
жарты сағатта-ақ өз шешіміне өкініпті. 

- Күздің қара суығында, көшеде стриптиз билеп беруімді талап етті. Одан 
жалыққан соң топтасып ұрып, сырамен шомылдырды. Кейін суға кіріп 
су ішінде би көрсетуге мәжбүрледі, - деп, үреймен  Юлия есіне алды. 

Талаптарына қанағаттанған сұмырайлар қызды өзен жағасында 
қалдырып, өздері көлікке мініп жөнеледі. Осыдан кейін Юлия клиент-
терге талғаммен қарайды... 

Жетімдер үйінде өскен, Теміртаулық Наташаның да өмір жолы мәз емес. 
Балалар үйінен шыққан соң барар жер таппай жүреді. Күдердің-күнінде 
ақ Мерседестегі «ханзада» кездеседі. Ол Наташаға өзінің көңілдесі бо-
луын ұсынады. Жан мен тән ляззаты үшін бойжеткенге пәтер жалдап 
береді. Бағалы сыйлықтар сыйлап, қуыршақтай киіндіп, ішіп-жегізді. 
Қызда қарсылық білдірмеді, тіпті бауыр басып үйреніп те қалды. Бірақ, 
бұл сәтті басталған ертегінің соңы тәтті болмады. Сонымен, көңілдесі 
оны еркектердіңің, яғни өзінің ақшалы достарының қойнына салып 
берді. Осылайша бойжеткен жезөкшеге айналып,  қолдан-қолға кетті... 
Сүйгенінің тауарына арналған Наташа «Шапағат» қоғамдық қорынан 
көмек сұрап келді.  

Кім қол ұшын созады? 

Өкінішке орай, еркектердің қуыршағына айналған Юлия мен Наташа 
сияқтылар аз емес. Адасып осы жолға түскен қыздардың қолдарында 
көбіне тұрғылықты тіркелуі де, өзге құжаттары жоқ. Сондықтан олар 
еш қараусыз, қорғаусыз. Жезөкшелер үшін қалалық ЖҚТБ-ға  қарсы 
күрес орталығы мен  «Шапағат» қоғамдық қоры секілді екі ұйымнан 
басқасында есік жабық. Тек осы ұйымдарда да  ғана жеңіл жүрісті 
қыздарға психологиялық, құқықтық және әлеуметтік көмек тегін 
көрсетіледі. 

- Бұл қыздар бізге ЖҚТБ орталығы арқылы шығады. Ол жерде «достық» 
кабинеті бар. Сол жақтан біздің қоғамдық қорға жезөкшелерді жол-
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дамамен жібереді. Ал біз өз кезегімізде, емхана және перзентхана-
лармен тығыз байланыста жұмыс жасап, келісім жүргіземіз. Мысалы, 
осы қыздар үшін медициналық тегін тексерістен өткізіп, жүкті болған 
жағдай да тегін жасанды түсік жасатамыз. Сондай-ақ, әлеуметтік көмек 
көрсету бөлімдеріне хабарласып, жұмыспен қамтамасыз ету әлеуметтік 
бағдарламалар бойынша жұмысқа орналастыруға көмектесеміз. Кейде, 
тіпті қалалық тұрғылықты тіркеуге қою жұмыстарын жүзеге асырамыз, 
- дейді, «Шапағат» қоғамдық қоры төрағасының орынбасары  Зоя Руж-
никова. 

Осы жылдың ішінде төрт жезөкшеге тегін жасанды түсік жасалып,  біреуі 
медициналық тексерістен өткезілсе, тағы біреуіне ДКК комиссиясынан 
өтуге көмек көрсетілді. Ал, былтырғы жылы екі қызды жұмысқа орна-
ластырып, тағы үшеуіне қалалық тұрғылықты және уақытша тіркеуге 
тұруға көмек көрсетілді.   

жезөкшелікті  заңдастыру керек пе? 

Өткен жылы «Тірлік» Қарағанды қалалық қоғамдық қорының төрайымы 
Роза Петрусь ҚР үкіметі мен депутаттарына жезөкшелікті заңдастыруға 
ұсыныс жасаған болатын. Тіпті, «интимдік қызмет» көрсету үшін 
«қыздар» жалдай алмайтын мүмкіндігі шектеулі жандар үшін бюджет-
тен қаражат бөлінуін де сұраған-ды.

Қыз-келіншектерді қолдау орталығының мамандары бұны сандырақ  
санайды. Біріншіден, жезөкшелікті заңдастыру «жеңгетайларға» 
жеңілдік жасайды. Екіншіден, секс-индустрияны дамыту жасөспірімдер 
арасында жезөкшелікті санының көбеюіне апарады.Сондай-ақ, 
өскелең ұрпақтың бойында әйелге – сексуалды тауар, ал, жезөкшелікке 
– қалыпты табыс көзі реті деген түсінік қалыптастырады.

«Новый вестник» газеті, тамыз 2010 жыл
Авторы: Елена Братухина

ӨзІҢІзДІ ФоРМаДа ұСТаҢыз

Мұғалімдерге арнап дресс-код енгізу қажет пе?

«Көп ұзамай мектептер казармаға айналатын шығар. Бізге тәжірибе 
жүргізуді қашан қояды?», - деп қала мектептерінің бірінде қызмет 
істейтін мұғалім өзінің көңіл толмаушылығын білдіріп жатыр. Жас ұстаз 
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өзін және басқа да әріптестерін біркелкі киіндіру керектігін естіпті. Білім 
және ғылым министрлігінде мұғалімдерге дресс-код енгізіп, оларды 
біркелкі костюмдерге киіндіру мәселесін қолға алған.    

Күтпеген жаңалық жаңа оқу жылының қарсаңында, 18-ші тамыз күні 
өткен он-лайн конференцияда айтылған. Республикалық кеңесте 
ұстаздар, облыстық білім беру басқармаларының бастықтары, киім 
өндірушілер және ата-аналар қазіргі ұстаздың сыртқы түр-сипатын 
қызу талқылады. Шенеуніктердің пікірінше, тәлімгерлердің киімі оқу 
жүйесіне қатты әсерін тигізеді. Кейбіреулері оқушыларды оқытуға 
қысқа юбка, алды ашық көйлектерді киюді де дағдыға айналдырған. 
Шын мәніне келгенде, ұстаздың киімі біркелкі әрі іскери болуы тиіс. 

Талғам мен түс

Биылғы жылы бірдей костюмдерді еліміздің бірнеше мектеп ұжымы 
киеді. Үкіметтің бастамасын бірінші болып Қызылорда және Батыс 
Қазақстан облыстары қолдады. Олар үшін бірдей форманы мемлекет 
өз қаржысына тігіп беретін болды. Ал қалғандары өз қаржысына тігуге 
мәжбүр болады. 

«Форманы енгізетін үш аймақта оны мұғалімдер өз қаржысана 
тіктіреді», дейді Білім және ғылым министрлігінің мектеп жасына дейінгі 
және орта білім беру департаментінің директоры Нұрғали Аршабеков. 
Оның айтуынша, ұстаздар үшін форма арзан бағамен тіктіріледі. Орта-
ша есеппен форманың құны 15 мың теңгені құрауы мүмкін. 

Ал бірыңғай киімді киюді құптамаған мектеп ұстаздарын  іскери ко-
стюмдерге киіндіру ұсынылып отыр. Бірақ ол костюмдердың түр-сипаты 
жайында пікір-талас көп болды. Мәселен, Батыс-Қазақстан облысының 
ұстаздары алғашқы қоңырауда оқушыларын етегі тізеден төмен түсетін 
ашық қызыл түсті көйлектер мен үстіне ақ пенжак киіп қарсы алмақ 
болды. Бірақ министрлікте олардың мұндай ұсынысы құпталмады. 
Шенеуніктердің пікірінше, ұстаздар таңдаған қызыл түс оқушыларды 
сабақтан алаңдатып, үлгерімдеріне кедергі келтіреді. Оларға салмақты 
түстерден киім тіктіру ұсынылды. 

Әрбір мектептер өз талғамдарына қарап бірыңғай киім тіктіруге құқылы 
болды. Дегенмен де киімдердің түстері тым ашық болмау керек және 
костюмдердің юбкалы болғаны құпталды. Ұстаздардың шалбар киюі 
жақсы қабылданбады. Бірақ мамандар таңдаудың ауқымын кеңейту 
үшін ұстаздар қауымына «Педагогикалық кеңес» кітабын оқуға сілтеме 
жасады. Оны Алматы қаласының білім беру басқармасы мен біліктілікті 
арттыру және кадрларды қайта даярлау Институты шығарған. Ол жерде 
ұстаздың имиджі туралы былай деп жазылды: тәлімгердің киімі көзге 
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басылмайтын түстерден тігілу керек. Ең қысқа деген юбка тізеден сәл 
жоғары ғана болуы абзал. Ер азаматтардың костюміне ұқсайтын шал-
барлы киімді киюге рұқсат етілсе де, ол ұстаздың беделін юбка киген-
нен артық асырмайтынын ескеру абзал екендігі де айтылды. Киімдерді 
мынадай түстерден тіктіру дұрыс делінген: сұр, көк, ақшыл қоңыр, 
қоңыр, ақ-сарғыш. Күлгің, қызғылт және сары түстерден киім түігуге 
рұқсат етілмеді. Ал батпақты жасыл қою кофе түсті киімсдерді тіктіруге 
рұқсат етілгенімен, оған да аса жақсы баға берілген жоқ. Қызыл түске 
ұстаз ерекше өте мұқият болу керек. Өйткені бұл түс жүйке жүйесі әлсіз 
балаларға кері әсерін тигізуі мүмкін».

Тапсырысқа 

Ұстаздар өздеріне сәйкес киімдерді таңдап жүргенде Алматылық ди-
зайнерлер мектеп ұжымдарынаарнайы  киімдерін ұсынуда. «Сымбат» 
сән академиясының топтамасында әр түсті классикалық шалбарлы 
және юбкалы костюмдер бар. Олардың үлгілері бірдей десе де бола-
ды. Екі шетінде немесе артында қиығы бар юбкалар тізеден сәл ғана 
төмен түскен. Ұлттық нақыштағы ою-өрнегі бар ұзартылған пенжактар 
да саудаға шығарылған. Олардың жағасы да келісімді.  

- Біз  мектеп формасын алғаш рет осыдан 10 жыл бұрын ұсындық. Бірақ 
ол кезде қоғамнан қолдау таппадық. “Сымбат” сән академиясының 
вице-президенті Светлана Альсейпулованың айтуынша, қазіргі уақытта 
киім үлгісін тігуге ұстаздардың өздері және министрлік тапсырыс 
береді. Бұл жақсы идея, банк қызметкерлері де біркелкі киінеді ғой, 
деп Светлана ханым өз ойын қорытындылады. Ұстаздар үшін қандай 
киім үлгісі жарасатына туралы біз көп уақыт ақылдастық. Олардың киімі 
үшін тым ашық емес, бірқалыпты түстерді таңдадық. Оқытушылардың 
қазақстандық екендігі айтпқ-ай көрініп тұруы үшін киімге ұлттық 
нақыштағы ою-өрнектерді де енгіздік. 

Маталарға да мұқият болу керек. Тоқыма, лайкра, синтетика матала-
ры міндетті түрде өзіне әр түрлі иістерді сіңіріп, тез тозады. Алматылық 
дизайнерлер тіккен костюмнің құрамына үш киім кіреді. Оның бағасы 
30 мың теңге шамасында. Бірақ дәл осыны, бірақ пенжаксыз алатын 
болсаңыз,  құны 2 есе арзан болады. Киімнің құны матаның сапасына 
байланысты. Мата неғұрлым сапалы болса, оның бағасы да соғұрлым 
қымбат болады дейді, Светлана Альсейпулова. Бірақ біздің ұстаздар 
үшін бұл аз ақша емес. Қазір дүкендердегі костюмдер қалтаға недәуір 
салмақ түсіреді. Ұстаздар болса, жақсы киінеді, киімге ақшалараны ая-
майды. 
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оқушыларға үлгі болсын

Қарағандыда құзырлы министрліктің ұсынысын салқын қандылықпен 
қабылдады. 
 - біздің облыста бұл туралы әңгіме жоқ. Біздің ұстаздар онсыз да іскери 
киінеді. Бұл да жеткілікті. Бірдей киіну үшін ателье керек, бізде ондай 
өндіріс жоқ, дейді облыстық білім беру басқармасының бас маманы 
Жібек Мұқұшева. 
- біз бұрыннан іскер киінеміз. Бірақ қазір формалық киім туралы ай-
тып отырмыз. Қазірше оны тек нұсқап отыр. Ең бастысы, ешкімнің 
құқығы шектеліп қалмасын деп есептейді қалалық білім беру бөлімі 
бастығының орынбасары Наталья Окарская. Бір жағынан бұл талғамы 
нашар адамдарды бір қатарға теңестірер еді. Бірақ кері жағы, көшеде 
форма киіп кетіп бара жатқан адамның ұстаз екендігі тайға таңба 
басылғандай көрінеді.  
- сонда бірегейлік қайда?
- Менің ойымша, әр түрлі киінуге болады. Бірақ бір стильді сақтау керек.

Тәлімгерлер үшін біріңғай форманы енгізу, енгізбеу мәселесі қызу 
талқыланып жатқанда № 101 мектеп-лицейінің ұстаздары біркелкі киіну 
жөнінде талқылап жатыр. Олар үш жыл қатырынан Алматыдағы сән 
академиясынан мектеп формасына тапсырыс беріп жүр. Енді ұстаздар 
ұжымына да біркелкі киім тіктірмек. 

- Бізге киім үлгілерін жіберді. Біз оларды қарастырып, енді ательеден 
оның бағасын сұрамақшымыз. Оқушылар мен ұстаздардың да форма 
кигені несі артық, дейді №101 мектеп-лицейінің математика пәнінің 
ұстазы Алма Жұмабекова. «Әрине оны ұстаздар өз ақшасына тіктіреді. 
Оқушылардың формасына деген ақшаны да ата-аналары жинап береді. 
Біздің мұғалімдер қарсылықтарын білдіріп отырған жоқ. Әрине әйел 
адам болған соң әрқайсысымыз жаңа көйлегімізді киіп көрсеткіміз 
келеді, бірақ дәл сондайын техникалық жұмысшылардың үстінен де 
көргенде өзінді ыңғайсыз сезінесін.  Бұл адамдарды топтарға бөлу 
емес. Тек әр адам өз үстіндегі киіміне ұқсас дәл сондайын басқа біреу 
кисе қаламайтыны анық».
 
Мектеп басшылығы болса, әр ұстаздың жеке даралығын сақтап қалдық 
деп сендіреді. Костюмдердің жиынтығын әрқайсысы өз талғамына 
қарап таңдапты. Ең бастысы, стильдің біріңғайлығы. 

Білім және ғылым министрлігі бүкіл елде ұстаздарға дресс-кодты 
міндеттеуді жоспарлап отырған жоқ. Әзірше ұстаздардың жұмыс фор-
масы тек нұсқаулық күйінше қалып отыр. Немесе ой қозғайтын тақырып 
қана. Жақын болашақта киімге деген еркіндіктің де шегі келетін сияқты. 
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оҚУ ДӘПТеРЛеРІнІҢ КӨШІРМеСІ ПаЙДа БоЛДы

Сөрелерде «Өзін-өзі тану» жазбаларының пираттық 
көшірмелері пайда болды. 

Шенеуніктер оқушылардың бәрін оқулықтар және жазба дәптерлерімен 
қамтамасыз ете алмаған тұста, баспаханалар бұл істі қолға алып, өз 
пайдасына жаратқан сияқты. «Өзін-өзі тану» пәніне арналған жаз-
ба дәптерлерінің көшірмелеріне сұраныс көп. Ата-аналар көшірме 
дәптерлердің түпнұсқалығынан екі есе қымбатттылығы мен сапасына 
назар аударып жатқан жоқ.  

Жақында «Жаңа хабаршы» қалалық білім беру бөлімінің өкілдерімен 
жедел байланыс желісін орнатты. Редакцияға хабарласқан ата-ананың 
сұрағы қонақты біраз әбігерге салды. Екінші сынып оқушысының ана-
сы сатылып жатқан «Өзін-өзі тану» пәніне арналған дәптерлердің са-
пасына көңілі томайтындығын жеткізді. Олардың көшірмеден өткізіліп, 
желімделгені көрініп тұр екен. Сәл кідіріп жауап берген мейман Айгүл 
Қиясова,  «Бөбек» ғылыми орталығының оқулықтар мен дәптерлерді 
саудаға әлі шығармағандығын жеткізді. Оның үстіне жаңадан енгізілген 
пән бойынша оқулықтар мен дәптерлерді «Ермековтер кітап үйінде» 
ғана сатуға рұқсат етіліпті. Олар баспамен тікелей келісім-шарт жасасқан. 
Ата-ананың келтірген уәжінен кейін, біз мектеп дәптерлерінің шын 
мәнінде де қалада саудаланып жатқандығын тексеріп көрмек болдық. 

Сұрақтың тарихы

Еліміздегі білім беру саласындағы маңызды жобалардың бірі ойдағы-
дай іске аспаған сияқты.  «Өзін-өзі тану» пәні сабақ кестесіне биыл-
дан бастап енгізілді. Бірақ 2000 жылдан бастап бұл пән тәжірибе 
ретінде екі балабақшаға, үш мектепке және бес жоғарғы оқу ор-
нына енгізіліпті. 10 жылдан кейін әдеп пәні еліміздің 184 білім беру 
мекемелерінің сабақ кесетіне қосылды. Енді оқушылардың бәрі 
адамның мүмкіндіктерін танып-білетін болады. Бірақ оқу жүйесіндегі 
мұндай жаңалыққа мектептердің  бәрі бірдей дайын болмай шықты. 
Оқытушылар мәселесінде гәп болған жоқ. Өйткені бастауыш сынып 
мұғалімдері мен әдеп пәнінің оқытушылары арнайы курстар оқып, 
білімдерін тереңдеткен болатын. Басты мәселе, бұл пән спецификалық 
болғандықтан, оны арнайы сыныптардың ішінде оқыту керек болды. 
Мәселен жобаны ұсынған адам сыныптағы парталарды басқаша қою 
керек дегенді алға тартады. Оқушылар бір-бірін көріп және бір-бірімен 
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тығыз байланыста болу үшін ортаны айналып отыру керек. Кабинттің 
іші де арнайы жасақталған болуы шарт. Жерге міндетті түрде  кілем 
төселіп, магнитофон, теледидар, интерактивтік тақта болу керек. Бірақ 
бұған барлық мектептердің жағдайы келе бермейді. 

- Бізде төрт сабақ болды,- дейді орта мектепің бастауыш сынып 
мұғалімі. Бірақ біз сабақты қарапайым сыныпта өтеміз. Сабақ өту бары-
сы ойдағыдай, «бақыт шеңбері» деген сияқты және басқа да ойындар 
ойнаймыз. Сабақтың құрылымы жақсы. Бірақ материалдық база соған 
сәйкес келмейді. 

Кейін ата-аналарды оқушыларға қажет оқулықтар мен дәптерлерді 
кім береді деген тағы бір мәселе мазалай бастады. Шенеуніктер 
оқушылардың бәрін қажетті әдебиет және дәптерлермен қамтамасыз 
етеміз деп кәміл сенді. Сол үшін де кітап дүкендері «Өзін-өзі та-
нуды» баспагерге тапсырған жоқ. Олар бұл оқулық мектептерде 
таратылатындықтан оған деген сұраныс болмайды деп ойлаған. Алай-
ды қыркүйек айында кітапқа деген тапшылық пайда болды. Оқулықтар 
бәріне бердей жетпеді. Білім беру бөлімі 99 пайыз оқушыға оқулық 
және отбасы жағдайы нашар бастауыш сынып оқушылары үшін ғана 
дәптер алғызыпты. Қалғандары дүкендерді аралаумен болды. Бір 
қызығы, жаңа пән бойынша кітап пен дәптерлер саудада жоқ болып 
шықты. 

Білім құны

Бұл жағдайды кәсіпкерлер өз пайдасына асырды. Базарда оқу 
дәптерлерін күнделікті саудалайтын сауда нүктесі пайда болды. 
Сұраныстағы дәптерлердің қай жерде саудаланып жатқандығы туралы 
хабар бүкіл қалаға лезде тарады. Біз де бұл мәліметті тексеру мақсатында 
базарға аттандық. Сауда нүктесін табу аса қиындық туғызған жоқ. 
Өйткені редакцияға  хабарласқан ата-ана жазба дәптерін «Хозяюшка» 
дүкенінің алдында сатып алғандығын айтқан болатын. Шын мәнінде 
де, дүкенге кіре берістің алдында мектеп құралдарының қатарында 
«Өзін-өзі тану» пәні бойынша дәптерлер сатылып жатты. Үстелдің 
үстінде қатты қағазға «жазба дәптерлер» деп жазылып та қойған. Мен 
оқушының анасы рөліне еніп, дәптерлер жайлы қызығушылығымды та-
ныта бастадым. 
- Қанша тұрады? 
500 теңге, - дейді шәйін ұрттап отырған сатушы. 
- Неге қымбат? Танысым бұл жерден 450 теңгеге сатып алдым деп 
айтқан еді.
Бұл бағамен 10 дәптерден көп алатындарға ғана сатамыз. 
Олар сіздерге қайдан келген? Бүкіл қалада жоқ қой. 
Бәрі де  Алматыдан. Олардың саны шектеулі. Базарда оларды тез сатып 
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алып кетеді. Кеше мәселен маған жиырмасын әкелді. 
Сонымен мұны қайдан әкелетін болды? 
Оның сізге қажеті қанша? 
Дәптердің көшірмесі болмасын деп қорқып тұрмын. Өткен аптада ғана 
білім беру саласындағы  шенеуніктер саудаға мұндай дәптерлер әлі 
шыққан жоқ деп еді.   
Бізде бәрі жақсы. «Бөбек» баспасы деп жазылып тұр. Білім және ғылым 
министрлігімен бекітілген. Сонымен алатын болдыңыз ба? 
Әрине. 

Екінші сынып оқушылары пайдаланатын дәптерді сатып алып, мен 
мектептерді араладым. Мақсатым, көшірме мен түпнұсқалығын 
салыстырмақ болдым. 

№ 86 мектептен бастадым, сәті түсті. Оларға оқу жылы басталғанда бір 
сыныпқа деп бірнеше дәптер таратыпты. Бастауыш сынып оқытушылар 
екі дәптерді қолдарына алып, мұқият қарауға кірісті. Дәптерлердің бір-
бірінен аса айырмашылығы байқалған жоқ. Көлемінде ғана ерекшелік 
бар. Ұстаздар көрсеткен дәптер менің қолымдағы дәптерден сәл 
үлкендеу, альбом сияқты болып шықты. Мен сатып алған дәптер болса, 
А4 форматтағы бетті екіге бүктеген сияқты пішінде. 

Бұл дәптерлер қажетті көлемге дейін кішірейтілген, боуялары да қанық 
емес. Оның үстіне әріптердің біразы дұрыс бастырылмаған, дейді ұстаз 
Татьяна Дмитриевна. 

 - Мазмұнын да қарап көріңізші, дейді әріптестері. 
 - Мазмұны түпнұсқадағыға сәйкес келу керек. Өйткені оның көшірмесі 
емес пе. Бұл мәселені пайдаланып, кейбір адамдар пайда табатын 
көрінеді. Ата-аналар амалсыздан балаларының үлгерімі жақсы болу 
үшін кітаптарды сатып алады.

Ұстаздар қауымы өз сөздерін “Алматы емес, жергілікті баспаханалар 
жасап жатқан шығар”, деп қорытындылады. 

Басқа мектептерде қызмет ететін тәлімгерлердің де таңданысы шексіз 
болды. Оларды таңқалдырған мәселе, дәптер бағасының қарапайым 
оқулықпен бірдей болуында.  

Кітапханашы Людмила Понамаренко дәптердің бағасы 200 теңгеден 
аспайтын шығар деп ойлағандығын айтады. “Біз ата-аналарымыздан 
кімге қандай оқулық қажет деп сұрағанымызда, мен “Өзін-өзі тану” пәні 
бойынша оқулықтар 200 теңгеден аспайтын шығар деп айтқан едім. 
Енді кітаптардың дүкен сөрелеріне келіп түсуін күтетін боламыз. Олар 
саудалана бастағанда, бізге айтады. Сонда сатып аламыз.” 
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Айта кетерлігі, дүкен сатушылары да саудада жүрген дәптер жайын-
да ештеңе білмейтін болып шықты. Ал кітап үйінде маған  бұл пәннен 
дәптерлердің әлі келмегендігін айтып, алғашқы түсімнің қазан айында 
ғана болатындығын жеткізді. 

Бірақ оқу жылы басталып кеткендіктен ата-аналардың түпнұсқадағы 
кітаптардың шығуын күтетін уақыты тығыз. Қиын жағдайдан әрбір білім 
ордасы өздігінше амал қарастырып, шығуға тырысып бағуда. Кейбір 
ата-аналар қажетті оқулықтар мен жазба дәптерлерінің беттерін өздері 
көшірмеден өткізіп жатыр. Басқалары дәл сондай кітаптарды жергілікті 
баспаханаларға тапсырыс беріп бастыруда. Бірақ бұған да уақыты 
шектеулі ата-аналар амалсыздан оқулықтардың көшірмесін базардан 
сатып алуға мәжбүр.

- Менің ойымша, ата-аналар дәптерлерді базарлардан сатып алмауы 
керек. Кітаптардың өзіндік мемлекеттік стандарттары болады, дейді 
қалалық білім беру басқармасы жалпы және орта білім беру бөлімінің 
меңгерушісі Светлана Чжао. Мәселен, пішіні, жасалған қағазы, қанық 
түстері, стандартты бояулар осының бәрі химиялық тексеруден өтеді. 
Олар балалар үшін қауіпсіз болады. Егер де бұл түпнұсқаның екі есе-
ге кішірейтілген көшірмесі болса, ол баланың көру мүшесіне де кері 
әсерін тігізуі мүмкін. Немесе кітапты бастырған кезде улы бояулар пай-
даланылуы мүмкін. 

«Біз бақылауда ұстаймыз»

Сатылып жатқан әдебиеттердің сапасын қадағалайтын және соған 
жауап беретін мекемені табу оңайға соққан жоқ. Облыстық және 
қалалық білім беру департаментіндегілер оқулықтардың сапасын біз 
қадағаламаймыз деп ат тонын ала қашты. 

- Базарда ашық саудалай ма? Қызық екен, дейді құзырлы департаменттің 
қызметкерлері. Әрине саудалауға болмайды. Бірақ сауда нүктелерін 
қадағалау біздің міндетімізге кірмейді. Бұл іспен билік өкілдері немесе 
прокуратура айналысады. Бірақ айтқандарыңыз жақсы болды. Міндетті 
түрде басшылыққа хабарлаймын. Бұл мәселені бақылауда ұстап, 
сіздерді де хабардар етеміз деп ойлаймын.  

- Прокуратура болса, бұл заңсыз кәсіпкерлік болғандықтан, онымен 
қаржы полициясы айналысуы керек дегенді айтады. 

- Егер де саудагерлер базарда салық төлеп, өз жұмысын атқарса, ол 
заңды кәсіпкерлікпен айналысу болады,-дейді қаржы полициясының 
баспасөз хатшысы Оксана Драчева. Сапаны анықтайтын сертификат-
тар бұл мүлдем басқа әңгіме. Бірақ оны біз келіп түскен өтініштерден 
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ғана біле аламыз. Ол үшін тұрғындар өтініштерін жазу керек. Мәселен, 
тұрғындар мектеп құралдарын сатып алуға бөлінген ақшаның қайда 
кеткендігін білу туралы өтініш жазсын. 

Бұл мәселенің анық-қанығын білу осымен ғана шектелді. Осындай 
ұзақ зерттеу мен әңгімеден кейін жергілікті шенеуніктер жүктің бәрін 
министрлікке артып отырған сияқты. Біз ұлттық ғылыми-тәжірибелік 
“Бөбек” сауықтыру орталығына хат жаздық. \ олар “Өзін-өзі тану” пәні 
бойынша оқулықты басып шығарумен айналысады.\ Біздің ойымыз-
ша, орталықта көлеңкелі бизнеспен айналысып жүрген саудагерлерге 
қызығушылық танытатын адамдар табылады. 

Басылым: «Новый вестник» газеті, маусым 2010 жыл
Авторы: Елена Братухина

СҮТ ӨзенДеРІ

Сусыннан толыққанды өнімді қаптамасы ажыратады

Үкімет сүт өнімдерінің таңбалануына қатысты талаптарды күшейтті. Екі 
аптадан соң сүт деп тек таза табиғи өнімді ғана атауға болатын жаңа 
ереже шығады. Ал, ұнтақтан қайта даярланған өнім «сүт сусыны» деп 
аталатын болады. 

3 тамыз күні дүкен сөрелерінде жаңа қаптамадағы йогурт, ірімшік, 
қаймақ және басқа да сүт өнімдері пайда болады. Тауардың беткі 
жағында оның қандай сүттен жасалғаны көрсетіледі, яғни толыққанды 
немесе қайта қалпына келтірілген. Ал, өнімнің атауы мен жаңа жазулар 
бірдей көлемде жазылатын болады.

- Қазіргі техрегламент бойынша құрғақ сүттен дайындалған өнім тек 
«қалпына келтірілген» деп қана көрсетілетін, қаріптің үлкендігіне 
және оның қай жерде орналасуына ешқандай талап болмаған, - деп 
Kazakhstan Today ақпарат сайты ауылшаруашылық министрлігінің қайта 
өндіру өнеркәсібі және агро азық-түлік нарығын дамыту департаменті 
директорының орынбасары Шәймерден Ахметовтің сөзін келтіреді. – 
Кейбір өндірушілер осыны пайдаланып, қажетті сөзді майда қаріппен, 
оған қоса оны «көрінбейтін» жерге жазады. Нәтижесінде толыққанды 
өнімді құрғақтан ажырату қиын болатын. 
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Сүт қосылған су

Тұтынушының дастарханында пайда болар алдында сүт ұзақ жолдан 
өтеді. Жаңа сауған сүтті заводқа алып келеді, салқындатады, өңдеп, 
дүкендерге жібереді. Осындай сүтті толыққанды деп атайды. Бұл ту-
ралы бізге өндіруші міндетті түрде хабарлайды, өйткені пайдалылығы 
бойынша ол жаңа сауған сүттен кейін екінші орында. «Ақ сусынды» 
дайындаудың екінші әдісі тіпті қиын. Сүтті ұзақ уақыт бойы буландыра-
ды, технологиясын сақтай отыра оны ұнтаққа айналдырады. Бұндай сүтті 
қанша уақыт болса да сақтауға болады, кез-келген қажетті уақытта оны 
алып, су араластырып, кәдімгі сүтте бар көрсеткіштерге дейін жеткізіп, 
дүкендерге жібере алады. Бұрын өндірушілер сүттің осындай жолмен 
жасалғанын жазбауға тырысатын, ал енді оларда басқа амал жоқ. 

- Негізінен тағамдық құндылығында еш айырмашылық жоқ. Яғни, 
екеуі де организ бірдей қабылдайды. Ал, егер ақуыз, май және көмірсу 
көптігіне қарайтын болсақ, әлбетте табиғи сүттің пайдасы зор, - деп 
Қарағанды медициналық университетінің тамақтандыру кафедрасының 
доценті Светлана Ахметова түсіндіруде, - Дегенмен, сүтті көптеген 
витаминдердің көзі деп атау қиын. Оның пайдасы – кальций мен фос-
форда.

Өндірушіге сүттен ұнтақ жасап, оған су араластырып, көз тартарлық 
қаптамаға құйып немесе одан ірімшік жасауға ешкім де тиым сал-
майды. Бірақ енді ол өнімінің құрамын толық көрсетуге міндетті, тіпті 
атын өзгертуі де мүмкін. Мысалға, қайта қалпына келтірілген сүттен 
дайындалған айран енді, «айран өнімі», йогурт – «йогурт өнімі», ал сүт 
болса – «сүт сусыны» деп аталатын болады. Осылайша тұтынушы нағыз 
табиғи өнім немесе одан әлдеқайда арзандау ұнтақтан жасалған сүт 
арасында таңдай алатын болады. 

- Бұл тұтынушы үшін өте әділетті шешім болмақ. Өйткені өнімді сатып 
алған адам не үшін ақша төлегенін және сол өнімнен ертең қандай әсер 
алатынын білуі тиіс, - дейді Светлана Ахметова.

- Одан да өңделмеген кәдімгі табиғи сүт сатып алған оңайрақ емес пе?

- Бұл өте қиын мәселе. Сіз сүт сатып алған адамыңыздан ол мал 
қаншалықты таза, дені сау болғанын тексересіз бе? Оған қоса қайнату 
режимі деген бар. Біз сүтті қайнатқаннан оның бар құнарлығы жоғалады. 
Жеке өз басым көшеде сатылатын сүтті алуға қарсымын. Немесе, міне 
тағы бір мысал, сиырға егу жасалған соң оны 15 күн бойы саууға бол-
майды. Ал, сізге дәл сондай сиырдың сүтін сатып тұрмағанын қайдан 
білесіз. Оған қоса гигиеналық тұрғыдан алсақ та болады. Мұндай сүтті 
пластикалық шөлмектерде сатады, ал оның қай жерден алынғанын 
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сіз тағы білмейсіз. Мүмкін қоқыстың арасынан терілген де болар. Ал, 
өндірісте барлығы тексерістен өтеді. Сүт қайта өңделеді.

Бар шындық қаптамада ма?

Сүт зауыттары мұндай жаңалыққа қуанып отырмағаны түсінікті. 
Қаптамадағы «шындық» олардың қалталарына біраз кесірін тигізуі 
мүмкін. Сүт пен сүт сусының арасында таңдап тұрған тұтынушы, 
әрине табиғи өнімді алуды жөн деп санайды. Демек, оған деген 
сұраныс шарықтап өседі деген сөз. Ал, дәл сол сұранысты өндірушілер 
қамти алатындығы туралы айту әлі ерте. Сүт өнімдерін дайындайтын 
Қарағандының бір компаниясының технологы тіпті жаңа ережелер 
енгізілгеннен кейін олардың тауары қымбаттауы әбден мүмкін екендігін 
де жасырмады. Жаңа қаптамаларға тапсырыс берудің өзі бір себеп.

- Қазіргі талаптар тіпті таң қалдырады. Қаптамаға ананы да, мынаны да 
жаз дейді. Оның көптігі соншама тіпті көп жағдайда сыймай да жата-
ды, - деп сүт зауытының қызметкері өз ренішін білдірді. – Бүкіл жерде 
жазу болса, біздің жеке, брендтік дизайн қайда қалады? Сертификаттың 
бар екендігін, өнімнің құрамын, көмірсу, осының барлығын ірі қаріппен 
жазу керек. Осыны ойлап тапқандар бірінші бір қаптамаға сонша жазу-
ды қалай сыйғызуға болатынын өздері көрсетсін.

- Өндірушілер қулыққа барып, сыртына «табиғи өнім» деп жазғанымен, 
ішіне қайта қалпына келтірілген сүтті құя ала ма?

- Әрине, ұнтақтан жасайды да, бірақ табиғи деп атай салады, сөйтіп са-
тады. Оны тек сараптама ғана анықтай алады. Оның өзінде қалай дейсіз 
ғой? Өндіруші зауыт тексерушілер келген күні табиғи өнімді пайдала-
нып, ертеңіне қайтадан ұнтақтан жасауы әбден мүмкін. Нақты тексеру 
үшін күнде зауытта болу керек. Бар үміт тек өндірушінің әдептілігінде.

Дегенмен шенеуніктер сол әдептілікке қарап отырайын деп тұрған 
жоқ. Жаға заң енгізілген соң арнайы құрылған комиссия шұғыл түрде 
дүкен сөрелерін тексеретін болады. Ескі қаптамадағы өнімді көрсе, 
бірден сатылымнан алып тастайды. Ал, өндірушілер, сонымен қатар 
таратушыларға айыппұл салынады. 

Біздің газетіміз де осы жаңа заңның жүзеге асуын бақылап отырады. 3 
тамыздан кейін біз де дүкен сөрелерін бір шолып шығамыз.
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Басылым: «Новый вестник» газеті, қыркүйек 2010 жыл
Авторы: Елена Братухина

СҮТКе заҢ жоҚ

жаңа қораптағы тауар дүкен сөрелерінде жоқ 

Дүкен сөрелеріне жаңа қораптағы сүт бір ай түсу керек еді. Бұл тау-
арды көру үшін біз тауар нүктелеріне арнайы брдық, алайда жаңа сүт 
қораптарын көзіміз шалмады.

Осы күні дүкенде неше түрлі сүт атасн таба аласыз. Әрқайсысының 
сыртында майлылығы, өндірушісі, пайдалы қоспалары көрсетілген. 
Шым-шытырық жазулардан басыңыз айналады, оның үстіне, жазылған 
көрсеткіштерді жақсы түсінетіндер сирек және оған көп адам назар 
аударып та жатпайды. Әріптері майда. Ең бастысы «сүт» деген ірі етіп 
жазылған ғой. Басқа не керек!? Алайда үкімет бұл мәселені шешпекке 
бел буыпты – халық не сатып алып жатқандарын білуі қажет емес пе. 
Енді өндірушілер өнімнің неден қайта жасалғаны (қоюландырылған сүт 
пе, әлде құрғақ сүт пе, т.б.) жайында хабарлауға міндетті. Әрі «құрғақ 
сүттен қайта жасалған» не «қоюландырылған сүттен қайта жасалған» 
деп жазулары керек. Жазу қораптың бетінде, бір көлемде болуы қажет. 

Сауда қатары

Дүкенге біз сүтті қайта өңдеу ассоциациясының төрайымы Ирина 
Ушаковамен бірге бардық. Кір сала бізге қажетті үш бірдей бөлімге 
тап болдық. Алайда «осындай, осындай өнімнен жасалған» деген жа-
зуы бар сүт таба алмадық. Шындықты жазудан қорқа ма? Әлде бәрі 
табиғи болып кеткен бе? Бір қораптағы алдық та, артқы бетінен «Па-
стерленген сүт. Құрғақ сүттен жасалған, ұзақ сақтауға арналған» деген 
жазу оқыдық. Ал сүттің құрғақ сүттен қайта жасалғаны жайлы бір де 
бір жазба көрмедік. Келесі қорапқа зер салдық: «Стерилденген сүт, 
сиыр сүтінен жасалған. Сақтау мерзімі  ай». Тағы бірінде мына жазу 
бар екен: «Табиғи сүт, жаңа технологияларды қолдану арқылы жоғары 
сапалы сүттен өндірілген. Сиыр сүті, консервантсыз және жасандық 
қоспаларсыз. Сақтау мерзімі 1 жыл».  

- Сүтті бір жыл сақтауға бола ма екен?, - деп ммен таң қалдым..

- Мен бұған қатысты ештеңе демей-ақ қояйын. Өндірушілердің ұяты 
білсін, - деді Ирина Владимирқызы. Бір сағат бұрын біз сүтті ары кет-
се бір апта сақтауға болатындығы жайлы әңгіме айтқан едік. Алайда, 
кейбір өндірушілер «сүт ультрапастерленген», яғни жоғары темпе-
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ратурада өңделген деп жазады, яғни бұл сақтау мерзімін ұзартуға 
көмектеседі. 

Үшінші бөлімде біз «ішуге арналған сүт» дегенді таптық. Бұл оның атау 
екенін, я құрғақ сүттен жасалғандығын білдіретінін білмедік. Бірақ, 
сүттің полиэтилен пакетке құйылғандығы көңілге сенім ұялатты. Әдетте 
мұндай өнім ұзақ сақталмайды.  

Айран, қаймақ, йогуртке қатысты жағдай да сүттікіндей. Құрамын 
майда әріптермен түгендей келе, өндірушілер өнімнің құрақ сүттен 
жасалғанын көрсетіп қояды. Алайда қораптың негізгі бетінде мұндай 
жазу жоқ. 

- Қазір бәрі не жазғысы келсе, соны жазады. Себебі әрқайсысы 
регламентті өзінше түсінеді. Ал регламент секілді дүниелер нақты 
болуы керек, онда нені жазу керек, нені жазбау қажет, осы анық 
көрсетілсе жақсы. Біздің ассоциация сүт одағына қорапта не жазуылып 
тұру керектігі жайында ұсыныс жасаған болатын. Себебі, ыдысты қайта-
қайта ауыстыра беру – шығын. Біздікі шаруа қожалығы. Он жыл бойы 
қорапты ауыстыра алмаймыз, себебі оған он миллион теңге керек. Біз 
негізгі өнімге  несие аламыз, алайда ол қорапқа жетпей қалып жатады. 
Техрегламент бірінші кезекте ұзақ мерзім сақталатын сүт өндірушілер 
үшін енгізілген. Қалыпты сүт ұзақ уақыт сақталмайды, ал 20, 30, 40 күн 
сақталатындары – калориясы бар, еш пайдасы жоқ өнімдер. Йогурт 
пен айранға арналған ашытқыштарға да осы жағдай қатысты. Егер 
сақтау мерзімі жарты жыл болса, онда ол өнімде табиғм ашытқыш жоқ, 
керісінше консервант бар. Алайда, ең бастысы, біз Қазақстанды экспорт 
ағымынан қорғауымыз керек.

Кім жауап береді?

Техникалық регламенттің орындалуын стандарттау мен сертификаттау 
институтының мамандары бақылап отыруы қажет. Негізі, олар жаңа 
талапқа сай емес тауардың бәрін дүкен сөрелерінен алып тастаула-
ры керек еді. Мұндай жағдайда сөрелер бірден босап қалар еді. Ал 
сүт өндірушілерге 40 мың теңгеге дейінгі көлемдегі айыппұл төлеуге 
тура келеді. Алайда, әзірге сарапшылар дүкендерде аралауды кейінге 
қалдырып отыр. Өндірушілер асықпауда өтініпті.

- Бізге сүт одағы мен өндірушілер хабарласып, қазір қорапты ауысты-
ра алмайтындықтарын жеткізді. Олар миллион этикеткаға тапсырыс 
береді, оның бәрінің ақшасы төленген, сондықтан артығын тастай ал-
майды. Күте тұруды өтініп отыр, - дейді «Қазақстандық стандарттау және 
сертификаттау институты» РММ-нің қарағандылық бөлімшесі бөлімінің 
басшысы Рабилла Жандилденова.  
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Басылым: «Новый вестник» газеті, мамыр 2010 жыл
Авторы: Елена Братухина

«БазаР» ҮШІн КІМ жаУаП БеРеДІ?

Майқұдықтық сатушылар шайқас жолына қайта түсті

Базар сатушыларының текетіресі жалғасуда. Бұл жолы «Горняк» 
сатушыларының қаһарына саяжайшылар мен оңтүстіктің тұрғындары 
ғана емес, билік өкілдері де ұшырады. Он беске жуық жанкешті сату-
шылар өз жұмыс орындарын тастап, шұғыл митинг ұйымдастырды.

«Әкімге масқара» «Базардағы тәртіпті талап етеміз» деген жазулары 
бар плакаттарды ұстаған олар сұмдық базарға қарама-қарсы жердегі 
тиісті емес жерде саудамен айналысуға тыйым салатын белгінің қасына 
барып тұрды. Жиналғандарды ең қатты ызаландыратыны заңсыз 
бәсекелестердің олардың барлық тұтынушыларын өздеріне тартып 
алатыны. 

Бәрі әділетті болсын!

Белгіде: «Назар аударыңыздар! Тиісті емес жерде саудаға тыйым 
салынған! Осы ережені бұзғандарға жергілікті атқарушы орган-
мен қарастырылған бес айлық есептік көрсеткіш көлемінде айыппұл 
қарастырылған», делінген. Ал, сол белгіден бір метрдей жерде әжей 
өзінің бес көк пиязын сатып тұр. Сатушы әжейдің қасына ешкім 
жақындамады, өйткені дәл соның қасында заңсыз сатушылардың 
әрекетіне ызаланған бір топ өз наздарын білдіріп тұрған-ды. 

- Бәрін алып тастау керек, - деп айқайлап жатты сатушылар. – Біз 
әділеттілік болғанын қалаймыз. Қалада осындай заңсыз базарлардың 
барлығын әлдеқашан алып тастаған, дүңгіршектер қояды, дүкендер өз 
аулаларын ретке келтіреді. Ал, бізде ше?

- Бұл ластық, жағымсыз иіс, - деп сатушылардың сөзін көрші үйдің 
тұрғыны растады. – Тіпті саситындығы соншалық, біз кейде тереземізді 
аша алмаймыз. Бұл жерді ешкім тазаламайды да ғой. Ал, милиция бұған 
не істейді дейсіз? Барып, саяжайдан келгендерден жүз теңгеден жинап 
шығады, ал сатушылар болса әрі қарай саудасын жалғастырады. 

- Олар салық төлемейді, мен неге ақшамды беруім керек? – деп сатушы 
Софья Четверкина шыдамай кетті. – Олар өздерінің тауарларын сата-
ды да, кетеді. Ал, соның кесірін біз көреміз. Міне, қараңызшы, мына 
тұрғандар саяжайдан келгендер дейсіз бе. Шалғам, алма, апельсиндер. 
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Бұның барлығы оңтүстіктен келеді. Бұлар да мына жерде емес, базарда 
тұруға тиіс. 

«Горняк» базары мен оның сыртында саудамен айналысатындардың 
дауын шешуге ешкім батпайды. Сондықтан сатушылар өздерінің 
кішігірім бизнестерін өздері қорғауға мәжбүр. 

- Бізге адамдар келмейді. Біз күні бойы тұрып ешнәрсе де сата алмай 
кетеміз. Ал, мыналар, –деп, жерде көкөніс, сүт сатып тұрғандарды 
нұсқап, - жарты күн тұрады да, кете береді.

ақшаны кассаға

Заңсыз саудамен айналысатын саяжайшылар мен оңтүстіктің адамда-
ры болса, үндемегенді жөн көріп тұр. Өздеріне айтылып жатқан ауыр 
сөздерге кейбірлері ғана шыдамай, жауап қайтаруда. 

- Жоқ, тұра тұрыңыз. Мен саяжайшылардың атынан сөйлеп тұрмын. – 
деп сатушының ұрысын тоқтатты. – Сіздер бізге сатушы сөрелерін дай-
ындады дейсіз. Біз ол жерге қалай барамыз. Ол алыс жерде орналасқан, 
бізге тіпті тұтынушылар келмей қояды ғой. Ал, былай қарағанда бізде 
бар болғаны бірнеше байлам пиязымыз ғана бар, басқа сататын түгіміз 
де жоқ. 

Базарға барып саудамен айналысуға құлықтары жоқ екендіктерін 
заңсыз сатушылардың барлығы осылайша түсіндіреді. Ол жер лас және 
ешқандай пайда болмайды дейді.

- Күніне жеті жүз теңгені не үшін төлеуіміз керек? – деп сүт сатып тұрған 
әйел өз таңданысын жасырмады. – Біз соншама ақша таппаймыз. Олар 
қайта базардың ішінде тұрып, барлығына жұмыс істейді, безбеннен 
жейді, сөйтіп табады. Ал, бізде барлығы ойдағыдай.

Сүт сатушылардың сөзіне сенсек, сауда орны үшін төлейтін ақшалары 
ойдағыдай. Саяжайшылар мен сатушылар күнделікті ақшаны белгісіз 
бір әйелдерге төлейді-мыс. Оған қоса олар нақты бөлінеді, біреуі сая-
жайшылардан, екіншісі ір саудамен айналысатындардан ақша жинай-
ды. Алғашқыларынан бес жүз, ал кәсіпкерлерден екі жүз теңгеден жи-
найды екен. 
- Біз Ларисаға төлейміз. Ол әрқашан келеді, мен қолына ақшасын 
ұстатамын, - дейді саяжайшы әйел. – Мен ол қай мекемеден келетінін 
білмейм. Ол келеді, біз ақшасын береміз, болды. 
- Ол сіздерден не үшін ақша жинайды?
- Тіпті білмеймін, жерді жалға бергені үшін шығар, - деп күмәндана ба-
стады.
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- Ал, түбіртек береді ме?
- Жоқ.

Біздің базарға келген уақытым сол ешкім ешнәрсе білмейтін әйелдердің 
ақша жинайтын уақытымен сәйкес келді. Алғаш боп базарды Лариса 
бір айналып шығады. 

- Мен бұлардан ақшаны қоқыс үшін жинаймын, оны сыпырушының 
жұмысына төлеймін, - деді тезірек жауап беріп, журналистер мен оны 
қоршап алған сатушылардан құтылуға асыққан Лариса Инякина. – Олар 
бұл жерді қалай ластайтынын білсеңіз ғой, кейін тұрғындар біз айқай 
естиміз. Осылайша біз осы жерді тазалағанымыз үшін ақша жинаймыз, 
елу «тиыннан». 
- Саяжайшылар сізге орынды жалға бергеніңіз үшін ақша төлейміз деді.
- Жоқ, орын үшін емес, - деп Лариса бізді сендіруге тырысты. – Бұл 
мына сатушылар ластамау үшін. Біз осы жерді тазалаймыз, сыпырушы-
мыз да бар. 
- Мекемеңіз қалай аталады?

Бұл сұраққа Лариса бірден жауап бере алмады. Басында біраз үндемей 
тұрды, кейін осы жерді өзі сыпыратындығына сендіргісі келді.

- Лариса, сен ақшаның барлығын жинап, милицияға бересің ғой, - деп 
сатушылар шыдамай кетті. 

Лариса бұған ешқандай жауап қайтармады және осымен әңгіменің  
тәмам екенін білдірді. 

Ларисадан кейін бірден базарға оның әріптесі келді. Сатушылар 
ешнәрсе де білмейтін Гүлмира Әлімханова. Ол талондар берумен айна-
лысатын басқарманың қызметкері болып шықты. Ақша жинаушы әйел 
өзін таныстырып, қызметтік куәлігін де көрсетті. 

- Мен өз жұмысымды атқарамын, әр адамнан екі жүз теңгеден жинап, 
қолдарына талондарын ұстатамын. Менде бәрі заңды тұрғыда. 
- Неге сіз саудаға тыйым салынатындығы туралы ескертетін белгінің 
қасындағы адамдардан ақша жинайсыз? Негізінде сіз оларды қуып 
шығуға тиіссіз. 
- Өй, мен оны тіпті байқамаппын, - деп таң қалып, ақша жинауды 
тоқтатпады. Екі жүз теңгеліктердің орнына талон беріп. – Біз бәрібір 
бұлардан ақша жинаймыз. Өйткені, сауда жүріп жатыр, ал олар орын-
дары үшін ақша төлеуі керек. Мен бәріне талон таратамын, ал ақшаны 
инкассаторларға тапсырамын.   
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«FLASH!» Шығыс Қазақстан облыстық газеті, қазан 2010 жыл.
Авторы: Алексей Божков

БУЛГаКоВТыҢ ІзІМен неМеСе ШыҒыС ҚазаҚСТан 
оБЛыСы ІІД-нІҢ ноУ-ХаУы

Шығыс Қазақстан облыстық ішкі істер Департаментінің тергеу 
Басқармасы мойнына атақты жазушы Михаил Булгаковтың жау-
апты міндетін алып отыр. Басқарма қызметкері Воландтың рөлін 
ойнамақ. Ал Берлиздың рөлі комсомол-қыздың рөліне иелік еткен 
түзету мекемелерінің бірінің қызметкері қағып кеткен азамат Г.-ға 
бұйырды. Ал оқырманның рөліндегі прокуратура мұның бәрімен 
келісті.  

– Аннатай май төгіп қойды., - дейді тергеуші Воланд, - міне, осы себепті 
жүргізуші-комсомол О. автокөлікті тоқтататын мүмкіндіктен айырылды. 
Ал жәбір көрген Берлиоз шағым айтатын жеріне барып шағымын айта 
берсін. Ол бәрібір түкті де дәлелдей алмайды!

Егер бізде мүмкіндік болғанда, театр сахнасында шамамен осын-
дай монолог қоя алар едік. Ал шын мәнінде қарастырылып отырған 
істің шешімін табу тіптен оңай, алайда полиция қызметкерлерінің 
оны күрделендіріп жібергендері соншалық, өздері де шатаса баста-
ды, әр сұраныс келген сайын олар тағы қандай даналыққа толы жауап 
қайтарсақ деп бастарын қатыратын болды...

оқиға қайда орын алған еді?

Азамат Г. гараждан шығып үйіне қайтып келе жатқан еді. Күздің бір 
қараңғы, бір жарық кеші, аспан ашық, жауын-шашын жоқ. Өзінің ай-
туынша, Бажов көшесіне жеткенде ол бақылау жүргізілмейтін өткел 
арқылы жолды кесіп өтепекші болған. Жол белгісінің үзік сызығына сәл 
қалғанда азамат Г.-ны ВАЗ-2110 автокөлігі қағып кетеді. Жәбір көруші 
ауыр дене жарақаттарын алады. 

Ең бірінші болып жол-көлік оқиғасының орнына «жедел жәрдем» бри-
гадасы жетеді. Олар өздерінің шақыру картасына оқиға орын алған 
жерді автокөлік «әуежай бағытындағы Бажов көшесінің бойындағы 
«талап бойынша» аялдамасында» тұр деп көрсеткен. Ал бұл болса жол-
көлік оқиғасының сызбасына мүлде сәйкеспейді: сызба бойынша по-
лиция келген кезде көлік автобус аялдамасынан 100 метр қашықтықта 
жүргінщілер жолының дәл ортасында тұрған еді. Яғни, не апат себепкері 
оқиға болған жерден көлігін жылжытып, басқа жерге қойған, не «же-
дел жәрдем» қызметкерлері бір жерден шатасқан!  
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Жәбір көруші бұл уақытта өзін қаққан автокөліктің алдыңғы 
орындығында отырады,  оны ол жерден ешкім шығара алмай қойған-
ды. Жәбір көрушіден алкогольдің иісі шығып тұрды, медқызметкер 
«ішімдік ішкен» деген күні бұрын қойылған диагнозға жүгінеді. Спирт 
иісін сезген куәгерлер де жәбір көрушінің масаңдау күйде болғандығын 
айтып отыр. Ал оған әлдебір дүниені жағып, осындай күдікті қасақана 
тудыруға болатыны ешкімнің де ойына келмеген.

Көп ұзамай полиция қызметкерлері келіп, медиктердің көмегімен 
жәбір көрушіні өздерінің көліктеріне отырғызады. Жәбір көруші бұдан 
кейін ауруханаға жеткізіліп, алкогольға міндетті анализді тапсырады. 
Анализ оның қанында алкогольдің жоқ екенін көрсетеді. Яғни жәбір 
көруші спиртті ішімдік ішпеген. 

Пьеса мәні ашыла түсуде...

Полиция қызметкерлері ЖКО-ның сызбасын түсіреді, сызбаға сәйкес 
ВАЗ-2110 автокөлігі соқтығыс болған жерден автокөліктің толық 
тоқтауына дейін 30,4 метр жерді жүріп өткен және 50 ш/с жылдамдықпен 
келіп тежегіш ізісіз тоқтаған! Бұл не автокөлік мүлде тоқтамаған деген 
сөз, алайда оның жылдамдығы мұндай жағдайда 14 м/с болу мүмкін 
емес еді. Не болмаса тоқтау жолы ұзын болған және автокөлік  шұғыл 
тежелмей, жылдамдығын бірте-бірте азайтып барып тоқтаған. Ал бұлай 
болса жүргізуші неге қақтығыстан қашпаған?  

Шақыру картасымен сәйкеспейтін ЖКО орнын куәгерлер куәләндіріп 
отыр. ВАЗ-2110 автокөлігінің жылдамдығын осы көліктің бағытында, 
рұқсат етілген 60 ш/с-да 50 ш/с-на жылдамдықпен жолаушы апара 
жатқан таксист дәлелдеп отыр. Айтпақшы, бұл таксисит кездейсоқ түре 
жүргізуші О.-мен фамилиялас болып шықты! 

Сонымен Өскемен полициясының Үлбі Бөлімінің тергеушісі сарапта-
маны бастайды. Кіріспе мәліметтерде ол асфальтты су (!) болған деп, 
автокөліктің жылдамдығы 50 ш/с, ал жаяу жүргіншінің жылдамдығы 5,1 
м/с, яғни жылдам жүру болған деп көрсеткен.

Сарапшы осы көрсеткіштерді ескере отырып, автокөліктің оқиға 
орнынан 30,4 метр жерге барып тоқтағандығы, ал шұғыл тежеуді 
ескергендегі тоқтау жолының ұзындығы 34,6 метр болғандығы жайлы 
шешім қабылдайды. Яғни жүргізуші шұғыл тоқтау арқылы қақтығыстың 
алдын ала алмас еді. 

Жүргізушіге қатысты қылмыстық іс қозғаудан бас тарту туралы қаулы 
шығады. Қаулыда, сонымен қатар, жәбір көрушінің алкоголді ішімдік 
ішкен күйде болғандығы және жолға көліктің тура алдынан, өтуге бол-
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майтын жерден шыға келгендігі көрсетіледі. Жәбір көруші бұл қаулыны 
жоюды талап ету туралы шағымымен прокуратураға жүгінгенде, олар 
да дәл жоғарыдағыдай қаулы қабылдайды.  
    
Бұл дәлел емес қой! 

Қарама-қайшылықтар көрер көзге ұрып тұр емес пе! Жәбір көруші де, 
бірқатар куәгерлер де сол күні «ауа райының ашық, жауын-шашынсыз» 
болғандығын айтып отырған кезде, «су асфальт» деген қайдан шыққан? 
Ал жәбір көрушінің қанында алкоголь жоқ деген анықтама бола тұра, 
алкоголді ішімдік ішкен деген шешім қайдан алынды? 

Зардап шеккен Г. Шығыс Қазақстандық гидрометеоролигия орталығына 
аттанады. Орталықтан ол ЖКО орын алған күні ауа температурасының 
тұрақты түрде 6,5 градусты көрсеткендігі (шамамен температураның он-
нан бір бөлігіндей я жоғары, я төмен болуы мүмкін) және атмосфералық 
құбылыстардың болмағандығы жайында анықтама алады. Бұл құжатты 
ол біздің редакцияға алып келеді, кейін анықтама қағазы істің ақ-
қарасын анықтау үшін Шығыс Қазақстан облыстық ІІД мен Шығыс 
Қазақстан облысының прокуратурасына жіберіледі. 

Прокуратура тергеушіге қатысты тәртіптік өндіріс қозғалғанын және іс 
бұрынғыдан да тәжірибелі тергеушіге берілгендігі жайлы мәлімдеді. Де-
партамент біздің дәлелдемелерге байланысты қосымша шаралардың 
жүргізіліп жатқанын хабарлады. 

Бұл кезде біз жәбір көрушіге анализ жасалған «№1 қалалық емхана» 
ҚМКМ-не хабарласып, анализдің қаншалықты шындыққа сай екенін 
сұрадық.  Нәтижесінде «анализ қорытындысы нақты әрі сенімді. 
Алкогольді құрамның биологиялық объектілерде бар-жоқтығын 
анықтайтын зерттеуді өткізу үшін ҚР аумағында рұқсат етілген әдістер 
қолданылады. Жұмысқа жіберілген лаборотория қызметкері сәйкес 
білім мен біліктілікке ие (токсикология бойынша мамандандырылу 
куәлігі)» деген жауап алдық.  Аурухананың жауабына сәйкес, мұндай 
қолданылатын зерттеу әдістерінің саны төртеу екен. 

Ал біздің бір ай бұрын алдарын орап кеткенімізді білмейтін Шығыс 
Қазақстан облыстық ІІД жаяу жүргіншіні көлік тежегішсіз қағып кетті, 
тежегіш ізі осы себепті болмай тұр деген «керемет» хат ұсынады. Ал 
жаңбыр болса Бажов көшесіне жауған да, метеостансаға жаумаған 
(осыған байланысты ол метеорологтардың назарынан тыс қалды). 
Жәбір көруші ішімдік ішкен, ол туралы  ауруларды қабылдау журна-
лында көрсетіліпті (айтпақшы, бұл журнал «жедел жәрдемнің» шақырту 
картасы бойынша толтырылады, «жедел жәрдемнің» қызметкері, 
Денсаулық сақтау министрлігінің Жарлығына сәйкес, ақтық шешім 
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қабылдай алмайды, яғни бұл журналдағы жазбаның дәлел емес 
екендігін білдіреді). Ал сот-медициналық сараптама Орталығының 
қызметкерінің түсіндірмесіне құлақ ассақ, жәбір көрушінің қанында 
алкоголдің болған-болмағандығы жөніндегі анықтаманың жоқтығы 
«қандағы алкогольдің бар-жоғын анықтайтын әдістемені қолданудың 
дәл болмауына байланысты» екен. Яғни, 1 сағаттың ішінде алкоголь 
түрлі ферменттерге бөлініп, оның қандағы концентрациясы төмендейді-
мыс, осыған байланысты жәбір көрушінің спиртті ішімдік ішкен-
ішпегенін анықтау мүмкін емес. Сонымен қатар, «қанды зертханаға 
әкеле жатқанда, қателікпен қан сақталатын түтікшелер де ауысып кетуі 
мүмкін екен». Міне, осыған байланысты қылмыстық іс қозғаудан бас 
тарту туралы қаулы еш күмәнсіз дұрыс негізделген-мыс. 

Шығыс Қазақстан облыстық ІІД-нің қызметкері ең үлкен ауру-
ха медқызметкерінің мәліметтерін мойындамай, Денсаулық сақтау 
министрлігінің мүлде бөлек құрылымының қызметкерлерінің 
көрсеткендеріне сеніп отыр. Онысымен қоймай, жүрдім-бардым 
қарады деген сыңайда сол ауруханан қызметкерін кінәлауда!

Бұдан бөлек құқыққорғау органдарының қызметкері заңгер ретінде 
тергеу органдарына «мүмкін», «сірә, осылай-ау» деген анықтауларды 
қолдануға құқығы жоқ екенін білмеуі мүмкін емес еді. 

Мамандардың анықтама қағазы

Редакцияда да, біз қосымша түсініктеме сұрап барған «№1 қалалық 
емхана» ҚМКМ бас дәрігерінің кабинетінде де аталған хат кекесін мен 
сарказм туғызды. 

Сол күні-ақ аурулар тарихы көтеріліп, бас дәрігердің медициналық 
қызметтер сапасын бақылау бойынша орынбасары Сергей Попов 
келесіні хабарлады:

– Іс бойынша түсініктеме берген сот-медициналық қызметкер бізде 
жұмыс істемейді. Ол қан алу процедурасын, анализ сапасын, жеткізу 
жылдамдығын білмейді. Алкогольге қатысты қан бөлек алынады, бөлек 
ыдыста сақталады және ол жабылып, мөрмен бекітіледі. Сондықтан, 
оның ауысып кетуі мүмкін емес. Ал жәбір көрушіні жеткізу кезінде ал-
когольге тек бір ғана анализ жасалынады. Сондықтан оны ауыстырып 
не шатастырып алатындай жол жоқ.

Зертхана жетекшісі, сондай-ақ, қан үлгісінің бір ай сақталатыны және 30 
күн ішінде алкогольге қатысты кез-келген зерттеу жүргізуге болатынын 
жеткізді. 
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Ал жаңбыр ше? Шығыс Қазақстандық гидрометеорология орталығынан 
қосымша сұрақ жауап келді, онда метростансаның Бүкіләлемдік 
метеорологиялық ұйымның ұсынысы бойынша 50 шақырымға 1 
жиілікпен орналасқаны және осы себепті «Өскеменнің аталған 
стансаларының мәліметтері бүкіл қала аумағына және жақын жатқан 
жерлерге қатысты» екені айтылған. Яғни жаңбыр жаумаған болып тұр.  

ЖКО бойынша сарапшы Сергей Тыль біздің өтінішіміз бойынша 
алынған мәліметтерге сүйене отырып, жүргізушінің құрғақ асфальтта 
соқтығыстың алдын алуға мүмкіндігі болған-болмағаны бойынша есеп-
теулер жүргізді. Оның жауабы бір ғана шешімге келіп отыр: жүргізуші 
қақтығыстың алдын ала алар еді.  

– Егер асфальт құрғақ болса, ең жоғарғы 50 ш/с жылдамдықта тоқтау 
жолы 29,6 метр болады. Егер жүргізуші дер кезінде шара қолданғанда, 
ол жаяу жүргіншінің жолына дейін 1 метр қалғанда тоқтай алар еді. Тіпті 
жаяу жүргіншінің көрсетіліп отырған 5,1 ш/с жылдамдығының өзінде 
ара қашықтық 30,4 метр, ал тоқтау жолы 29,6 болады. Ал жәбір көруші 
айтып отырған қалыпты қадам – 3,9 ш/с бойынша есептесек, онда 
ара қашықтық 30 емес, 40 метрді құрайтын еді. Мұның бәрі жүргізуші 
тежегішке мүлде баспаған дегенді көрсетеді. Алайда бұл оның көлігі 
бқзылмаған, ақаусыз деген шарт бойынша алынып отыр. Ал егер оның 
көлігі бұзылған болса, онда ол тіпті де жолда жүру ережесінн бұзып 
отыр ғой! – дейді Сергей Францұлы. 

Прокуратура қорытындысы

Біз осы дәлелдердің бәрін жинап түйін шешіледі-ау деген үмітпен 
Шығыс Қазақстан облыстық прокуратурасына жібердік. Нәтижесінде, 
түйіннің шешімі біз ойлағандай болмады. Бізге келесідей жауап 
келді: «Қылмыстық құрамның болмауына байланысты қылмыстық іс 
қозғаудан бас тарту туралы қаулы қайта шығарылды. Шығарылған 
шешіммен Өскемен прокуратурасы келісіп отыр, оны жоққа шығаруға 
не прокурор тарапынан қандай да бір шара қолдануға еш негіз жоқ». 
Шымылдық...
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«Добрый вечер» газеті, қараша 2010 жыл
Авторы: Елена Бережная

«СеРаГеМ» – ДенСаУЛыҚҚа ШиПа-еМ! 

Әдеттегі массаж төсегінің көмегімен қатерлі ісік, қояншық, туберу-
лез ауруларын емдеуге болатынына сенбейсіз бе? Онда Сіз «Сера-
гем» демонстрация залында болмаған екенсіз. Ол жерде сізді  мас-
саж төсегінің ғажайыптарына куә болған жақтаушылар адамзаттың 
барлық ауруларынан айығатыныңызға сендіріп үлгерген де болар 
еді.

67 жаста қайдағы жүктілік? Ғажайып төсектің күшімен!  

Бұл мақаланы жазуға көптен бері бірнеше адам өтініш білдірген еді. 
Олар біздің редакциямызға әр уақытты келіп, телефон шалып хабар-
ласса да, олардың басын бір- ақ нәрсе біріктірді. Олар «Серагем» 
массаж төсегінің «емін» қабылдап, есеңгіреген жағдайда жағымсыз 
әсерлерімен бөлісті: «Егер қорықпасаңыз, бұл алаяқтық жайлы 
жазыңызшы! Өтірікші-мамандардың жаман пиғылдарынан қаншама 
сенгіш адамдар зардап шегуі мүмкін!» 

- Жақында менің анам өзінің ескі танысын кездестіріп, өз «аурула-
ры» жайлы сөз қозғап, анама «ғажайып-төсек» жайлы айтып бер-
ген екен, - деп Петропавл тұрғыны Лариса Брылева өз әңгімесімен 
бөліседі(келушілердің өтініштері бойынша есімдері өзгертілді). - 
«Серагемде ақысыз массаж жасап, барлық аурудан айығуға көмек 
береді, барайық» депті. Анам келісіп,  кеңесшілердің көмегімен «бұл 
компанияның өкілдері диагностикаға, емдеу үрдісі, төсекті қолдануда 
пайда болған қиындықтарға жауап бермейді» деген қағаздарды бірден 
толтырып, ғажайып төсектегі 40 минуттық емді қабылдапты. Анамның 
айтуы бойынша, жағдайы бірден жақсарған екен. Тағы түсінгенім бой-
ынша, уқалағанға дейін олар барлығы бірге қол шапалақтап, ән шырқап, 
«жалбарынулар» айтыпты. Сол күні анаммен телефон арқылы сөйлесіп, 
тек «Серагем» жайлы айтып, мақтағанын байқадым. Анам осыдан кейін 
барлық достарына хабарласып, оларды дамассажға шақырып үлгеріпті. 
Көпшілігі баруға келісім беріпті. Енді ол бұл уқалағыш – төсекті сатып 
алсам дегенді айтып жүр. Бедеуліктен арылуға бұл төсектің пайдасы көп 
деп, мені де бұл емді қабылдауға үгіттеп жүр. «Тіпті, менің құрдасым ( 
67жастағы кемпір) 200 емнен кейін жүкті болыпты, «Серагемде» айт-
ты. Барып көр, сенің де бағың жанып қалар» дейді. Елестетіп көріңізші, 
не деген сандырақ! Бірінші емнен бастап сендірген, енді оған қарсы 
ештеңе естігісі келмейді. Желіден «Серагем» жайлы ақпараттарды 
оқып, үлкен проблемалы мәселе екенін аңғардым.
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- Осы жазда 6 рет «Серагемдегі» массажға бардым.  Кейін бір ай бойы 
невропатолог маманнан ем алуыма тура келді.  Нервқа зақым кел-
геннен, жүріп, отыра алмай қалдым. Ақысыз массаждың қымбатқа 
түскені соншалық, барлық зейнетақымды дәрі- дәрмекке жұмсадым. Ең 
өкініштісі, басында қағаз толтырып, жазғандарым үшін бұл ұйымға еш 
шағым түсіруге шамам келмеді.

- Мен бұл төсекке денсаулығым жақсы болғандықтан емес, ОРЗ, омыртқа 
қысылуы мен күш-қуатымның кетіп бара жатқандығынан бардым, - 
деп әңгімелейді Айжан Тілегенова.- «Серагемнің» кеңес берушілері 
мен тұрақты емделушілері ғажап әсер ететін төсекті мақтағандары 
соншалық, сатып алсам ба деп те ойладым. Денсаулығыма келсем, ба-
сында жеңілдік сезінгеніммен, «басты нәтиже» алда болатынын кім сез-
ген.  Ем қабылдағаныма екінші ай болғанда тіземде өзгерістердің пай-
да болғанын байқай бастадым(осыған дейін буындарымда еш ауыру 
сезілмеп еді). «Серегемде» ауру байқалса бұл жазылып келе жатқанның 
белгісі деп үнемі айтып жүргендіктен, мән бермедім. Қысқасы бұл 
жағдай буын ауруына әкеліп соқты. Бұл уқалаушы төсек жасырын ау-
руларды «сыртқа» шығарады екен. «Серагемде» ем қабылдау кезінде 
айтылатын біраз мәселелерді жасырып қалып жатты, мүмкін мұндағы 
кеңес берушілер де білмеген болар. Себебі онда әр мамандық иелері, 
есепші, саудагерлер жұмыс жасайды. 

- Мен «Серагемге» бар- жоғы бес рет бардым.Бірақ осының өзіп жетіп 
жатты,- дейді Раиса Андреевна. – Біріншіден, ондағы үлкен кезек күту 
мені шаршатты: төсекке жату үшін алдымен жарты сағат күтесін, кейін 
тағы біржарым сағат отырасың. Осы уақыт аралығында кеңес берушілер 
мен емделушілер бұл төсектің қандай ғажайыптарды жасайтынын ай-
тып, сені соған сендіреді.  Кейбіреулер тіпті «Серагемге» арнап өлеңдер 
оқып, әндер де шырқайды. Осы жағдайдың бәрі маған сектаны есіме 
түсірді.  Екіншіден, мені тағы бір жағдай үркітті, неге екені белгісіз, ем 
қабылдаудың алдында тіпті қан қысымын тексерудің болмағандығы. 
Мұнда дәрігер атымен жоқ. «Жатыр миомасы» деген диагноз қойылған, 
менің массаж алуыма бала ма дегенімде әрине, болады деп, түсініксіз 
терминдерді қолданды.  Мысалы, бір қыз «жатырдан лимфа шығып, 
жазылып кетесіз» дегенді де айтты.  Сол сияқты , барлық адамның 
омырқасы бірдей ұзындықта болғандықтан, төсекті әр адамға бірдей 
күйде қоятындықтарын да жеткізді. Олардың медицинадан еш хабар-
лары жоқ екендігі бірден байқалады.Олар тек  төсекті кез келген амал-
мен сатуға тырысқан саудагерлер. Құдай бетін ары қылсын, егер бір 
адам өмірбойы осы төсекке таңылып қалатын болса олар оған жау-
ап бере ме деген сұрақ тағы мазалайды. Қайдам! Менің «Серагемдегі» 
жүрісімнің соңы сонда жұқтырған тұмаумен аяқталды. Әркімнің өз 
вирусы бар. Үйме-жүйме адам орналасқан залды дұрыстап желдетіп 
жатпағанның да әсері болады екен.  
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«ДВ» өз зерттеуі 

Маған айтылған мәліметтерге сенімді болу үшін үнтаспам мен фотота-
спамды алып, «Серагем» демонстрация залына аттандым. Менің алғаш 
келгенімді байқап, жаныма бір қыз жақындап: «Сіз мұнда бірінші рет 
сіз бе?». 

Мен: «Иә,төсекті көрейін деп едім. Ал менің медициналық құжаттарым 
қажет пе? Медициналық карта...»
Кеңесші: «Жоқ, ештеңе қажеті жоқ. Бұл поликлиника емес қой!»

Мен: «Мен сүйікті әпкеме массажер сатып алайын деп едім. Қатерлі 
ісікпен аурушы еді...»
Кеңесші: (түріне қан жүгіріп): «Қатерлі ісік, әрине, үй жағдайында емде-
ген дұрыс. Зарарсыз қатерлі ісік «Серагеммен» оңай жазылады!»

Мен: «Зарарсыз?»
Кеңесші: «Әрине, бірінші, екінші, үшінші дәрежедегі...»

Мен: «Мүмкін әпкем алдымен сіздердің орталықтарыңызда емделіп 
көрер? Мүмкін оған жақпай қалса ше...»
Кеңесші: «Жоқ, үй жағдайында емделгені дұрыс.Неге жақпайды? 
Жағады, әрине!»

Мен: «Ал төсек қанша тұрады?»
Кеңесші: «2,5 мың доллар»

Жарқынжүзді әрі медицина саласында «өте сауатты» қызбен сөйлескен 
соң,үлкен кезекті күтіп отырған адамдардың қатарына қосылдым. Адам 
санында шек жоқ. «Серагем» жайлы газет-теледидарда, көшелерде 
жарнама болмаса да, зейнеткерлердің барлығы ол жайлы біледі. 
«Ұзынқұлақтан» асқан сәтті жарнама әлі күнге ойлап табылмаған шығар.

Басқа кеңесші қыз жиналғандарға «Серагем» төсегі жайлы: «Іс жүзінде 
бұл төсек барлық аурулармен күреседі, тіпті онкологиялық та...» Бұл 
сөздердің барлығы әуенді фильм және «Серагем, серагем, серагем...» 
деген жалбарыну өлеңмен қошаметтеліп жатты.  Қабырғаға мән бер-
сем,  омыртқаның құрылысы мен аурулардың тізбесі жазылыпты.Эпи-
лепсия, өкпенің қабынуы, жүйке тамырларының зақымдануы...Жаным-
да өтіп бара жатқан кеңесшіден нақтылай түспек ниетпен: «Осылардың 
барлығын «Серагем» емдей ме?» Нақты жауап: «Әрине!»

Міне, осылай! Барлық аурудың емі табылған сияқты  - «Серагем». Бірақ 
менің бір нәрсені біліетінім анық – мысалы, жүйке тамырларының ау-
руы мен қояншық ауруларында массаж жасау зиянды болып келеді. 
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Енді кеңесші қызбен «Серагем» төсегінде жүзден кем емделмеген адам-
дар диалогқа түсіп жатты. Біреулерді тер басса, біреулер аяқтарындағы 
саусақтарды қозғалтып әлек.

- Мен 220 ем қабылдадым. Гемоглабинім аз еді, енді жақсы. Ағзадағы 
қанттың мөлшері де жоғары еді... Енді, бәрі жақсы! Арықтапсың? Жооқ, 
бұдан емес!  Отбасым ыдырады, менде енді жаңа отбасы бар – Сера-
гем! Аллаға шүкір, мені Серагеммен кездестірген! (ду қол шапалақ).

Мен өзімді шынында ақылымнан адасып бара жатқандай сезіндім. 
«Ақылымнан адасқандай» көрінуіме «сергемистің» айтқан әні мен 
ғажайып төсек жайлы  өлең шумақтары «Менің соңғы үмітім қарапайым 
, бар денемді жылытқан «Серагем» әсер етті.

Осыдан кейін «аналар мен әкелер» («серагемистер бір – бірін осы-
лай деп атайды») жаттығуға тұрып, біртүрлі әуеннің көмегімен секіріп, 
«ғажайып төсектің» табынушылары бір бірінің дене бөліктерін 
шапалақтап: «Серагем, серагем – бәріне денсаулық» деген ұранмен хор 
айтып, емге аттанып жатты.

Шыға берісте мені тағы кеңесші қыз «ұстап алды». «Төсекті қандай 
жағдайда пайдалануға болмайды?» деген сұрағыма оның берген жа-
уабы: «Шынымды айтсам, жүрек операциясынан алты айға,омыртқа 
операциясынан бір жылға дейін және жүктілікте»,  Мен: «Қатерлі ісікте 
ше?». Кеңесші:«Төсек аурудың бастапқы дәрежесінде қатерлі ісіктің жа-
сушаларын өлтіретін қасиетке ие!» 

Шынымды айтсам,осындай үлкен мәлімдемелерден кейін залдан 
есеңгіреп шықтым. Себебі, ауру адамдар осындай бос уәделерге сеніп, 
уақыттарын жіберіп, өз жағдайларын нашарлатады ғой!

заңды ма?

Менің зерттеуім демонстрация залынан тысқары да жалғасын тапты. 
Солтүстік Қазақстан облыстық денсаулық сақтау басқармасына хабарла-
сып, «Серагемнің» қызметіне лицензияның берілмегендігін анықтадым. 
Деманстрация залының қабырғасында фармацевтикалық қызметті 
Қазақстан шекарасында қолдануға болатын қандай да лицензиялардың 
көшірмесі ілінген.Ал бірақ бұның қаншалықты заңды екендігі – үлкен 
сұрақ!

- Ұйым демонстрациялық  ем мен терапиялық массажер- төсекте 
медициналық массажды жасау үшін бізден медициналық қызметке ли-
цензия алу керек, - деп санайды лицензиялау бөлімінің бас маманы 
Палеева Любовь Петровна.- Себебі аталған емнің жағымсыз жақтары 
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да болып, ойламаған нәтижелерге әкеліп соғуы мүмкін.  Емделуші ем 
кезінде медициналық  қадағалауда болуы керек.

Міне осы шарттардың барлығы демонстрация залында сақталмайды 
және еш қызметкер емделушілердің денсаулықтарына жауап бермейді. 
Жалпы «Серагемде» медициналық және тіркеу құжаттары жүргізілмейді.  
Келушілерден массаж қабылдауға болады деген де медициналық құжат 
талап етілмейді. 

Компания қызметкерлеріне де қатысты, олардың да медициналық 
білімі немесе медициналық қызметті көрсетуге арнайы дайындықтан 
өткендіктері туралы  құжаттары көрсетілмейді. Осындай жолмен 
«корей ғалымдарының жаңа зерттемелері» демонстрация залында  
қадағалаусыз іске асып жатыр. Біз не айтып кеттік өзі! Сауда орнының 
медициналық түсінікке қандай қатысы бар? 

Сонымен бірге массаж кезінде компанияның кеңесшілері өз 
«емделушілеріне» құжат ұсынып, онда өздерін медицина саласының 
қызметкерлері еместіктерін және олардың жай-күйлеріне  жа-
уап бермейтіндіктерін айтып, ерікті түрде толтыртқан жоқ па. 
Қызметкерлердің бұндай іске баруының өзі адам денсаулығына зиян 
келетіндігін көрсетіп тұрғандай. 

Тағы айта кететіні, мыңдаған адам жиналатын залда ауа тар.  Суды 
ішу тәртібі мен залды залалсыздандыру да көңілге үрей тудырады 
Төсектің өзі адамдар пайдаланғаннан кейін  де залалсыздандырылмай-
ды ( жөтеліп жүрген ер адамнан соң жас әйелдің төсекке орналасып 
жатқанын көрдім).

Ғажайып төсекті сатып алыңыз! Қымбат!

«Серагемнің» экономикасын түсінуге желілік маркетингте он жылдан 
астам қызмет атқарып келген Владимир Кормщиков көмегін берді.

- Аталған компания  2,5 мың доллорға Кореяның өнімі «Серагем» 
ғажайып төсегін сатумен айналысады. (Кореяда бұл төсекті 300-500 
долларға сатып алуға болатындығы нақты екен),- дейді Владимир .- 
Төсек нефритті минералдар мен ғажайып көрпеден тұрады. Бұлардың 
барлығының пайдасы зор дегенімен, зияны жақтары басым. Бұл қалай 
жұмыс істейді? Әркімнің үйінде отыратын әжесі бар, дәрігерге бару 
олар үшін әдетке айналған.  Осы жерде әженің досы пайда бола қалады. 
«Мен осындай ғажайып клиниканы білем, онда ақысыз массаж алуға 
болады, бәрін емдейді. Менімен жүр» дейді. Сіздің әжеңіз досымен 
бұл орталыққа барып, нағыз көріністің куәсі болады. Бір ауырған адам 
«Жүрегім, бүйрегім, ауырып, 50 емді массажер-төсекте қабылдағаннан 
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жазылып кеттім» дейді. Ары қарай ұйымдасқан жұмыс іске асады.
Олар келушілерді психикалық жағынан емделіп шығатындарына сенім 
білдіріп, үгіттейді.  Бірінші ем осылай өтіп, екінші, үшіншісіне жалғасады. 
Ары қарай не? Бітті! Зейнеткердің ендігі әңгімесі төсек жайлы болмақ: 
«Балам, қызым, немерем, төсек сатып алып бер!» Өздеріңіз білесіздер, 
үлкен адамды алдау қиынға соқпайтындығын. Әжеміз бар жинағанын 
осы төсекке жұмсауға дейін барады.

Мен деманстрация залында болғанымда екі зейнеткердің қалай 
сөйлесіп жатқанын естідім: «Төсектің жарты ақшасын жинап қойдым. 
Қиын әрине,  бірақ өмір сүргім келеді. Сондықтан сатып алсам деймін...»

Балалары да ата-аналарының өздеріне жасаған жақсылықтарын 
ақтауға тырысады. Яғни, жақсы дәрігерлерге қарату, керектілерін алып 
беру дегендей... Сонда барлығының ойына «Серагемнің» келетіні рас. 
Қалай болса да төсектердің сатылымы нашар емес. Он төсектен 20 000 
АҚШ доллары.

Қол массажы жақсы!

Шынымен де «Серагемде» барлық аурулардан айықтыратын не күштің 
барын білу үшін, кәсіби массажист, үлкен өтілі бар врач-физиотерапевт 
маман Рыбалкин Федор Васильевичқа  жүгіндім:

- Қайдағы ғажап? Жекелей қолдануға арналған әдеткі массаж төсегі.  
Мысалы, саяжайдан шаршап келіп, төсекке жатып, біраз демалып 
алдың, сол сияқты. Ол еш аурудан айықтырмайды.  Кез келген массажға, 
тіпті ғажайып төсектегі массажға бару үшін де невропатолог, терапевт 
мамандардың кеңесін алу керек. Механикалық массажды қол масса-
жымен салыстыруға болмайды. Машинаға қарағанда, маман оның 
денесін қолымен сезініп, еш зиянын тигізе алмайды.  Кез келген қол 
массажы пайдалы, соған сәйкес,ақылы болса, «Серагем» ақысыз.

заңгердің пікірі

«Серагемнің» қызметіне мәлімдеме жасауды М.Қозыбаев атындағы 
СҚМУ заңтану кафедрасының оқытушысы Павл Афанасьевтан өтінген 
едік:
- «Серагем» жайлы айтатын болсақ, менің ойымша, бұл ұйымның 
қызметі коммерциялық бағытта. Оларға төмендегілер жатады:

Біріншіден, қандай да бір докторлық еңбек немес зерттеменің емдік 
қасиеті болса, олар ол жайлы ашық айтып жатады.Сол сияқты үміт 
беретін секталар да бар. «Серагем» сауықтыруға, секталар адам жанын 
сақтап, кейін өлімге әкеледі.     
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Екіншіден, «Серагем» ұйымында арнайы ұйымдасқан жақтаушылар 
тобы бар. Ұйымда көшбасшылар мен көмекшілер қызмет атқарады.  
Сонымен бірге, «Серагемнің» «емделушілері» «Серагемдіктердің» 
ұйымдастырған әр мерекелеріне қатысуға тиісті екен.Ал мұндай прак-
тика жаңашыл діндерде кездеседі.

Үшіншіден,  «Серагем» төсегін пайдалану қандай да дін жоралғылары 
мен құдайға құлшылықты еске түсіреді. Ем алдындағы өлеңдер дұғаның 
орнына қолданылады. 

Мысалы Евдокия Марченконың оқытуы бойынша білгілі бір діни 
ырғақтарды сөздер, әріптер алмастыра алады екен.

Менің білуімше, «Серагемдегі» дәстүрлер дін конфессияларындағыдай 
әрқалай болады: бастапқы(алғашқы таныстық), жай(сезіммен алмасып, 
қолдау көрсету), ерекше (психологиялық жағынан қажеттілікті сезіну) 
болып бөлінеді.

Төртіншіден, кез келген дінде құдайға сыйынатын, храм сынды орындар 
болып және құрамындағы адамдар мен шекараның ауқымын кеңейтіп, 
жасыру үшін орын өзгертіп тұрулары мүмкін. «Серагемде» бұлай емес 
пе?    

Бесіншіден, осындай дәстүрлі емес сыйынуларда беделді адамның 
«ашық» әңгімелері болып тұрады. Олар өз әсерлерімен, құдайдың бер-
ген дәрежелерімен, құдайға жақындықтарымен бөліседі. Менің бұл 
айтқандарымының барлығы «Серагемді» қолданушылардың аймақтық 
газеттерге берген  ризалықтары мен жарнамаларынан алынған.

Алтыншыдан, осындай топтарда, «Серагемде» де оның мүшелерінің ар-
найы психологиялық көңіл-күйі маңызды. Әркім өз тобындағы жағдайы 
мен оларға тәуелділіктерін сезініп, өздеріне деген сенімді күшейте 
түседі. Ал олардың бұл жердегі басты міндеттері «Серагем» жайлы өз 
жақындарына айтып, жарнама жасау. 

Жетіншіден, «Серагемде»  басқа секталардағы сияқты белгілі бір 
жағдайларда туатын  өзінің қайталанбас әдістері болады.  Бұл ақысыз 
ем алу, «ұзынқұлақ», әр алуан бұқаралық ақпарат құралдарын пайдала-
ну, оқу орталықтарын құру, миссионерлік жұмыстар сынды.

 «Пирамида» түрінде адамдарды тартып, қызмет ауқымын кеңейтетін 
коммерциялық ғибадаттарды ұйымдастыратын ұйымдарды  ғалымдар 
ертеден Сайентологиялық  Шіркеуге,(дайындық дәрежесі - Дианетика)
желілік маркетингке жатқызған. «Серагем» бұлардың қатарына кіре ме, 
оған өзіңіз шешім қабылдарсыз».
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Түйіннің орнына

Бұл ақпарат «Серагемнің» ұйымдастырушыларының  ғана емес, 
олардың «емделушілерінің» де ашуын туғызатынын сезіп тұрмын. Не 
десек те, әркімнің өз пікірін айтуға құқы бар...

АҚШ-та «Серагемнің» денсаулыққа зиян келтіріп, алаяқтықпен 
айналымға түскендігінің нәтижесінде 2005 жылдың қыркүйегінен 
бастап пайдалану мен сатылымға түсуіне тыйым салынғанын естен 
шығармаңыз. Техас штанының бас прокуроры Грег Аббот өз сөзінде 
«Серагемнің» жай механикалық массаж төсектерін сатып, олардың 
қызметтерін америкалық дәрігерлер тарапынан қолдау тапқандарын 
айтқан. Осыдан ауырған адамдардың берген ақпараттарына қатысты 
«Серагемнің» қызметіне тыйым салынды.

Сонымен бірге, бұл сотта Кореяда бұл массажер төсектерді 300 долларға, 
ал Америкада 2500 долларға сатылғандығы айтылды. 2004 жылы АҚШ-
та сатылған массажер төсектің құны 18 мың долларды құраған...

Түсініңіздерші: төсек ешбір қан қысымының көтерілуі мен қатерлі 
ісік,артроз ауруларын емдей алмайды. «Серагем» тек арқаға арналған 
механикалық массаж төсегі ғана. Осы мәлімет қана «Серагемге» 
келушілердің құлағына жетуі керек.

Қант диабетінін бастап қатерлі ісікпен ауыратын адамдардың 
бұндай өтірікке сан соқтырып қалуы олардың жағдайларын 
төмендетпесе,жақсартпайды. Қатерлі ісіктен арылудың жолы омыртқаға 
массаж жасап, денені жылыту деу күлкілі болар...

Менің енді бұл тақырыпқа қайта айналып соқпаймын деген үмітім 
бар. «Өмірде ақымақ адамдар барда оларды қолдан алдауға бола-
ды...» Меніңше, солтүстікқазақстандықтар ақымақ емес сияқты еді...

«Добрый вечер» газеті, желтоқсан 2010 жыл
Авторы: Елена Бережная

«СеРаГеМ» - ДенСаУЛыҚҚа ШиПа-еМ?! – 2

Біздің мақаламыздан кейін  «Серагем» орталығының мамандарыөз 
қателіктерін түсінудің орнына  корейлік өнім массаж төсегінің 
ғажайыптарын айтып әлек... Енді бізге бұл орталықтың қызметінің 
заңдылығын зерттеуден басқа амал қалмады. Сонымен қатар, 
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аймақтың денсаулық сақтау өкілдері мен құқық қорғау мамандарын 
бұл істің мән – жайымен  танысуға шақырамыз. Бұл зерттеудің біраз 
қылмыстың бетін ашатынына сене беріңіз. 

алдыңғы оқиға...

Оқырмандардың есіне түсіре кетсек,  осы жылдың  5 қарашасында  
Петроавлдағы  «Серагем» демонстрация залының қызметі туралы әңгі 
мелеген болатынбыз. Зал өзімен өзі жұмысын жасап, тегін массаж 
жүргізіп, керемет төсектерді жарнамалауда. Кейде қалталы тұтынушылар 
бұл төсектерді сатып алып та жатады... Бір қарағанда мұнда тұрған 
ештеңе де жоқ! Бірақ бір әттегені - «Серагем» залының кеңес беруші 
қызметкерлері төсек адам бойындағы барлық ауруды, оның ішінде аст-
ма, өкпе туберкулезі, өкпе қабынуы сынды  инфекциялық аурулардың 
барлық түрін емдейді деп айта алатындай арсыздықпен батылдыққа ие. 
Бұған қоса төсек қатерлі ісікке қарсы әсерге және қатерлі ісік жасуша-
ларын ерте уақыттан бастап өлтіру қабілетіне ие екендікерін айтуда! 

Әрине мұндай маңызды хабарламалар бізді есеңгіретіп тастады. «Се-
рагем» емдеріне негізінен сенгіш зейнеткерлер қатынайтынын ескере 
отырып, біз жаңа «халық апейыны» жайлы «ДВ» беттерінде жариялауға 
асықтық, соған қоса демонстрация залының ешқандай медициналық 
қызмет көрсетуге лицензиясының жоқтығын, санитарлық-эпидемиялық 
нормалар мен ережелерді бұзып жатқандығын және көп белгілері 
бойынша сектаға ұқсайтынын атап көрсеттік. Осыдан соң не бол-
ды деп ойлайсыздар? Қорқынышты өлімге алып келуі мүмкін болған 
теріс ақпаратты тұрғындырдың арасында таратуды тоқтатудың орны-
на, «Серагемист»-кеңесшілер біздің редакциямызға шағымдарын айта 
келіпті. «Серагемді» қолдаушылар  да бізге хат жолдаған екен.

«Серагемистер» хат жазуда...

Енде хатқа кезек берсек... Авторлардың өз өтініштері бойынша ешбір 
өзгеріссіз, қателіктерімен бірге олардың хаттарын басуды жөн санадық: 
«Хаттағы жазғандарымызды өзгертпеңіздер. Біз сіздердің басқан 
ақпараттарыңызға үндемедік қой!». Әділетті: «Бізде араласпадық!» 
Сондықтан, қымбатты оқырмандар, мұндағы қателіктер үшін кешірім 
сұраймыз, бұл біздің кінәміз емес!

Барлығына шипа-ем! Барлығына!

Біреулердің келіспеуі мүмкін бе?  Бұл тілекке? Мен күнделікті «Сера-
гем» жан-жақты массаж төсегінен ем қабылдауға барғанда, осындай 
тілектер естимін. Бұл орталық мейірімге толы. Барлық қоғамдық 
ортадағыдай мұнда да әдепкі тәртіп бар! Қаншама ауру адамдар 
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келіп жатады.Жаңа келушілерді орталықтың тәртіптерімен таны-
стырады: аяқ киім шешіп, екі төсеніш,  киіміңе қапшық әкелу деген 
сынды...Ал  өзін дұрыс ұстамаған адамдар орталықпен қош айтысып 
бара береді. Әрине, ұнамағандар жоқтан әңгіме жасап, сөз таратады.

Қызық, құрметті адамдар ем алатын деманстрация залын секта деп 
айтады. Бұл сауықтыру орны емес, тек адамдарға  мүмкіндік береді, 
бұнда тұрған не жамандық бар екен? Негізінде байырғы шығыстық 
медицинаның әдістері қолданылады. Нефритті дөңгелектер 
сіздің омыртқаңыздың айналасындағы бұлшық еттер мен белгілі 
бір адамның дене мүшесіне байланысты шоғырланған жүйке 
талшықтарының сыздауын  жойып аурудан айықтырады. Бастысы, 
ауру жойылады. «Серагем» дәстүрлі емес медицинадағы жаңа техно-
логия. Карбонды панельден жасалып, нано-технологияның арқасында 
ұзақ инфрақызыл сәулесін шашады. Біздің денемізге келген ұзақ 
инфрақызыл сәулесі  патогенді микроб, қатерлі ісік жасушала-
рын өлтіреді. Нәтижесінде адам жылдар бойы мазалаған ауру-
ынан жазылып кетеді. Ағзаның қорғаныштық қызметі арта-
ды. Егер дәрігер де дәрі-дәрмек жазып берген болса,қабылдауды 
тастамаған жөн.  Бұл ем мен дәрігердің қызметінің теңділігі 
арта түседі. Қойылатын талап – тек таза су ішу. Бұл жайында 
И.П.Неумавакин, Ф.Батмахгелидж сынды дәрігерлер көп жазады. 

Өкінішке қарай біздің емханаларда бұл мәселе жайлы айтылмай-
ды.  Біздің медицинаның қалай жұмыс жасайтын көзімізбен көрдік. 
Дәрігердің қабылдауына түсу үлкен мәселе: тіркеуге сағат алтыдан 
кезек алып, сегізде поликлиниканың фойесіне әрең кіресің.Маманға 
кіретін талон қолыңызға тие ме, ол жағы белгісіз? Мен 3 қараша күні 
15 қарашада маманға кіруге жазылып қойдым. Көпшілігіне бұл көрініс 
таныс. Елена Брежнева қайда қарап жүр!

Осыдан елдің көбі шығатын жол іздейді. Біреулер үшін «Серагем», 
біреулерге көріпкелдер.  Сондықтан да әр адамының өз таңдауын жа-
сауына кедергі келтірмейікші.

Сенімді дәлелдің бірі «Серагем» 14 жастағы Гончаров Костяның 
қант диабетінен жазылуына көмектесті. Костя облыстық 
балалар ауруханасына қан құрамында  қант мөлшері 43 ед бо-
лып, комотозды жағдайды түсіпті. Стационардан шыққан 
уақытта да қан құрамындағы қант деңгейі төмендемеген. 
Осыған қатысты инсулинді терапия тағайындылған.  Кейін 
«Серагем» төсегіне массаж алуға келіп жүрді. 117 емнен соң өз 
қалыпты жағдайына түсті. 4 айлық емнің нәтижесінде оны 
қант диабетінің диспансерлік тіркеуден алып тастады.
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Лодынина Мария Ивановна демонстрация залына 2010 жылдың 
ақпанынан келемін. Ұйқым мен артериалды қан қысымын қалпына келіп 
125 70. Гармондарға жасаған биохимиялық тексерістің нәтижесінде 
қаным тазаланды. 7 келіге арықтап, иммунитетім жақсарды. 

Шайнер анатолий Минович 1940 жылы туылған 2009 жылдың ма-
мырынан осында келемін. Белдегі 3 және 4 омыртқа арасындағы 
жарықтан құтылдым. Қан қысымым да тұрақталып, ішектерім та-
заланды. Тіпті шашымның ағаруы да сиреп, көңіл –күйім көтерілді. 

Мершева Тамара Антоновна 60 жаста «Серагем» емін 2009 жылдың 
20 қазанынан қабылдап келеді.   85 ем қан қысымын тұрақтандырды. 
Бас айналымым жоғалып, аяқ басуым да жақсарды, Асқазандағы қыжыл 
жоғалып, қуық жолы бұлшық еттері қатайды. Тіземдегі ісіктер де 
жоққа айналды.Таяқтың көмегінсіз жүретін болдым.

Чекушкин Владимир Ильич 1937 жылы туылған  2009жылдың та-
мызынан орталықта 10 емнен соң жағдайының жақсарғанын сезіне 
бастаған.Клиникалық өлімнен ( жүректің соғуы мен тыныс алу 3 ми-
нуттай тоқтаған)соң  6 жыл бойы денсаулығының төмендегенін 
байқап, үнемі құлағына шуыл келіп тұрыпты. «Серагемнің» арқасында 
құлағындағы шуылдардан арылып, артериалды қан қысымы 
төмендепті. Қан қысымын түсіретін дәрі-дәрмекті қабылдау 2-3есе-
ге төмендеген.

Біз «Серагем» орталығының келушілері «Добрый вечер» газетінің  
№45 санында 5.11.2010  жарияланған «Серагем - барлығына шипа-ем!» 
мақаласына өз наразылықтарымызды білдіреміз.

Мақаланың өн бойында келушілерді сауатсыз, ойлары төмен, 
барлығына сеніп қалатын адам деп ойлап, бізді төмендетті. 

Мақала авторлары өзінің туған петропавлдықтарын «қорғап», 
орталыққа келетін мыңдаған адамдарды кемсітем деп ойлаған 
сынды. Күніне орталыққа 350 адам келеді. Бұл адамдардың барлығы 
ір жастағы әр мамандық иелері. Осыншалықты адамды автор «жа-
байы» деп ойлай ма?

Өзге 70 елде қолданылып, денсаулықты жақсартатын массаж төсегін 
біздің де қолданғанымыз жақсы емес пе.

Айығудың дәлелі болатын жақсылықты жазып,  нақты  нәтиже 
көрсететін құжаттары бар адамдармен дидарласқан жөн шығар.  

Серагем! Серагем! Барлығына шипа –ем!
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37 қол қойылған. Алғашқылар қатарында – Оберцайзер Светлана, 
Родионова Тамара Николаевна, И.Т.Краснянская, О.Н.Холкина және 
басқалар. 

Автордың парасаттылығы мен сауаттылығын мен бағаламай-ақ қояйын. 
Қатерлі ісік жасушаларын жоятын инфрақызыл сәулелерін де мен сөз 
қылмайын.

Құрметті «Серагемистіктер» сіздер жасөспірім Гончаровтың ғажайып 
жолмен қант диабетінен айырылғанына сенеді деп ойладыңыздар 
ма?! Жоқ дегенде шындыққа жанасу үшін баланың фамилиясын 
жазбасаңыздар...

Солтүстік Қазақстан облыстық ауруханасының эндокринология бөлімі-
нің меңгерушісі, облыстың бас эндокринологы Чабанян Анна 
Михайловнаның берген ақпаратынан сіздердің ғажайып «Серагем-
деріңізден» Костяның сауықпай, әлі де эндокринология бөлімінің 
тұрақты емделушісі екенін білдік. Енді бұл мәліметті қалай өтірік деуге 
болады? Деректерді бұрмалап, қант диабетімен ауыратындарды алдап, 
өмірден адастыру... Бұл нағыз сотта қаралатын іс!!!

Тағы айта кететіні... «Біздің медицина» несімен тақияларыңызға тар 
келді? Хат авторларының бірі Родионова Тамара Николаевна телефон-
мен сөйлескенімде тіпті «поликлиникалар мен ауруханаларда адамдар-
ды өлтіріп, емдері өлімге әкеледі» деген ойларын айтты.  Дәрігерлерге 
осындай кінә таққаннан кейін олардың көздеріне қарап, көмек алу 
ұят емес пе? «ДВ»-ның бірнеше талантты дәрігерлер жайлы жазғанын 
білесіз бе? Біздің медицина саласында шынымен өз емделушісі үшін 
алаңдап, шынайы көмек көрсететін  мыңдаған білікті дәрігерлер қызмет 
істейді, сіздердің «Серагемдік» «көмекші- мейірімшілдеріңіздей»  
әкесінің құнын сұрайтын массажерларда өз емделушілерін «буға 
пісірмейді» Корейлік кәсіпкерлер мен жергілікті саудгерлерді қорғамақ 
ниетпен қазақстандық және солтүстікқазақстандық дәрігерлерді 
ғайбаттадыңыздар... Бұл жабайылық болмағанда не?

интеллектуал интеллектуалға! 

Петропавлдық «Серагем» орталығының екі кеңесшісінің біздің 
редакциямызға келгендегі әңгімеміз  фельетон немес юморлық 
әңгіменің жазылуына себеп те болып қалар ма еді. Егер осыншалықты 
қайғылы мәселе болмаса, қызық та болар ма! Біздің оқырмандарымызды 
шаршатпау үшін тек әңгіменің бөлігін ған ұсынбақпыз. Сонымен...
Кеңесшілер:(төменірек жай бояумен) «Сіз өз мақалаңызда бізді сауда-
гер, кассир деп атап, кемсіттіңіз!»
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«ДВ» (төменірек - қара қою бояумен): «Сіздер медицина қызмет-
керлері боласыздар ма?»
- Жоқ, мен саясаттанушымын. Бірақ бұл маңызды емес! Біз не жамандық 
жасадық? Адамдар ақысыз сауығуға келеді, бұл қайырымдылық!

- Неліктен сіздер ауруларынан сауығып кететіндіктеріне уәде 
бересіздер, мысалы, қатерлі ісіктен?
- Бірақ бұл рас қой. Қатерлі ісіктің алғашқы сатысында «Серагем» 
емдеп жазады,әрине күніне бір мәрте қабылдасаң, көмектеспейді, 
үй жағдайында – әрине! Бұл енді үйде қолдануға арналған төсек, үй 
дәрігері! 

- Сіздер қатерлі ісіктен, қант диабетінен сауығасыздар деп, ақылға 
сыймайтын, қорқынышты жайларды айтасыздар... Неге? Омыртқаға 
арналған массаж деп нақты айтуға болмай ма? Онда сіздерге ешбір 
шағым болмас еді!
- Бізде жас Костя деген емделушіміз бар, «Серагемнің» 130 емінен соң, 
таблетка қолдануға ауыстырдық. Қазір енді толығымен есептен алынды. 
Сол сияқты 20 жастағы емделушіміз эпилепсиямен ауыратын, ата-ана-
сы төсекті сатып алғаннан соң, жағдай біраз жақсарып, би кештеріне 
барып жүр. Енді не дейсіз, бұрмалау дейсіз бе? (Бұрмалау ма, басқа 
ма жоғарыда келтірілген Костя Гончаровтың денсаулық жағдайының 
дерегінен кейін өзіңіз таразылаңыз).

- Біз бірнеше жылдан бері эндокринолог- дәрігерлер, қант диабеті 
жайлы жазып келеміз. Олардың айтуынша, әлі күнге дейін қант 
диабетіне қарсы ем табылмапты...
- Дәстүрлі медицина әлі таппаған... Сіз қазір қазақстандық ауруханалар-
да не болып жатқанын білесіз бе? Онда тек адамға зиян келтіреді, біз 
ШЫНЫМЕН көмектесеміз.

- Сіздер адамдарды алдайсыздар, есепсіз ақшаға мүлде қажет емес 
затты алуға итермелейсіздер.
- Олардың ақшаларынан сізге келіп-кетері қанша? Бізде деманстра-
циялы зал-дүкен. Ешкім зорламайды. Біздің принципіміз- көріңіз, 
қаласаңыз алыңыз!

- Адамдар жақсы ала ма?
- Қызғанасыз ба, жұмысыңыз қанша!

- Қызғанбаймын, сіздер сенгіш зейнеткерлерді алдап жүрсіздер!
- Сіз неге зейнеткерлерге жабысып қалдыңыз? Бізде зейнеткерлер 
өте аз, Бар-жоғы бір топ, сіз білмей-ақ қойыңыз келушілердің басты 
бөлігінің кім екендерін...
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- Тіпті солай ма? Бұлардың кім екенін елестетудің өзі қиын!
- Бірақ, әрине, олар төсекті сатып алып қойды...

- Зейнеткерлерге жандарыңыз ашымай ма? Бар зейнетақысын төсек 
алуға жинап жүрген!
- Сіз не ойлап таба бересіз!? Петропавл тұрғындарының тұрмысы 
жақсы! Тіпті зейнеткерлердің де ақшаларымен бәрі ойдағыдай!

- Иә?! Демек, біз әр дәрежедегі адамдармен сөйлесеміз ғой...
- Бұл мақаланы жазуға сізге тапсырысты кім берді? Жоқ әлде сіздің шы-
нымен бөтен адамдарға жаныңыз ашып кетті ме? 

- Бұл біздің жұмысымыз, дабылға қатысты пікір айтып үйреніп 
қалдық!
Өкілетті денсаулық, заң органдарынан ешкім келмеді ғой...

- Енді келеді!
- Сіз журналист ретінде қалай ойлайсыз, Қазақстанға Оңтүстік Кореядан 
бұл төсектерді жай алып келіп жатыр ма? Мұнда мыңдаған адамның 
денсаулығы сөз болып жатыр емес пе! Бұл қайырымдылық акциясы! 

- Сіз не айтып кеттіңіз! Бұл бизнес!  Корейліктер мен сіздер осыдан 
ақша тауып жатсыздар!
- Алкоголь мен наркотикті сатуға қарағанда  жақсы... Жалпы бізге 
дәрігер Басов өзі көмектесе алмайтын адамдарды біздерге бағыттап 
жатады. Ал біз көмек береміз!

- Иә... Әңгімені ары қарай жалғастырудың қажеті шамалы...
- Жақсы, сау болыңыз! Денсаулық пен парасаттылығыңыздың артуын 
тілейміз.

- Парасаттылыққа келсек, менің де сізге айтарым сол! 

Міне, біз осылай «парасатты» адамдар ретінде әңгімелестік.  Кеңес-
шілер,  өздеріңіз көріп отырғандай, өз емделушілерінің толық айығып 
кететіндеріне уәде беретіндерін жасырмады. Қант диабеті, эпилепсия, 
қатерлі ісік ауруларын емдейтіндерін бірнеше мәрте қайталап та өтті. 
Заманауи қоғамда дәл қаланың ортасында ешкімнен жасырынбай 
осындай ұйымдар жұмыс жасайды. Не дейміз, олардың өз ауыздары-
нан естіген сөздерінің қаншалықты шындыққа жанасатынын таразы-
лаймыз. Бұл үшін нағыз мамандарға жүгіндік. Олар медицина саласын-
да беделдері мен тәжірибелері бар тұлғалар болғандықтан білімдері 
мен таланттарына ешкімнің күмәнін туғыза алмайды.
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Сөз  - нағыз мамандарда!

Солтүстік Қазақстан облыстық онкологиялық диспансерінің ем-
деу ісі жөніндегі бас дәрігерінің орынбасары Дәулетбекова Балжан 
Есенбайқызы :
«- Әрине, ешқандай да массаж төсектері адам баласын қатерлі ісіктен 
айықтыра алмайды, бұл жай ғана қылмыстық сендірулер! Оған қоса 
кез келген массаж онкологиялық ауруларға жағымсыз, ал жылу беретін 
әсері бар массаж  одан да жаман. Мұндай процедуралар ауру ағымын 
тек күшейтіп, қатерлі ісік жасушаларының ары қарай таралуы мен ісіктің 
үлкейуіне алып келуі мүмкін. Бұлай жалғаса берсе операцияға келмейтін 
ісікке де қаупі бар. Сонымен бірге алтын уақытын да жоғалтады. Сөйтіп 
емделуші кейіннен онкологқа қатерлі ісіктің өршіген формасымен 
келеді. Бұл кезде мамандар еш әрекет жасай алмайды. Бұл әрине өте 
қорқынышты! Адамдарға айтқым келетіне естеріңізде болсын, кез кел-
ген ауру түрінде дәрігерге жүгіну (әсіресе қатерлі ісікте) бұл сауығып 
кетудің кепілі! Сол үшін утопия төсектер секілділерге уақыттарыңызды 
босқа кетірмеңіздер». 

Мануальды терапевт Вдадимир Сиепанович Басов:
«Мен «Серегем» төсегінде емделуге өз науқастарымының ешқайсысын 
да жіберген емеспін! Бұл  - өтірік. Мен негізі механикалық массажер-
ге қарсымын. Түсінуге тырысыңыздар, барлық ауруларға, диагноздарға 
көмектесе алатын әмбебап құрал жоқ, «Серагем» массажер төсегі 
қарапайым механикалық массажер. Оның жай массажерге қарағанда 
тигізер пайдасынан зияны көп. Мысалы, массаж жасаушының қолдары 
науқастың омыртқасының жай күйін сезіп, қандай ақау барын анықтай 
алады, ал механикалық валик бүкіл денеге бірдей қарқынмен ісер 
етеді. Ал массажердің белгілі орындарда тоқтап тұрып алатын қасиеті 
де сын көтермейді. Барлық адам дербес тек дәрігер науқастың жүйке 
нүктелерінің орнын анықтай алады. Тек тәжірибе арқылы ғана. Ал 
механиканың аты - механика, ол өз бағдарламасын жасайды, сонымен 
бітті.  Менің мануальды терапиямен айналыссып жүргеніме 20 жыл 
болды. Толық сеніммен айта аламын, массаж ем бола алмайды, ол тек 
белгілі әрекетсіз ағзаларды жойып отырады, яғни ағза қызметіндегі 
ақауларды реттеп қана қояды. Масссаж тек көмекші процедура, бірінші 
орында барлық уақытта негізгі ауыртпалықты емдеу тұрады. Ал бұл ем-
деумен дәрігер айналысуы керек, «Серагем» емес».

Солтүстік Қазақстан облыстық емханасының эндокринология бөлімі 
меңгерушісі, облыстың бас эндокринологы  Анна Михайловна Лоба-
нян :
«Өзімнің жұмыс тәжірибемде қант диабетінен айыққан адамды 
кездестірген емеспін, бұл бос сандырақ! Ал «Серагем» төсегіндегі 
массажға қатысты айтар болсам, мүмкін оның көмегі бар да шығар, 
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бірақ тірек қозғалыс жүйесінің ауруларына , омыртқаға зақым келген 
жағдайларда ғана. Бірақ диабет... Төсек ешқашан глюкозаның орнын 
алмастыра алмайды. Емдейді деп сену - сауатысыздық!» 

Солтүстік Қазақстан обылстық қант диабетімен ауыратындар 
қоғамының басшысы Ольга Ивановна:
«Диабет емделмейтін ауру. Бұл аурудың емін біреу тапқан болса, бұл 
өнертапқышқа «Нобель» сыйлыған берген болар едім. Ал «Сера-
гем» диабеттің емі емес! Бұған қоса қант диабетімен ауратындарға 
мұндай массаж қабылдауға болмайды. Құрметті қант диабетімен 
науқастанғандар, «Серагендіктердің» ойламай айтылған уәделеріне 
сенбеңіздер! Егер өз денсаулықтарыңызды жақсартып, қант мөлшерін 
қалыпқа келтіргілеріңіз келсе үш басты нәрсеге көңіл бөліңіз: дене 
шынықтыру, диета, дәрілік препараттарды қабылдап отыру».

Қырық жылдық тәжірибесі бар, эндокринолог дәрігер Л.А.Бессонова:
«Қант диабетін дәрі- дәрмектермен немесе инсулинмен емдеуге бо-
лады. Бірақ «Серагеммен» емес. Массаж ешқашан қандағы қант 
мөлшеріне әсер ете алмайды. Менің қант диабетімен науқастанған 
көршім «Серагем» массажының емдеріне баратын, нәтижесінде дәрі 
- дәрмек қабылданудан инсулинге дейін жетті. Осылай! Науқастарға 
мұндай массаж төсектеріне үміт артпаңыздар дегім келеді. Ал жағымсыз 
жақтары, қалықанша безінің кейбір ауруларында жылу беретін мас-
сажды қабылдауға тыйым салынған.  Мысалы, Базедова ауруы массаж-
ды түйіндік жемсау (зоб) кезінде де алуға болмайды. Мұндай массаж-
дан түйіндер зиян шегуі мүмкін.  Эндокринологиялық кеселдері бар 
науқастардың «Серагемнен» соң өздерін жақсы сезінуі тек уақытша! 
Олардың маманға көрінулері қажет, өз денсаулықтары мен өмірін көз 
бояушыларға сеніп тапсырмай! Осылай жүргенде науқастар ауруларын 
күшейтіп, уақыттарын жоғалтып, дәрігерге келеді. Уақыттарын өткізіп 
алған соң дәрігерді айыптайды. Өз тәжірибемде көз бояушыларға көп 
тап келгенмін. Бірде Петропавлға Өзбекстаннан біреу келіп, науқастарға 
инсулиннен бас тартуды ұсынған. Ол кеткеннен соң біздің бөлімге диа-
бетпен ауыратындар кома жағдайына жетейін деп түсіп отырды... Тіпті 
бір фельдшер де инсулинді алып тастады. Сондықтан абай болу шарт!»

Облонкодиспансер КГПП эпидемиологы санитарлық дәрігер Алеф-
тина Ушакова:
«Серагем» төсектерін жарнамалау толық албырттық, әсіресе 
инфекциялық аурулардан айықтыратыны жайлы жарнама ойланбай 
айтылған.  (Өкпе ауруы, тұмау, ЖРВИ тері аурулары, вирусты геппатит-
тер және басқалар.) «Серагем» төсектерінде массаж қабылдай отырып, 
аурудан айықпайсың, керісінше сондай науқастардан  ауру жұқтыру 
қаупі бар.  Бұған науқаспен жақын қарым - қатынаста болуlfy залал-
сыздандыратын режимyнің болмауы, «Серагем» массаждарының емі 
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өтетін бөлмені желдету, Санитарлық эпидемияға қарсы іс -шаралардың 
өткізілмеуі ауруға әкеп соғады. Инфекциялық ауру белгілері байқала 
бастағанда науқас дәрігерге барсын! Естеріңізде болсын, «Серагем»  
кеселдерді қоздыруы мүмкін!

«ДВ» газетінің №45саны 5 қарашада жарияланған мақаласында «Сера-
гем» залының дұрыс емес қызметі туралы мәселе ашық жазылған.  Менің 
ойымша, бұл мәселені мамандар қарастырып, мұндай нысандардың 
жарнамаланбауын қадағалап,  жұмыс режимін бақылауға алу керек!» 

30 жылдық еңбек өтлі бар, дәрігер-невропатолог  Александр Колес-
ников:
«Мен массажға қарсымын. Бізге мұндай төсектер қабылдаған көп 
науқастар келеді. Біз оларды емдейміз. «Серагем» массаждарына жасы 
асып кеткен аталар мен әжелер қатынайды. Ал оларға массаж алуға 
болмайды. Мен өз емделушілерімді онда жібермеймін. Мүндай мас-
саждан соң олар тұра алмай қалса қайтеді? Диабеті мен аденомасы 
бар қарт сонда барған болатын. Массаж оның бүкіл жерін шайқап та-
стапты. Массаждың уқалаумен қатар, жылытатын әсері бар. 120   емі 
әр емделушіге не беретінін бал ашып білуге болады. Әрбір дәрігер ги-
пертониясы бар адамдарға массаж қабылдауға болмайтынын біледі. 
Омыртқаға зақым келгенде ғана сол саланың дәрігері омыртқаны 
зерттеп, нәтижелеріне сүйеніп отырып қана массаж тағайындай алады. 
Жылыту арқылы массаж жасау онкологияялық аурулардың қарқынын 
күшейтетінін ұмытпағанымыз жөн. Егер науқастың омыртқасы майыс-
са, омыртқааралық диск протрузиясы болса, мұндайда массаж төсегінің 
тигізер көмегі мол екендігін сенімділікпен айта аламыз. Бұл төсек дені 
сау адамдарға арналған, яғни ауыр дене жұмысынан соң бұлшық еттерін 
босаңсытқысы келгендерге тиімді. Соның өзінде бұл процедураларды 
дәрігердің бақылауымен қабылдау керек. Сауда орнында емес». 

30 жылдық еңбек өтілі бар,  дәрігер- терапевт Лилия Петроана За-
болотная:
«Массаж төсегіне жатардан бұрын кез келген адам невропатолгтан не 
болмаса емдеп жатқан терапевт дәрігерден  кеңес алуы қажет. Рент-
ген сынды да тексеруден өткені жөн. «Серагем» массажына қарсы 
көрсетпелер көп. Ешқашан өткір ауру синдромы кезінде егер адам-
да омыртқа аралық дискте жарық болса, онкологиялық ауруларда,  
гемморолигиялық жатыр миомасында; өткір безгек ауруында дененің 
ыстығы жоғары болады. Инфекциялық ауруларда (ұшық, дизентерия,т.б.), 
атеросклерозда (бұл қар адамдардың барлығында дерлік кездеседі); 
жүрек ырғағының бұзылуында, остеопарозда (сүйектердің желінуі), 
өткір тромбофлебитте массажға тыйым салынады. Мұндай массажға 
жүкті әйелдердің жатуына болмайды.  Қарт адамдардың да абай 
болғаны дұрыс. Сол сияқты 14 жасқа толмағандарға да массаж 
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қабылдауға тыйым салынады. Себебі, олардың сүйек қаңқалары толық 
қалыптаспаған».

Александр Васильев, психолог:
«Емдеудің кез келген жаңа әдісі 40 пайызға дейін плацебо эффек-
тке ие, азаматтар бұл әдістің керемет күшіне сеніп, бұл кеселдерінен 
өздерін айыққандай сезінеді. Бірақ, егер кеселдің бары рас болса, бұл 
айығулар уақытша. Керісінше, керек көмекке бармай, уақытын соза 
отырып, азамат өз денсаулығынан айырылуы мүмкін. Сонымен «Се-
рагем» компаниясының  маркетингтік дамуында  психотехнологиялық 
элементтер қатыстырылады, нәтижесінде дәстүрлі емдеудің  әдістерін 
жоққа шығару арқылы  тыңдаушы топта плацебо-эффект  пайда бо-
лады. Өз денсаулығынды, өзіңді мұндай психологиялық әсерге сеніп 
тапсыру үшін дәрігерге қаралу қажет. Кез келген дәрігер массаж кур-
сын медициналық көрсетпелерге сүйеніп өткізуге болады деп айтады. 
Оның үстіне сол бір процедураға азаматттар түрлі кеселдермен келіп 
жатады, бірақ емдеудің бәріне ортақ бір ғана тәсілі жоқ. Олай болғанда 
барлығының дені сау болар еді. Мені сөзсіз алаңдататаны, компанияда 
дәрігер жоқ. Ал процедураға келген әрбір адам сол «Серагемдіктердің» 
массажер төсекте алынатын «емге» жауапты еместіктерін көрсететін 
құжат толтырады. Есіңізде болсын: тегін ешнәрсе жоқ, әсіресе медици-
нада».

P.S. Біздің «Серагем» жайлы мақаламыз басылып шыққаннан 
бірнеше апта өткен соң,  «Адам және заң» бағдарламасы Мәскеуде 
«Серагем» компаниясының қызметі жайлы сюжет көрсетілді. Бір 
қызығы, сюжет те біздің ақпарат сынды жағымсыз жақтарын ашуға 
тырысқан.  Мұндай да сәйкестік бола ма?!  Мүмкін емес!

«Добрый вечер» газеті, қазан 2010 жыл
Авторы: Елена Бережная

ҚаРҚынДы жанжаЛ

Авторлық құқықты қорғауға қатысты атышулы сот ісі  Петропавлда 
орын алмаған болар .  Мүмкін осыған дейін солтүстікқазақстандықтар 
ешкімнің өнер туындысын шеттен алып пайдаланбағандықтан ба 
әлде интеллектік меншік құқығын қорғау ерсі көрінгендіктен бе... Не 
десек те бүгін қозғалатын жанжал қарқынды болғандай.
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Жанжалдың мән жайымен қысқаша таныссақ. Солтүстікқазақстандық 
танымал суретші Валерий Крестников «Компания «Максимальный 
Размах»ЖШС иесі, жартылайфабрикат өндірушісі Максим Калининнің 
атынасотқа шағым түсірді. Суретшінің айтуынша «Абылайдың 
жастығы» деп аталатын туындысын автордың  рұқсатынсыз «Батыр» 
тұшпарасының орамасына орналастырған.

- «Абылайдың жастығы» картинасы 2006 жылы салынған еді . Дәл қазіргі 
уақытта Солтүстік Қазақстан облыстық өлкетану мұражайында экспонат-
тар қатарында сақтаулы, - Валерий Крестников өзінің авторлық құқығын 
қорғауға берген арызында осылай деп жеткізеді.- Қазіргі уақытта бұл су-
рет менің рұқсатымсыз «Компания «Максимальный Размах» ЖШС «Ба-
тыр» өнімінің орамасына қиылған түрінде, яғни картинаның бастапқы 
параметрлері бұзылған күйінде орналастырылған. 

-Менің картинамның бөлігінің коммерциялық бағытта қолданылуын, 
сондай-ақ көркемдік құнын ескере отырып  өлшемі 20 000болатын ең 
төменгі жалақы көлемінде залалды өндіріп беруін талап етемін. 2010 
жылдың 1қаңтарынан ең аз жалақы мөлшері 14 952 теңге. Осыған 
лайықты өтемақы көлемі 299 040 000 теңгені құрайды.

Кейінірек Валерий Крестников республикалық телеарнаға берген 
сұхбатында «Менің картиналарымды газет, журнал, мұражай журнал-
дары қиылған түрінде бастырып шығаруға құқылы, бірақ тұшпара... 
» Ал «Взгляд» республикалық газетінің журналисті Татьяна  Егорова 
««Батыр» тұшпарасын ашулы Крестников «сасыған» деп атайды» деп 
жазған.

Суретшінің ашуы орынды сынды, себебі оның жұмысын сыртынан ұрлап 
отыр. Сондықтан барлық аймақтық БАҚ өкілдері бірауыздан өкпелі 
Крестниковты қолдауда.  Бірақ «ДВ» газеті бұл жағдайға құлақ түріп,  
оқиғаның мән-жаймен толығырақ танысуды жөн көрді. Жауапкердің 
өзі және  өкілімен, сондай-ақ Крестниковтың әріптестерімен кездескен 
соң, істің басқа бағытқа бұрылғанына біраз таң қалдық.Сонымен...

-Біріншіден, Валерий Крестников  өзінің картинасының фотосын 
қолдануға рұқсатын берген.Біздің қателігіміз суретшінің сөзіне сеніп, 
жазбаша түрде келісім-шарт жасаспағанымыз. Енді осының сазайын 
тартып отырмыз.

Жауапкердің өкілі заңгер Павел Афанасьевтың айтуынша ,автордың 
туындысын қолдануға оның ауызша рұқсатының өзі жеткілікті. Себебі 
ҚР МК 978 – бабына сәйкес автордың  меншік құқығын айқындайтын 
мүлікке міндетті түрде автордың  жазбаша рұқсатының болуы шарт емес.
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- Демек Крестников істің басынан әділ болмады. Жақында біздің 
компанияның қауіпсіздік қызметі солтүстікқазақстандық суретшінің 
«Абылайдың жастығы» деп аталатын картинасының американдық 
суретші Крейг Теннанттың жұмысының нақ көшірмесі екенін анықтады, 
- дейді кәсіпкер Калинин. Бізде  бірнеше мамандарға, өнертанушылар 
мен суретшілерге жолыққан едік, оларда бірауыздан осындай ойда: бұл 
плагиат!

20 ғасырдың сурет галереясының топтамалары арасында «Native America» 
немесе «Байырғы Америка» деп аталатын серияның кездесетінін «ДВ» 
анықтады. Осы топтамаға үнділер мен олардың тұрмысына қатысты су-
реттемелер енген. Калининнің айтып отырған жұмысы «The Sentinels», 
демек «Сақшы» деп аталады. Оның авторы 1946 жылы туылған 
американдық суретші Крейг Теннант. Сонымен қатар Крейг Теннанттың 
Нью-Джерси қаласында туылып, өскендігін де анықтадық.  Жабайы 
Батыс, үнділер, кавбойлар тақырыбында салатын суретші біраз таны-
мал да екен.  Оның «Сақшы» каринасының сатылып, қазір жеке топта-
мада сақталынып тұрғандығы да белгілі болды. Картинаның қай жылы 
салынғандығы анықталмаса да, 2003 жылы пазла жанрында сатылымға 
түсіпті  ( американдықтар картинаның пазла жанрын жақсы көргендіктен, 
суретшілердің  жұмыстары да осы жанрда дүниеге келеді ).

-Демек 2006 жылы жарыққа шыққан Крестниковтың жұмысын Крейг 
Теннант көшіріп алды деп күмәндануымыз ақылға сыймайды, -деп 
мәлімдейді Максим Калинин. 

-Мүмкін біреулер Крестниковтың жұмысын біраз өзгертілген деп ай-
туы да мүмкін, себебі Крестниковтың жұмысында қыз және шайқас 
жағдайы бейнеленген,-заңгер Павел Афанасьев осылай пайымдай-
ды. – Әуенмен аналогия жасап көрейікші, өте танымал әнді алып, 
оның әуенін мүлде өзгеріссіз қалдырып, қайырмасы мен есте қалатын 
сөздердің орнына өз шумағымызды қояйық... Нәтижесінде бұл біздің 
әніміз бола ма әлде плагиат па? Өлең шумақтарын да алсақ, мысалы 
Александр Сергеевич Пушкиннің «Евгений Онегинін» «Иван Петров» 
деп атап, төрт жолдан тұратын бірнеше шумақ қосып, өз туындымыз 
ретінде берсек... Осындай жасандылық өтімді ме? Әрине, жоқ! Суретте 
де дәл сондай. Шишкиннің «Рожь» немесе «Қарабидай» картинасына 
комбайнын қойсақ та, бұл бәрібір Шишкиннің табиғат көрінісі болады.

Крестниковтың картинасының плагиат екенін анықтауды қажет ететін  
шешімді сот қабылдайды.  Бағалау үшін мұндай қызметте лицензиясы 
бар сарапшылар тартылып, біздің оқырмандар да өз пікірлерімен бөлісе 
алады. Екі жұмысты салыстырған суретші және өнертанушылардың 
пікірлері төменде келтірілен. Олардың өтініштерін ескере отырып, ат-
тарын атамауды жөн санадық.
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«Суреттегі үндінің суреті дәлме-дәл алынған, бірақ нашарырақ 
салынғандығы көрініп тұр. Тас үстіндегі мысық пен жауынгерді 
суретші өз туындысына арқау етіп алса болар еді, ал ол жауынгерді тік 
тұрғызып, мысықты жауынгердің аяғына жатқызған. Идеяны шеттен 
алып пайдаланғандығы түсінікті». 

«Маңызы бөлігін бұл суретшінің басқа жұмыстан еш өзгеріссіз, дәлме-дәл 
алғандығы рас, тіпті жаманырақ салған. Туындыны дәл ортасынан бөлген, 
бір жағы – бос, екінші жағы- тығыз. Бірінші нұсқасында үнді-жауынгерді 
нақ ортаға орналастырып, айналасына еш кескін сызбаған, суретші екінші 
жұмысында  бар кескіндерді солға қарай  ығыстырып, оң жақтағы қызды 
сауатсыз отырғызып, мысықты шетіне қысып қойған.  Демек үндінің карти-
насы жекелей алғанда тартымды, сауатты әрі қызықтырақ».

Абылайдың басынан басындағы бас киім үш өлшемге үлкен болып, 
шынайы көрінбей тұрғандығын да мамандар атап өтті. Бұл  арқылы 
суретші американдықтан көшіріп алған нұсқадағы  жіберілген шашты 
дулығамен жабуға тырысқан.

«Әсемділік жағынан Абылай мен қыздың кескіні өзара үйлеспеген: 
ханның кескіні  көзге әсемдірек, себебі ол көшіріліп салынған, қыздың 
кескініавтордың өз идеясы болғандықтан, нашарырақ шыққан, ма-
некенге ұқсайды... Шайқастың  фрагменттері де түсініксіз, шайқасқа 
ұқсамайды, халықтық қыдырыс немесе төбелесті еске түсіреді.  Мұнда 
он айырмашылыған тап деген байқау жариялау керек сияқты! Мен тап-
тым, шынында, суреттегі қызды Крестников өзі қосқан, жауынгердің 
киімі мен түрі өзгертілген. Садақ нағыз көшірме, тас  алдыңғы планға 
ауысқан, жауынгердің қолы да көшірме».

-Тұшпарада картинаның маңызды бөлігі алынғандығын түсіну үшін 
өнертанушы не суретші болу міндет емес. Демек, Крестниковқа тиесілі 
деген ой болмау керек,- деп ойлайды заңгер Павел Афанасьев.- 
Мұнда Крестниковтың қосқан бөлігі алынбаған. Картинаның оң жағы , 
Абылайдың әйелі, Крейг Теннанттан алынған. Сондықтан да Крестников 
Калининге еш шағым айта алмайды, тіпті оның рұқсатынсыз алса да.

Крестниковтың өзінен бұған қатысты түсініктеме ала алмадық. Оның 
өкілі әрі жұбайы Вера Гаврилконың өзімен кездескенімізде  бұл 
екі жұмыстың мүлде бөлек екенін алға тартып қоймады.  Кейінірек 
оның аузынан «реминисценция» терминін естіп қалдық(ресейлік 
өнертанушылардың айтуы бойынша бұл плагиаттың бір түрі).  Бұл 
терминнің қолданылуы оған таққан айыпты біраз жеңілдетеді. 

- Егер сен кәсіби маман болсаң, көшіріп алмай, сурет салуды біліп, 
өз идеяңның болуы шарт. Суретшілердің арасында көшіріп алу ұят 
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нәрсе. Студент, оқып жүрген кезіңде көшіріп салу -оқудың міндетті 
бағдарламасына кіреді.  Суретшілердің императорлық академиясы тіпті 
ең таңдаулы көшірмелер үшін алтын және қола алқадан жүлде бер-
ген еді. Себебі, көшірудің шебері болудың өзі үлкен еңбек. Бұл әрине 
бөлек жанр, басқа әңгіме. Крестников бұл жұмысының көшірме екенін 
мүлде аузына алмай,  бірнеше жыл жұмыс істеген өз картинам деген 
пікірде. Маңызды бөлігін көшірді дегенді мүлде жоққа шығарады.  Ал 
бұл картинаны мамандарға көрсете қалсаңыз, сызық, қол, садақтың, 
яғни бастан аяқ көшірме екенін айтады.  Крестниковтың өз кескіндерін 
салуы... Кез келген туындыны «аяқтауға» болады. Айзовскийдің табиғат 
көрінісіне қайықтың суретін қосып қояйық. 

- ҚР Азаматтық Кодексінде айтылғандай, тіпті туындының бір бөлшегін 
алуға да  автордың рұқсаты керек, - деп Павел Афанасьев әңгімесін 
жалғастырды. – Автор өз туындысына өзгерістер мен толықтырулар 
енгізуге және өз туындысына басқалардың өзгеріс енгізуінен қорғауға 
құқылы. Крестников Теннанттың картинасына өзгерістер енгізді, ол 
болса американдық суретшіден рұқсат алуға міндетті еді. Демек, 
тұшпараның орамасында Крестинковтің жұмысына қарағанда Крейгтің 
картинасы қолданылған. Сондай-ақ облыстық өлкетану мұражайында 
американдық суретшінің картинасының контрафакттық көшірмесі 
сақтаулы тұр.

- Осы адамдардың сотқа маған шағым түсіруінен менің  барлық есеп-
шоттарым мен 300 миллионды құрайтын мүлігіме тыйым салынды. 
Толықтай жұмыс істей алмай отырмын, тіпті салық та төлей алмай-
мын... Астанадаға сауда да төмендеп кетті (бұл әрине  біздің фирманың 
тұшпарасын «сасық» деп атаған «Взгляд» газетінде жарияланған 
мақаладан кейін). Енді компания Крестниковқа фирманың іскерлік 
беделіне нұқсан келтірді деген шағым түсірмек(іскелік бедел - -іскерлік 
және кәсіби сапаға қоғамның берген көзқарсы мен әсері).Екінші шағым- 
Крестниковтың біздің компанияға келтірген шығынын өндіріп алу. Со-
нымен бірге біз Крестниковтың контрафакттық жұмысының көшірмесін  
американдық жазушы Теннантқа жіберіп не жібермейтінімізді шешеміз. 

Бұл оқиғаның немен аяқталарын уақыт шешпек...
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«ОКО» республикалық заңдық апталық, қараша 2010 жыл
Авторы: Вера Гаврилко

СоТ ШеШІМІ ШоТ еМеС       

Тұтынушылар денсаулығына қауіп төндіретін тауарлар неге 
дүкендерге келеді? 

Осы жылдың қыркүйек айында Петропавловск тұрғыны әмбебап 
дүкендердің бірінен жергілікті «Максимальный размах» ЖШС ком-
паниясы шығарған бір қалта тұшпара сатып алады. Жартылай 
дайындалған өнім иісі көңіліні күдік келтірген тұтынушы санитрлық-
эпидемиологиялық сараптама орталығына шағым білдіріп, өнім сапа-
сын тексеруін өтінеді. Алайда, санэпидемиологиялық қызметкерлер 
күдікті тұшпара сыртындағы белгіде көрсетілген өндіруші фирманың 
қызметі тазалық тәртібі мен ережелерін өрескел бұзғандығы үшін осы 
жылдың маусым айынан бастап тоқтатылғанын хабарлап, тұтынушы 
көңілін су сепкендей басты.   

иістенген тұшпара 

Қазақстан Республикасы Денсаулық сақтау министрлігінің Солтүсік 
Қазақстан облыстық санитарлық-эпидемиологиялық қадағалау 
комитетінің талабы бойынша Солтүстік Қазақстан облысының 
ауданаралық экономикалық соты 2010 жылы 21 маусымда «Максималь-
ный размах» ЖШС компаниясы туралы шешім шығарған. Оның мәтіні ҚР 
Жоғарғы Сотының ресми ашық сайтында тұр. Кез келген қалаған адам 
оқып-таныса алады. Бірақ, өкінішке орай, тұтынушылардың көбі кешкі 
асқа қандай жартылай дайындалған өнім алуға болатындығын білу үшін 
мемлекеттік органдардың ресми сайтына кіре бермейді. Сатып алушы-
лар одан гөрі «Максимальный размах» ЖШС шығарған өнімдерді «ең 
үздік азық-түліктер» деп жан сала жарнамалаған жергілікті баспасөздің 
«Өнім дәмді ғана емес, денсаулыққа да пайдалы» деген үгіт-насихатына 
көбірек ден қояды. 

 Соған қарамастан, «Максимальный размах» ЖШС-нің өнірістік 
ғимараттарына тексеру жүргізген санитарлық дәрігерлердің сот 
шетімінде атап көрсеткен кемшіліктерінің өзі бірнеше бетті ала-
ды. Қайда қарасаң да қаптаған заң бұзушылық, сау жер жоқ. Сот 
өндіру цехында ауа алмастырғыш қондырғының, жұмыс киімдерін 
қоятын арнайы бөлменің, жуынатын бөлменің, залалсыздандыра-
тын заттарды сақтауға арналған орынның жоқтығын атап көрсетеді. 
Әжетханаға қызметкерлердің қолын залалсыздандыратын қондырғы 
қойылмаған, бір рет қолдануға арналған сүлгілер мен электр қуатымен 
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жұмыс істейтін кептіргіштер де жоқ. Сондай-ақ, дайын шикізаттарды 
сақтайтын қойманың жағдайы да тазалық шартына мүлде сай келмейді. 
Қызметкерлерді кезекті мерзімдік дәрігерлік тексеруден өткізу та-
лабы дұрыс сақталмаған, дәрігерлік тексеру қортындысын тіркейтін 
жорнал атымен жоқ, осындай көптеген кемшіліктер анықталған. 
Сондықтан санитарлық-микробиологиялық зерттеу нәтижесінде жар-
тылай дайындалған «Хинкали» өнімінен бактериялық ішек таяқшалары 
тобының табылғанына таң қалуға болмайды. «Азық-түлік өнімдерінің 
құндылығы мен қауіпсіздігіне қойылатын тазалық талаптарына» сәйкес, 
азық-түлік құрамында мұндай микроорганизмдердің болуына тиым 
салынған.  

Іс материалдарын зерттей отырып сот «Максимальный размах» ЖШС-
нің өндірістік  ғимараттары санитарлық-эпидемиологиялық талаптарға 
сай емес, сондай-ақ жартылай дайын өнімдерді өндіріп-өткізуге рұқсат 
беретін санитарлық-эпидемиологиялық қорытындының жоқтығы 
тұрғындардың денсаулығына қауіп тудыруы мүмкін деген шешімге 
келеді. Сот төрағасы Ю. Налимова Петрпавловск қаласы, Базарба-
ев көшесіндегі 2 «а» ғимаратында орналасқан «Максимальный раз-
мах» ЖШС компаниясының еттен және көк өністен жартылай дай-
ын өнімдер өндіріп сатуын анықталған заңбұзушылықтарды толық 
жойғанға дейін алты айға тоқтатуға шешім шығарады. Қазіргі уақытта 
сот шешімін еріксіз орындату міндеті Солтүстік Қазақстан облысының 
Сот әкімшілігіне тапсырылған. 

Көзбояудың көкесі    

Заңды сұрақ туады. Фирамың тазалыққа қайшы жағдайда дайындалған 
өнімдері сауда дүкендерінің сөрелеріне қалай жетті? Өкілетті орын-
дар заңды белден басуға неге мүмкіндік берді? Міне, нағыз детектив 
осы арадан басталады!.. Қырағы тұтынушымыз сатып алған тұшпара 
қорабында өндіруші ретінде сот үкімімен жабылған «Максимальный 
размах» фирмасының аты-жөні көрсетілген. (Бас директоры – М. С. 
Калинин деген біреу). Алайда, өнімге берілген сәйкестік сертифика-
ты «Максимальный размах» ЖШС-не емес, Калинин М.С. деген жеке 
кәсіпкердің атына толтырылған. Айтпақшы, ол кәсіпкер де  сол мекен-
жайға, яғни, Базарбаев көшесіндегі 2 «а» ғимаратына тіркелген. Серти-
фикат берген – өнім сәйкестігін растайтын «НацЭкс» АҚ-ның Солтүстік 
Қазақстан облыстық бөлімі. Сертификат 2010 жылы 29 наурызда 
берілген. Нақты жағдайда өнімді таңбалау тәртібі бұзылған. (Өндіруші 
жеке кәсіпкер Калинин болса, қорап сыртына «Максимальный размах» 
ЖШС-інің аты-жөні көрсетілген). Не бұл сертификат негізсіз.  

Оқиғаға бойлап енген сайын, «көзбояушылықтың көкесі» көбейе түседі. 
Петропавловск дүкендерінде «MAX RAZMAH GROUP» ЖШС-і шығарған 
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кезекті «Халал» тұшпарасы пайда болады. Белгісіне қарағанда өндіріс 
цехы сол баяғы мекен-жайда – Петропавловск қаласы, Базарбаев 
көшесіндегі 2 «а» ғимаратында орналасқан. Сауалдың көбейгені сон-
ша, басың айналады. «Халал» сертификаты өнімге ғана емес, өндіріс 
орнына, буып-түюге, өнімді таңбалауға өте жоғары талап қояды. Егер 
сот Базарбаев көшесі, 2 «а» ғимаратында орналасқан өндіріс орнын-
да өндірілген өнімдерді санитарлық-эпидемиологиялық талаптарға сай 
емес деп таныса, «Халал» сертификаты қалай беріледі?  

Осының бәрі тұтынушыны еріксіз «көзбояушының көкесі осы екен» 
деген ойға қалдырады. Болмаса, жоғарыда айтылған «таңбалау ойы-
нын» қалай түсінуге болады? Заң бұрмалауға көнбейді. ҚР Үкіметінің 
2008 жылы 21 наурызда шыққан «Таңбалау, буып-түю, белгілеу 
және оны дұрыс жазу туралы техникалық талаптарды бекіту» атты 
нөмірі 277-і қаулысына сәйкес тұтынушыларға арналған ақпаратта 
өндірушінің мекен-жайы, өнімнің сапасына жауап беретін ұйымның 
аты-жөні толық көрсетілуге тиіс.  Ал «Тұтынушылар құқығын қорғау 
туралы» заңда өндіріс орны шығарған өнімге міндетті түрде өндірістік 
белгі қойылады делінген. Онда дайындаушының есімі, мекен-жайы, 
дайындалған өнімнің сәйкестігін анықтайтын нормативтік-техникалық 
құжат көрсетіледі. Олай болса бір өнімнің сыртында бірнеше 
өндірушінің қатар таңбалануын қалай түсінуге болады? Мәселен, «Ха-
лал» тұшпарасының қорабында «MAX RAZMAH GROUP» ЖШС-і мен 
жеке кәсіпкер Калининнің аты-жөні бірге жүр. Ендігі сұрақ бақылаушы 
органдарға. Өндірушілер есімінің араласып жүруі ҚР-ның «Азық-түлік 
өнімдерінің қауіпсіздігі» туралы заңына қайшы келмей ме? Ал онда 
азық-түлік өндірушілерге «азық-түлік өнімін өндіру барысындағы 
сәйкестікті дайындау процесінің кез келген деңгейінде, айналымға 
түскеннен пайдалануға жарамсыз деп табылып, жойылғанға дейін 
толық сақталу» міндеті жүктелген.   

«Меніңше, бұл жауапкершіліктен бас тарту үшін әдейі жазылған. 
Өйткені, «Максимальный размах» ЖШС-і мен жеке кәсіпкер Калининнің 
аты бөлек болғанмен, заты бір. Екеуі – бір өндіріс орны», - дейді 
Солтүстік Қазақстан облыстық кәсіпкерлер мен тұтынушылар 
құқығын қорғау Ассоциациясының төрағасы Надежда Дубовая. –  Ерік-
сіз «Сот шешімі не үшін шығады?» - деген сауал пайда болады. Әрине, 
тұтынушыларды сапасыз тауарлардан қорғау үшін. Сот үкімі осы 
жылдың 21 маусымында шығарылған. Одан бері төрт ай өтті. Біраз 
уақыт өткеннен кейін ол қайтадан баяғы кәсібіне кіріседі. Бұл жолы 
оның қандай ат қоятынын бір құдайдан басқа ешкім білмейді!.. 

Расында да, ЖШС «Компания Максимальный размах» басшыларының 
өз тауарының таңбасын қайта-қайта өзгеріске ұшыратуы – сот үкімінен 
бұлтарып қалу үшін ойлап табылған айла. Сол себепті бұны адал ни-
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етпен жасалған амал деп айтуға адамның аузы бармайды. Мақалада 
«тайға таңба басқандай» көрсетіліп өткен деректер прокуратурадан ба-
стап, Индустрия және жаңа технологиялар Министрлігінің техникалық 
реттеу және метрологиялық комитеті секілді бақылау органдарының 
назарынан тыс қалмай, қайта үлкен тексеріс жүргізуге бастау болары-
на сенеміз. «Око» газеті өз кезегінде журналистік зерттеуін әрі қарай 
жалғастырмақ. Себебі, мұндай кезде қол қусырып қарап отыру ағаттық 
болады. Сіз секілді, мен секілді қарапайым адамдардың өліміне әкеліп 
соғар оқиғаның орын алуына жол беруге болмайды. 

P.S. Зерек оқырманның осы орайда бір сауалы туындауы әбден 
мүмкін. Неліктен осынау «Око» газетінің журналистік зерттеу жасау-
ына мұрындық болған жағымсыз иісі бар тұшпара дүкен сөрелеріне 
сатылымға түскен? Құрметті оқырман, жартылай фабрикат өнімі 
лабороторияға сараптамаға жөнелтілгені есіңізде болар. Мақала 
авторының қолындағы 2010 жылдың 21 қыркүйегінен берілген 
№1084/312 сынама қорытындысының көшірмесіне сенер болсақ: 
«Сынаққа жіберілген сыртқы түр-түсіне, дәмі мен иісіне байланысты 
шығарылған қорытынды бойынша, ҚР СТ 1029-2000 «Аспаздық өнім. 
Тоңазытылған жартылай фабрикат. Негізгі техникалық шарттары» та-
лабына сай емес. Сонымен қатар, сарапшылар сынаманың иісі мен 
дәмі «жағымсыз және жаңа өнімге жат қасиеттерге ие» деп көрсеткен. 
Меніңше, бұл оқиғада тек осы түшпара жағымсыз атаққа ие болған жоқ. 
Жалпы осы оқиға біразға дейін адамдардың есінен кетпейтін болады. 

«Всё об охоте в Казахстане» республикалық журналы, 
қыркүек 2010 жыл
Авторы: Марина Ангальдт 

ҚаТаРДан КеШ ҚаЛМаЙыҚ неМеСе КӨҢІЛДеГІ ТҮЙТКІЛДеР

«Қазақстандағы аңшылық кинологияның ахуалы қандай?» деген 
сауалды осы салада еңбек етіп келе жатқан ондаған маманға қойдым 
десем артық айтпаспын. Сондағы алған жауабым барлық жерде 
бірдей. Шыны керек, іштей қынжылдым... 

Бүгінде отандық кинолог мамандарымыздың жағдайы мүшкіл. Сол 
себепті жақын арада бұл салаға жарық сәуле түсері екі талай. Кинолог 
мамандарымыздың айтуынша, Қазақстандағы ит баптау саласы қайта 
жанданып, бұрынғы деңгейіне жетуге мүмкіндік аз. Сонда бұған «Кім 
кінәлі?» және «Не істеу керек?» деген сұраққа жауап іздеуден әбден 
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шаршадық. Бұл мәселе, шыны керек, «Айта-айта Алтайды, Жамал 
апай қартайдының» кебін киіп отыр. Себебі, мәселе көтергелі он 
бес-жиырма жылдай болып қалды, бірақ билік тарапынан еліміздегі 
кинология кәсібіне дендеп көңіл бөлінген емес. Ал, қазіргі таңда бұл 
мәселе мүлдем назардан тыс қалып отыр. Сондағы олардың айтқан 
уәждері: «Бұл мәселені қалай шешу керек екенін білмейміз (сірә, білгісі 
де келмейді), сондықтан бүйректен сирақ шығармай-ақ қояйық... 

Қарапайым адамның қалтасы көтермейді

Кеңес заманындағы көрсеткішпен салыстырар болсақ, бүгінде аңшы 
иттердің саны күрт азайған. Ондай ит жабайы аң ауларда таптырмас 
көмекші, әрі күнделікті өмірде тасадан шыққан ұры-қарыдан қорғар 
еді. Алайда мұндай асыл тұқымды итті асыраудың өзі – бір ғанибет. 
Тіпті, асырамақ түгілі, оны сатып алудың өзі арман ба дедім... Олай деуге 
негіз бар. Мысалы, асыл тұқымды курухарды сатып алғыңыз келсе, 
бюджетіңізден, кем дегенде, 300 евро, ирландық сеттерге 500 евродай 
бөлуіңіз керек. Ал, Ресейден әкелінген қазақы тазының бағасы ұсталған 
шетел мәшинесінің құнымен тең, 3-4 мың евроға дейін жетеді.  

Оған тағы шежіресіне шығарар шығыныңызды қосуды ұмытпаңыз, 
ол бір 4-5 мың теңгедей болады. Сонан соң оны оқыту керек, баптау 
керек дегендей... Бұған 40-60 мыңдай кетуі әбден мүмкін. Сонымен 
қатар, сүйікті жануарыңызды күнделікті тамақтандырып, мал дәрігеріне 
көрсетіп тұру қажет. Осы талаптардың бәрін орындаған соң, өзіңіздің 
асыл тұқымды итіңізге жәрмеңкеде мамандардың баға бергенін 
қаларыңыз сөзсіз. Ал, Қазақстанда мұндай шараға қатысу үшін тіркелу 
барысында қалтаңыздан тағы 5-10 мың теңгедей шығаруға тура келеді. 
Оған және жолкіре, жатар орын, ішер асыңыздың ақшасын қосуды 
ұмытпағаныңыз абзал. Сонда басы-аяғы неше ақша керек?.. 

Павлодар ит баптау мектебінің басшысы, әрі баптаушысы Евгений 
Обиденконың айтуынша, мұндай сүйікті жануарына қомақты сома 
бөліп, оның оқуына қыруар ақша жұмсайтын азаматтар осы күнде 
саусақпен санарлық. Баптаушы соңғы төрт жыл ішінде небәрі бес аңшы 
ит баптаған (Евгенийге ит баптау мәселесіне байланысты келетін тек 
қалтасы қалың адамдар, оларға ондай иттер ішкі-сыртқы жаулардан 
қорған үшін қажет). 

- Жалпы біздің елде аңшы итті баптаумен айналысатын адамдар 
жоқтың қасы, себебі, ол үшін біраз ақша жұмсау керек, - дейді Е. 
Обиденко, - Өзіңіз ойлап қараңызшы, аңшылыққа шыққанда көмекші 
бола алатындай итті баптау үшін тек қана оқыту жеткіліксіз. Сондай-ақ, 
оны бір емес, бірнеше рет аңға алып шығасыз. Ол үшін құрал-сайман, 
оқ-дәрі қажет. Ал, бір оғыңыз қазір 85 теңге тұрады... 



192

Евгенийдің есебі бойынша, бір асыл тұқымды итті баптау үшін бас-аяғы 
60 мың теңге шығарарыңыз даусыз. Ал, біздің анықтамамыз бойынша, 
бұл қайта ең арзан аңшы итті баптау мектебі болып саналады. Өйткені, 
астаналық, я болмаса алматылық жаттықтырушылар мұндай еңбегіне 
800-ден 1500 евроға дейін сұрайды екен. 

Бәрінен де қой артық... 

Павлодарлық қазақы тазыны тәрбиелеп баптаушы Марат Нүкенов 
отандық итбегілердің бірі емес, бірегейі десем артық айтпаспын. Себебі, 
ол мұндай асыл тұқымды иттерді өзі асырап, өзі баптап отыр. Демек, 
қаржыны да өз қалтасынан шығарады. Ал, оның «тәлімгерлерінің» 
саны елуге жетіп жығылады. Маратты жергілікті және алыс-жақын 
шетелдердегі кинологтарға таныстырып жатудың қажеті жоқ. Өйткені, 
оның Қазақстандағы асыл тұқымды тазыны зауыттық үлгіде өсіріп 
баптауды өз қолына алғанына міне бірнеше жылдың жүзі болды. 
Сондағы баптаушының алға қойған мақсаты – аңшы иттердің ішіндегі 
дәл осы тұқымның жойылып кетпей, ең мықты экстерьерлік және 
аңшылық қасиеттерін сақтап, баптау. Ал, жақында Астанада өткен 
дара тұқымды иттердің жәрмеңкесіне қатысқан Мараттың иті үшінші 
орынды иеленді. Ең қызығы, бірінші орынды қанжығасына байлаған 
– ҚР Денсаулық сақтау министрі Досқалиев мырзаның жеке аңшы 
иті. Демек, ит баптаудағы қиыншылықтар барлық отандық жоғары 
қызметтегі шенеуніктерге жат болмағаны ғой. Ендеше, неге бұл мәселені 
май шаммен қарамасқа?.. 

Осы тұста Марат Нүкеновтың түйген өз ойы бар. Мараттың айтуынша, 
қазақстандық аңшы иттерді баптау мәселесінің назардан тыс қалуына 
«кінәлі» – жергілікті менталитет. - Яғни, Қазақстан үшін, сиыр немесе 
қоймен салыстырғанда, асыл тұқымды иттер «табыс көзіне» айналар 
жануар емес, - деп түсіндіреді М. Нүкенов, - Тіпті біздің елде итбегілік 
кәсіптің құқықтары мен міндеттерін реттейтін заң жоқ, қабылданбаған. 
Ал, басқа алыс-жақын шетелдерде кинология кәсібі әлдеқашан 
заңдастырылып, түрлі сайыстарды ұйымдастыру шараларына мемлекет 
тікелей араласып, өз қазынасына қаншама қыруар қаражат құйып 
жатыр... 

Еуропа елдерін мысалға алайық. Германияда Асыл тұқымды иттер 
Одағына жүз мыңға жуық жергілікті итбегі мүше екен. Ол ол ма, тек 
Неміс овчаркасы Одағының өзіне ол жақта жүз мың адам мүшелік етеді!.. 
Ал Швецияда асыл тұқымды иттердің клубтары үлкен бір федерацияға 
бірігіп, бүкіл швед кинологиясы саласының жұмысын реттеп қана 
қоймай, белгілі бір сауал туындаса, оны заңды түрде шешеді. Олардың 
кинолог мамандарының бетін қақпайды, аузын қу шөппен сүртпейді... 
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Қазақстандық кинологтарды, шыны керек, мұндай дәрежеге жақын 
арада көтере қоюы екі талай. Мұндай мәдениет біздер үшін, өкінішке 
қарай, «арман»!.. Алайда осыдан жиырма-отыз жыл бұрын кинология 
кәсібі бір жүйеге келтіріліп, әжептәуір дамып келе жатқан болатын. Сол 
себепті де ішім қан жалайды... 

Қолды болған мамандар

М. Нүкеновтың пікіріне тәжірибелі, білікті аңшы, әрі итбегі Вениамин 
Ворошилов та толықтай келіседі. Қазақстандық кинология кәсібінің 
қазіргі мәселелері тікелей Кеңес Одағы кезіндегідей біржүйеліліктің 
жоқтығына байланысты. Одан қалса, В. Ворошиловтың айтуынша, білікті 
кинолог және аңшы мамандардың шетел асып кеткені жығылғанға 
жұдырық болды. Ал, елде қалған мамандардың көбісі ішімдікке 
салынып кеткен. Ал, олардың орнын жаңа мамандармен алмастыруға 
әзір ешкім асықпайды. 

- Біздің ең басты қателігіміз өз өткен күнімізден қалып қойғанымызда, 
тіпті шаңына да ілеспей қалғанымызда, - деп қынжылады В. Ворошилов, 
- Олқылығымыздың орнын толтыру үшін басты назарды жаңа маман 
даярлауға аудару қажет. Өйткені, қазіргі таңда асыл тұқымды иттерді 
өсіріп, баптап жатқан кәсіпқой емес, әуесқой итбегілер. Демек, олар 
бұл кәсіпті толыққанды, бүге-шүгесіне дейін білмейді. 

Осы пікірге Павлодар қаласындағы ЦКФ «Сталкер» басшысы 
Елена Прощенко да қосылады және қазір нағыз отандық кәсіпқой 
кинологтарды дайындайтын уақыт деп есептейді. Еленаның айтуынша, 
бүгінде Павлодардағы бірде-бір сарапшының қолында жаңа лицензия 
жоқ (осыдан он жыл, я одан да көп жыл бұрын берілген рұқсат 
қағазының негізінде күші жоқ), яғни, бұл – ол сарапшылар асыл тұқымды 
иттерді бағалайтын жәрмеңкелерде және үздік иттерді анықтайтын 
сараптамаларда төрелік ете алмайды деген сөз. 

Егер дара тұқымды аңшы иттер жәрмеңкесі жайлы айтар болсақ, соңғы 
рет мұндай шара Павлодарда он жыл бұрын өткізілген болатын. Себебі, 
аңшы иттердің саны бізде өте аз. Соңғы кезде елімізде ұйымдастырылып 
жатқан ұлттық кинология сайысына иттердің барлық түрлері бірдей 
қатыса береді. Оған қоса, сайысқа қатысушылардың айтуынша, ол 
сайыстардың өзі жоғары деңгейде өтпейді. Олай деуге негіз бар. 
Мәселен, көбінесе сайыс дәл уақытында басталмайды, бірнеше сағатқа 
кеш бастап жатады. Бұл уақытта иттер шаршап, я болмаса олардың 
қарны ашып қалуы мүмкін. Әлде ұйымдастырушыларға осының бәрін 
тәптіштеп түсіндіріп жату керек пе? Анықтама, каталог дегендерде көп 
қате кетеді және көбіне-көп объективті түрде төрелік жасай бермейді. 
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P.S. Еліміздегі аңшылық итбегі саласындағы былықтар жайлы 
айта берсең, таңды атырасың. Мейлің, ол билік тарапынан қолдау 
көрсетілмейтіндігі болсын; мейлің, ол өмір сүру деңгейінің төмендеуі 
болсын, шекарадағы былық-шылық болсын және мамандардың 
жетіспейтіндігі болсын... Алайда осы айтылған сөздердің бәрі өз жүйесін, 
өз иесін тапса игі. Себебі, біздің елдің осы салада да әлемдік деңгейде 
өзін-өзі көрсетуге толық мүмкіндігі бар. Ең бастысы, бүгінде кинология 
саласында орын алып жатқан қиыншылықтар өз шешімін табатынына 
сенемін. Келер күннен үміт бар, себебі, «Көш жүре түзеледі» емес пе?.. 
 

«Бәрі де Қазақстандағы аңшылық жайлы» Республикалық 
журналы, желтоқсан 2010 жыл.
Авторы: Марина Ангальдт 

 
еРТІС «ҮШБұРыШы» неМеСе ҚоРҒаУЛы аЛҚаПТыҢ ҚұПиЯСы 
аЛДынДаҒы ҚиСынныҢ ӘЛСІзДІГІ ТУРаЛы

Павлодар облысында да өзіндік «бермуд үшбұрышы» бар.  Бұл – 
Ертіс өзенінің жайылма алқабы, оның ерекше қорғалатын табиғат 
өлкесі мәртебесі тек сөз бен қағаз жүзінде ғана болып отыр,  ал 
құжаттарының заңды құндылығы тым күмәнді. 

Тоғыз жыл бойы  жергілікті тұрғындардың санасына симайтын сан 
алуан сұрақтар мен  жұмбақ қайшылықтар туындатқан өзінің осын-
дай оғаштығы үшін Ертістің жайылма алқабы кейбір қисынсыз 
заңнамаларға міндетті... 

Құрдым

Ұзақ жылдар бойы Ертіс өзенінің жайылма алқабы өзінің суармалы 
шабындығымен бірге жергілікті тұрғындардың аң аулауына аса қолайлы 
жерлердің бірі болып келді. Ол жерде аңшының саятшылық құмарын 
қандыруына да, аңшы иттердің олжа үшін кеңінен созыла шабысына да 
мүмкіндік бар еді. Аалайда 2001 жылы ҚР Үкіметінің Қаулысы шығып, 
осы кезге дейін ашық жатқан әрі жалпыға ортақ болған аумақ бір ме-
зетте ерекше қорғалатын табиғат өлкесіне, - қорыққа айналып шыға 
келді.  Сол кезден бастап Ертістің жайылма алқабына бару  аңшылар 
үшін орындалмас арманға айналды. 

Бірақ бір парадокс: алқаптың жаңа мәртебесіне сәйкес өзен күзеті өз 
жұмысын тоқтатты. Осы  кезге дейін асығыс құрылған қорықтың орман 
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қорын және жануарлар әлемін баықлауды тиісті дәрежеде  іске асыру-
шы өз қызметі әлі жоқ.. Бұл жұмысты Павлодар облыстық табиғат ре-
сурстары басқармасына қарасты Павлодар, М.Горький және Үрлітөбе 
орман қорғау және жануарлар әлемін өрбіту жөніндегі үш мемлекеттік 
мекеме қызметкерлері ара-тұра атқарып отырады. Бірақ Ертістің жайыл-
ма алқабының флорасы мен фаунасының сақталуына және өрбітілуіне  
олардың ешқайсысы заң жүзінде жауапты емес. 

Ең қызығы, қорықтың заңды «қожайыны да» , тиісті жобалары да жоқ.  
Ал ең сорақысы ресми түрде ерекше қорғалатын аймақ мәртебесі 
берілген аумақта өсімдіктердің сирек кездесетін түрлері жыл сайын 
жойылып, құстар мен балықтар қырылып жатыр. Оның себебі – Шығыс-
Қазақстан облысындағы Шүлбі және Бұқтырма су қоймаларының 
табиғат қорғау өткелдерінің көлемі бұзылғандығына байланысты бо-
лып отыр. Мысалы, жағалаудағы аумақты қоқыстардан тазарту және 
төлдер мен жас балықтарды құтқару жұмыстарына негізінен студенттер 
ғана жұмылдырылады...

Жалпы, Ертіс өзенінің жайылма алқабының біртіндеп өлі өлкеге айналу 
мәселесі жергілікті тұрғындар арасында аңызға айналды. Бұл кесапатты 
бәрі көріп, біліп отырғанмен де оны келешекте қорғауды  қолға алу 
мәселесі әлі айқындалмай отыр. Сонымен қатар, қорықтың және оның 
аумағында көптеп (атап айтсақ – бір мың жүз алпыс сегіз шаруашылық, 
- ескертпе) орналасқан шаруа қожалықтарының бұдан арғы заңды 
мәртебесі де тұманды. Дегенмен ретімен тоқталайық...

жұмбақ ережелерге сәйкес берілген кво-мәртебе

Ертістің жайылма алқабын жабық өңірге айналдыру туралы бастама-
ны көтерген  «Ұлы Ертiс» («Великий Иртыш») тәуелсіз су тұтынушылар 
қауымдастығының бұрынғы төрағасы Ж.Рамазанов еді. Дәл соның 
ұсынысымен жайылма алқап бір мезетте өзінің қазіргі мәртебесін 
иеленіп алды. Қоғам белсендісі сол кезде осы реформаның қажаттігі 
туралы елдің бәрін барынша үгіттегенде мүмкін тек жақсы мақсатты 
ғана көздеген болар. Бірақ, керісінше, оның жақсылық жаршысы 
болу арманы іске аспай қалды, - Рамазановтың ойын павлодарлықтар 
теріс деп санап, оны қолдамай қойды. Әсіресе, заңға жаңа түзетулер 
енгізілуіне байланысты мемлекеттік бюджеттен (қорықтың флорасы 
мен фаунасын сақтап, өрбіту үшін) бөлінетін  қаражаттың берілмеуі 
мүмкін екендігі анықталғаннан соң тіпті қарсылық күшейді.

Өздерінің сүйікті істерімен айналысу мүмкіндігінен айырылып қалған 
аңшылар тіпті қатты ашынды. Мысалы, облыстың Май және Ақсу 
сияқты аудандарында жайылма алқаптан басқа  аңға шығатын жер жоқ. 
Сол уақыттарда Павлодар облыстық  аңшылар қауымы мүшелерінен 
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сансыз арыз келіп түсті, - айрықша белсенділік танытқандары тіпті 
астанадағы министрліктерге де хат жолдап, шенеуніктерге жайылма 
алқапта аң аулаудан ешқандай зиянның болмағандығын түсіндірмек 
болды. Бірақ министрліктерден жөні түзу жауап әлі күнге дейін келген 
жоқ. Сөйтіп жайылма алқаптың жаңа мәртебесі төңірегіндегі дау-дамай 
біртіндіп басылды, ал аңшылар көндігіп, бейімделді...

«Ұлы Ертістің» қазіргі басшысы (бұрынғы Рамазанов сырқаттанып, 
қайтыс болып кетті , -ескертпе) А.Аженов аңшылыққа тиым салынғаны 
туралы тіпті естімеген болып шықты. Және де ол Ертіс өзенінің жайылма 
алқабында он бес жылдан аса мұқият зерттеу жүргізілмегендіктен, 
мұндай қаулының қалай  шығарылғанына таңданды. Сонда жайылма 
алқап алдын-ала зерттеу жүргізілместен мемлекеттік қорғаулы алқапқа 
айналған ба?..  Айтары жоқ, шешілмес жұмбақ!

Жуырда билік басындағылар арасында Ертіс өзені қорығына кезекті 
мәртебе беру туралы сөз қозғалды. Бұл жолы – табиғат жетілдіру 
қоры мәртебесі. Алайда осы жоба бойынша жұмыстар басталмай 
жатып, кенеттен тоқтап қалды. Павлодар облыстық орман және аң 
шаруашылығы аумақтық басқармасының бас маманы С.Сағадиев бұл 
жобаның жүзеге асырылуына тосқауыл болған экономикалық дағдарыс 
деп отыр.

Дегенмен, уақыт жеткілікті, дейді Сағадиев, - «Жасыл даму» 
бағдарламасына сәйкес табиғат жетілдіру қорын жасау жөніндегі 
ғаламат жоспарды іске асырудың  соңғы мерзімі – 2014 жылдың аяғы.

Оның мақсаты ерекше қорғалатын табиғат өлкелерінің бірыңғай 
қазақстандық жүйесін жасап, жұмысын жандандыру. Дегенмен де, 
тіпті, егер мемлекет қазынасында «ертіс өзенінің жайылма алқабы» 
қорығын табиғат жетілдіру қоры етіп қайта құруды аяқтау үшін қаражат 
табылғанмен де, осының бәрі жүзеге асырылатынына сенім жоқ. 
Өйткені, алқаптың аумағында, жоғарыда айтып өткеніміздей, мыңнан 
аса шаруа қожалықтары орналасқан. Сондықтан жекешелендірілген 
жерлерде табиғат жетлдіру қорын қалай құратыны тіпті миға симайды. 
Павлодар облыстық орман және аң шаруашылығы аумақтық 
басқармасында осы мәселеге қатысты маңызды түсініктеме бере алмай 
отыр: білмейміз дейді. 

P.S. Қалай болғанда да, алқапты қайта құрудың жұмбақ мәселесі әлі де 
шешімін таппай отыр, жергілікті аңшыларға бұдан келіп-кетер еш пайда 
жоқ. Аңшылыққа салынған тиымды ешкім де жойғысы келіп отырған 
жоқ, - Ертіс өзенінің жайылма  алқабында мылтық асынып жүру әлі де 
айыппұлмен жазаланады.  Жайылма алқап ерекше қорғалатын аумақ 
болғанына қарамастан балық аулауға осы кезге дейін рұқсат етілгенін 
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тағы ескерте кеткім келеді. Мүмкін, кезекті «қисынсыз заңдылық» 
шығар?.. 

Расында да, егер әділет тұрғысынан алсақ, онда іс жүзінде балыфқшылар 
да сол аңшылықпен айналысып жүр, бірақ тек балық ұстайды. Және 
де, қармақ ұстаған адамдар өсімдіктердің сирек кездесетін түрлерін 
таптап тастап, орманға өрт салуы да мүмкін емес пе?! Қорық аумағында 
балық аулауға неге тиым салмайды?.. Аңшы -биолог  В. Ворушиннің 
пікірінше, бұл жерде бәрі де түсінікті, егер де жергілікті тұрғындарға 
балық аулауға да тиым салса, онда тіпті демалатын жер де қалмайды, 
қоректену мүмкіндігі де жойылады. Жергілікті тұрғындардың отыз 
пайызының тіршілік-күнкөрісі тікелей осы Ертіс өзенінің жайылма 
алқабымен байланысты екені ешкімге де құпия емес. 

“Казахстанская правда” газеті, тамыз 2010жыл
Авторы: Татьяна Бредихина

ПаРоДаКСальді оПеРативтілік

Жоғары сот алқасы бақылау өндіріс іс қозғаудан бас тартқан соң 
Виктория Колбинаның бар үміті тек Бас прокурорда еді. 

Осыдан үш жыл бұрын Жамбыл облысы Мерке аудандық сотының су-
дьясы Еркін Кенбаев Николай Смирновты 11 жыл бас бостандығынан 
айыру туралы шешім шығарды. Содан бері оның жұбайы Виктория 
Колбина күйеуінің ақталып шығуы үшін күресіп жүр. Тергеу ісінің 
нұсқасында ол бір өзі қолмен бір тонна кенепшөп дайындаған. 
Және де бұл салынған айыптың негізіндегі жалғыз парадокс емес. 
Құжаттарға сенетін болсақ, айыпталушының осы шөпке қатысы 
болғанын анықтаған сот алдындағы химиялық экспертиза шешімі 
таңертең оннан жиырма минут кеткенде дайын болған, ал сол экс-
пертизаны өткізу үшін айыпталушының қолынан алынған белгілер 
сол күні күндізгі бір жарымда орын алған. Жергілікті полицейлердің 
ерекшеленуге деген құштарлығы дұрыс ақыл-ес пен жай ғана логи-
кадан күшті болғаны ғой.

Лайықты кандидат

...Таразға ерлі-зайыптылар Колбинаның ұлы Максимге келген. 2007 
жылдың қыркүйегінде оның отбасында тұңғышы дүниеге келуі керек 
еді. Қалада Николай Дмиитриевичке жұмыстың да орайы табылып, ол 
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вокзал маңайындағы «Түрксіб» мейрамханасын жөндеу жұмыстарына 
қатысатын болды. Тапсырыс беруші Айгүл Ақшалованың ұсынысын 
бірден қабылдады. Адал жұмыс істеді. Смирнов туралы түсініктемесінде 
басшысы: «Өзін өте еңбекқор, ұқыпты және құдайдан қорқатын адам 
ретінде көрсетті. Нашақорға ұқсамайтын» деп жазды. 2007 жылдың 
9-қыркүйегі, жексенбі күні Ақшалова оған жұмысы үшін 60 мың теңге 
береді. Ал, келесі күні таңертең Николай қамауға алынады, қалтасында 
бір тиын ақшасы жоқ. 

Дәл осы кезде аймақта «Көкнәр-2007» жедел іздеу шарасы жүріп 
жатқан-ды. Өкінішке қарай, Смирнов барлық тұсынан қылмыс ашу-
дан үлкен нәтижелерді көздеп, дәлелдің айшықтығы сияқтығы «ұсақ-
түйек» дүниеге мән бермейтіндер үшін таптырмайтын адам боп шықты. 
Өзбекстан азаматы, орта білімді, ресми ақпарат бойынша жұмыссыз, 
арам ойы жоқ және ешқандай мықты таныстары да табылмайды. 
Мұндай адамды кім қорғаштайды дейсіз?

«Казахстанская правда» газетінің редакциясына Виктория Колбина осы 
жылдың сәуір айында өтінішпен келді. Әйелдің айтуынша, оның күйеуін 
аяқтан шалған, айыпты ойдан шығарған. Жеке тергеуді біз қылмықтық 
істі зерттеуден бастадық. Құжаттармен танысқан соң осы оқиғаның екі 
нұсқасын жасадық. 

Бірінші нұсқа. 
Тергеу ісінің мәліметтері бойынша, Николай Смирнов 2007 жылдың 
9-қыркүйек күні шамамен сағат 14:00-де такси жалдап Мерке ауданына 
барады. Хаттама бойынша оның мақсаты «аса ірі көлемдегі есірткі зат-
тарын заңсыз сатып алу және сақтау». Ол Тәтті ауылының маңынан түсіп 
қалып, жабайы кенепшөп өсетін құмды жер жаққа тартқан. Жоғарыда 
аталған ауылдан бес шақырым жерде Смирнов шөпті көріп, оны жұла 
бастайды. Және бір түннің ішінде, ешқандай құралсыз бір тоннасын жи-
найды, нақтырақ айтқанда 1005 кг!

Таңертеңгі жеті жарымда ол Мерке ауданы және осы жерге іс-
сапармен келген Павлодар облысының ішкі істер демартаментінің 
қызметкерлерімен ұсталынады. Смирновтан бірнеше метрдей жерде 
қараусыз қалған көлік кузовының астында осы шөптің тағы бір үйіндісі 
болған көрінеді. Оған қоса қамауға алу барысында болған Мерке 
ауданының есірткі бизнесімен күрес бөлімінің қызметкері Бауыржан 
Ибрагимов сотта Смирновтың қасында бір шөлмек арақ жатқанын 
көрсетті, бірақ айыпталушының өзі сау болған...

Айыпталушыны және жақын жерлерді тексеру барысына Меркі 
ауданының тұрғындары Ержан Дәрімқұлов пен Юрий Осипов қатысты. 
Олар полиция қызметкерлерінің шақыруы бойынша куәгер ретінде екі-
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үш (!) күнге осы шараға қатысуға келіскен-міс.
Осымен-ақ бәрі түсінікті сияқты. Әрине, мұндайда видеокамераға 
түсірген жөн. Сол кезде полиция қызметкерлерінің осы «керемет» 
ісінде еш күмән болмас еді.

екінші нұсқа. 
Николайдың айтуынша, ол ауданға жалғыз бармаған. Жөндеу 
жұмыстарының аяқталуына екі аптадай қалғанда оған Рустам есімді 
жігіт келетін болған (оның фамилиясы мен мекен-жайы редакцияға 
белгілі). Бұл жігіт оны құрылыс нысанының қожайынымен келістіріп 
беремін деген уәдемен екеуі вокзалдан бағытты таксиге отырып кетеді. 

Меркенің өзіне жетпей, оның серігі дүкендер орналасқан жерден 
түсіп қалуды ұсынған. Николай тоқаш, ал оның серігі бір шөлмек арақ 
алады. Кейін олар көк жигулиге отырады. Ішілген арақтан кейін Нико-
лай ес-түссіз ұйықтап қалады. Ол тек таңертең салқыннан кенепшөп 
үйіндісінде есін жинайды. От жаққаны сол еді, оны ұстап алды. 

Бұл алдын-ала дайындалған айла дейді Колбина. Бұл жер жалғыз 
ағашпен тез анықталады. Жартылай бұзылған, фундаменті қалған ескі 
ғимарат та бар. Виктория Николаевна Рустам берген арақта қатты 
әсер ететін психотропты препарат бар болуын да жоққа шығармайды. 
Сол үшін оның айыбын бірден дәлелдеген жоқ. Керекті анализдерді 
барлығы тек бір аптадан соң жасалған (бұл да таң қаларлық жәйт). 

Смирновтың айтуынша, оқиға орнында ешқандай арнайы куәгерлер 
мүлдем болмаған, бірақ Рустам болыпты. Қаша жөнелген оны полиция 
қызметкерлері қуып жетті.. бірақ бірден жібере салған. 

Істің сорақылығы

Оқиға орны мен айыпталушыны, яғни Смирновты 10-қыркүйек күні 
сағат таңертеңгі тоғызда тексеріп болған. Ал, оннан жиырма кеткенде 
экспертиза нәтижелері дайын тұрған!

Демек, бір жарым сағаттан аз уақытта полиция қызметкерлері бір тон-
на шөпті көлікке салып, Тәтті ауылынан 32 шақырым жерде орналасқан 
аудан орталығына жеткізген. Содан кейін айыпталушының қолынан, 
аузынан үлгілер алынып, мәліметтің барлығы хаттамаға жазылған. Не 
деген оперативтілік!     

Бірақ Мерке ауданының зертханасында кімнің үлгілерін зерттегені 
белгісіз. Өйткені аға эксперт С.Назаренко дайын эксперттік шешімнің 
астына өз қолтаңбасы мен жұмыстың уақытын қойғаннан кейін үш 
сағат өткен соң ғана фельдшер С.Байболатова қажетті үлгілерді алды.
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Бұл сорақылықтың беті Меркенің орталық емханасы Марат Жаман-
құловқа редакцияның салған сұрауына келген жауаптан соң ашылды. Ал, 
жабайы өсімдіктің және лаборатория алған үлгілердің нақты әкелінген 
уақыты туралы сауалды біз Жамбыл облысының сот экспертизасының 
ғылыми-өндірістік зертханасының Мерке ауданы бөлімінің жетекшісіне 
жолдадық. Дегенмен, ол газетке жауап қайтармады.

Тағы бір қызықты жәйт. Зертханаға әкелінген шөпті эксперт маман На-
заренко орылған екенін анықтаған, өйткені жартыметрлік өсімдіктің та-
мыры болмапты. Бұл жәйт полиция қызметкерлерінің Смирнов шөпті 
қолмен жұлған деген нұсқасымен жанаспайды.  
     
«Комбайн» адам

Өз жұбайын қорғауға білек сыбана кіріскен В.Колбинаның арқасында 
бір адам бір түнде өз қолымен тонна шөпті жинай алмайтындығы 
дәлелденді. Ол комбайн емес қой! Виктория Николаевна базарға ба-
рып, жем-шөп сатушылармен сөйлескен. Теңдердің габаритін қарап, 
сатушылармен кеңескен, көргенінің барлығын видеоға түсіріп алған. 

Сонда нығыздалған жем-шөптің көлемі мынадай болады екен: 3 
(ұзындығы) х 2 (ені) х 2 (биіктігі) метр. Жаңадан орылған шөптің қандай 
көлемде болатынын елестетіп көріңіз. Сонымен қатар, С.Назаренко 
зертханаға екі адамнан екі полиэтиленді шатырға салып әкелінгенін 
айтты. Сонда, әр қайсысына 250 келіден деген сөз. 

Аппеляция беру орталығында Колбинаның дәлелдеріне ешкім құлақ 
аспады. Бірақ облыстық прокурор А.Кәрімовтың наразылығы бойынша 
Жамбыл облыстық сотының бақылау алқасының судьясы Смирновқа 
қатысты істі өзгертті. Оның мерзімін алты жылға дейін азайтып, оны 
қатаң түрдегі тергеу абақтысынан жалпы жағдайдағы тергеу абақтысына 
ауыстырды.  

Осындай жағдайда Смирновтың қорғаушысы болды ма деген сұрақ 
еріксіз ойға келеді. Болуына болды ғой, бірақ оған иә ашуланарыңды не 
таң қаларыңды білмейсің. Өйткені тіпті заң туралы түсініктің мұрнына иісі 
де бармайтындарды қызықтырған мәліметтер Ж.Досайұлына мүлдем 
әсер еткен жоқ. Қылмыстық істің мәліметтерімен танысқандығы туралы 
хаттамасында жоғарыдағы сипаттамасына сай: «ескерту мен өтінішім 
жоқ» деп жазылған. Сонымен қатар, Ж.Досайұлының қолтаңбасының 
сәйкестігіне қатысты ешқандай да экспертиза жасалған жоқ. Оған 
қоса қылмыстық істегі көптеген хаттамаларда Смирновтың өзі қол 
қоймағандығы анықталды. Бұл дерек Жамбыл облысының ғылыми-
өндірістік зертханасының эксперті А.Черняховскийдің сот экспертизасы 
бойынша қорытындысында айшықталады. 
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Демек, істі Меркенің ішкі істер басшылығының тергеушісі Аршат Ма-
каев жүргізсе, ол құжаттарға қолды кім қойғанын білуі керек. Өкінішке 
қарай, осындай олқылық үшін маманға қандай жаза қолданылғаны 
біздің редакцияға белгісіз.

Жоғары сот алқасы бақылау өндіріс іс қозғаудан бас тартқан соң Викто-
рия Колбинаның бар үміті тек Бас прокурорда еді. 

12-шілде күні ол Қайрат Мамидің жеке қабылдауында болды. Бүгінге 
республиканың бас тексеруші органы қылмыстық істің материалдарын 
қайта сұратқан. 

P.S. Осы жылдың 17-тамызында өткен құқық қорғау жүйесін реформалау 
жайында жиында ел басы жұмыстың сапасына баса назар аударды және 
құқық қорғаушылар жұмысының басты критерийі – халық сенімі екенін 
айтып өтті. Ол өз қызметін адал атқарған, заңды бұлжытпай орындаған 
және азаматтардың құқығын сыйлаған жағдайда ғана пайда болады. 
Бірақ біз сіздерге баяндап берген оқиғада олардың ешқайсысы да жоқ...

28.09.10
(Резонанс)

МӘСеЛе жоҒаРы СоТТа

Бас прокуратура айыпталушыны ақтады

Көп адамның қуанышына орай Тараз колониясында есірткіге қатысты 
қылмысы үшін отырған Өзбекстан азаматы Николай Смирнов ақталды. 
Н.Смирнов қылмыстық ісінің қаншалықты «бір түрлі» екендігі жай-
ында «Казахстанская правда» газеті Татьяна Бредхининаның 2010 
жылдың 27-тамызында жарық көрген «ПАРАДОКСальді ОПЕРАтивтілік» 
мақаласында айтқан еді. Енді, міне Смирнов қамауға алынғалы 
тура үш жылдан соң бас прокурордың орынбасары Иоган Меркель 
айыпталушының әрекетінде қылмыс құрамы жоқ деген себеппен 
Жоғарғы сотқа бас сот актілерінің барлығына наразылық енгізді. 

Бастапқыда Мерке аудандық сотының судьясы Еркін Кенебаев Нико-
лай Смирновқа қатаң түрдегі тергеу абақтысындағы 11 жыл белгілеген. 
Бұл істің көп қарама-қайшылықтар мен түсініксіз жәйттері болды. 
Смирновтың шөп арасында оянуынан бастап, сот экспертизасына дейін. 

Тергеу амалдарының нұсқасы бойынша Смирнов өз қолымен бір тонна 
кенепшөп жинаған. Ал, экспертизаға болса тамыры жоқ орылған шөп 
әкелінген. 2009 жылы оның әйелі Виктория Колбина ешқандай құралсыз 
осындай көлемдегі шөпті жинау мүмкін еместігін дәлелдеп шықты. 
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Жамбыл облысының прокуроры сот актілеріне наразылық енгізді. 
Нәтижесінде Смирновтың қылмыс өтеу жазасы өзгертіліп, оның мерзімі 
алты жылға қысқарып, ол жалпы тергеу абақтысына ауыстырылды. 

Бірақ Виктория Николаевна жұбайының еш кінәсі жоқ екенін 
дәлелдеуден шаршамады. Ағымдағы жылдың сәуір айында Виктория 
Колбина бас прокурормен кездесу үшін Астанаға келді. 

Сол кездің өзінде оның қолында қолтаңба анықтау экспертизасының 
нәтижесі болды. Ол жерде тергеу барысында жасалған құжаттарда 
Смирновтың қолтаңбасы жоқ екендігі айтылған. 2009 жылдың 
12-шілдесінде Виктория Николаевна бас прокурор Қайрат Мамидің 
қабылдауында болып, прокурор өз кезігінде бұл іс өз әділетті шешемін 
табатындығына уәде берді. 

Өз кезегінде газет редакциясы жеке зерттеуін жүргізді. Соның барысында 
бас прокуратураның құқықтық статистика және арнайы есептер комитетіне, 
Мерке ауданының сот экспертизасының ғылыми-өндірістік зертханасына 
және ауданның орталық емханасына арнайы сұрау салынды. 

Емхананың бас дәрігері Марат Жаманқұловтың жауабы Смирновтың 
ісіндегі «шикілік» жайында біздің ойымызда күшейте түсті. Соттың 
химиялық экспертиза нәтижелері айыпталушыдан қажетті үлгілер 
алынғаннан үш сағат бұрын шыққаны белгілі болды.         
Осы факт жайында редакция қызметкерлері шұғыл түрде жоғары тек-
серу органына хабарлады. Колбинаның бас прокурормен кездесуінен 
кейінгі істің қаралу уақыты ұзартылды, қылмыстық істің құжаттары 
қайта сұралды. Істің мән-жайы анықтап қайта қаралғаннан кейін бас 
прокурордың орынбасары Иоган Меркель жоғары сот инстанциясына 
ресми түрде наразылығын жіберді.

Смирнов Н.Д. мырзаға қатысты барлық сот актілері оның әрекеттерінде 
қылмыс көрінісітері жоқ деген себеппен алып тасталынды, - деп 
прокурорлық құжатта жазылған. Сонымен қатар, ол жерде тергеу ба-
рысында айыпталушының коституциялық құқығы және бостандығына 
нұқсан келтірілгендігі, жазықсыз адамның түрмеге қамалуына алып 
келген заңның дұрыс қолданбағандығы айтылады. 

Сонымен қатар, осы заң бұзушылыққа қатысты Мерке ауданының 
тергеушісі Аршат Мақаевтің материалдары Жамбыл облысы бойынша 
ҰҚК-не жіберілгендігі айтылады. 

Енді кезек Жоғарғы сотта. Виктория Колбинаның бізге хабарлауынша, 
оның жұбайына шартты түрде уақытынан бұрын босатуға байланысты 
бостандыққа шығуға ұсыныс жасалыпты...
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жУРнаЛиСТІК зеРТТеУДІ ҚаЛаЙ жҮРГІзУ КеРеК?

Іс – темекі (Дело - табак)

Журналистік зерттеудің оқырманға белгісіз тұсы – қызықты зерттеу 
жасау үшін қажетті тақырып таңдау. Оқырмандармен әңгіме-дүкен 
құру тәжірибесін еске ала отырып, көп адамның тереңдетілген 
журналистік жұмысқа кез келген тақырып келе береді деп ойлайтынын 
айта аламын. Тіпті, кейбір баспасөз өкілдерінің өзі кез келген оқиғаға 
байланысты ақпарат жинауды зерттеу қатарына жатқызады. Шыны 
керек, кезінде өзім де осындай пікірде болғанымды мойындаймын, 
тек журналист-зерттеуші болып, біліктілігім артқалы бері ол ойымнан 
қайтып, жаңа ұйғарымға келіп тоқтадым.

Сонымен, журналистік зерттеудің өзегі не болуы мүмкін? Мәселен, 
бір атақты шенеунікті не танымал қылмыс әлемінің беделдісін өлтіріп 
кетті делік (есімде, қайбір кездері осындай оқиғалар жиілеп кетіп еді). 
Мұндай қазаның өзі – жаңалық, журналист өлтірді деген адамға және 
тапсырыс берушіге, қылмысқа не себеп болғандығына қатысты өз 
болжамдарын, бұдан әрі оқиға оқиғаның өрбуіне қатысты ойларын, т. 
б. айта алады. Алайда бұл журналистік зерттеу бола алмайтын негіз.     

Ал, бірақ, енді бірінен кейін бірі атағы жер жарған кісі өлтіру оқиғалары 
болып жатса, соңына түсіп, мәселенің мән-жайын анықтамаққа 
ұмтылып көруге болады. Алайда біраз уақыттан кейін өзіңіздің жоғалып 
кететініңізге кепілдік беремін. Сондықтан, «мықты» жігіттердің қатысы 
бар істерді құзырлы органдардың еншісіне қалдырған жөн, олар сол 
үшін жалақы алып отыр. 

Барлық дүние бастауы – тақырып

Журналистік зерттеу жүргізуге өзге де қауіпсіздеу (дұрыс жүргізе алсаңыз) 
және қызықты тақырыптарды табуға болады. Құрметті оқырманым 
журналистік зерттеу жүргізу үшін оқиға түріндегі негіздің қажет еместігін 
түсінді деген үміттемін. Тақырып ұзақ уақыт бойы бір-бірімен байланысты 
оқиғаларды мұқият зерттеуден де келіп тууы мүмкін. Менің тәжірибемде 
ұзақ мерзімге (кейде жылдарға) созылған оқиғалар желісінен тұратын 
зерттеулер аз емес: ол, мысалы, республиканың оңтүстігіндегі балалар 
жезөкшелігіне қатысты мәселе, бұл зерттеудің барысында мен жас 
балаларды «сатып алу» үшін арнайы орындарға баруыма тура келді; 
ол ірі психиатрлық мекемелердегі психикалық аурулардың жағдайына 
қатысты мәселе, бұл зерттеу барысында мен емделушілердің еңбек 
күші ретінде пайдаланылуына байланысты адам сенбес мәліметтер 
жинадым және тағы басқалары. Бұл зерттеулердің бірде-бірі қандай да 
бір жаңалықтың пайда болуына байланысты басталған жоқ.  

ұЛыҚБеК БаБаҚұЛоВ
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Мен өзім мақтанатын және мақтануыма болады деп санайтын 
зерттеулерімнің біріне толығырақ тоқтасам ба деймін. 2001 жылдың 
ортасында мен қырғызстандықтардың қазақ темекі плантацияларында 
батырақ болып жүргендіктеріне байланысты зерттеу жүргізуге кірістім. 
Проблеманы және жоспарланған жұмысты талқылау барысында, біз, 
бір топ журналистер, мәселені объективті түрде және анық жазып 
көрсету үшін, маған құлдыққа сатылу қажет деген ұйғарымға келдік. 

“Топтық ойын”

Азғантай шегініс жасайын. Толыққанды зерттеуді жалғыз жүргізіп 
шығу, тіпті ең мықты журналистің де қолынан келе қоймас, ол үшін өте 
көп күш, уақыт және қаржы керек. Ауқымды және қызықты зерттеуді 
журналистер тобы ғана жүзеге асыра алады. 

Мен ат салысқан зерттеулердің көбінде маған тәжірибелі әріптестерім, 
қазақстандық Наталья Домогальская, Әсел Сағынбаева, Әйткен 
Қадырбаев және басқалар көмекке келді. Біздің жұмысымызды 
танымал, өзім ерекше құрметтейтін және алған баға жетпес тәжірибем 
үшін алғыс білдіретін, сол кезде Соғыс және бейбітшілікті жариялау 
жөніндегі институтқа (IWPR) басшылық еткен Шынар Жақыпова 
үйлестіріп отырды. 

Қазақстандағы қырғызстандықтардың құлдық жағдайы тақырыбы 
кездейсоқ таңдалған жоқ. Жергілікті БАҚ-да қазақ шаруаларының 
қол астында жұмыс істеген кезінде көрген қорлықтары туралы айтып, 
әңгімелеген жекелеген адамдардың мәселесі арагідік көтеріліп қалып 
жататын. Билік мұндай жарияланымдарға селт етпейтін, ал мәлімдеме 
жасап, мәселені көтермек болғандарға,  мазамызды алмаңдаршы 
дегендей болып, өздері жалқау, жұмысты дұрыс істемеген, содай кейін 
оларды қуып жіберген деген жауап қайтаратын-ды.   

Менің міндетім Қазақстанға кеткен қырғыз еңбеккерлерінің ауыр 
жағдайын не дәлелдеу, не ондай мәселенің жоқтығына көз жеткізу 
болды. Ал шындықты білу үшін, өзіме де бір уақыт еңбек мигранты 
болуға тура келді.

Шыдам мен еңбек, бәрін де жеңбек

Менің «қожайынға» қалай жеткенім, «тірі тауар» саудасының қалай 
жүргендігі, қандай «хикаямен» қажетті жерге кіргенім, мұның бәрін 
жазсам, көп орын алып кетеді. Оның үстіне, зерттеу нәтижесі бойынша 
жазылған материалымда осының бәрін көрсеткен едім. Сондықтан бұл 
жерде мен «кадр сыртында» қалған фактілермен ғана бөлісейін. 
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Зерттеу жүргізу барысында ешқашан және ештеңеге де сенімді болуға 
болмайды деп айта аламын. Мен плантацияда құл ретінде жұмыс 
істейтінімді білдім. Тіпті алдын-ала темекі алқабында жұмыс істеген 
жандармен кезіктім, олар маған темекі өсірудің ерекшеліктері жайында 
айтып, «өндірістік» терминдерді үйретті және басқа да ақпараттармен 
бөлісті. Нәтижесінде, белгілі бір дәрежеде мен дайын «темекі өндіруші» 
болып шыға келдім. 

Дене еңбегі мен үшін қорқынышты емес, сондықтан плантациядағы 
жұмыстан жүрексіне қойған жоқпын. Маған ауыр тигені моральді 
тұрғыдан төмендету еді, мәселен, түн ортасында ұйықтап жатсаңыз, 
қожайынның ұлы келеді, жанында бір топ достары бар, қыдырмақ 
болып жүр екен. Мұндай жағдайда біздің шағын топ тұрып, от жағып, 
су қайнатып, әкелінген азық-түліктен тамақ пісіріп, келгендерді күту 
керекпіз. Ал егер біздің, жұмысшылардың, жартылай аш, жабайы 
жалбызды «дәмдегіштер» қосылған, дұрыс піспеген картоп пен 
макарон жеп жүргенімізді ескерсек, «мен – қожайын, сен – жынды» 
қатынасының ерекше әсер ететінін айтпасқа болмас. Тек мұның бәрінің 
өтетінін, кететінін және осының бәрі жайлы жазу керектігін саналы 
түрде түсіну, мені артық қадамнан арашалап қалып жүрді. 

Ақпаратты барынша көп жинау үшін, мен түнде өзге де батырақтар 
еңбек етіп жүрген басқа алқаптарға барып жүрдім. Олардың менен 
айырмашылығы мына тозақтан қашып құтылу туралы ойларының 
жоқтығы еді. Олар қожайынның ұрысы мен ұрып-соғуына көнетін, 
кейбірі әйтеуір бір ақша төлейді деген ойда болды. Мүкін олар қашып 
кетуден сескенген де шығар,себебі егер қашқын ұсталса, оның күні тіпті 
де қиындап кетер еді. Жай ғана соққыға жығып қоя салса жақсы ғой, 
ол байғұсты құладүзге түйе бағуға жіберуі ықтимал, ал ол жерден қашу 
тіпті де мүмкін емес. 

Оқырман «Құқыққорғау органдарына шығуға болар еді ғой!?» деп 
айтуы мүмкін. Алайда мен біздің қожайынның баласының аудандық 
прокуратурада тәжірибеден өтіп жүргендігін, ал оның түнгі серіктері де 
сол мекеменің қызметкерлері екенін жеткізгім келеді. Сондықтан, егер 
прокуратураның жас қызметкері өз «фазендасында» бірнеше жанды 
пайдаланып қалуды айып көрмесе, құқыққорғау органдарының өзге 
қызметкерлері туралы сөз айтудың өзі артық.  

Тауыққорадан қашу

Меніңше, көпшілік оқиғаға тап болудан гөрі, оған белшеден батып кету 
жеңіл деген танымал ережеге келісетін шығар. Бұл кезде мен  тығырыққа 
әбден тірелгенімді сездім, егер дер кезде қашып үлгермесем бірнеше 
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адамның жадында мәңгіге қалып қояр едім. Әрине, егер мен қайта 
оралмасам, әріптестерім шу көтеретін еді, алайда тарих «олай болар 
еді», «былай болар еді» дегенді көтермейді, сондықтан мен қазір артық 
болжам жасамай-ақ қояйын. 

Мен жақын маңды зерттеп, қашудың жоспарын ойластыра бастадым. 
Менің ойымша, ең ыңғайлы жол біздің учаскенің шетінде орналасқан 
қорым арқылы жатты. Осылайша, бір түні, жағымсыз ақ жаңбыр 
сіркіреп тұрған кезде, қашайын деген шешімге келдім. Шамамен үш 
сағат бойы қорымды аралап қалдым, нәтижесінде адасып кеткенімді 
түсіндім де, қайту керек деп ойладым. Ақырында, бұрынғыдан да 
жаман адасып кеттім. Бір өзенге тап болдым, өзен жағасымен жүріп 
отырып,  терезесінде шам жанып тұрған ұзын қораға жолықтым. 
Жергілікті тұрғындар мұндай жаман құрылыстың ішінде тұрмас деген 
оймен, дауыстап шақырып, жанына жақындадым...

Мені бір топ жігіттер қарсы алды. Олардың ақша табу мақсатында Ош 
облысының Ноокат ауданына келгені кейін анық болды. Сағат шамамен 
таңғы бес болды. Бір шыны ыстық шай іштім де, мен ұйықтап қалдым. 

Біреудің тапжылмай қарап тұрғанынан оянып кеттім. Атып тұрсам бойы 
екі метрге жетеғабыл, салмағы 120 килограмм шамасындағы ірі денелі 
еркек жанымда тұр екен. Ар жағында бағанағы бір топ батырақ та бар. 
Қожайын маған саусағын кезеді де «Сен кімсің?» деп сұрады. Өзімді 
сенімді ұстауға тырысып, алдын-ала дайындаған хикаямды айтып бердім: 
солай да солай, жерлестеріме қонаққа барып едім, қожайыныма түнде 
қайтып келе жатып, адасып кеттім дедім. Ол маған: «Қара, алдасаң, өз 
обалың өзіңе!», - деді де, «бақылаушыларға» бұрылып: «мынаған қарап 
қойыңдар. Маған тағы бір адам артық етпейді», - деп нұсқау берді.  

Қожайын шығысымен, мен киімдерімді жинадым да, алқап арқылы, 
жол осында-ау деген жаққа қарата тартып кеттім. 

Басына қайта оралсақ

Мен зерттеу нәтижелерін жариялаған соң, бұрын қырғызстандықтардың 
құлдықта жүргенін мойындамай келген үкімет проблеманы шешуге 
кірісіп кетті. Өз комиссиясын Жогорку Кенеш депутаттары да құрды. 
Сол кездегі омбудсмен Турсунбай Бакир мен жүрген жолмен жүріп өтті. 
Түрлі басылым журналистері «ыстық материалдың» соңынан түсті...

Нәтижесінде, Қырғызстан мен Қазақстан арасында еңбек 
мигранттарының құқығын қорғау туралы үкіметаралық келісімге қол 
қойылды. Ал бұл құжат іс жүзінде қандай нәтиже беріп жатыр, оны 
айта алмаймын. Алайда қазір де баспасөз де біреудің құлдықтан қашып 
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кеткені жайында не кезекті құл сатушының қолға түскендігі туралы 
ақпарат көрініп қалып жатады. 

Ал мен әңгімемнің басына орала отырып, қырғызстандықтардың 
батырақтығы туралы ұзақмерзімді және жүйелі құбылысты зерттеу 
жаңалықты қажет еткен жоқ. Журналистік зерттеу журналистиканың 
басқа жанрларынан осынысымен ерекшеленеді.

Материалдарды Соғыс және бейбітшілікті жариялау 
жөніндегі институт ұсынды 
(IWPR- Бішкек-Алматы)

жУРнаЛиСТІК зеРТТеУ: 
ҚыРҒыз БаТыРаҚТаРы ҚазаҚСТан ПЛанТаЦиЯЛаРынДа 

Қазақстанға маусымдық жұмысқа келген мыңдаған қырғызстандық 
құқығынан айырылған батырақтар жағдайына түсіп отыр. 

Жыл сайын мыңдаған қырғызстандық Қазақстанға маусымдық 
жұмыстарға келіп, темекі плантацияларында еңбек етеді. Өздерінің 
материалдық жағдайларын түземек ниеттегі бұл жандардың көпшілігі 
құл ретінде саналып, өмір сүруге қажетті дүниелерден айырылып 
жатады. 

Батырақтар таңертеңнен кешке дейн жұмыс істейді, аш-жалаңаш 
жүреді және өздерін жұмысқа алғандарға толықтай тәуелді болады. 
Оларды жалдаумен делдалдар айналысады, делдалдар өз кезегінде 
жұмыскерлерді қайта «сатады». Маусымдық жұмысшылар өте қиын 
жағдайда жұмыс істеп, өмір сүреді, алайда олар өздерін қорғай алмайды. 
Жалғыз үміт – қожайындардан берілуге тиіс ақшаның ең болмағанда 
бір бөлігін алып, отанына оралу. Алайда осы бір азын-аулақ ақшаның 
өзін жолда милиционерлер қағып алулары мүмкін.   

Қазақстанға ұйымдасқан жұмыс күшін апару салыстырмалы түрде 
жақында - 1998 жылы, Қазақстанда жұмыс күшін қажет ететін, бай 
шаруалар пайда бола бастаған кезде  басталды. Кейбір мәліметтерге 
қарағанда, Қазақстанға маусымдық жұмысқа жыл сайын 10 мыңдай 
қырғызстандық барады екен. Тіпті бүтіндей бір отбасылар да кетіп 
жатады. 
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Қазақстанда орташа жалақы көлемі айына $136 құрайды, бұл 
Қырғызстандағы көрсеткішпен салыстырғанда бес есе көп. 
Қырғызстандық Мемстаткомның мәліметтері бойынша, ел халқының 45 
пайызы кедейлік деңгейінде, алайда тәуелсіз сарапшылардың пікірінше, 
бұл көрсеткіш әлдеқайда жоғары. 

Заңсыз еңбек мигранттарының ешқандай құқығы мен заңды статусы 
жоқ, олар өздерін қорғай алмайды. Заңсыз жұмыс күші нарығы – 
көпшілікке жабық және аз зерттелген сала. Журналистік зерттеуімізді 
бастай отырып, біз бұл әлемді танып-білудің бір жолы – оны ішінен көру 
екендігін түсіндік. IWPR тілшілерінің бірі еңбек мигрантының рөлінде 
Қазақстанға аттанып, темекі плантациясына жұмысқа орналасты. 

жұмысқа жалдану

Қырғызстаннан шыққан еңбек мигранттары жай ғана біліксіз жұмыс 
күші емес. Олардың көпшілігі темекі плантацияларында жұмыс істеуден 
үлкен тәжірибеге ие. Қырғызстанда мұндай плантациялар бар, алайда 
олардың ісі оңға басып тұрған жоқ, оның үстіне қосымша жұмыс күші 
де қажет емес. 

Әдетте маусымдық жұмысқа жалға алу делдалдар арқылы жүреді. 
Адамдарға жоғары жалақы береміз деп уәде беріп, кейін оларды 
белгілі бір ақыға жұмыс берушіге «қайта сатады». Жұмыс беруші өз 
шығынының орнын батырақтардың есебінен толтырады. Осылайша, 
жұмысшы қожайынның «қолына түседі» және оған қарызын қайтаруға 
тура келеді. 

Бұған мысал ретінде Ош облысы Карасу ауданының тұрғыны Эрик 
Душематовтың жағдайын келтірсе болады. Наурыз айында Бішкекте 
ұзаққа созылған жұмыс іздеу сәтсіздігінен кейін, Эрик Қазақстанға 
жалақысы жоғары жұмысқа шақырған адамға жолығады, ол жол 
шығынын да өз мойнына аламын дейді. 
21 наурыз күні Эрик 17 адамнан тұратын топпен бірге Алматы облысына 
келеді, бұл жерде оларды жергілікті жұмыс берушілер күтіп тұрған 
болатын. Эрик үшін делдал қожайыннан 6 мың теңге (шамамен $40) 
алады. Кейін Эриктің осы ақшаны қарыз ретінде мойнына алғаны, оны 
қайтаруы керектігі анықталады. 

Тағы бір маусымдық жұмысшы Салахидин Чомоев осыған ұқсас 
жайтты әңгімеледі. Екі әйел оны Қазақстанға, құрылысқа жұмысқа 
шақырады. «Жақсы тамақ пен өмір сүру жағдайын ұсынды», - деп 
еске алады ол. Душематов секілді, Чомоев және тағы 15 мигрант 
шекарадан Қазақстанға өтеді, ол жерде қырғыз делдалы оларды қазақ 
плантаторларына өткізеді. 
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«Қожайын бізге жақсы ақша төлеуге уәде берді, алайда делдалға берген 
ақшаны бізге «іліп» қойды, енді бізге ол ақшаны қайтару керек еді», - 
дейді Чмомев ренішпен. 

Базарбай Эргешов Чомоевпен бірге жұмыс істейді. Қазақсанға осы 
жылдың мамырында өзі секілді жұмыс іздеп жүрген бір топ адаммен 
келген. «Мені алдап әкеткен әйел жұмыстың құрылыста болатынын, бізге 
жатақханадан орын тиетінін, үшмерзімді тамақ берілетінін жеткізді. Ол 
қожайын бізбен келісім-шартқа отыратынын және жалақыны уақтылы 
төлеп тұратындығын айтты. Есі дұрыс еңбек және өмір сүру жағдайы 
болады деп уәде етті. Менің мұнда жүргеніме үш ай болды, ал ол әйелді 
біз көрген де жоқпыз, естіген де жоқпыз», - дейді Базарбай. 

жұмыс орнына жеткізу

Қазақстанға әдетте автокөлікпен жетеді, себебі тасжолдарда теміржолға 
қарағанда тексеруден өту әлдеқайда оңай. Құжаты дұрыс еместер 
шекарашыларға 2-5 доллар аралығындағы пара төлейді, ал қайтар 
жолда бұл баға артып кетеді. 

IWPR контрибьюторы қазақстандық Тараз қаласына пойызбен жетті, 
бұл қала Бішкектен 300 шақырым қашықтықта орналасқан. Жолсерігін 
IWPR контрибьюторында бағасы $11 тұратын билеттің болуы таң 
қалдырды. «Батырақтар әдетте билет сатып ала алмайды. Көбінесе олар 
бізбен жарты бағасына келіседі», - деді ол. 

Батырақтар біздің контрибьютор аттанған Алматы облысы Еңбекшіқазақ 
ауданында ең үлкен сұранысқа ие. Бұл жерде жүздеген шақырым аумақты 
темекі плантациялары қамтып жатыр, осы плантацияларға Қырғызстаннан 
адам әкелушілер тірі тауарды жеткізеді. «Жұмыс күшін» сату орталығы – 
Шелек ауылы. Сауда мал базардағыдай қызу жүріп жатады. 

Делдалдардың бірі жұмысшыларды жүк мәшинесіне салып алып келді. 
«Кімге арзан қырғыздар керек?», - деп жар салды ол. Жаңа келген 
батырақтарды тез арада бөліп алып әкетті және делдалдан тағы әкелуді 
сұрады. 

«Бұл сендердің ұлт үшін қорлық емес пе», - деп егде шаруа-қазақтарды 
бірі IWPR контрибьюторын мұқата бастады, бірнеше минуттан кейін 
өзі екі батырақты жалға алды да, «кезекті жас қырғыздар тобын» асыға 
күтетінін мойындады. 

Плантаторлар IWPR контрибьюторның бір айға кем дегенде $50 
сұрағанына ұзақ күлді. «Сенің есің дұрыс емес! Маусым бойы істеген 
жұмысыңа $50 тапсаң, соған мәз бол»,  – деді олардың бірі. 
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IWPR контрибьюторы өзінің қырғызстандық милициядан қашып, іздеуде 
жүргендігі жайлы «аңызды» айтуы мұң екен, оған деген сұраныс артып 
кетті Фермерлер «қашқын» қылмыскерлерді қуана-қуана жұмысқа 
алады, себебі олар ақша сұрамай, тамақ үшін жұмыс істейді және алқап 
аумағынан ешқайда кетпейді. 

Ақырында контрибьютор Шелек аулының тұрғыны, 2 гектар темекі 
алқабы бар Нурахмет Тохтахуновқа жұмысқа жалданды. Қожайын 
өзінің шын атын атамауға және шарушылық аумағынан шықпауға 
кеңес берді.   

алқапта

Еңбек мигранттарының көпшілігі Қазақстанға жаз айларына жұмыс 
істеуге келеді, бұл кезде темекі пісіп жатады, ал күзде, өнімді жинау 
аяқталған соң елдеріне қайтады. 

Басында қожайындар жұмысшыларға адам сияқты қарайды, тіпті күніне 
3 рет тамақтандырып отырады. Жұмысқа аттанарда, сеніп қалғыш 
қырғызстандықтар заңдық сауатсыздықтарының кесірінен жұмыс 
берушімен ешқандай келісім-шартқа отырмайды. Тек біраз уақыт өткен 
соң батырақтар жағдайларының қиын екендігін түсіне бастайды. 

Жұмыс күні таң атқаннан күн батқанға дейін созылады. Ысып тұрған 
күннің астында жұмыс жасауға тура келеді. Қазақстанда, жазда 40 градус 
жиі кездесетін жағдай. Әдетте темекіні жинап, іріктеп, орауды қолмен 
жасайды. Жұмысқа бүтіндей бір отбасылар шыққан кезде, балалар мен 
жасөспірімдер ата-аналарымен қатар істейді. 

 «Күні бойы жұмыс істегенде, тек түскі ас ішуге жарты сағат үзіліс аласың. 
Демалыс күні деген атымен жоқ. Тек қатты жауын жауған кезде ғана біз 
жұмыс істемейміз, сондықтан нөсер болса екен деп тілейміз», - дейді 
Чомоев. 

Жұмысшы әдетте жұмыс берушімен ауызша ғана келісімге келеді. Қожайын 
я белгіленген айлық қояды, я түскен өнімнің ақшасына байланысты 
жалақы төлеуге уәде береді. Тохтахунов  IWPR контрибьюторына айына 3 
мың теңге төлеп тұрамын деді, онда да оның 1 000 теңгесін тамақ, темекі 
секілді дүниелер үшін ұстап қалатынын ескертті.  

Қожайынның жұмысшыларға мүлде ақша төлемей қойған оқиғалары 
да жиі кездеседі. «Менің жұмыс істеп жүргеніме 3 ай болды, алайда 
әлі күнге келісім-шартты да, ақшаны көрген жоқпын. Қожайыннан 
сұрасам, ол егер мен жақсы жұмыс істесем ақша беретінін айтады», - 
дейді Чомоев.
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«Темекі алқабының иесі үшін қырғыз – нағыз құл. «Қырғыз» сөзінің 
өзі қорлау ретінде айтылады. Егер қожайын ұлынан бірнәрсені істеуді 
сұраса, ол «Жасамаймын. Мен не қырғызбын ба?», - жауап береді», - 
дейді ашумен IWPR-ға қырғызстандық Қарабек Шабдалиев. 

Шабдалиев бір жыл бойы отбасымен Қазақстанда, темекі 
плантациясында жұмыс істеп, отанына бір тиынсыз оралды. Жалақы 
алу уақтысы келгенде, темекі алқабының қожайыны түскен табыстың 
жартысымен бөлісетіндігі туралы уәдесін «ұмытып» қалған. «Менің 
айлар бойы жасаған жұмысымның алғысы ретінде, ол маған Бішкекке 
дейінгі жолға әрең жететін соманы берді», - дейді Шабдалиев. 
Ал Шабдалиевтің қожайыны болған Серік Естемісов жұмысшылар 
жұмыстарын дұрыс істеген жоқ, сондықтан олар ешқандай ақша 
таппады деп санайды. «Мен солар үшін тақырға отырдым. Олар тек 
менің ақшамды жеп кетті. Мен күткендегідей өнім ала алмадым, себебі 
олар дұрыс жұмыс істеген жоқ», - дейді плантатор. 

Батырақтарға қалай қарайды

Қайыршы жалақы мен құлдық жағдайдан бөлек қожайындардың 
жұмысшыларына қатал қарайтын оқиғалары да кездесіп жатады. 
IWPR-ға белгілі болғандай, кей жағдайда батырақтарға «жұмысты 
дұрыс істемеді» деген сылтаумен ақы төлемейді. Қожайындардың 
өзге плантаторларға жоғары бағамен жұмысшыларды қайта сатуы да 
кездеседі. 

Эрик Душматов 2 ай бойы жергілікті шарулардың біріне жұмыс істеген. 
«Бірақ, бұл адам жұмысшыларға тамақты жөнді бермейтін, сондықтан 
мен оған жұмыс істеуден бас тарттым», - дейді Эрик. Сол кезде қожайын 
Эрикке делдалға берілген 6 мың теңгеден бөлек, тамағына кеткен  4 
мың теңгені ($26) қайтару керек екендігін айтқан. 

Ақырында қожайын Эрикті 10 мың теңгеге  ($66) басқа бір темекі 
шарусына сатып жіберген. Эрик осылайша Тохтахуновтың қолына 
түседі. Жаңа қожайын оған, контрибьютерге берген уәдесіндей, айына 3 
мың теңге ($20) төлейтінін, ол сомадан тамақ пен басқа да шығындарды 
алып тастап отыратынын айтады. 

Қырғызстандық Салима да қарызы үшін қайта сатылған. 2003 жылдың 
наурызында ол жұмыс табу мақсатында Қазақстанға келеді. Бір 
«қожайынға» 4 ай бойы темекі көшеттерін отырғызысып, жұмыс 
істейді. Ақырында, жұмыс беруші оның отырғызған көшеттерінің 
сапасыз отырғызылғандығын, осының кесірінен өзінің 20 мың теңге 
($112) шығынға батқанын айтып, ол соманы Салиманың мойнына іліп 
қояды да, оны 20 мың теңгеге «сатып алатын» плантатор тауып келуге 
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жібереді. Салима қашып кетпес үшін, екі жас баласын кепілдікке алып 
қалады. 

Салима қаша алмайды. Жұмысшылар келген кезде олардың 
төлқұжаттарын алып қояды. Қашқындардың соңына қуғыншы топ 
түседі, ол қолға түскен жағдайда соққыға жығылып, жаяу адам кете 
алмайтын алыс аймақтарға жұмысқа жібереді. 

Контрибьюторге қашқындарды ұстау үшін 200 доллар көлеміндегі ақы 
уәде еткен. Темекі өсіруші оған «Қашқындарды тап, мен саған осы 
соманы төлеймін», - деді. «Мен оларды қу далаға мал бағуға жіберемін. 
Ол жақтан қашып кете алмайды», - деп қосып қойды ол. 

Батырақтарға еш адамшылықсыз қараудың тағы да басқа мысалдары 
кездесіп жатты. Мәселен, Қырғызстанның оңтүстігінен келген Арап 
Саипов қараушымен сөзге келгендігі үшін соққыға жығылған. 

Өмір сүру жағдайы

Батырақтардың барлығы дерлік адам тұра алмайтын жерлерде тұрады. 
Бір темекі плантаторының «фазендасында» Қырғызстаннан келген 
20-дай батырақ үй сиқы бар қорада тұрады. Ұзынша келген саман үй 
бірнеше бір бөлмелік бөлімдерге бөлінген. Әр отбасына жеке бөлме 
беріледі, ал бойдақ еркектер бірнеше адам болып бір бөлмеде тұрады. 

Батырақтың төсек-орнына еденге төселген кір матрац пен шағын 
жамылғыш кіреді. Төсек-орынды қожайын береді, оның да ақшасын 
жұмысшылардың жалақысынан ұстап қалады. «Қонақүйде» қандаладан 
аяқ алып жүре алмайсыз. Қорада бір түн өткізген IWPR контрибьюторы 
бір сағаттың ішінде 15 қандаланы ұстап, өлтірген. 

Алайда, бұл сарай журналист көрген орындардың арасындағы иман-
таразысы болды. Батырақтардың көпшілігі бұтақтар мен сырықтардан 
тұратын лашықтарда не көлік қоятын жерлерде тұрған-ды. 

Тохтахунов жаңа батырақты (IWPR контрибьюторын) ашық көлік 
тіркемесіне жатқызды. Оның төсегі жұлым-жұлымы шыққан, ескірген 
екі матрац, жастығы ішінде қажетті заттары бар жол қапшығы болды.

Көршілес кішкентай гаражға Тохтахунов тағы үш қырғызстандықты – 
Эрикті, Майрам атты әйел мен оның ұлы Имарды орналастырды. Бірге 
тұрардан бұрын Эрик пен Майрам бір-бірін тіпті танымапты да. 

«Мен киім ауыстырғанда, жанымда бөтен адамның бар екеніне мән де 
бермейтін болдым. Эрикке үйреніп кеттім», - дейді Майрам. 



213

Қырғызстандық жұмысшылардың арасында ең жақсы тұратын жер 
тапқан Нуриддин Матаевтың отбасы болса керек. Ош облысында 
туылған Матаев 6 баласымен және немерелерімен Қазақстанда 
тұрып, жұмыс істеп жатқанына төрт жыл болды. Олардың үйі -  электр 
сымы тартылған бірбөлмелі тұрмыстық вагон. Мұндай «керемет» 
жағдай темекі плантацияларындағы қырғыз батырақтарына өте сирек 
бұйырады. 

 «Жақсы қожайындар кездеседі, олар жұмысшысының жақсы жерде 
тұруын қалайды. Бірақ, ондайлар аз», - дейді Матаев. 

Жұмысқа аларда жұмыс беруші жұмысшылардың тамағы үшін бөлек 
пайыздық соманы алып қалатынын айтады. Сондықтан батырақтар 
тамақтан үнемдеуге тырысады. 

Тохтахунов өзінің жұмысшыларына солардың ақшасына алынған 
бірнеше килограмм макарон мен бір қап ұн алып келді. Майрам бәріне 
тамақ әзірлей бастады. Ас бір түрдегі ғана болады: таңғы, түскі, кешкі 
тамақ тек бақшадан әкелінген, шала піскен картоп пен қайнатылған 
макароннан тұрады. Дәмін кіргізу үшін Майрам жалбыз және басқа да 
шөптерді теріп, макаронды «қоспаға» қосты.  

оралу

Қайтар жолда мигранттарды көптеген кедергілер мен жағымсыз 
кездесулер күтіп тұрады. IWPR контрибьютері қайтар жолға екі адаммен 
шықты, олардың бірі Қазақстанға батырақтардың кезекті үлкен тобын 
әкеліп тастаған делдал, екіншісі оған еріп келген, жұмыс іздеушілердің 
бір болды. Ол жұмыс істеу жағдайын көріп, қайтып бара жатыр екен. 

Қайтар жолда көптеген қазақстандық милиция, кеден және шекаралық 
посттардан өтуге тура келеді. Көк қырғыз паспорттарын көріп, олар 
бірден миграциялық кәртішкелерді сұрайды, ол болмаған соң, жаппай 
тінту жүргізеді. Ақырында мигранттар әр адамнан 10-15  доллардан 
шығарып беріп, өтеді. Мұндай жағдай әрбір постта шекараға дейін 
қайталанады. 

Контрибьютор полицейлер мен шекарашыларға IWPR қызметкерінің 
куәлігі мен іссапар куәлігін көрсетіп отырды. Бұл құжаттар күштік 
құрылым өкілдеріне әсер етіп, олар ақшаны қайтарып берді. 

заңнаманың кемшін тұсы 

Қырғызстандық еңбек мигранттары Қазақстанда заңмен қорғалмаған. 
Екі елдің заңдары көп жағдайда өз аумағындағы азаматтардың қарым-
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қатынасына қатысты болып келеді. Ал трансшекаралық миграция 
секілді жекелеген жағдайлар заңмен тіпті де қаралмаған. 

Internews Network халықаралық компаниясының заңгері Акмат 
Алагушев Қырғызстанның Қылмыстық кодексі «сексуалды не өзге 
де эксплутация мақсатында азаматтарды алдап-арбау» секілді 
қылмыстарды қарастырады дейді. 

Алайда, адамдардың алданып кеткенін, кейін іс жүзінде сатылып 
кеткендігін дәлелдеуді мүмкін емес десе де болады. «Жұмысқа тұрушы 
жұмыс берушімен ешқандай жазылған келісім-шартқа отырмайды 
ғой», - дейді Алагушев. 

«Қылмыстық іс қозғау үшін айтарлықтай негіз керек. Ең алдымен жәбір 
көрушінің арызы қажет. Алайда адамдар мұндай арыз бермейді», - 
дейді заңгер. 

Құқыққорғау органдарының қызметкерлері алданған еңбек 
мигранттары милицияға бірнеше себепті келмейді дейді. Біріншіден, 
олар таныстары мен көршілерінің алдында күлкіге қалғылары келмейді. 
Екіншіден, шетелге тағы да, өз беттерінше барамын, бұл жолы сәті түсер 
деп ойлайды. Үшіншіден, адамдар «пайдаланушылар» мен «делдалдар» 
кек ала ма деп қорқады. 

Соңғы кезге дейін Қырғызстан заңнамасы адам саудасына қатысты 
жауапкершілік тарту мәселесін қарастырмай келген-ді. 2003 жылдың 
27 шілдесінде Қырғыз Республикасының Заңнамалық жиналысында 
депутаттар адамдарды заңсыз шығарып әкету және сатуға қарсы заң 
қабылдады. Алайда заң күшіне енуі үшін, оған президент қол қоюы 
керек. 

Заң жобасын жасауға ат салысқан депутат Токтокан Боромбаева оны 
дайындауға шамамен бір жыл кеткендігін айтты. «Көп адам мұндай заңды 
қабылдау керек пе, жоқ па деп күмәнданды. Себебі, заңның қабылдануы 
құлдықтың бар екенін мойындау деген сөз. Ал іс жүзінде бұл дәлелденіп 
отыр. Яғни, оған қарсы күрес жолдары қажет», - дейді ол. 

Парламентарий енді республиканың Қылмыстық кодексіне заңсыз 
миграция үшін бес жылға дейін бас бостандығынан айыру жазасын 
қарастыратын сәйкес өзгерістер енгізіледі деп отыр. «Егер мұндай 
заң Қырғызстанда бұрын болғанда, көңілге қаяу түсіретін көп дүниені 
айналып өтуге болар еді», - дейді Боромбаева. 

Алайда кейбір құқыққорғаушылар бұл шаралардың жеткіліксіз екендігін, 
Қырғызстан азаматтарының тіпті шет елде де өз елі заңнамасының 
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қорғауына ие болулары қажеттігін айтады. «Жастар құқыққорғау 
тобының» жетекшісі  Мария Лисицина мұндай қорғау Қырғызстан 
Конституциясымен кепілдендірілген дейді. Мемлекетке тек оны жеке 
заң түрінде бекіту ғана қалады, оның өзінде еш алалаусыз, заңсыз 
мигранттармен қосқанда, барлық азаматтардың құқығы қорғалуы 
тиіс. «Біз, мемлекеттен барлық азаматтарды қамқорлығына алып, 
қорғаныш болсын деп талап етеміз. Түптеп келгенде, мемлекет тіпті заң 
бұзғандарды да қорғау қажет», - дейді ол. 

Лисицинаның ойынша, қазақстандық билік те өз тарапынан еңбек 
мигранттарының құқығын қорғау үшін шаралар қолданулары керек. 
Себебі, Қазақстанда жұмыс орнындағы еңбектің негізгі жағдайы және 
техника қауіпсіздігін сақтауды талап ететін Еңбек Кодексі бар ғой. «Бұл 
нормалар азаматтығына қарамастан барлық жұмысшыларға қатысты 
болуы керек», - дейді ол. 

Алайда Қазақстан әзірге тек елге шетелдік азаматтардың кіруі мен 
шығуын қамтамасыз ететін ережелерді қатайтумен шектеліп отыр. 
2003 жылдың 1 шілдесінен бастап 16 жасқа толған әрбір шетелдікке 
Қазақстан шекарасынан өтерде миграциялық кәртішке беріледі, 
ол ел аумағында бір ай жүру құқығын береді. Бұл мерзім біткен 
құжатты ұзарту керек. Аталған ереже үкіметтің 2000 жылы қабылдаған 
«Қазақстан Республикасындағы шетелдік азаматтардың жүріс-тұрысын 
бақылаудағы жекелеген мәселелері туралы» қаулыға байланысты 
енгізілді. 

Алайда қазақстандық парламентарий Серік Әбдірахманов заңнамалық 
актілердің өз бетінше мәселені шеше алмайтындығын айтады. «Біздің 
заңдарымыз жап-жақсы. Бірақ олар орындалмайды. Шекарада бәрі 
бір-бірін таниды, бәрі бір-бірімен байланысқан, бәрі сатылады, бәрін 
сатып алуға болады. Параны бәрі алады, шекарашылар да, милиция 
да», - дейді ол. 

Әбдірахманов Қазақстанда еңбек мигранттарын құл ретінде секілді 
сататынын біледі. Оның сөзіне қарағанда, мигранттарға ақпаратқа қол 
жеткізу мүмкіндігін беру керек, себебі олардың көпшілігі сауатсыз және 
өз құқықтарын білмей жатады. 

Миграция бойынша халықаралық ұйымның жергілікті үйлестірушісі 
Екатерина Бадикова IWPR-ға адам саудасы болып саналатын 
жағдайларға БҰҰ-ның трансұлттық қылмыс туралы Конвенциясы 
қолданылуы керектігін түсіндірді. Аталған құжат адам саудасына тыйым 
салады, алайда Конвенцияның ережелерінің бәрі бірдей қолдана 
беруге болмайды. «Көп жағдайда тіпті ауызша болған күннің өзінде бар 
келісім-шарттың бұзылуы туралы әңгіме қозғалады», - дейді ол. 
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Қорытынды

IWPR әңгімелескен түрлі сарапшылардың пікірлеріне сүйене отырып, 
қазіргі заңнамаға қажетті қосымша шараларды екі бағытта жүргізу 
керек деп белгілеуге болады. 

Қырғызстанның СІМ жанындағы Миграциялық Қызметтің 
директорының орынбасары Булат Сарыгулов еңбек миграциясының 
тамырын экономикалық және әлеуметтік себептерден іздеу керек дейді. 

«Адамдарға жұмыс, олардың ауылдарына дұрыс өмір сүру жағдайын 
берсе, еңбек миграциясы өздігінен жоғалар еді», -дейді ол. «Сезім» 
әйелдер дағдарыстық орталығының жетекшісі Бюбюсара Рыскулова да 
«батырақтарды» мемлекет қорғау үшін, ең алдымен оларға өз елінде 
жұмыс орындарын тауып беруі керек деп санайды. 

БҰҰ БЖКБ жобасының «Әділет» құқықтық қызметі директоры Чолпон 
ДжакуповаҚырғызстан мен Қазақстан еңбек миграция мәселелерін 
реттейтін мемлекетаралық келісімге қол қоюлары керек дейді. «Ел 
сыртына нәпақа табу мақсатында кетіп жатқандардың құқығы бұзылып 
жатады, алайда қазақстандық биліктен жауапсыз жұмыс берушіні 
жауапқа тартуды біз көп жағдайда талап ете алмаймыз», - дейді ол. 
Заңсыз еңбек миграциясы проблемасы бойынша екі ел арасындағы 
келіссөздің жүріп жатқанына біраз болды, алайда ол министрліктердің 
деңгейіне жеткен жоқ. Ешқандай келісімге де әлі қол қойылмады. 

Заңсыз еңбек мигранттарының мәселелерімен айналысатын 
құқыққорғаушы Абдуназар Маматисламов құлдық пен адам саудасына 
тоқтауыл болатын шараларды мемлекет қолға алуы үшін, ең алдымен 
қорлықтан өткен адамдардың өзі жарыққа шығуы керек дейді. «Қазір 
олардан мұны талап ету қиын. Олар ештеңе де айтпайды, себебі ертеңгі 
күні Қазақстанда өздеріне не боларын білмейді». 

«Алайда баратын адамдар бәрібір барады, мұның бәріне көз жұма 
қараудың орнына билік Қазақстанмен қырғызстандықтардың еңбек 
шарты туралы келісімге келуі қажет», - дейді ол. 

«Құлдықты ақтай алмайсың. Қырғызстандықтар Қазақстанға күн 
көруге барғанда, оларды мемлекет жалдамайды. Алайда өздерінің 
әрекетсіздігімен Қазақстан мен Қырғызстан билігі адамдардың осындай 
еріксіз жағдайда қалуына белгілі бір дәрежеде себепші болды». 
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жУРнаЛиСТІК зеРТТеУ: ПСиХиаТРЛыҚ еМХанаЛаРДыҢ
еМДеЛУШІЛеРІ еҢБеК КҮШІ РеТІнДе ПаЙДаЛаныЛаДы

Психиатрлық емхана пациенттерін заңға қарсы тегін жұмыс күші 
ретінде пайдалануда 

Қырғызстанның психиатрлық емханаларында аштықтан жүдеген 
емделушілер тұрғындар мен дәрігерлердің үйінде қара жұмыс жасап 
жүр.  

Ош қаласының жиырма жылдық тәжірибесі бар дәрігер-психиатры 
Әбдікерім Темірбедиев IWPR контрибьюторымен әңгімелесу барысында, 
психиатрлық емхана науқастарын пайдаланып жүргенін айтты. Мұндай 
еңбек терапиясы қалыпты жұмысқа жатпайтынын да ескертті. «Еңбек 
терапиясы деген бар. Тәртіпке сай, белгілі бір науқастарда рефлекс орнату 
үшін, күніне 2-3 сағат ғана жұмыс жасауға болады»,  - дейді, маман.  

Заң бойынша, дәрігерлер науқасты сауықтыру және қоғамға бейімделуі 
үшін еңбек терапиясын қолдануы керек. «Дұрыс ұйымдастырылған 
жұмыс тәртібі емделушінің сана сезімін көтеріп, өзін-өзі бағалауын 
жоғарлатады. Өзге адамдармен қызметтес болудың арқасында, тәртібін 
нығайтатынына» Әбдікерім Темірбердиев сенеді.   

Расында да Қырғызстанның заңына жүгінсек, еңбек терапиясын 
пайдалуға арналған заң шығарылған. Бірақ, 1999 жылдың 25 мамырында 
қабылданған  «Психиатрлық көмек және көмек көрсетуге кепілдеме 
туралы Заңның» 16 бап, 2 тармағында көрсетілгендей «психиатрлық 
аурулармен ауыратын емделушілерге әлеуметтік қолдау және көмек 
ретінде мемлекет: еңбек терапиясын жүргізу мақсатында емдік-өндіріс 
кәсіпорындарын салып береді. Психиатрлық емделушілер және де 
мүмкіндігі шектеулі мүгедектерді жаңа мамандыққа баулып, осы 
кәсіпорында не цехтерде жеңілдетілген еңбек шарты бойынша  жұмыс 
істеуіне мүмкіндік жасайды». 

Осы заңның 37 бабына сәйкес «психиатрлық емханада жатып емделіп 
не күндізгі стационардағы барлық ем қабылдаушылар жұмысының 
қиындығы мен сапасына сәйкес басқа қызметкерлермен тең еңбекақы 
алуға құқылы». 

«Бірақ, еңбек терапиясынан қорытынды шығу үшін, емделуші 
біріншіден, қоғамға керек екенін өзі сезіну керек. Уақытты еңу үшін 
оларды қара жұмысқа салғаннан еш нәтиже шықпас. Өйткені, онсыз да 
жүйкесі ауыратын адамды жұмысқа салып қинау дұрыс емес», - дейді 
Әбдікерім Темірбердиев 
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Әңгіме аяғында Әбдікерім Темірбердиев: «Психиатрлық емханаларда 
науқастарға: осы жерде ішіп-жеп, тұрып жатқандықтан, жұмыс жасауға 
міндеттісің деген принциппен қарайды», - деді. 

емханаларға қысқаша мінездеме 

IWPR контрибьютерлары республикадағы үш психиатрлық емдеу 
мекемесін аралады. Олардың бірі солтүстіктегі Чу облысының Чымкорган 
ауылында, екіншісі ел оңтүстігіндегі Жалалабад облысындағы Кызылжар 
ауылында орналасқан. Сонымен қатар IWPR назарына Қырғызстанның 
оңтүстігіндегі Ош облыстық психиатрлық емханасы ілікті. Үш мекемеде 
жалпы саны шамамен 1400 емделуші бар.   

«Психикалық денсаулық орталығы» – психиатрлық емханалар бүгінгі 
күні осылай аталады. Ал халық арасында мұндай мекемелерге 
«жындыхана» секілді атаулар тағылған. Жалалабад облысы Базаркурган 
ауданының құқыққорғаушысы Азимжан Аскаров Кеңес Одағынан бері 
елдің санасында мұндай аурулар емделмейді, есі ауытқығандар қайта 
оралмайды деген түсінік әбден қалыптасқан дейді. 

Қоғамда психиатрлық емханалар мен олардың емделушілеріне деген 
біржақты, теріс көзқарас бар. Нәтижесінда мұндай мекемелердің 
емделушілері елден аластатылған жанның күнін кешеді. «Психиатрлық 
емханаларда адам құқығы мен дұрыс өмір сүру деңгейі, сәйкес емдеу 
жолдары мен қажетті орта жоқ, ақпаратқа қол жеткізу құқығы бұзылып 
жатады», - дейді Жастар құқыққорғау тобының қызметкері Назгуль 
Турдубекова.

Бөлімдердегі емделушілердің қандай жағдайда тұрып жатқандығы 
жайлы емхана әкімшілігінің қызметкерлері әсіресе журналистерге 
айтпауға тырысады. 

2002 жылы Жаркын К. Кызылжар психиатрлық емханасында 18 күн 
жатқан. «Мен санитарларға бағынғысы келмеген емделушілерді 
басымен төсекке байлап, кейде тіпті бірнеше күндеп жатқызып 
қоятынын өз көзіммен көрдім. Олар тамақ іше алмайды, дәретке астына 
барып қояды, ал санитарларға бәрібір еді», - дейді ол. 

«Аура адамдар палаталарын өздері тазалауы керек. Олай етпесе 
санитарлар ұрсады», - деді Жаркын. 

Ел астанасының оңтүстігінде орналасқан Ош психиатрлық емханасы 
басқаларға қарағанда жағдайы жақсы болып есептеледі, себебі мұнда 
бар болғаны 150 емделуші және олар маусымдық алқап жұмыстары 
үшін пайдаланылмайды. Оның есесіне өз территориясының жоқтығы 
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мен жақын маңда үйлердің болуы емхананы түрме секілді қылып жіберген, 
есік-терезелерде тор бар, ересектер мен балалар бір палатада жатады, 
емделушілер серуенге шыға алмайды. Бірақ бұдан да қиын жағдай өзге 
ірі, республикалық маңызы бар екі психиатрлық мекемеге тән. 

Жалалабад облысы Кызылжар ауылында орналасқан психиатрлық 
емханада 750 емделуші бар, алайда ол басында 700 емделушіге 
арнаған болатын. Көлік бұл жерге сирек келеді, сондықтан қиырды 
жатқан осынау емханаға келуге емделушілердің туыстарының 
мүмкіндіктері болмай жатады. Облыс орталығы мен астанадан қашықта 
орналасқандығының кесірінен дәрі-дәрмек пен қажетті дүниелерді 
жеткізуде де қиындық туындайды. 

Чымкорган ауылында (Чу облысы) орналасқан психиатрлық емхана – 
Республикалық психикалық денсаулық Орталығының №1 бөлімшесі. 
Ол республика астанасынан 85 шақырым жерде және бүкіл Қырғызстан 
мен Қазақстанның оңтүстік облыстарына қызмет көрсетеді. Емхана 
850 адамға арналған, соңғы мәліметтер бойынша мұнда шамамен 500 
емделуші бар. 

Осы емханаға түрлі үкіметтік емес ұйымдардың қызметкерлері, 
жергілікті және шетелдік журналистер көп келетініне қарамастан, оның 
сиықсыз жағдайы әлі де болса оңалмай тұр. Клиникаға бастан-аяқ 
жөндеу жұмыстарын баяғыда-ақ жүргізу керек еді. 

Әрине, мұндай кездесулер емхана әкімшілігімен  келісіліп барып 
өткізіледі. Мекеме бөлімдерінің бірінде істейтін, өзі Анар деп 
таныстырған санитар IWPR-мен болған әңгімеде, «қонақ» келер алдында 
емханада тазалық мен тәртіп жүргізілетіндігін айтты. «Арыз айтады-ау 
деген емделушілерді тығып, олардың орнына мақтау айтатындарын 
шығарамыз. Асханада бұл күні аса сирек кездесетін тамақ, мәселен 
тұшпара дайындалады», - дейді ол. 

Медқызметкерлер қарапайым себепке байланысты жетіспей жатады: 
барлық артық-ауыс табысты қосқанда мұнда дәрігер шамамен 880 сом 
(22 АҚШ доллары), медбикелер 620 сом, санитарлар 420 алады. Ал 
ресми түрдегі ең төменгі күнкөріс көрсеткіші  1400 сомнан асады. Оның 
үстіне жалақыны екі-үш ай кешіктіріп беретіндері тағы бар. 

Мына жайт та назардан тыс қалмайды. Чымкоргандық емханада 
аурулардың көбі кез келген ауа райында есік-терезесіне тор орнатылған 
бөлмеде қамалып отырады, олардың қызығушылығын туғызатын да 
түк жоқ, ал бөлме ішінде тіпті бір палатада 15-і тұратын темір төсектер, 
тас еден ғана бар. Серуендеу мен дене қимылынан олар біреудің қара 
ниетінен емес, медқызметкерлердің жетіспеуінен және емханалардың 
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аз қаржыландырылғандығынан айырылып отыр. Кей жерінде құлаған 
қоршауы бар, қақпасы ашық емханада бақылаудың астында болуы 
тиіс 10-15 емделушіге бір медбикеден келеді, ал бұл қауіпті. Сондықтан 
оларды қамаудан шығармай ұстайды. 

Әрине, барлық мекемелер бір-бірінен аумай қалған деген пікір айтуға 
болмас, алайда олардың бәріне ортақ дүние – емделушілердің еңбегін 
пайдалану.  

аурулардың құқығының бұзылуы 

а) Дәрігерлер мен медқызметкерлердің бау-бақшалық учаскелеріндегі 
жұмыс. Қырғызстанның психиатрлық емханаларындағы емделушілер 
халықтың ең бір қорғалмаған тобына жатады. Олар қандай да бір 
құқығынан айырылған және тегін еңбек күші ретінде пайдаланылады. 
Тамақты тоя ішпеуден зардап көретін емделушілер емхана 
қызметкерлерінің жеке бау-бақша учаскелеріндегі барлық қара жұмыс 
пен ауыр жұмысты істейді. Сонымен қатар, белгіленген баға бойынша 
дәрігерлер ауруларды жергілікті тұрғындарға жұмыс күші ретінде 
«сатады».
  
Ош «Психикалық денсаулық орталығының» емделушісі Бакирджан 
IWPR контрибьюторына өзін басқа аурулармен қосып дәрігерлер мен 
санитарлардың үйге және бау-бақша учаскелеріндегі жұмысқа қалай 
алып кететіндігі жайлы әңгімелеп берді. «Біреуге үй жинау керек, енді 
біреудің бақшасын қазу қажет. Кеше, мысалы, мен және тағы да төрт 
ауру санитардың үйіне барып, салынып жатқан үйдің іргетасын құйдық», 
- дейді ол. Аурулар істеген жұмысы үшін бір тиын алмайтындықтары 
түсінікті.

Республикалық ПДО №1 бөлімшесінің жақында келген бастығы 
Жаныбек Ажыбеков мұндай жағдайдың болғанын, яғни дәрігерлер 
мен медқызметкерлердің емделушілер күшін тегін пайдаланғандығын 
жоққы шығармайды, алайда қазір тәртіп орнап жатқанын айтады. 

Емханалар орналасқан ауыл тұрғындары жалақының аздығы 
медқызметкерлерді қол астындағыларды жұмысқа салуға мәжбүрлейді 
деп санайды. 

Чымкорган емханасының 4 бөлімшесі меңгерушісінің ауласын Валерий 
К. есімді жігіт  сыпырып жатты, оны сот жасаған қалмысы үшін еркінен 
тыс түрде емдеуге жіберген. 

«Менің бұл дәрігерге жұмыс істеп жүргеніме 4 ай болды. Ол маған 
ақша бермейді, тек тамақтандырады, яғни мен тамақ үшін жұмыс істеп 
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жүрмін. Алайда мұнда емханаға қарағанда дұрыс тамақтандырады, 
ондағы асқа тіпті ит те қарамайды ғой», - деп ағынан жарылды Валерий. 

Валериймен бірге дәрігердің батырағы болып тағы бір емделуші жүр. 
Оның негізгі міндеті – малға қарау. Күн сайын таңертең ол ондаған 
сиырды алқапқа шығарып жібереді, кешке қайтып кіргізеді.    

Сергея П-ның сөзіне қарағанда, ол да дәрігерлердің бірінің үйінде 
жұмыс істейді «Міне, жақында кір жуғыш мәшіненің моторын 
жөндедім», - мақтанып қойды ол. 

Кызылжар емханасының емделушілері де сұранысқа ие. Бас дәрігер 
Абдужалил Бегматовтың үйінде керең ауру қызмет етеді. Жергілікті 
тұрғындардың айтуынша ол дәрігердің «малайы», «құлы». 

Осы психиатрлық емхананың қабылдау бөлімінің меңгерушісі Сапар 
Момбековтың жеке шаруашылығында қызықты көрініске тап болдық. 
Айбек С. дәрігерге үшінші жыл жұмыс істеп жатқандығын айтты. «Мен 
бөлімшеде бармын, жұмыс барда, дәрігер мені алып кетеді. Момбеков 
маған тамақ береді, басқа да дүниелер береді. Ал жұмыс көп болса, ол 
бөлімшеден басқа да адамдарды алып келеді. Дәрігер Момбеков маған 
өзінің туған ұлындай қарайды».

Журналистермен кездесерде «дәрігер Момбековтың туған ұлы» от 
жағып, сорпа дайындап отырды. Жанындағы торда маринадталған ет 
жатты. Ал оттан екі метр жерде жаңа сойылған иттің басы, терісі мен 
ішкі ағзалары жатыр екен. Айбек кептірілген ит етін жеу үшін, оған тіпті 
кейде дәрігерлердің өзі келетінін айтып, мақтанды. «Бұл деген араққа 
таптырмас басытқы емес пе», - деді емхана емделушісі ит еті туралы 
айтып жатып. 

Емхана қойма меңгерушісі Эмиль Айтмырзаевтың бақшасында 2 
бөлімнің (еркінен тыс емдеу) емделушісі Абды Р. жұмыс істеп жүрді. 
Психиатрлық емханаға ол екі жыл бұрын белгісіз еркектің басын таспен 
жарған соң түсіпті. Дәрігерлер оны есі дұрыс емес деп тауып, сот 
еркінен тыс емделуге жіберген. 

«Мұнда мен қойма меңгерушісіне бақшада көмектесемін. Жалақы 
алмаймын. Жалақы маған не керек? Әйтеуір күндер өтсе болды. 
Емханада іссіз отырғанша, осында жұмыс істеймін», - дейді Абды. 

IWPR контрибьюторы бір гектар жерді қазып жатқан психиатрлық 
бөлімнің үш емделушісімен жолықты. Бұл жер Кызылжар психиатрлық 
емханасының 10 бөліміне меңгерушілік ететін Алтынбек Рыскуловтың 
отбасына тиесілі екен. Әрине, алқапты трактормен жырта салу 
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әлдеқайда оңай болар еді, бірақ ол жағдайда тракторшыға ақшасын 
беріп, дизель сатып алуға тура келеді ғой. Ал ауруларға ештеңе төлеп 
қажеті жоқ, олар да ештеңе сұрамайды. 

Сағат күндізгі 16 шамасы. Ауа Цельсий бойынша 25 градусқа дейін 
ысыды. «Жұмысшылар» жұмыстарын тоқтатып, үзіліс жариялап, 
алқапта шай іше бастады. IWPR контрибьюторына олар емханаға түрлі 
себеппен түскендіктерін айтып берді: біреуін ұйқысыздық меңдеген, 
енді бірі көктем мен күзде ауырып қалатын болған. Аурулар осылай 
жұмыс істеп жүрудің емханада отырғаннан әлдеқайда жақсы екенін 
айтып, мойындады. «Мұнда біз қантты шай іше аламыз. «Қожайын» 
бізге тандыр нан мен айран береді. Ал емханада қалсаң, аштан өлуге 
болады», - деді олар. 

б) Құрылыс жұмыстарына пайдалану.  
Ош психиатрлық емханасының ғимараты 1949 жылы салынған. Мұнда 
еңбек терапиясы деген желеумен, ауруларды емхананың ескі, құлағалы 
тұрған жерлерін бұзуға мәжбүрлейді. IWPR контрибьюторы бірнеше 
аурудың санитардың қарауында үйінділерді тазалап, кірпіш жинап 
жатқандығының куәсі болды. 
Сауықтыру бөлімінің меңгерушісі Абдурахман Омурзаков IWPR 
контрибьюторымен болған әңгімеде жақын арада емхана аумағында 
монша салудың жоспарланып жатқандығын айтты. «Қаражат үнемдеу 
үшін, моншаны бөлім қызметкерлері мен емделушілердің күшімен 
саламыз. Егер жақсы жұмыс істесек, онда бәрін тез бітіреміз», - деді ол. 

в) Алқаптарды өңдеу мен ферма жұмыстарына пайдалану. Чымкор-
ган емханасының медқызметкерлері IWPR контрибьюторымен болған 
жеке әңгімеде аурулардың жеке алқаптар мен фермаларда жұмысқа 
салынатындығы жөнінде айтты. Өздерінің іс-әрекетін түсінеді-ау де-
ген ауруларды «қиын және мәртебелі» жұмыстарға тартады, ол біз 
жоғарыда жазып кеткен жағдайларға қатысты еді. 

Ұзақ жылдар бойы ауыл тұрғындары осы емхана емделушілерін 
тегін күш ретінде пайдаланып келді, олар аса қиын емес құрылыс 
жұмыстарына жегіліп, бақшаларда жұмыс істеді, малға қарады, мұның 
бәрін жұмысына ақы сұрамайтын «жындыларға» тапсыруға болатын-
ды. 

Медиктердің сөзіне қарағанда, аурулар күнделікті бірқалыпты өмірдің 
ауысқанына, үй тамағына және «жомарт» қожайын алып беретін 
темекіге қуанатын. Ал егер осының бәріне қоса бір бөтелке арақ болса, 
тіпті де «қатып кетіп жатты». Ал спирттік ішімдіктің ауру санасына қалай 
әсер етері ешкімнің ойына да кіріп шыққан жоқ. 
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 «Соңғы кезде тәртіп күшейді, жұмысшылар алу қиын. Бізде ЧП емханада 
бір ауру екіншісін бауыздап тастапты, соған байланысты болса керек, 
енді ешкімді жібермей отыр», - деп әңгіме тиегін ағытты базардағы 
чымкоргандықтардың бірі. 

IWPR контрибьюторымен болған әңгімеде Жаныбек Ажыбеков 
мойындай отырып, мынаны айтты: «Кейде дәрігерлер мен 
медқызметкерлер жер өңдеу керек, қоршау қою керек деп ауруларды 
сұрайды. Бірақ біз оларды жібермейміз. Әріптестерім ренжиді. Бірақ мен 
жұмыстан кететіндей ренжуге апармаймын. «Саған оның не қажеті бар? 
Егер ауру қашып кетсе, өзің іздейсің, жолға бензин құртасың. Мұның 
бәрі шығын ғой! Одан да отбасыңмен айналыс» деп түсіндіремін». 

Чымкорган психиатрлық емханасында еңбек колониясы деп аталатын 
бөлім бар. Бұл бөлімде туыстары бас тартқан не мүлде туысы жоқ 
аурулар жатады. Алқапта он бестей адам қызанақ көшетін отырғызумен 
айналысып жүрді. Олардың бәрі жергілікті Азамат атты жігіттің 
қарауында екен. 

Таяп келген журналисті көріп,  аурулар жабылып нан мен темекі сұрай 
бастады. Ұсынылған темекіге бәрі бас салды. Аурулардың алаңдап 
жатқанын көріп, күзетші Азамат айқайлап, бәін орын-орнына қайта 
қуды. «Оларға ештеңе бермеңіз. Әйтпесе бәрін алып алады. Көздері 
тоймайды», - деді ол. 

Аурулардың бірі көшет отырғызып жатып, ұрланып аузына бір жасыл 
шөп салғалы жатыр екен. IWPR контрибьюторы жақындап барғанда, 
қорқып кеткен ол, қолын тыға қойды. Тек одан ешкім ештеңені тартып 
алғалы жатқан жоқтығына көзі жеткен соң барып, алақанында қалған 
бір уыс жоңышқаны асығып-үсігіп жей бастады. 

г) Емхана бау-бақша учаскелерінде пайдалану. 
Кызылжар психиатрлық емханасының наркология бөлімінің үш 
емделушісі емхананың алқабында жұмыс істеп жүрді. Бұл жерде алко-
голизмнен айығу мақсатында жүрген Сыдык Т. жұмыстарының таңғы 
6-да басталып, күн батқанда бітетінін айтты. «Дәрігерлер не айтса, соны 
істейміз. Бізді бұл еңбек терапиясы, осылай болу керек деп сендіреді. 
Сосын істейміз. Тамақты күніне үш рет береді, ол суға қайнатылған ма-
карон не арпа жармасы. Ешқандай дәрі-дәрмек алмаймыз», - деді ол. 

Әңгімеге тағы бір ауру Аман К. қосылды. Ол: «Біз жүгері оырғызамыз, 
жер қазамыз, бірақ ол үшін ақша алмаймыз. Кейде бізге темекі, артық 
нан жапырағын береді», - деді. Ол бізге түскі асқа сақтап қойған қара 
нанның бір тілімін көрсетті. 
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д) Шектелген тамақ. 
Әрине мұндай «тыңғылықты еңбек терапиясында» жүрген адамдардың 
тамақ ішісі көңіл көншітпейді. Мемлекет бюджетінен күніне әр аурудың 
тамағына деп 13 сом (шамамен 30 цент) бөлінеді. IWPR контрибьюторы 
Ош психиатрлық емханасының асүйіне бас сұққан еді. Аспаз бізге 
түскі асты қалай жасайтындықтарын көрсетті: қайнатылған су сорпа 
және кесектеліп туралған қамыр. «Сәбіз, пияз және басқа да қоспалар 
қоспаймыз, себебі олар қымбат», - деді тамақ пісіруші әйел. 

Әділдік үшін айта кету керек, ыдыстың ішіне түсіп кете жаздап іздеп, аспаз 
бір сүйекті алып шықты. Ол тамаққа ет иісін сіңіру үшін қажет болған 
сияқты. Осы жерде, асханада журналист бірнеше үлкен атжалманды 
байқады. Алайда ол медқызметкерлердің де, емделушілердің де я 
қорқынышын, я таңданысын туғызып жатқан жоқ. Султан З.: «Бұл 
атжалмандар менің палатамда да жүреді. Оның еш ерекшелігі жоқ», 
- деді. 

IWPR контрибьюторы түскі ас кезінде Чымкорган психиатрлық 
емханасының бөлімдерін аралап шықты. Бөтен адамды көрген аурулар 
нан не жейтін басқа бірдеме сұрап, жалына бастады. Сол күні оларға 
сорпа аты бар сары-сұр түсті сұйықтық берілді. Сорпада күрішпен бірге 
құрттар да қалқып жүзіп жүрді. 

Клара К. 1995 жылдан бері Кызылжар психиатрлық емханасының 
емделушісі. Дәрігерлер оған «1 дәрежелі шизофрения» деген 
диагноз қоған, ауру асқынған кезде ол емханаға жатқызылады. Ол 
емделушілердің  әрқашан аш жүретінін айтты. «Қайнатылған күріш 
не арпа жармасын береді, одан құрт шығып жатады. Кейде медиктер 
ақыл-есі дұрыстау деген ауруларды үйіне, жұмысқа алып кетіп жатады. 
Бірақ, ол жерде олар есі дұрыс тамақ жей алады, нанмен тәтті шай іше 
алады, ал кешке бөлімге қайта оралады», - дейді ол. 

Клара бөлімнен шығарыларда, оны әпкесі қарсы алады. Ол IWPR-ға 
Клараның емханадан шыққанда өте арық болып келетіндігін айтты. 
«Басында, төсек-орнында бит өріп жүреді», - деді ол. 

Кызылжар емханасының аурулары осы қысты қандай қиындықпен 
өткізгендіктерін еске алды. «Аштан өліп қала жаздадық», - дейді Борис 
есімді емделуші. 

е) Медқызметкерлердің режимді «босаңсытқандығы» үшін бопсалап 
ақша алулары. 
Кызылжар психиатрлық емханасында ерекше жағдайдағы, ақша 
төлей алатын емделушілер бар. 2-ші еркінен тыс емдеу бөлімінің 
емделушілері тұрақты түрдегі бақылауда болу керек болса да, емхана 
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аумағынан шығып кете алады. Осы жылы қаңтар айының аяғында 
санитарлар Капар есімді ауруды ауылға жіберген. 

Атын атамауды сұраған санитар IWPR контрибьюторымен болған 
әңгімеде ақшасы бар емделушілерді бір ауық жіберіп тұратындықтарын 
айтты. «Олар бізге арақ, басытқы әкеліп береді, кейде ақшалай 
төлейді», - деді ол. Куәгерлердің айтуынша, ауылда әбден қыдырған 
«ауру», спиртті ішімдікке лықа тойып алған. Емханаға жетіп қалғанда, 
ол жергілікті Панарбек есімді тұрғынмен төбелесіп қалған. 

Төбелесті көрген 2 бөлім санитарлары есікті ашқанда, аурулар 
досын құтқармақ болып тұра жүгірген. Санитарлардың бірі IWPR 
контрибьюторына оқиғаны қалай өрбігендігі жайлы айтып берді: 
«У-шу төбелесте аурулардың бірі Панарбекке пышақ тығып алған. 
Нәтижесінде ол жігіт ауруханаға түсті. Бірақ істі жауып тастады, ешкім 
ештеңеге жауап берген жоқ». 

Чымкорган психиатрлық емханасында да белгілі бір артықшылықтарға 
ие емделушілер категориясы бар. Мысалы, бірде кешкі ас кезінде 
жергілікті кафеге екі жігіт кіріп келеді. Кейін өздері айтып бергендей, 
олардың еркінен тыс емдеуде және милиция қызметкерлері күзететін 4 
бөлімнен екендігі анықталады. 

Бұл жігіттердің бірі емхана бас дәрігерінің көлігін жақсы жөндегені 
үшін, ал екіншісі бас дәрігердің жерлесі болғандығы үшін осындай 
«жеңілдіктерге» ие екен. Яғни, белгілі бір жағдайлар мен материалдық 
ресурсы оңынан келсе, психиатрлық емханалардың емделушілері 
өздеріне біршама жақсы жағдай жасай алады.  

жалпы қорытынды сөз

Жалалабадтық құқыққорғаушы Абдуназар Маматисламтың сөзіне 
қарағанда, «Қырғызстандағы психиатрлық емханалар дәрі-дәрмектің 
жетіспеушілігінен емдемеуі былай тұрсын, олар сау адамды жынды 
қылып жібереді». Маматисламов қоғам психиатрлық емхана 
емделушілеріне нағыз қолдау білдіруі керек деп санайды, себебі 
аурулардың жағдайы, олардың онсыз да тұз татитын өмірін қиындатып 
отыр. 

Танымал құқыққорғаушы Ырысбек Омуразков былай дейді: 
«Қырғызстандықтар психикалық ауруларға «сен тимесең, мен тимен» 
деп қарамау, олардың құқықтарының аяққа тапталуы мен ит пен 
жоңышқа жеп жүрген жағдайына бей-жай болмаулары керек». Оның 
ойынша, аталған проблеманы шынымен қолға алып, тұйықтан шығар 
жол іздейтін уақыт келді. 



226

«Соңғы кезге дейін, егер психиатрлық емхананың емделушісі бұрыс 
тамаққа, дәрігерлердің қорлығына, жеке заттарының жоғалуына 
немесе оны емханадан шығару тәртібінің бұзылуына байланысты арыз 
айтып, шағым жазса, ол...оның ауру тарихына ұқыптап тұрып тігілетін 
еді. Бұл емделушінің алаңдатарлық не ызақор жағдайы туралы мәлімет 
беретін қосымша дерек көзі сияқты болды, ал оның қайдан шыққан, 
рас-өтірігі ешкімді де мазаламайтын. 

Тек кейінгі кездері жағдай өзгере бастады, психиатрлық емханалардағы 
емделушілердің құқығын қорғауға дайын адамдар пайда болды», - дейді 
Республикалық психикалық денсаулық орталық қызметкерлерінің бірі. 

P.S. IWPR контрибьюторлары барып кеткен соң, екі күннен кейін 
Чымкорган емханасына психикалық ауытқушылығы бар тұлғаларды 
қорғаудың тәуелсіз федералды қызметі қызметкерлері келді, олар 
заңгер Дебора Дорфман мен оның әріптесі, адвокат Крейг Аумиллер 
болды.

«Чымкоргандағы жағдайдың толық бет-бейнесін көрдік деп айта 
алмаймын. Емханада қажетті тамақтандыру мен дәрі-дәрмекпен 
қамтамасыздандырудың жетіспеушілігі көрініп тұрды», - дейді Крейг 
Аумиллер. 

Дебора Дорфман болса бұдан гөрі жақсы көңіл-күйде. Ол: «Мен 
медқызметкерлер мен емделушілер арасындағы өте жақсы қарым-
қатынасты көрдім», - деді. 

«Қиындық пен қаржы тапшылығына қарамастан, емхана қызметкерлері, 
әсіресе басшылық, бізбен ашық сөйлесті. Олардың тіпті осындай тақыр  
жағдайда отырып, оны жақсартқысы келетіндіктері көрініп тұрды», - 
деп сөзі аяқтады Дебора Дорфман. 

IWPR контрибьюторының ресми жүздесудің олардың күткенін ақтаған-
ақтамағанына байланысты сұрағына, «көргіміз келген дүниені көрдік» 
деп жауап берді. «Бізге барлық жерге есік ашық болды. Өтінішіміз 
бойынша, біз емделушілермен жеке қалып та еркін сөйлестік». 

Психиатрлық емханалардың емделушілерінің аты-жөні этикалық 
мақсатта өзгертілді. 
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